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SOBOTI, 18. APRILU 1959 
štev. 15., leto XVIIL

1.1SX IZDAJA REPUBLIŠKI SVET 
ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE
GLAVNI IN ODGOVORNI UREDNIK 

IVO TAVČAR
UST IZHAJA v UREDNIŠKI POVEZAVI 
Z .RADOM. NASLOV UREDNIŠTVA IN 
UPRAVE: LJUBLJANA, ČUFARJEVA 3, 
POST. PREDAL 284 - TELEFON URED
NIŠTVA 32-538. UPRAVE 30-046, HIŠNA 
CENTRALA 32-031 - RAČUN PRI MEST
NI HRANILNICI V LJUBLJANI ŠTEV 
600-I1-/606-1-3-221 - POSAMEZNA ŠTE
VILKA STANE 20 DINARJEV NAROC; 
NINA JE: ČETRTLETNA 250, POLLETNA 
500 IN LETNA 1000 DINARJEV - LIST 
TISKA ČASOPISNO PODJETJE .SLO
VENSKI POROČEVALEC. - POŠTNINA 

PLAČANA V GOTOVINI.

Lis! ustanovljen 20. XL 1942

Štiri desetletja
vrinila so Stori desetlet- 

XV* jct, kar je bil na po
budo Srbske soei- 

alnodemokratsek stranke skli
cani kongres združitve socia
lističnih strank in skupin ter 
ustanovljena Socialistična de
lavska partija Jugoslavije 
(komunistov).

Stori desetletja so minila, 
odkar so se zastopniki delav
skega razreda Jugoslavije — 
430 delegatov, zbranih v De
lavskem domu na Slavij! — 
izrekli za nauk Marx&, Engel
sa in Lenina o odstranitvi 
buržoazije po revolucionarni 
poti in upostavitvi diktature 
proletariata.

Kongres je v isti sestavi 23. 
aprila 1919 združil sindikalno 
gibanje z ustanovitvijo Zdru
žene sindikalne zveze Jugosla
vije.

Narodi Jugoslavije, pred
vsem pa delavski razred, praz
nujejo ta zgodovinski dan, ki 
Pomeni začetek novega obdob
ja ne le v revolucionarnem 
boju našega delavskega, razre
da, marveč tudi v politični 
zgodovini jugoslovanskih na
rodov.

Proslave, ki jih te dni pri
rejajo vsepovsod, v največjih 
mestih in v najbolj odročnih. 
vaseh naše dežele, v industrij
skih velikanih in v kmečkih 
delovnih zadrugah, pričajo, da 

KPJ, njena pot in njeno 
življenjsko delo neločljivo po
vezane z delavskim razredom 
bi z narodi Jugoslavije in da

se vsi naši narodi zavedajo od
ločilne vloge KPJ, oziroma 
ZKJ ne le v boju za zmago 
socializma, marveč tudi v zgo
dovinskem razvoju jugoslo
vanskih narodov.

Vseljudski značaj jubilejne 
proslave priča tudi o zaupa
nju, ki ga imajo v svojo Par
tijo ne le delavski razred, 
temveč tudi najširše množice 
jugoslovanskih narodov. To 
zaupanje, ki ga zdaj uživa 
ZKJ, se je Skovalo in utrdilo 
v burnih desetletjih življenja 
in dela KPJ, začenši pri kon
gresu združitve ter v revolu
cionarnih akcijah in ilegal
nem delu, pa vse do osvobo
dilne vojne, socialistične re
volucije in sedanje graditve 
socialističnih družbenih odno
sov.

V vseh teh obdobjih, ki so 
značilna za novejšo zgodovino 
jugoslovanskih narodov, je 
KPJ dosledno branila interese 
delovnih ljudi naše dežele in 
požrtvovalno izpolnjevala na
loge, ki so ji jih zastavljali 
neposredni interesi delovnih 
množic in jugoslovanskih na
rodov. Pri tem je izpolnila 
zgodovinsko poslanstvo pri 
osvoboditvi delavskega raž- 
reda. •

nemška stvarnost tedanje Ju
goslavije (izkoriščanje in be
da delavskega razreda in de
lovnih kmetov, politika nacio- 
nalnega zatiranja, naslanjanje 
na imperialistične sile), kakor 
tudi revolucionarni proces, ki 
ga je sprožila velika oktobr
ska revolucija.

Povsem naravno je, da se je' 
prav ta Partija takoj po usta
novitvi postavila na čelo re
volucionarnega procesa ter po
stala organizator boja za pra
vice delavskega razreda in de
lovnih kmetov, da je prav 
ona prevzela vodilno vlogo pri

MIŠJI Pl¥IfiE¥IČ

ongres združitve in 
ustanovitev Socia
listične delavske par

tij e (komunistov) sta- bila ■ zgo
dovinska nujnost, ki jo je na
rekovala tako družbeno-eko-

opravljanju vseh protislovij, 
ki so pretresala Jugoslavijo 
med obema vojnama, v obdob
ju od Versaillesa in Vidove
ga dne do aprilske: katastrofe.

Dejstvo je, da so idejno-po- 
litične in organizacijske sla
bosti KPJ v prvih dveh deset
letjih njenega obstoja, začenši 
pri reformističnih in oportu
nističnih utvarah nekaterih 
delegatov ha kongresu združi
tve ter dalje mimo napačnih 
stališč v nacionalnem vpra
šanju in do frakcionaških bo
jev v partijskih vrhovih raz
bijale Enotnost Partije in sla
bile njen politični vpliv na 
množice. Ne glede na to, ali

so bile .te-slabosti in krize, ki 
jih je doživljala KPJ v tem 
obdobju, odsev notranjih po
manjkljivosti, mladosti naše
ga delavskega razreda in ne
doraslosti partijskega vodstva 
ali pa posledica oseke v re- 
volucionarnem gibanju v Ev
ropi, krvavega terorja buržoa
zije v naši deželi in napačnih 
posegov od zunaj, oziroma 
vseh te činiteljev, zgodovinsko 
dejstvo je in ostane, da je 
KPJ v teh štirih desetletjih 
dosledno stala v prvih vrstah 
boja za obrambo koristi de
lavskega razreda, . delovnih 
kmetov in zatiranih narodov 
Jugoslavije.

*

pit e prva leta po zdru- 
irl ži-tvi delavskega gi- 
*"* banja je KPJ us

merjala velike revolucionarne 
akcije delavskega razreda, or
ganiziranega^ v razrednih sin
dikatih, ki. jih je vodila: de
lavski upor'v‘Varaždinu po
leti 1919, splošna stavka 60.000 
železničar jev. aprila 1920, splo
šna stavka junija 1920, stavke 
slovenskih ih bosanskih ru
darjev in revolucionarne ak
cije solidarnosti z medna
rodnim nroletariatom.

Tem prvim revolucionarnim 
akcijam delavskega razreda, 
ki jih je organizirala KPJ, pa 
je gledil val nasilja in terorja 
tjuržicdfcije, začenši pri pokolu 
delavcev na Zaloški cesti v 
Ljubljani- aprila 1919 in dalje 
med prelivanjem krvi v Hu- 
sinju, pa do Obznane, s ka
tero so prepovedali KPJ in 
razredne sindikate, do zakona 
o zaščiti državne in do uvedbe 
sestoj anuarske monarhofaši- 
stične diktature.

Cas med obema vojnama je 
poln revolucionarnih akcij 
in bojev KPJ za pravice de
lavskega razreda, delovnih 
množic in zatiranih narodov 
Jugoslavije, poln terorja bur
žoazije, ki je s preganjanjem, 
aretacijami, ječo, koncentra
cijskimi taborišči, smrtnimi 
obsodbami in z zahrbtnimi 
umori komunistov skušale 
vzeti delavskemu razredu vo
ditelje, fizično zatreti Komu
nistično partijo in na silo ob
držati ureditev, ki jo je druž
beni razvoj obsodil na propad.

V obdobju ilegalnega boja 
je KPJ utrtjevaiia enotnost in 
pod vodstvom tovariša Tita 
razbila obroč ilegalnosti, se 
povezala z najširšimi ljudski
mi množicami ter postala tik 
pred .vojno organizator in vo
ditelj revolucionarno - demo
kratičnih teženj delavskega 
razreda in najširših ljudskih 
plasti Jugoslavije.

Spričo tega poloma in kapi
tulacije je bil delavski razred, 
edina družbena sila, njegova 
Partija — KPJ — pa edina 
politična organizacija, ki je 
zaradi svojega doslednega bo
ja za nacionalno enakoprav
nost in samoodločbo narodov 
Jugoslavije mogla razglasiti 
in tudi uresničiti geslo brat
stva in enotnosti jugoslovan
skih narodov.

Takšna politika KPJ in to
variša Tita je bila ne le 
osnovno jamstvo zmage nad 
tujimi zavojevalci, marveč tu
di pogoj za naciohalni obstoj 
vseh jugoslovanskih narodov. 
'KPJ ima zgodovinsko zaslugo, 
ker je s svojo politiko brat
stva in enotnosti, zasnovano 
na obstoju in zgodovinski 
enakopravnosti vseh narodov, 
omogočila združitev in je de
jansko tudi združila jugoslo
vanske narode.

KPJ je že med vojno izve
dla vrsto socialističnih ukre
pov, med katerimi je na pr
vem mestu zaplemba premo
ženja okupatorjevih sodelav
cev, se pravi večine velike 
buržoazije.

KPJ je smelo in sistema
tično spreminjala osvobodilno 
vojno v socialistično revolu
cijo ter na ta način izrazila 
težnje delavsekga razreda in 
delovnih množic k socialistični 
preobrazbi družbene ureditve.

Podružbljanje osnovnih sred
stev za proizvodnjo, to je na
cionalizacija industrije, prevo
za, trgovine in bank, je še v 
prvih dneh obstoja FLRJ jas
no, odločno nakazala smer v 
graditev socializma.

Z obnovo dežele in z naglo 
industrializacijo — to je bilo 
dosegljivo le ob velikih napo
rih delavskega razreda — se 
je okrepila materialna osnova 
socializma in utrdila vodilna 
vloga delavskega razreda.

KPJ pa je pravočasno spo
znala ne le pomanjkljivosti, 
ki so spremljale naš nagli go
spodarski ‘razvoj (zaostajanje 
življenjske ravni, kmetijske 
proizvodnje, proizvodnje po- 
trošnih dobrin itd.), marveč 
tudi negativne pojave (biro
kratizem, težnje za privilegije, 
nezadostna kontrola delovnih 
množic itd.), ki so zavirale 
tempo našega socialističnega 
razvoja.

Na teh temeljih raste in se 
bo tudi v bodoče razvijala 
ustvarjalna dejavnost delav
skega razreda, na njih se bo
do krepile proizvajalne sile 
naše dežele, ob njih bo nara
ščala storilnost in z njo živ
ljenjska raven našega delov
nega človeka. To pa je naj
višji cilj socialistične družbe.
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LISTAJO jE TEGA DtNE ZASEDEL
PftS VELIKIM REVOLUCIONARNIM VRENJEM 
KTlNAJSTEGA APRILA 1829 ZAČELA SPLOŠNA

DELAVSKEGA ftAZREDA JUGOSLAVIJE SE JE
Železničarska stavka. — ljubljansko

CENTRALNI STAVKOVNI ODBOR. KI SO GA VODILI KO-
LeKS?1«' SPOMINSKO PLOŠČO S TO VSEBINO SO V SREDO, 15. APRILA, NA PRAZNIK ZE- 
8ToSiCARJEV ODKRILI NA LJUBLJANSKI ŽELEZNIŠKI POSTAJI PLOŠČO jE ODKRIL ZA- 

SINDIKATA ŽELEZNIŠKIH . DELAVCEV MILAN ZAGORC, KI JE V KRATKEM GOVORU 
IRCatj IL POMEN STAVKE PRED 39 LETI, KI JE V NJEJ SODELOVALO NAD 50 TISOČ ZELEZ- 
VlLO t V-.)Z VSE DRŽAVE. PRISRČNO SLOVESNOST, KATERE SE JE UDELEŽILO LEPO STE-

LJUBLJANCANOV, so’ POŽIVILI ZDRUŽENI PEVSKI ZBORI 
TER LJUDSKE MILICE

IN GODBI ŽELEZNIČARJEV

iydaj je splošno pri- 
znano dejstvo, da 
sta narodnoosvobo

dilna vojna in socialistična 
revolucija, ki ju je organizi
rala in vodila KPJ s tovari
šem Titom na čelu, ne le ena 
najslavnejših epopej druge 
svetovne vojne, marveč tudi 
eden najbolj svetlih zgledov 
boja za nacionalno svobodo in 
narodno enakopravnost, za 
revolucionarno socialistično 
družbeno pireiabrazibO"

Poziv k ustanovitvi enotne 
fronte proti okupatorju in po
ziv na oboroženo vstajo sta 
bila logično nadaljevanje poli
tike obrambe neodvisnosti, ki 
jo je vodila KPJ že pred na
padom na našo deželo.

KPJ je bila tudi edini or
ganizirani politični činitelj, ki 
se je boril proti politiki na
cionalnega zatiranja ter za na
rodno enakopravnost in brat
sko skupnost jugoslovanskih 
narodov.

Zgodovinski pomen te ori
entacije KPJ je tem večji, ker 
je velikosrbska buržoazija ob 
podpori kftrummranih buržo- 
aiznih vrhov kompromitirala 
idejo jugoslovanske državne ‘ 
skupnosti in objektivno uti
rala pot aprilski kapitulaciji.

Primer buržoazne Jugosla
vije je ponovno potrdil zgodo
vinsko resnico, da se ne more 
ohraniti država z več narod
nostmi, če je zasnovana na 
narodnostnem zatiranju in na
cionalni neenakopravnosti.

takih pogojih se je 
KPJ odločno usme
rila v nadaljnji raz

voj socialiBitičnih družbenih 
odnosov, pri čemer je izroči
tev tovarn delavcem, oziroma 
uvedba delavskega samo
upravljanja pomenila zgodo
vinski preobrat ne le v polo
žaju delavskega razreda, mar
več v celotnem socialističnem 
razvoju dežele.

Sistem delavskega samo
upravljanja — združevanje 
funkcij proizvajalcev in 
upravljalcev v delavcih — ter 
z njim povezani neposredni 
gmotni interesi proizvajalcev 
so omogočili hitrejši razvoj 
proizvajalnih sil in pospešili 
naraščanje industrijske prdiz- 
vodmje, v čemer se je Jugosla
vija v minulih letih povzpela 
na prvo mesto v svetu.

Ta afirmacija delavskega 
samoupravljanja je zagotovila 
pogoje za nadaljnjo razširitev 
pravic neposrednih proizvajal
cev in delovnih kolektivov, ki 
zdaj prosto razpolagajo s 40 
odstotki skupnih družbenih 
proizvodov.

teh štirih desetletjih 
vs se je KPJ pri obli

kovanju svojih teo
retičnih stališč, pri vzgoji svo
jih kadrov in v praktični re
volucionarni dejavnosti vedno 
ravnala po načelu, da so de
janja in dejstva osnovno me
rilo proletarskega internacio- 
nalizma. Zato je bil proletar
ski internacional i zem KPJ ve
dno konkreten, se pravi, ve
dno se je kazal v njenih prak
tičnih stališčih, v njenih bor
benih akcijah in v njenih zgo
dovinskih revolucionarnih de
janjih.

*

i dvoma, da so revo
lucionarni boj KPJ 
med obema vojna

ma, naradncosMoibiadilna voj
na in socialistična revolucija 
najmočnejši izraz proletarske
ga internacionalizma KPJ in 
njen naj več ji prispevek k 
mednarodni soiMamiosti de
lavskega razreda in v boju za 
socializem.

Odstranitev buržoazne obla
sti, upostavitev diktature pro
letariata in sedanja graditev 
socialističnih družbenih odno
sov so vsekakor največji pri
spevek, ki ga lahko dasta de
lavski razred in njegova Par
tija socializmu in mednarod
nemu proletariatu.

Obvestilo delegatom 
IV. kongresa ZSJ

Delegate IV. kongresa ZSJ obveščamo, da bo deloval 
kongres od 23. do 26. aprila t. 1.

Delegati se bodo odpeljali iz Ljubljane s posebnim 
vlakom dne 22. aprila ob 7. uri zjutraj, delegati jz Šta
jerske, Prekmurja in Koroške pa se bodo odpeljali iz 
Zidanega mosta ob 8. uri.

Z odlokom Generalne direkcije jugoslovanskih želez
nic je odobrena udeležencem kongresa polovična voznina, 
zato naj na svoji odhodni postaji zahtevajo potrebne 
obrazce, kot je bilo sporočeno v dnevnem časopisju, in 
kupijo vozno karto za I. razred brzega vlaka.

RS — ZSS

Tu pa se niti ne začenja in 
se tudi ne končuje proletarski 
intemacionalim KPJ, oziroma 
ZK Jugoslavije.

Tudi površnemu poznavalcu 
revolucionarne poti KPJ so 
znana dejstva, ki pričajo 
o njeni internactonalistačni 
praksi in njeni konkretni so
lidarnosti z mednarodnim 
proletariatom. Niti naši naro
di, še posebej naš delavski 
razred, niti mednarodno de
lavsko gibanje ne bodo po
zabili akcij solidarnosti jugo
slovanskega delavskega raz
reda z veliko oktobrsko re
volucijo, pomoči jugoslovan
skega proletariata lačnim v 
mladi sovjetski republiki, 
splošne stavke ob imperiali
stični akciji proti madžarski 
revoluciji, cenzure, ki so jo 
organizirali jugoslovanski ti
skarski delavci, da bi prepre
čili tiskanje klevet in napadov 
na komunistično internacio
nalo in Sovjetsko zvezo, takrat 
edino socialistično državo, po
moči jugoslovanskega prole
tariata bolgarskim emigran
tom po septembrski vstaji, 
politične akcije KPJ proti pri
ključitvi Avstrije in proti 
Munchenu ter udeležbe 1300 
jugoslovanskih komuhistov v 
španski državljanski vojni. 
Prav tako zgodovina ne bo 
zamolčala, da je KPJ pristo
pila k Tretji internacionali 
poldrugi mesec po njeni usta
novitvi in da so bili Združeni 
sindikati Jugoslavije med sed
mimi ustanovitelji Rdeče sin
dikalne internacionale.

V skladu s proletarskim in- 
ternacionalizmom je tudi od
por KPJ oziroma ZKJ proti 
stalinistični antijugoslovanski 
politiki. Čeprav je ta odpor, ki 
se še zdaj nadaljuje v spre
menjenih pogojih, predvsem 
boj za svoboden socialistični 
razvoj Jugoslavije, je hkrati 
bil in tudi je odpor proti he- 
gemonistični politiki, proti 
ideološkemu monopolu, biro
kratski deformaciji socialistič
ne misli in še posebej proti 
maličenju načel, na katerih 
naj bi temeljili odnosi med 
deželami, ki gradijo sociali
zem. Zato je naš boj za mir 
in aktivno koeksistenco, za 
medsebojno enakopravnost de
lavskih gibanj in za svobodni 
razvoj socialističnih dežel naš 
sedanji prispevek mednarod
nemu gibanju in razvoju so
cializma po svetu.



Zelo težavne delovne razmere, nizke mezde, dolg delovni čas, 

slaba zaščita pri delu, nečloveški odnos delodajalcev in akcije 

komunistov so vodile tisoče in tisoče delavcev v vseh pokraji

nah naše dežele v boj za boljši položaj, za delavske pravice. V 

obdobju 1934-41 so pravcati valovi stavk majali temelje kapita

listične Jugoslavije. Mnogi funkcionarji našega sindikalnega giba

nja so sodelovali in organizirali ta boj delavskega razreda v 

dneh monarhistične diktature.

Dragi S t amen kavi č

Pet zahtev delavcev 
v suknarni 
na Karaburmi

skega boja. Sklicevali smo po
litična zborovanja, na katerih 
smo ljudem razlagali pomen in 
nujnost tega odkritega boja 
proti izkoriščevalcem in nji
hovim pomočnikom.

Ko so delodajalci spoznali, 
da ne bodo mogli zlomiii je
klene volje delavcev, so se od
ločili za oboroženo silo. Ban 
Natlačen in minister Korošec 
sta zasnovala premišljen na
pad na tekstilne delavce. Z 
vseh strani so njuni ljudje 
pripeljali klerikalce in duhov
nike, ki so jih preoblekli v 
orožniške uniforme, za napad 
pa so mobilizirali tudi vso 
žandarmerijo.

Septembrskega dne so si tl 
plačanci s kopiti, puškami in 
solzilnim plinom izsilili vstop

Na silo so sklenili kolektiv
no pogodbo, ki še zdaleč ni 
ustrezala delavskim zahtevam. 
Celo to pogodbo so delodajal
ci enostransko odpovedali ne

kaj časa po sklenitvi. Številne 
delavce so odpustili, mnoge 
pozaprli in jih preganjali na 
razne načine, vendar je stavka 
ostala neugasljivo žarišče, v

katerem so se snovale nadalj
nje akcije. V tej stavki so se 
delavci prepričali, da si lahko 
le z bojem priborijo in ubra
nijo svoje pravice.

Sava Me dan

Stavka je okrepila 
borbenega duha vseh 
mostarskih delavcev

»JTsd akcijami, ki se jih 
JV! spominjam zaradi po

membnosti v dneh de
lavskega boja, je stavka v 
suknami Vlade Iliča leta 1939.

V tovarni so delali podnevi 
in ponoči, v dveh izmenah. 
Ena delovna izmena je traja

la dvanajst ur. Kot predsed
nik občine je imel industrijec 
Vlada Uič velik vpliv in mno
go naročil.

Dolgo smo kovali načrte, da 
bi si izbojevali boljše delovne 
pogoje, višje plače in svobod
no organizacijo v sindikatih. 
Gesla so bila prepričljiva, 
kmalu se je razgibalo nekaj 
delavcev, ki smo jih takoj 
včlanili v sindikat. Med njimi 
je bilo precej mladincev. Skle
nili smo, da bodo delavci pred
ložili . gospodarju pet zahtev: 
za dinar višjo plačo na uro, 
deseturni delavnik in menja
vo delavcev v izmenah. Na 
četrtem mestu smo zahtevali 
priznanje sindikalne organiza
cije, naša peta zahteva pa se 
je glasila, da ne sme biti nihče 
odpuščen zaradi tega, ker je v 
sindikatu ali tarifni akciji.

V pripravah akcije za bolj
še delovne pogoje smo sesta
vili širši akcijski odb<r, v ka
terem je bilo okoli 30 zglednih 
delavcev, v glavnem iz vseh 
tovarniških oddelkov.

V nedeljo, pred dnevom, ko 
smo nameravali opustiti, delo, 
smo sklicali zbor v neki gostil
ni na Karaburmi. Zbralo se je 
nad 300 delavcev. O opustitvi 
dela sicer nismo govorili, ven
dar' je to zborovanje močno 
vplivalo na razpoloženje delav
cev in na njihovo odločenost, 
da se bodo borili za izpolnitev 
tistih petih zahtev.

Naslednjega dne je šlo vse 
po dogovoru. Četrt ure po za
četku dela so stroji utihnili. 
Delavci so zapustili oddelke in 
se zbrali na dvorišču. Tovar
niška uprava je bila presene
čena in zmedena. Ko je Vlada 
Ilič izvedel, kaj se je zgodilo, 
je prišel ves divji med delav
ce, ki so ga takoj obkolili. 
Znašel se je sredi velikega 
kroga.

Vedeti je hotel, zakaj so ne
hali delati. Marija Gregoran, 
takratna edina članice Partije 
v tovarni, je pogumno stopila 
predenj in mu povedala, kaj 
zahtevajo delavci.

Gospodar Vlada se je rahlo 
ustrašil, zato je bil njegov od
govor kratek: »Dobro, vse bo
ste dobili.-

Trajalo je nekaj nad dve 
uri, potem pa so se delavci vr
nili na delo po ustni obljubi, 
da bo uprava tovarne ugodila 
njihovim • zahtevam.

To je bil velik uspeh. Dinar 
več na uro je takrat precej 
pomenil. Pa tudi druge zahte
ve niso bile majhne. Uspeh je 
še temvečjega pomena, ker do
tlej pri Vladi Iliču ni bilo 
stavk, niti v tistih časih ne, 
ko so bili delovni pogoji naj
težji. To je razumljivo, saj v 
tovarni ni bilo niti sindikalne 
organizacije niti kakega or
ganiziranega boja, razen vsega 
pa ena sama članica Partije.

Nameščenci iz uprave so ti
sto jutro opazili Marijo Gre
goran. Vprašali so jo, kaj je 
delala na tovarniškem dvori
šču, ker njena izmena takrat 
ni bila na delu. 2e naslednji 
dan so jo skušali odpustiti. 
Treba je bilo najti povod in 
direktor ga je našel. Ker je 
Marija delala kot tkalka, so 
brskali toliko časa, da so našli 
v kosu sukna napako. Zaradi 
drobne napake so jo sklenili 
odpustiti.

Ko je nočna izmena zvedela 
za ta sklep, so se spet usta
vili stroji v vseh oddelkih. De
lavci so zahtevali izpolnitev 
vseh petih zahtev. Ena izmed 
njih se je glasila, da ne bo 
odpuščen nihče zaradi sodelo
vanja v tarifni akciji. Uprava 
je umaknila odpoved.

Ves tisti teden smo množič
no zbirali delavce. V sindikat 
se je včlanilo več sto ljudi. 
Toliko jih je bilo, da jim vsem 
nismo mogli takoj izdati član
skih izkaznic.

Z zanimanjem smo čakali 
na soboto, dan izplačila. Kaj 
bo z zvišanjem? Ali nas bodo 
potegnili? Takrat je bilo v to
varni zaposlenih blizu tisoč 
ljudi. Zahtevano zvišanje so

dobili vsi delavci razen 150 ne
kvalificiranih.

Mi pa smo bili v svojem 
prizadevanju vztrajni, zato 
nismo dovolili, da bi ostalo 
brez zvišanja tistih 150 ljudi, 
ki so delali na tovornjakih iz
ven podjetja. Odločili smo se, 
da bomo prihodnji ponedeljek 
spet nehali delati Se poprej 
smo sklicali konferenco, na 
kateri smo se dogovorili o 
vsem.

V ponedeljek so se ustavili 
stroji ne le v obratih suknar- 
ne Vlade Iliča, marveč tudi v 
Tekstilni AD, v Rogožarskem 
in še v vrsti drugih beograj
skih tovarn. V znamenje soli
darnosti z nami so delavci teh 
podjetij opustili delo za kraj
ši čas,

To pot je prišel med delav
ce namesto Vlade Iliča inšpek
tor ministrstva za socialno po
litiko. Kričal je, da to ni ko
munistična dežela, da je to 
kapitalizem in da je treba zah
teve predložiti po redni poti. 
Vendar je dejal, da bo videl, 
kaj se da storiti. Nazadnje je 
nekaj obljubil

Po štiriumi prekinitvi so se 
delavci vrnili na delo, gospo
dar Vlada pa ni nikoli zvišal 
prejemkov tistim 150 delav
cem.

Partijska organizacija je 
analizirala to pomembno akci
jo za boljše življenjske in de
lovne razmere delavcev v suk
narni na Karaburmi. Pri akci
ji so se najbolj izkazali člani 
Partije na tistem področju. 
Neposredno po teh dogodkih 
se je naša partijska organiza
cija okrepila in razširila svoje 
vrste tako v tovarni kakor v 
okolici.

v »Jugočeško-, v »Jugobruno* 
in v druge tovarne ter jih za
vzeli po krvavem spopadu. Vse 
je bilo potrto spričo novice, da 
so delavci morali popustiti 
pod tako strahovitim priti
skom.

•ikTavzlic napadom na de- 
l\| lavski razred in njegove 

organizacije, ki so bile 
razpuščene, oblastnikom mo- 
narhofašistične diktature ni 
uspelo zatreti svobodoljubne 
miselnosti in dejavnosti ko
munistov in revolucionarnih 
delavcev. Partija je širila svo
je vrste, v obnovljeni partij
ski organizaciji pa se je kre
pilo tudi sindikalno gibanje v 
Mostaru.

2e ob koncu leta 1934 so se 
začele pomembne priprave za 
obnovitev sindikata, za tarifne 
akcije in tudi za stavke, če te 
akcije ne bi uspele v posa
meznih gospodarskih panogah.

V tem času se je okrepila 
tudi gradbena dejavnost v me
stu in v bližnji okolici, ven
dar delavci niso prejemali 
boljših zaslužkov, niti se niso 
zboljšali njihovi težavni delov
ni pogoji. Se z eno okoliščino 
je bilo treba računati. V grad
beništvu so delali večinoma 
kvalificirani in polkvalificira- 
ni delavci, na pol kmetje iz 
okoliških krajev; ti so bili Se

kar zadovoljni s takim sta
njem. Krajevni komite Parti
je in Medstrokovni svet sta to 
upoštevala, zato sta iskala 
najugodnejše prijeme, da bi te 
delavce približala boju njiho
vih naprednih tovarišev.

Pri tem delu je bilo precej 
uspehov, ker so se zelo tru- 
dile.ne le vse strokovne orga
nizacije, marveč tudi Med
strokovni svet in partijske or
ganizacije v mestu. Ko so bili 
pogoji za to, smo se začeli po
gajati z delodajalci, z združe
njem delodajalcev, da bi iz
boljšali položaj gradbenih de
lavcev.

Bilo je več sestankov. Dolgo 
smo se menili, sporazumeti pa 
se nismo mogli. Delodajalci so 
odločno odklanjali sklenitev 
pogodb in tudi posamezne po
goje, ki so jih sestavili sindi
kati. Ko smo spoznali, da s 
pogajanjem ne bomo dosegli 
ničesar, smo se odločili za 
stavko. Izvedli smo vse orga
nizacijske ukrepe, da bi stav
ki zagotovili popoln uspeh. 
Najprej smo poskrbeli za pre-

Josip Bosnar

Zmagala je solidarnost 
delavcev iz dveh mest

Pepca Kardelj

Stavkalo je 
14.000 delavcev
iz 57 slovenskih tekstilnih podjetij

» eto 1936 je bilo zelo re- 
I | volucionarno in razgiba- 

no, polno bojev na vseh 
področjih. Na razpoloženje de
lovnih množic je močno vpli
val tudi osvobodilni boj špan
skega ljudstva.

Med številnimi stavkami, ki 
so takrat majale temelje ka
pitalistične proizvodnje, naj 
omenim eno, ki je bila po ob
segu in pomenu najbolj za
znavna v dolgem zaporedju 
stavk v letih 1934—1941. To je 
bila stavka 14.000 delavcev iz 
57 slovenskih tekstilnih podje
tij. Središči akcije sta bili Tr
žič in Kranj, ker je bilo tam 
največ tekstilnih delavcev.

Neposredni povod za to 
akcijo so bile neverjetno nizke 
mezde, dolg delovni čas in 
slaba delovna zaščita. Po svo
jih sindikalnih zaupnikih so 
si delavci skušali s pogajanji 
izboljšati težavni položaj, de
lodajalci pa so odločno zavra
čali njihove zahteve.

Na pobudo Komunistične 
partije je Tekstilna zveza za
čela pripravljati stavko. Vso 
akcijo, torej organizacijo in 
izvedbo, je vodil tovariš Le
skošek.

Točno po načrtu organiza
torjev so tovarniške sirene 22. 
avgusta deset minut pred dru
go popoldne zatulile v zna

menje, da se je začela stavka. 
Tisti trenutek je 14.000 tek
stilnih delavcev v najlepšem 
redu zapustilo delo. Ze poprej 
določene straže so zasedle vse 
vhode, tako da ni mogel no
ben stavkokaz v tovarniške 
oddelke. Skupaj s tovariši so 
se tudi delavke menjavale na. 
stavkovni straži, dan in noč so 
varovale tovarne in niso sko
raj dva meseca zapustile to
varniških obratov.

Nepozabni so bili ti dnevi, v 
katerih se je manifestirala iz
redna solidarnost delavcev.

Ta stavka je neverjetno 
vzburkala vse prebivalstvo 
Slovenije. Mnogi ljudje so ves 
čas gmotno in moralno podpi
rali stavkajoče. Kmetje so z 
vozovi dovažali hrano delav
cem v tovarne. Pomagali so 
jim tudi obrtniki, da ne ome
njam posebej delavcev iz dru
gih panog, ki so prav tako z 
nabiralnimi akcijami zbirali 
pomoč svojim tovarišem v tek
stilni industriji. Organizirali 
so enourne solidarnostne stav
ke, s katerimi so moralno pod
pirali stavkajoče.

.V občini, kjer sem živela, 
smo na razne načine podpirali 
to akcijo. Revni kmetje so si 
pritrgovali od ust in dajali 
prispevke za uspešnost delav-

T T vreti stavk leta 1935, ki 
\/ so bile posledica zelo 
* slabih delovnih pogojev 

in nizkih mezd, so šli tudi 
lesni delavci v boj za boljši 
položaj. Zlasti v Srbiji in Voj
vodini skoraj ni bilo kraja, 
ki bi imel razvito lesno indu
strijo, pa b; delavci ne nače
njali tarifnih vprašanj/ Tudi 
niški lesni delavci — bilo jih 
je kakih 600 — so se začeli 
pogajati z združenjem deloda
jalcev in postavljati zahteve, 
Zahtevali so višje mezde, 
osemurni delavnik, plačano 
čezumo delo in na splošno 
boljše pogoje.

Pri pogajanju so bile teža
ve. Delodajalci so ugodili le 
nekaterim zahtevam, zato smo 
napovedali stavko.^ Partija 
nam je pomagala, uživali smo 
vso podporo drugih delavcev 
v Nišu.

To je zelo razjedlo niške 
kapitaliste in delodajalce. Na 
vse načine so se trudili, da bi 
zlomili voljo delavcev in za
trli stavko, vendar sta zma
gali izredna enotnost delavcev 
in njihova odločenost, da bodo 
izbojevali svoje pravice.

Takrat je bil Dragiša Cvet
kovič minister za socialno po
litiko. Ker je bil iz Niša. ga 
je ta stavka zanimala zaradi 
somišljenikov, ki jih je hotel 
zaščititi. Cvetkovič je bil ta
krat vodja .zloglasnega »Jugo- 
rasa«. Skupaj s svojimi zve
stimi pristaši iz te profašistič- 
ne organizacije ,1e_ začel v 
Beogradu kovati načrte, da bi 
razbil stavko.

Jugorasovi funkcionarji so 
mu pomagali, da je v beograj
ski okolici zbral po posredo
vanju okrajnih glavarjev z 
raznimi obljubami brezposel
ne mizarske delavce. Dali so 
jim vozne listke in.jim plačali 
potne stroške do Niša.

Med temi pripravami pa je 
zazvonil telefon v uradu sin
dikata lesnih delavcev v Beo
gradu. Javil se je 'neznanec. 
Vaš simpatizer sem, je rekel- 
Ker delam v ministrstvu za 
socialno politiko, sem izvedel 
za priprave Dragiše Cvetkovi
ča, ki namerava poslati v Niš 
stavkokaze. Neznanec je še 
dejal, da se bodo ti delavci na
slednji dan odpeljali iz Beo
grada v spremstvu Jugoraso- 
vih funkcionarjev.

Ta novica nam je bila do
brodošla. V' največji naglici 
smo organizirali nasprotno

akcijo. Nekaj najboljših tova
rišev smo izbrali za stražo na 
beograjski postaji. Pregledo
vali naj bi vse vlake, ki pe
ljejo v Niš, poiskali zapeljane 
ljudi in jih odvrnili od te po
ti. Naši tovariši so prizadevno, 
nemara celo preveč vestno iz
polnjevali to nalogo. Vsakega 
potnika so pregledali, policija 
je postala pozorna. Zaslutila 
je, za kaj gre. Takrat je po
slal Dragiša Cvetkovič na po
stajo okrepitev; policija je 
prijela nekaj naših stražarjev.

Vendar smo prehiteli Cvet
koviča in njegove. Nove stra
žarje smo oskrbeli s kovčki* 
sindikat hišnih pomočnic pa je 
poslal nekaj tovarišic. Tako ie 
bilo na postaji vse zelo pre
pričljivo. Potnike s kovčki po 
navadi pospremijo ženske Ti 
delavci so kupovali vozovnice 
do Topčidera, med vožnjo do 
te postaje pa naj bi pregledali 
potnike, ki so bili namenjeni 
v Niš. Popoldne naslednjega 
dhe je prišla skupina delav
cev. Naši so stopili v njihov 
vagon in se tako začeli nepo
sredno pogovarjati. Kam potu
jejo, kaj delajo? Ko so jim 
povedali, da potujejo v Niš, 
so jim naši pojasnjevali, da 
tam stavkajo in da so jih v 
Beogradu opeharili.

Jugorasovi funkcionarji pa 
so le opazili nekakšno gnečo 
v vlaku, zato so poslali orož
nike, ki so začeli naše prega
njati po vagonih. V Rakovic) 
so naši vsi poskakali z vlaka, 
oni delavci, ki so jih Cvetko
vič in njegovi poslali v Niš. 
pa so nadaljevali pot.

Mi pa se nismo vdali. Spre
ten delavec, Boža mu je bilo 
ime — kasneje je padel v na
rodnoosvobodilnem boju — je 
skočil na tovornjak in brž po
hitel v sindikalno pisarno.

Bliskovito so se porajale mi
sli in z njimi načrti. Ali naj 
pošljemo brzojavko? To bi šlo, 
vendar, ali je varno? Ali bodo 
člani stavkovnega odbora ra
zumeli besedilo? Pa smo le 
poslali nekaj besed: »Kar naj
več Hudi naj na postaji sprej
me goste."

Se vedno smo bili nemimi, 
hoteli smo storiti kaj bolj za
nesljivega. Brzec je peljal 
proti Nišu komaj uro potem, 
ko so se s potniškim odpeljali 
tisti delavci. Beograjska po
staja pa je bila polna orožni
kov, ki bi brž odkrili vsak 
naš poskus.

Spet Je bil Boža najbolj iz
najdljiv. Odločil se je, da bo 
skušal priti v Niš. Skočil je v 
tramvaj številka tri, ki je pe
ljal proti Topčideru. Ves za
dihan je rekel sprevodniku: 
»Tovariš, samo nekaj minut 
časa imam. Rad bi z vlakom 
v Niš. Tam je stavka, jugora- 
sovci so se odpeljali, moram 
priti o pravem času."

Neznani sprevodnik, ki je 
prav tako kot vsi delavci mest
nega prometa s simpatijami 
spremljal naš boj, je stopil k 
vozniku in tramvaj je zdrvel 
proti Topčideru. Ustavil se je 
le pri Mostaru in pri Gospo
darski mehani. Boža je v zad
njem trenutku skočil na vlak 
in prispel v Niš pred tistimi 
delavci.

Na postaji so že čakali čla
ni stavkovnega odbora, obo
roženi s palicami in kame
njem. Za vsak primer. Poča
kali so, da so se delavci iz 
Beograda nekoliko oddaljili od 
postaje, nato pa so se jim pri
bližali. Mimo so jim razložili, 
da stavkajo zaradi zelo slabih 
delovnih pogojev in nizkih 
mezd ter jih naprosili, naj ne 
hodijo na delo, ker bodo tako 
preprečili njihov pravični boj 
za boljše življenje.

Beograjčani so spoznali od
ločnost niških delavcev, ki so 
branili svoje položaje, zato so 
sprejeli predlog. Namesto na 
delovna mesta so se napotili 
v stavkovni štab. Tam so jih 
lepo sprejel] in jih pogostili 
s stavkarski.n kosilom.

Jugorasovi voditelji pa niso 
mirovali. Ko so videli, kaj se 
je zgodilo, so pohiteli na ban
sko upravo in vse povedali ba
nu. Ta je ukazal, naj policija 
pripelje Beograjčane. Prepri
čevanje pa ni zaleglo, Beo
grajčani so odločno stali na 
strani niških delavcev.

Stavkovni odbor je vsem aai 
denar za pot do Beograda. V 
velikem sprevodu, ki se je 
spremenil v pravo demonstra
cijo solidarnosti, so šli vsi na 
postajo. Niški delavci so po
spremili beograjske.

Se mesec dni je trajala 
stavka niških delavcev. Ljudje 
so jedli po vojaško iz kotla, 
živeli so težko, vendar so zma
gali zaradi odločnosti jn enot
nosti. Mezde so jim zvišali, iz
boljšali pa so jim tudi druge 
delovne pogoje.

hrano delavcev. Vedeli smo* 
da so mezde nizke in da de
lavci nimajo zalog ne v de
narju ne v hrani in torej sami 
ne morejo prevzeti tega bre
mena niti za krajše obdobje. 
Tudi mi v sindikatih nismo 
imeli pomembnejših skladoVj 
iz katerih bi finansirali take 
akcije. Zato je bilo treba vse 
dobro organizirati in pravo
časno pripraviti. Poskrbeli 
smo za nastanitev delavcev, 
zlasti tistih, ki so stanovali pri 
gradbiščih in ki so'pričakovali, 
da jih bodo delodajalci takoj 
vrgli na cesto.

Naša druga skrb je bila, za
gotoviti opustite dela na vseh 
gradbiščih. Pri tem so nam 
pomagale sindikalne podružni
ce drugih gospodarskih panog, 
oporo pa smo dobili tudi med 
naprednimi Mostarci, ki so z 
gmotnimi sredstvi podprli 
stavko.

Se drug ukrep: del strokov-) 
nih delavcev iz bližnje in 
daljne mostarske okolice smo 
poslali domov z dogovorom, 
naj se ne vračajo, dokler ne 
dobijo poziva sindikalne upra-- 
ve, ker so bili ti delavci glavni 
nosilci dela, na katere so se 
lahko opirali delodajalci. Tako 
so bili kvalificirani delavci 
daleč od mesta in skoraj iz
ven njihovega vpliva. V mestu 
pa je bila tudi policija, ki so 
jo pridobili delodajalci, da bi 
pritiskala na posamezne de
lavce. Kvalificirani delavci so 
bili zunaj in so se tako od
tegnili tudi policijskemu pri
tisku.

Ko je bilo to urejeno, smo 
napovedali stavko. Na vseh 
gradbiščih so nehali delati. De
lodajalci so bili vsi iz sebe.

■siiPK:
V Delavskem domu smo or

ganizirali prehrano. Ne le de
lavci, marveč tudi njihove 
družine so dobivale zelo do
bro hrano. Po zaslugi izdatne 
podpore delavcev,- sindikalnih 
organizacij in meščanov so se 
gradbeni delavci tiste dni do
bro hranili. Ljudje so nam 
dajali denarne prispevke, pe* 
ki so pošiljali na ducate kilo
gramov kruha dnevno, mesarji 
meso, branjevci pa povrtnine« 
To so bila dragocena darila v 
dneh, ko je bilo treba vztra
jati v boju za uresničenje d®* 
lavskih pravic.

Tako zasnovana organizacija 
in takšna akcija sta dali sado
ve. Stavka mostarskih grad
benih delavcev leta 1936 j® 
uspela na vsej črti. Delodajalci 
so sprejeli vse zahteve, ki ji" 
je predložila podružnica Zve
ze gradbenih delavcev.

Tak uspeh je takrat mnogo 
pomenil za Mostar in okolico« 
Po stavki se je še bolj okrepil® 
sindikalna organizacija, ki j® 
šla močno v širino, z njo s® 
je utrdil borbeni duh stavkajo
čih delavcev, partijska org®' 
nizacija pa je poglobila s170’ 
vpliv tudi -pri delavcih te 6°" 
spodarske panoge. ,

To so jasno pokazali kasnej
ši dnevi, ko so hoteli deloda
jalci izigrati delavce in Pfe' 
klicati v stavki dane obljub®« 
Delavci pa so bili dobro pouče
ni. Izkušnje iz te stavke _ s 
jim dale pogum in jih utndu 
v prepričanju, da je z Grgar*' 
ziranim bojem mogoče do-sec 
še mnogo večje uspehe. 
se vdali, borili so se za bolj 
življenje.
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22 LET GENERALNI 
SEKRETAR PARTIJE

tiridesetletnico revolucio- 
lj narnega delovanja praz

nuje naša Partija, ki jo 
ie dvaindvajset let vodi tovariš 
Tito. Obdobje delovanja naše 
Partije pod vodstvom tovariša 
Tita lahko označimo kot dobo 
revolucionarnega nastopa Par
tije za prevzem oblasti in kas
neje za zgraditev socialističnih 
družbenih odnosov. Medtem ko 
je morala Partija poprej vzdr
žati v zelo težavnem boju z bur
žoazno in monarhistično reakci
jo, ki je krvavo obračunavala z 
revolucionarnim delavskim gi
banjem, pa sta v minulih dveh 
desetletjih delavski razred in 
njegova revolucionarna avant
garda prevzela oblast. Za ta 
njun nastop so bili seveda za
gotovljeni tudi ugodni obejk- 
tivni pogoji, ker so v deželi do
zorevale revolucionarne razme
re, vendar je ta nastop rezultat 
revolucionarnega vodstva, ki ga 
je izoblikoval tovariš Tito in ki 
je znalo izkoristiti revolucionar
ni položaj ter ga še bolj poglo
biti, dokler ni delavski razred 
dokončno prevzel oblasti. T6 
obdobje dejavnosti naše Partije 
Je prepolno revolucionarnih gi
banj v najrazličnejših pogojih, 
zato si je naša Partija pridobila 
v teh borbah zelo dragocene iz
kušnje. Te izkušnje je treba po
sredovati širši javnosti. Ne sme
mo dovoliti, da bi prešle v po
zabo, ker niso pomembne samo 
za naše revolucionarno gibanje.

Ob tej priložnosti naj našte
jem vsaj nekatere izmed njih.

Zaupanje v lastne sile
Zdi se mi, da pomeni prenos 

vodenja Partije iz tujine v de
želo — do tega je prišlo po skle
pu tovariša Tita — odločen ko
rak v razvoju našega revolucio
narnega gibanja. Naša vsakda
nja praksa je kazala: dokler so 
vodstva partij v tujini in od 
ondod »vodijo« revolucionarni 
boj, dokler so odvisna od gmot
ne pomoči iz tujine, vse dotlej 
ne more biti govora o oblikova
nju množičnega revolucionarne
ga gibanja v določeni deželi. 
Naše izkušnje kažejo, da vode
nje Partije in revolucionarnega 
boja iz tujine ne razvija revolu
cionarnih sil, marveč dejansko 
osamlja Partijo in jo omejuje 
na konspirativne skupine, ki 
Pričakujejo pomoči od zunaj. Ce 
smo torej hoteli izoblikovati v 
naši deželi množično revolucio- 
narno gibanje, je bilo treba za
gotoviti pogoje ter prenesti vod
stvo Partije iz tujine in se na
sloniti na sile v lastni deželi. 
”se to je vplivalo na odločitev 
tovariša Tita, da se vrne v de
želo in iz kadrov na terenu se
stavi novo partijsko vodstvo. Ta 
sklep je bil izraz odločnosti pri 
izpolnjevanju zastavljene naloge 
in pripravljenosti na največje 
žrtve, hkrati pa je odpiral trd
no, revolucionarno perspektivo 
in krepil zaupanje v lastne re
volucionarne sile.

Sklep o vrnitvi v deželo pa je 
seveda pomenil šele zagotavlja- 
nje pogojev za razvoj množične
ga revolucionarnega gibanja, ki 
8a je bilo treba ustvariti. .Tova- 
niš Tito je razvijal boj za gradi
tev in utrditev Partije na tere
nu. s tem je vnesel nove oblike 
tn nov način v približevanje 
Partijskih aktivistov množicam. 
Njihovo dotedanjo prakso, da so 
se varovali napadov policije in 
s® sestajali samo z zaupnimi 
l3udmi — ta praksa je ustrezala 
temu konspirativnemu tipu Par
ale — je kmalu nadomestilo 
najširše povezovanje partijskih

aktivistov z delovnimi množica
mi. Praksa je iz dneva v dan 
potrjevala resničnost besed to
variša Tita, da bo le množično 
povezovanje partijskih aktivi
stov preprečilo policijske vdore 
in množičnemu revolucionarne
mu gibanju zagotovilo rast. To
variš Tito nam je pogosto po
udarjal, da ni dovojl, če poskr
bimo, da Partija zavzema pra
vilna politična stališča, marveč 
je prav tako velikega pomena, 
da so stališča Partije dostopna 
množicam in da množice pravo
časno izvedo zanje. Ce se ne bi 
približevali množicam, bi ne mo
gli zavzemati pravilnih politič
nih stališč, ki so jim razumljiva 
in ki jih bodo sprejele. Tako je 
ob neposredni skrbi tovariša Ti
ta in novega vodstva rasla in se 
razvijala revolucionarna Parti
ja, ki je kasneje, v pogojih or
ganiziranega oboroženega boja 
proti okupatorju, mogla ustreza
ti novim nalogam.

Pogum velikega 
revolucionarja

Pri tem je važno omeniti še 
drug, zelo važen sklep, ki je bil 
odločilnega pomena za razvoj 
revolucionarnega gibanja v naši 
deželi. Gre za sklep o začetku 
oboroženega boja proti okupa
torju, ki ga je na predlog tova
riša Tita sprejel CK naše Par
tije. Kakor je znano, v Jugosla
viji niso bili najugodnejši po
goji za začetek oboroženega 
boja. Res je, ustvarjali so se 
ugodnejši pogoji, ker je Partija 
politično pripravljala množice 
na obrambo dežele in preprečila 
pristop Jugoslavije k silam osi, 
razen tega je bil v osnovi raz
bit star državni aparat itd, — 
Nemški okupatorji pa so bili 
zasedli skoraj vse evropske de
žele ter so prodirali proti Mo
skvi in Leningradu. 'Razen tega 
je bilo v zasužnjenih evropskih 
deželah precej razširjeno mne
nje, da še vedno niso dozoreli 
pogoji za začetek oboroženega 
boja proti okupatorju. V takih 
pogojih je bila potrebna smelost 
velikega revolucionarja, da je 
bil sprejet sklep o začetku obo
rožene vstaje. Prav kot je bilo 
treba zaupati v revolucionarne 
sile lastnega ljudstva in v moč 
mednarodnega delavskega giba
nja, smo morali poznati tudi za
konitosti v revolucionarnem gi
banju množic za prevzem oblasti 
itd.

Še zdaj se spominjam tistih, 
dni, ko je bil sprejet sklep o 
začetku oborožene vstaje. Pri 
tovarišu Titu nisem niti za tre
nutek opazil dvoma o končni 
zmagi Sovjetske zveze in dru
gih demokratičnih sil po svetu. 
Ko so se spričo sorazmerno na
glega napredovanja nemških 
okupatorjev v notranjost Sov
jetske zveze nekateri partijski 
aktivisti rahlo zmedli, zanemar
jali svoje naloge ter začeli raz
pravljati in iskati vzroke za 
naglo prodiranje Nemcev proti 
Moskvi in Leningradu, je tova
riš Tito odločno poudarjal, da se 
moramo posvečati notranjim 
nalogam pri organizaciji oboro
žene vstaje, medtem ko naj pro
blem, kako preprečiti nadaljnje 
prodiranje Nemcev na sovjet
sko ozemlje, prepustimo sovjet
skim ljudem. Govoril je, da bo
mo najbolj pomagali njim in 
drugim demokratičnim silam po 
svetu, če bomo sami dali od se
be vse za osvoboditev svoje do
movine. Tako je bil problem 
postavljen interna cionalistično 
in hkrati nacionalno, ker smo

vedeli, da bo uspeh našega obo
roženega boja prav tako odvi
sen od uspeha protifašističnega 
boja v mednarodnem obsegu, 
kakor bo uspeh mednarodnega 
antifašističnega boja odvisen od 
uspeha oboroženega boja v naši 
in v drugih deželah. Ne bi se 
spuščal v to, da lahko večja de
žela več prispeva k temu skup
nemu boju, omenim naj le, da 
mora vsaka dežela po svojih — 
resničnih možnostih prispevati k 
skupnemu boju.

Praksa je torej tudi tu potr
dila pravilnost smele odločitve 
tovariša Tita in naše Partije za 
oboroženo vstajo, čeprav je V 
Kominterni prevladovalo mne
nje, da še niso dozoreli vsi po
goji za organizacijo oboroženega 
boja proti okupatorju. Spričo 
tega so dobile izkušnje naše 

. Partije ne le notranji, marveč 
tudi mednarodni pomen. Tega 
dejstva seveda ni mogoče zbri
sati s hruščem in truščem, češ 
da ne priznavamo, da je nosila 
Sovjetska zveza poglavitno bre
me v boju proti fašistični Nem
čiji. Seveda vemo, da so sovjet
ski narodi dali največ žrtev in 
vzdržali največ naporov v tej 
osvobodilni vojni.,Vemo'pa tudi 
to, da je naša dežela v primer- 

Javi s svojo velikostjo prispeva
la prav tolikšne žrtve tako za 
lastno osvoboditev kakor za 
splošno zmago nad hitlerjevsko 
Nemčijo. Kakor bi ne bilo prav, 
če Sovjetski zvezi ne bi prizna
vali pomena v boju proti fašiz
mu, prav tako ni pravilno 
zmanjševati vloge Jugoslavije v 
tej vojni.

Brez dogem
Mnogo večji revolucionarni 

preobrat pa vsekakor pomeni 
trdna odločitev tovariša Tita in 
naše Partije, da je treba med 
narodnoosvobodilnim bojem pro
ti okupatorju hkrati reševati tu
di osnovne probleme socialistič
ne revolucije (prevzem oblasti 
v procesu osvobodilne vojne 
itd.). Kakor vemo, je pomenila 
ta orientacija naše Partije sko
raj povsem osamljen pojav v 
mednarodnem revolucionarnem' 
delavskem gibanju. Proti takšni 
smeri je bilo tudi takratno vod
stvo Sovjetske zveze, ki je na
pačno menilo, da bo ta orien
tacija škodovala enotnosti proti- 
hitlerjevske koalicije. (Ustano
vitev Antifašističnega sveta na
rodne osvoboditve Jugoslavije so 
ocenili kot nož v hrbet Sovjet
ski zvezi.) Našo smer so označili 
kot napačno, češ da zožuje boj 
proti okupatorju. Naša praksa 
pa je iz dneva v dan kazala, da 
se zaradi urejanja vprašanj v 
zvezi z novo ljudsko oblastjo ne 
le ni zožila vseljudska borba 
proti okupatorju, marveč se je 
ta borba razvila v vseljudski 
oborožen boj. Praksa je poka
zala, da so bile množice pri
pravljene iti v boj do konca in 
prenesti v tem boju naj večje 
žrtve, potem ko so se prepriča
le, da v tem boju ne gre le za 
osvoboditev dežele izpod okupa
torjevega jarma, marveč tudi za 
to, da se ne bo nikoli več vr
nila stara Jugoslavija in da bo 
v novi Jugoslaviji imelo oblast 
delovno ljudstvo. Se sedaj se 
spominjam, kolikokrat je po
sredoval tovariš Tito, ko so v 
vzhodnih bosanskih pokrajinah 
zanemarjali organizacijo ljudske 
oblasti na osvobojenem in ne- 
osvobojenem ozemlju. Ponavljal 
je: »Ce hočete, da bodo množi
ce šle v boj do konca in prene
sle v tem boju največje žrtve,

morate v njih utrditi prepriča
nje, da po osvoboditvi dežele iz 
okupatorjevega jarma ne bo 
nihče drug pobral sadov njiho
vega boja.« Kakor vidimo, je 
dobila ta znana resnica v raz
voju revolucionarnega boja v 
naših pogojih konkretno vsebi
no. Odprla je širše perspektive 
za nadaljnji razmah socialistič
ne revolucije, ki se je razvijala 
v pogojih narodnoosvobodilnega 
boja proti okupatorju. To smer 
je lahko zagovarjal samo revo
lucionar, ki ni stal ob strani, 
izven revolucionarnih dogodkov, 
in se ni ravnal po zastarelih 
konceptih in dogmah o obvez
nem upoštevanju vseh oblik re
volucionarnega boja, do katerih 
je prišlo poprej v posameznih 
deželah. Takšno smer je lahko 
sprejel le revolucionar, ki je 
sredi dogodkov in dobro pozna 
revolucionarne težnje množic. 
Vse to je imel tovariš Tito, ki 
je začel pogumno reševati pro
bleme socialistične revolucije v 
pogojih fašistične okupacije de
žele. Organiziral je vseljudsko 
partizansko vojno in. novo ijud- 
sko oblast ne le na osvobojenem, 
marveč tudi na zasedenem 
ozemlju itd. Tisti, ki so stali ob 
strani, niso doumeli tega revo
lucionarnega procesa, ki se je 
razvijal pod vodstvom tovariša 
Tita, niso bili za revolucionarno 
reševanje vprašanj oblasti v po
gojih vseljudske partizanske 
vojne proti okupatorju. — Tem 
slabše zanje. Do ugodnih pogo
jev za razvoj revolucionarnega 
boja in osvojitve oblasti po de
lavskem razredu ne prihaja po
gosto v zgodovini, revolucionar
ji pa jih morajo ustvarjati in 
izkoristiti, kadar se razvijajo.

Odnosi med socialistič
nimi deželami in komu

nističnimi partijami
Na razvoj mednarodnega de

lavskega gibanja je vsekakor 
znatno vplival tudi boj, ki sta 
ga tovariš Tito in naša Partija 
razvila za enakopravne odnose 
med socialističnimi deželami. To 
vprašanje ni nastalo samo zara
di neenakopravnih odnosom med 
socialisitčnimi deželami, odno
sov, ki jih je zagovarjalo takrat
no stalinistično vodstvo Sovjet

ske zveze, marveč so zahtevali 
tudi objektivni pogoji, da do
bijo novo osnovo ne le odnosi 
med socialističnimi deželami, 
temveč tudi med komunistični
mi partijami. V novih pogojih 
je bila v mnogih deželah upo- 
stavljena socialistična družbena 
ureditev, ni bilo več ene same 
socialistične dežele, zato je bilo 
treba postaviti medsebojne od
nose na enakopravno osnovo. 
Težave, ki so nastale v teh od
nosih, zlasti tiste, ki jih je po
vzročila Stalinova politika ne
enakopravnih gospodarskih od- 
notov z ustanavljanjem mešanih 
družb itd., so kazale, da posta
jajo problemi na tem področju 
čedalje resnejši in da lahko ze
lo škodujejo mednarodnemu de
lavskemu gibanju. V novih po
gojih, ko so prišle komunistične 
partije na oblast in ko niso bili 
več le komunisti, marveč vse 
ljudstvo, je bilo treba drugače 
izoblikovati tudi odnose med 
komumstičnimi partijami. Tudi 
na tem področju je imel tovariš 
Tito in z njim naša Partija do
volj revolucionarnega poguma. 
Na dnevni red sta postavila tudi 
odnose med socialističnimi de
želami in komunističnimi parti
jami. Sprožitev teh vprašanj pa 
je — ne po naši krivdi — žal 
spravilo na površje nekonstruk
tivno reševanje teh odnosov. 
Hkrati je še poglobilo neenako
pravne odnose, ki so dobili naj
bolj grobe oblike pritiska (tako 
gospodarskega kakor politične
ga) na socialistično Jugoslavijo 
in so prišli do izraza tudi v dru
gih socialističnih deželah, pred
vsem v obliki sodnih in izven
sodnih likvidacij vodilnih ljudi 
itd. Takšna praksa seveda ni 
mogla rešiti problema, marveč 
ga je le še zaostrila. To je pri
zadejalo veliko škodo vsem so
cialističnim deželam in medna
rodnemu delavskemu gibanju. 
Vendar je prišel čas, ko je bilo 
te odnose treba reševati na os
novi, ki jo je tovariš Tito po
stavil že leta 1948. Občasni umi
ki in vračanje k stalinski politi
ki, kar se dogaja zadnje čase, 
ne morejo preprečiti reševanja 
teh odnosov na enakopravni os
novi, lahko pa ga občutno za
vrejo in zaradi tega napravijo 
še mnogo škode mednarodnemu 
delavskemu gibanju.

Doslednost
Na nadaljnji razvoj socializma 

bo vsekakor pozitivno vplivala 
tudi smela odločitev tovariša 
Tita in naše Partije, da začne
mo reševati probleme, ki so ovi
rali nadaljnji razvoj socialistič
nih družbenih odnosov, zadrže
vali tempo gospodarskega raz
voja ter so zrasli iz vloge dr
žave in državnih organov pri 
gospodarskem razvoju, pri deli
tvi dohodka, pri upravljanju 
proizvodnje itd. Vsakdanja pra
ksa v povojni graditvi sociali
stičnih družbenih odnosov v na
ši deželi nam je kazala: bolj ko 
se ohranja vloga države in nje
nih organov v neposrednem 
upravljanju proizvodnje in bolj 
ko se krepi centralistični sistem 
planiranja proizvodnje in deli
tve za vsako posamezno podjet
je, bolj se pojavljajo in ostrijo 
tako problemi gospodarstva in 
družbenega standarda kakor tu
di problemi družbenih odnosov. 
Čedalje jasneje se kažejo znaki 
zastoja v gospodarskem razvoju 
in v razvoju družbene storilno
sti, čedalje bolj prihaja do izra
za nezadovoljivo izboljševanje 
življenjske ravni, zlasti pa to, 
da množicam ni zagotovljena za
dovoljiva izbira in kakovost pro- 
izvodnje. Hkrati se začenjajo 
ostriti tudi odnosi med organi 
družbene uprave in neposred
nimi proizvajalci, ker so organi 
uprave pri odločanju o najvaž
nejših proizvodnih vprašanjih 
pogosto nad kolektivi itd. Seve
da morajo vsi ti problemi, k; so 
se vrstili v naših pogojih v ob
dobju do leta 1948, nastopati tu
di v drugih socialističnih deže
lah, le s to razliko, da o njih 
ni dovoljeno javno govoriti in 
da jih skušajo prikriti s poudar
janjem raznih uspehov na posa
meznih področjih, včasih pa te 
uspehe tudi prikazujejo večje, 
kot v resnici so. Seveda je 
smešno misliti, da je s takim 
prikrivanjem in še manj s hru
pom in z. obrekovanjem naše de
žele mogoče rešiti vse te pro
bleme. Prej ali kasneje jih bo 
življenje spravilo na ppvršje in 
jih ne bo več mogoče odlagati 
v nobeni deželi. Povsod, kjer 
bodo zavlačevali reševanje teh 
problemov, se bodo morali spri

jazniti tudi z določenimi nega
tivnimi posledicami za nadaljnji 
gospodarski in politični razvoj. 
Naša Partija je o pravem času 
spoznala pjobleme, ki so zadr
ževali nadaljnji razvoj naše de
žele, in jih začela reševati v 
skladu s konkretnimi pogoji. — 
Vsaka socialistična dežela bo 
seveda urejala ta vprašanja v 
skladu s svojimi pogoji, reše- 
vatj pa jih bo morala, prav kot 
so nekatere socialistične dežele 
že morale načeti podobna vpra
šanja. Naša Partija je lahko za
dovoljna, ker smo tudi na tem 
področju pravočasno spoznali, 
kje so problemi, ki zadržujejo 
nadaljnji razvoj socialističnih 
sil, in ker smo jih prav tako 
začeli pravočasno reševati. To 
je naš nadaljnji prispevek v 
bogato zakladnico revolucionar
nih izkušenj mednarodnega de
lavskega gibanja. ^

Ce se ozremo nazaj na vso 
prehojeno pot naše Partije, zla
sti v zadnjem obdobju, odkar je 
na čelu njenega vodstva tovariš 
Tito, moram omeniti še nekate
re očitke posameznih komuni
stov iz tujine, ki v obdobju ob- 
rekovalne gonj e.proti naši Par
tiji radi zatrjujejo, da smo sami 
krivi te gonje proti naši deželi, 
ker stalno prehitevamo v raz
nih vprašanjih revolucionarne 
teorije in prakse. To pa bi lahko 
očitali vsakemu revolucionarne
mu gibanju, slehernemu velike
mu revolucionarju. Ce tovariš 
Tito ne bi »prehiteval« v preno
su vodstva Partije v domovino, 
če ne bi »prehiteval« v začetku 
narodnoosvobodilnega boja in v 
spreminjanju tega boja v socia
listično revolucijo, če ne bi pra
vočasno načel vprašanj v zvezi 
z odnosi med socialističnimi de
želami in problemov nadaljnje
ga razvoja socialističnih družbe
nih odnosov, je vprašanje, ali 
bi sploh prišlo do revolucionar
ne preobrazbe naše dežele. Ali 
bi bili V naši deželi upostavljenl 
in ali bi se dalje razvijali socia
listični družbeni odnosi? Ne, na
ša Partija ne bi nikoli mogla 
sprejeti takšne vloge, zakaj če 
bi jo sprejela, bi zanikala vso 
svojo preteklost in sedanjost, ki 
sta obe polni revolucionarne de
javnosti.

Svetozar Vukmanovič-Tempo

TVTaši sindikati so bili dvakrat ustanov- 
Ijeni. V njihovem »-življenjepisu« sta 

, zaznamovani dve rojstni letnici. Na 
kongresu združitve aprila 1919 je bila iz 
nekaj sindikalnih organizacij, ki so delo- 
^ale v pokrajinah, sedanje Jugoslavije, 
^stanovljena enotria organizacija: Cen- 
raini delavski sindikalni svet (CDSSJ). 
anuarja 1945 je bila sindikalna organiza- 
!Ja obnovljena na vsedržavni sindikalni 
°nferenci. Navezala se je na tradicije 

Predvojnega revolucionarnega delavskega 
si banja.

Obe rojstni letnici sindikatov sodita v 
r“° revolucionarnega vrenja in pre- 

jP^azb. Leta 1919 so močne sile delavskega 
azreda omajale temelje pravkar ustanov- 

monarhije, ki je bila od prvega dne 
sp obremenjena z notranjimi na- 
Protji. Leta 1945 je dežela odvrgla jarem 

u ^pPalneg3 in socialnega zatiranja. De- 
bst ^ fazred je prevzel vodstvo. Tako 
izranOV'^€v kakor obnova sindikatov sta 
bhP2 s.v°ieSa časa. Ustanovljeni oziroma 
*n?ovyeni sindikati so tudi sami dajali 
asu svoj pečat.

Kongres sindikalne združitve
v katerih se je razvijalo delav- 

pj.,..Sikanje v posameznih deželah, ki so 
Sjr Po prvi svetovni vojni v kraljevino 
Vp]. ’ 50 bili zelo različni. Te razlike so 
u -ale tud) na ustroj in na ideološko 
(jg^^tev sindikalnih organizacij v teh

bij vvatska, Bosna in Hercegovina ter Sr- 
ban’ 80 imele samostojno sindikalno gi- 
strif? Slovenski sindikati so bili del av- 
stnd^v i8a’ vojvodinski pa madžarskega 
voiri • e^a ^banja. Med prvo svetovno 
jgL ° ie sindikalno gibanje skoraj povsem 
Prav? V zasedeni Srbiji Pa sindikata 

zaprav niso imele organizacije.
Id tj^ Pobudo sindikalnega vodstva Bosne 

^rcegovine ter Glavne delavske zveze

USTANOVITEV IN OBNOVA SINDIKATOV

Srbije je bil aprila 1919, takoj po kongresu, 
na katerem je bila ustanovljena Sociali
stična delavska partija Jugoslavije (komu
nistov), tudi kongres sindikalne združitve. 
K združenemu sindikalnemu gibanju so se 
v celoti priključila sindikalna gibanja 
Srbije, Bosne in Hercegovine ter Dalma
cije, kartel sindikalnih organizacij Hrvat- 
ske in Slavonije (sindikalna centrala re
volucionarnih delavcev, k; so izstopili iz 
socialnopatriotske Splošne delavske zveze — 
SDZ), vse sindikalne organizacije iz Voj
vodine, Makedonije in Črne gore ter slo
venski železničarji. Centralni delavski sin
dikalni svet Jugoslavije je kmalu po usta
novitvi združeval okoli 300.000 delavcev. 
Izven te enotne organizacije je ostalo okoli
25.000 organiziranih delavcev: 12.000 iz 
Strokovne komisijp Slovenije, 3.500 iz 
Splošne delavske zveze Hrvatske in okoli
10.000 članov Zveze bančnih uradnikov za 
Hrvatsko, Slovenijo. Srbijo in Vojvodino.

Novi sindikati so bili tesno povezani z 
novoustanovljeno Partijo. Ta povezanost se 
je zrcalila med drugim tudi v tem, da so 
bili v centralnem sindikalnem organA 
predstavniki partijskega vodstva in v cen
tralnem partijskem vodstvu zastopniki sin
dikalnega, dalje v obstoju skupnih sindi
kalnih in partijskih krajevnih svetov itd. 
Sindikati so podpirali partijsko politiko 
tudi v mednarodnih ^.vezali. Skupno s sov
jetskim sindikalnim’ gibanjem in s pred
stavniki revolucionarne sindikalne opozi
cije iz petih drugih dežel je bil Centralni 
delavski Sindikalni svet Jugoslavije usta

novitelj Rdeče sindikalne internacionale 
(leta 1920);

Kako je združeno sindikalno gibanje 
pojmovalo svoje mesto v socialnih dogod
kih tistega časa, priča tudi naslednji od
lomek iz resolucije kongresa sindikalne 
združitve:

»23. aprila 1919 je izpolnil jugoslovanski 
proletariat, organiziran v svojih borbenih 
sindikalnih organizacijah, veliko zgodo
vinsko nalogo. Na prvem jugoslovanskem 
sindikalnem kongresu v Beogradu je raz
glasil združitev v splošno, enotno delavsko 
sindikalno gibanje Jugoslavije. Enotna,’ 
združena buržoazija, proti njej pa enoten, 
združen socialistični proletariat, to je ge
slo, ki je prevladovalo na kongresu, geslo, 
ki so ga udeleženci razprave pogosto po
udarjali’ in je bilo nazadnje tudi uresni
čeno. Proletariat kot borbeni razred, ki 
mu je zgodovina namenila veliko vlogo 
osvoboditelja človeštva, je to svojo vlogo 
popolnoma doumel in navzlic umetnim 
mejam hranil popolno idejno, duhovno iu 
organizacijsko enotnost...«

Vsedržavna' sindikalna 
konferenca

Med obema vojnama je prestalo sindi
kalno gibanje vrsto težkih preizkušenj. 
Zloglasna Obznana je prepovedala Central
ni delavski sindikalni svet Jugoslavije. Po 
uvedbi sestojanuarsike diktature so bili 
proglašeni za nezakonite neodvisni sindi
kati, po katerih je Partija kasneje nadalje

vala delo med množicami. Sindikati URSS, 
ki jih je Partija zlasti po letu 1934 začela 
uporabljati kot zakonito obliko za svojo 
dejavnost, so bili prav tako prepovedani 
tik pred vojno. Nemoteno so delovale le 
maloštevilne, nevplivne organizacije »ru
menih« sindikatov. Revolucionarno sindi
kalno gibanje je bilo nenehno izpostavljeno 
terorju in preganjanju.

V »Borbi« je zapisal Moša Pijade, na
slednje:

»Udeležba sindikatov v osvobodilnem 
boju je bila ne le velika, marveč tudi po
sebnega pomena. Ce pustimo ob strani 
Partijo kot avantgardo delavskega razreda, 
nam ostanejo sindikati kot tista razredna 
organizacija proletariata, ki združuje de- 

. lavske množice in ki ne glede na to, da ne 
zajema vsega proletariata, vendarle mno
žično predstavlja razred, iz katerega pri
dobiva Partija kakor iz šole komunizma 
najbolj aktivne elemente za svoje članstvo 
in kadre... Pri organiziranju boja v za
sedenih mestih in industrijskih središčih, 
pri organiziranju sabotažnih in diverzant
skih akcij, pri širjenju oborožene vstaje, 
pri zbiranju in organiziranju množic de
lovnih kmetov za vstajo ter tistih kmečkih 
množic, ki so se spontano uprle v obrambo 
pred uničujočim terorjem okupatorjev in 
njihovih hlapcev, pri mobiliziranju borcev 
v mestih in pri njihovem pošiljanju v 
»gozdove«, pri organizaciji in pošiljanju 
vsestranske pomoči v materialu in denar
ju za partizanske odrede in vojsko, pri 
podpiranju vstaje in ponovnem zbiranju

omahljivih ali razbitih kmečkih množic v 
kritičnih trenutkih, pri organizaciji obve
ščevalne službe itd., se je Partija nasla
njala na delavski razred, predvsem na 
tesno povezavo s sindikalno organizirani
mi delavci...«

Ko je bil ob koncu leta 1944 osvobojen 
že velik del naše dežele, je Partija začela 
misliti na obnovo sindikalne organizacij*. 
Zadnje dni decembra 1944 je bil v Beo
gradu znani zbor na Slavij i (sedanjem trgu 
Dimitrija Tucoviča), na katerem so izvo
lili Centralni sindikalni akcijski odbor z 
nalogo, naj ustanovi akcijske sindikalne 
odbore v podjetjih, da bi tam ustanavljali 
osnovne sindikalne organizacije, ter pfi» 
pravi in skliče vsedržavno sindikalno kon
ferenco.

V času vsedržavne sindikalne konference 
(23.—25. januarja 1945) je bilo v sindikal
nih organizacijah že nad četrt milijona 
delavcev in nameščencev. Ta konferenca, 
ki je bila pravzaprav kongres, je sprejela 
sklep o ustanovitvi Enotnih sindikatov Ju
goslavije. Ustanovljenim Enotnim sindi
katom Jugoslavije je konferenca naročila, 
naj predvsem mobilizirajo delavski razred 
za pomoč narodnoosvobodilni vojski, da bo 
ta čimprej uspešno zaključila svoje osvo
bodilne naloge, čimprej zbrisala sledove 
vojnega razdejanja, izboljšala položaj in 
življenjske pogoje delovnih ljudi ter utr
dila politično zavest in zvišala kulturno 
raven delavcev.

V minulih petnajstih letih so se naloge 
sindikatov spreminjale v skladu s potre
bami časa, v skladu s stopnjo našega druž
benega in gospodarskega razvoja. Sindi
kati pa so vselej častno izpolnjevali svoje 
dolžnosti do delavskega razreda in Par
tije, zvesti najlepšim tradicijam revolu
cionarnega sindikalnega gibanja, ki je v 
vseh štiridesetih letih mnogo prispevalo k 
našemu splošnemu revolucionarnemu na
predku in preobrazbi.
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Rdeča občina 
v Kavadarcih

zaprav razveljavlja vso pri
sego.

Komunistična občina v Ka
vadarcih ni mogla razviti po
sebne dejavnsoti, vendar je 
kaj. Predvsem smo pospešeno 
do »Obznane« storila marsi- 
opravljali nekatera komunal
na dela. Najprej smo zgradili 
kopališče in popravili nekaj 
uličnih cestišč. Razen tega so 
občani lahko dobili na, občini 
brezplačne nasvete, pa tudi 
prošnje smo jim pisali brez- 

storiti. Na partijskem sestan- plačno. Revni prebivalcsi

Sla v j e 
v Zagorju

TRIDNEVNA »SOVJETSKA OBLAST« V REVIRJIH, 
DOGODKI V VINICI, PREKMURJU, DRUGOD PO 
JUGOSLAVIJI POVEDO O POMEMBNOSTI VPLI
VA VELIKE OKTOBRSKE REVOLUCIJE. REVO
LUCIONARNI PROLETARIAT POLN NEZAUPANJA 
DO VERSAJSKE JUGOSLAVIJE ISCE BOLJŠE 
POTI ZA SVOJO BODOČNOST POD VODSTVOM 

MLADE KOMUNISTIČNE PARTIJE.

g« eptembrskega jutra leta
lj 1920 je pozdravila ka- 

vadarsika občina poraja
joči se novi dan vsa rdeča, da 
se je jutranja zarja stapljala 
z rdečimi zastavami. Vso noč 
je pleskar Marko barval zido
ve. Belina je izginjala, na 
njeno mesto je prihajala dru
ga barva, simbol velike zma
ge karvadarskih komunistov 
na občinskih volitvah.

' Ta zmaga ni bila naključje, 
prišla je kot izraz razpolože
nja ljudi, ki so po dolgolet
nem boju spoznali, da so bili 
le orodje v rokah izkorišče
valcev. To je tudi eden izmed 
razlogov, zaradi katetrih je bi
la septembra 1919, kmalu po 
prvi svetovni vojni ustanov
ljena partijska organizacija.' 
Komunisti so uživali pri pre
bivalcih Kavadarcev velike 
simpatije In ne le to, takoj 
po ustanovitvi je stopilo v 
partijske organizacije nad tri 
sto ljudi, ki so aktivno sode
lovali v partijskem klubu, na 
raznih zborovanjih in pri pro
slavah. Tako je bila partijska 
organizacija pripravljena na 
občinske volitve.

O tej svoji zmagi smo bili 
trdno prepričani. Na zboro
vanjih .smo pokazali tolikšno 
aktivnost, da so radikali, de
mokrati in džemdet utrpeli 
hud poraz.

Ko se je izvedelo, da so 
zmagali komunisti, je' bilo v 
Kvadarcih veliko slavje. Ka
kor nikoli poprej je bilo tisti 
večer živano v partijskem 
klubu in v gostilni »Balkan«, 
kjer smo sklicevali zborova
nja.

Vendar občine nismo dobi

li. Oblasti nam je niso hotele 
izročiti, čeprav smo zmagali 
na vsej črti. Ko smo se dan 
po volitvah namenili prevzeti 
dolžnosti, so nam povedali, da 
moramo počakati, češ da še 
ni prispelo dovoljenje za iz
ročitev občine 

To se je ponovilo tudi na
slednji dan in še več dni za
povrstjo. Nekaj je bilo treba

ku smo sprejeli sklep, naj 
partijska organizacija po de
legatu obvesti vodstvo v Sko
plje, od koder je takoj pri
spel v Kavadarce tovariš Če
ki č. Sklicali smo zborovanje, 
ki se ga je udeležilo mnogo 
ljudi. Po zborovanju smo se s 
Cekičem še trije odpravili na 
občino in zahtevali, naj nam 
izročijo občinsko upravo. Ob
čino sme prevzeli, vendar smo 
morali na zahtevo dveh kme
tov priseči zvestobo kralju. 
»To je zakon«, je rekel eden 
izmed starejših mož. Prisegli 
smo. vendar kralju nismo 
obltjubjlii zvestobe- Poprejš
nja občinska oblast se ni 
znašla in ni doumela, da ta 
odpoved zvestobe kralju prav-

prejemali pomoč. Sploh sd je 
občina prizadevala, da bi kar 
najbolj pomagala ljudem.

Tedanje oblasti so občinski 
upavi v Kavadarcih na vse 
mogoče načine otežkočale de
lo. Mene so kmalu zaprli- So
dili naj bi mi zaradi izmišlje
ne tatvine kosa blaga in, ker 
tega niso mogli dokazati, za
radi veleizdaje.

Samo 59 dni sem bil pred
sednik komunistične občine 
v Kavadarcih. Potem ko so 
me zaprli, je postal predsed
nik eden izmed kmetov, ki je 
bil tudi komunist. Nadaljeval 
je delo, ki smo ga začeli pod 
mojo upravo, z objavo »Ob
znane« pa je komunistična ob
čina v Kavadarcih po štirih 
mesecih nehala delovati.

MLADINA JE BILA VSELEJ PARTIJI NAJBLlZJA. 
UDELEŽENA PRI MNOGIH AKCIJAH, KI JIH JE 
ORGANIZIRALA PARTIJA V BOJU ZA PRAVICE 
DELAVSTVA, SE JE ZBIRALA V ORGANIZACIJI 
SKOJ, KI JE OB STRANI ILEGALNE PARTIJE 
ZE 'SAMOSTOJNO IZVRŠEVALA NJENE NALOGE.

II. kongres KPS

ratoglasna Obznana In Za 
kon o zaščiti države sta 
v začetku dvajsetih let 

prisilila tako Partijo kot SKOJ, 
da sl poiščeta nov način dela. 
Vsega ni bilo moč opraviti v 
ilegali, zato sta se poslužlla 
različnih legalnih društev in 
preko njih' nadaljevala s svo- 
iim bojem. Večinoma so bila to

Akademski slikar Slavko Pengov . '^ Freska v Ljudski skupščini LRS
Že v leta pred prvo svetovno vojno segajo socialnodemokratksa gibanja v Sloveniji, ki sicer niso imela v svojem slovarju besed 
o revolucionarni akciji; tudi zato Cankarjeva misel — Narod si bo pisal sodbo sam! — pade na plodna tla šele pozneje.

Komunistična frakcija v Zvezi 
delavskih žena in deklet

VSE MOČNEJŠI JE VPLIV PARTIJE NA NA
PREDNE MLADINSKE, SINDIKALNE, DELAVSKE 
ORGANIZACIJE. V VSEH TEH ORGANIZACIJAH 
DELUJEJO KOMUNISTI IN VKLJUČUJEJO V 
SVOJE VRSTE NAJNAPREDNEJŠE. TEGA VPLIVA 
KOMUNISTOV NE ZMANJŠUJEJO NIKAKRŠNE 

OBLIKE MONARHOFASISTICNEGA TERORJA.

jpaotem ko sem končala tr- 
, govski tečaj, sem leta 

“ 1921 dobila prvo služ
bo v uredništvu socialnode
mokratskega lista »Naprej«, 
nato pa v sindikatu živilske 
stroke. Člani tega sindikata 
so bili pivovarniški delavci 
z Ljubljane in Maribora, pe
kovski .pomočniki in drugi. 
Delala sem kot tehnična se
kretarka in knjigovodkinja, 
zato sem bila tudi na sejah 
in zborovanjih. Dan za dnem 
sem bila med delavci in ugo
tovila, da imajo komunisti ve
lik vpliv na delavce živilske 
stroke, zlasti v pivovarni Uni
on. Ker sem živela in delala 
v takem, okolju, sem prišla 
skupaj s temi delavci v opozi
cijo proti oportunističnemu 
socialnodemokratskemu vod
stvu in postala leta 1925 čla
nica Komunistične partije.

Kot članica Partije sem v 
Strokovni komisiji — tako se 
je takrat imenovala Pokrajin
ska sindikalna centrala — 
tipkala v Selenburgovi ulici 
na pisalni stroj matrice za 
Ilegalne komunistične letake 
To delo sem opravljala zgodaj 
zjutraj, dokler še ni bilo dru
gih nameščencev. Ker ni po
licija nikoli nadlegovala soci- 
alrnodemokraidkib organizacij 
niti s preiskavami, ne s sum
ničenjem, je bilo moje delo 
dokaj varno.

Ker sem stanovala v Mo
stah, sem bila članica ulične 
celice. Razen teh so delovale 
v Mostah celice SKOJ, v ka
tere so prihaiali tudi študent
je. Znano je, da je začel Bo
ris Kidrič v letih 1928-29 de
lati prav v Mostah. Delavni- 
ški celici pa so imeli v »Sa
turnusu« in v tovarni kleja. 
Ti dve sta bili dejansko po
glavitna opora Partije v 
Mostah. Delavniški partijski 
celici-sta bili mnogo močnejši 
kot naša ulična

Celično delo je bilo razno
vrstno: pridobivali smo nove 
člane in simpatizerje, širili 
legalni rednik »Delavsko — 
kmečki list« in kasneje »E- 
notnost« ter zbirali prispevke 
Ba pomoč zaprtim tovarišem

in njihovim družinam. To je 
bilo delo organizacije Rdeča 
pomoč ... Ponoči smo po Mo
stah raznašali ilegalne letake. 
Lepili smo jih na ograje, jih 
metali na dvorišča ter jih 
spravljali pod vrata in pola
gali na okna, da bi jih našli 
stanovalci, preden bi jih opa
zila policija.

Pokrajinsko partijsko vod
stvo je leta 1926 sestavilo ko-' 
misijo za \ delo med delavkami 
v Ljubljani in v drugih krajih 
Slovenije. V to komisijo smo 
prišle članice ilegalne partij
ske organizacije. Delo smo si 
razdelile, vsaka 'izmed nas je 
imela v določenih krajih in 
tovarnah sestanke z delavka
mi in delavskimi ženami. Go
vorile smo jim o nujnosti so
delovanja žensk v delavskem 
gibanju in v boju za ženske 
pravice. Razen tega je komisi
ja odgovarjala za ženske ru
brike v ilegalnem tisku. Po
krajinski komite KPJ za Slo
venijo je komisijo posebej po
oblastil. za delo med članica
mi Zveze delavskih žena in 
deklet, ki je takrat začela de
lovati pod vodstvom socialnih 
demokratov. Naih oblasti niso 
dovoljevale podobnih organi
zacij, zato smo delovale v teh 
Na, Skupščinah smo predlaga
le delovne programe z name
nom, da bi vključile v Zvezo 
delavskih žena in deklet kar 
največ industrijskih delavk in 
da bi prišle v odbore zveze in 
njenih podružnic aktivne de
lavke in komunistke

Na kongresu delavskih žena 
in deklet, ki je bil 5. septem
bra v Šiški, smo predložile 
resolucijo, s katero smo hote
le v Zvezi delavskih žena in 
deklet uveljaviti marksistično 
politiko in poudariti vrednost 
političnega boja proti kapita
lizmu kot najpomembnejšemu 
sovražniku ženske enakosti in 
pravic. Zal smo bile komu
nistke takrat v manjšini, zato 
naša resolucija ni bila spre
jeta. Nasprotno, kongres je 
na pritisk reformističnih vo
diteljev izključil iz Zveze de- 
lavskh žena in deklet vse zna
ne komunistke. S tem pa še ni

bilo konec našega dela v tej 
zvezi, v kateri so ostale naše 
siomišljenioe tako v Ljubljani 
kakor izven nje.

Oblastem je postalo moje 
delo v sindikatu in v Zvezi 
delavskih žena in deklet sum
ljivo, zato so mi napravili 
hišno preiskavo, hkrati pa so 
me sledili detektivi. Zlasti 
otežkočeno je bilo naše delo 
med sestoj anuarsko diktatu
ro, ko je režim prirejal prave 
gonje proti komunistom. Are
tirali so dva člana naše celi
ce, ko sta raznašala letake. 
To sta bila Lojze Konjar in 
Ivan Zver- Oba sta se na po
liciji dobro držala in so ju

kmalu izpustili. Tovariša Zve
ra so kasneje ponovno areti
rali In je umrl v zaporu. Lojze 
Konjar pa je padel v narod
noosvobodilnem boju.

kulturno-prosvetna j n pa šport
na društva. Tako sta si na pri
mer Partija in SKOJ poiskala 
zatočišče pred zakonikom re
akcionarne države v Ledini, 
društvu rudarskega revirja, v 
mladinskem izobraževalnem 
društvu Iskra, s podružnicami 
v Ljubljani, Hrastniku in dru
god, v delavsko - prosvetnem 
društvu Vesna, čigar sedež je 
bil v Zagorju, podružnice pa v 
Trbovljah, Hrastniku. Jeseni
cah itd., pOtem v ljubljanskem 
pevskem društvu Ivan Cankar.

kamniškem pevskem zboru So
lidarnost itd.

Revolucionarno nastrojeno 
delavstvo je v teh društvih ži
velo svoje polno, napredno živ
ljenje. Še posebno pa se je v 
tem obdobju povzpela nad dru
ge zagorska Vesna. Imela je 
svojo dramsko skupino, pevski 
zbor, Številne vrste telovadcev 
in celo prvo organizacijo de
lavskih otrok v Sloveniji.

•
31. maja leta 1923 prinese 

Glas svobode vabilo Delavsko- 
izobraževalnega društva Vesna 
v Zagorju, »da prireja v nede
ljo, dne 17. junija 1923, v pro
storih Delavskega doma v Za- 

- gorju slavnostno razvitje dru
štvenega prapora«.

Zagorjani so se mrzlično pri
pravili na slovesnost, nič manj 
pa se nista nanjo pripravila 
tudi Partija In SKOJ. To slav
je sta hotela izrab'ti za komu
nistično manifestacijo delavcev 
vse Slovenije.

Tisto nedeljo so se ustavljali 
na zagorski železniški postaji 
vlaki iz vse Slovenije. Delega
cije SKOJ in Partije so nosile 
borbene in tovariške pozdrave 
svojim zagorskim sodrugom. 
Pred Delavskim, domom se je 
zbralo nekaj tiseč delavcev, da 
b' prisluhnili svoji besedi, da 
b! se tako strnil, v skupnem 
boju za svojo prihodnost. »17. 
junij ie bil pravi praznik za
gorskega proletariata, posebna . 
pa proletarske . mladine Pro
letarsko Izobraževalno društvo 
»Vesna« je po poldrugoletnem 
neumornem delu razvilo svoj 
rdeči prapor. To je prvi prapor, 
ki je vzplapolal iz jugoslovan
ske mladine, znak neodoijive 
borbene volje revolucionarne 
jugoslovanske mladine.«

Potem so se zvrstili govorni
ki na slavnostno okrašenem 
odru Delavskega doma. Slavje 
se je bližalo vrhuncu. Kumica 
prapora izroči Žvito zastavo 
praporščaku z naročilom, »da 
naj ostane vedno zvest svoji 
zastavi, da mu slede i ostali I 
ostali sodmgi, naj jih s prapo- 
lom v roki vodi, če tudi preko 
barikad do boja za poslednjo 
zmago vseh nizkih in bednih.« 
Le hip za tem je razpolagal 
na odru Delavskega doma ob

mogočnih zvokih Marsela®** 
rdeči prapor in z njega je po
zdravila udeležence slavja pe
terokraka zvezda, svetovni 
simbol revolucionarnega prole
tariata.«

V slavnostno dvorano so za
donele besede praporščaka: »Vi 
vsi ste praporščaki, saj gori v 
slehernem izmed vas rdeč pla
men, ki se bo ob naši uri zdru
žil v en sam velik, žareč pra
por, ki nas privede do cilja. In 
kakor se zaklinjam jaz, tako 
naj se zaklinja tudi sleherni i*. 
med vas, da hočemo neustrašno 
prodirati naprej v naš boj pod 
rdečim praporom če treba 
preko vsega do osvobojsnja, ko 
zavlada povsod rdeči prapor!« 
Dvorana Delavskega doma je 
zahrumela, vzvalovala v silnem 
navalu zanosa in kriknila v en 
sam glas: »Zaklinjamo se!«

Prapor je bil razvit. Potem 
se j© začela slovesnost zabija
nja žebljev. Delegat za delega
tom je pristopil k zastavi, zabil 
vanjo v imenu svojega društva 
ali organizacije žebelj ter tako 
simbolično izpovedal solidar
nost vsega proletariata. Zbor 
zagorskih otrok je zapel pesem 
Bratje, le k soncu svobode. 
Predstavnik • otrok pa je zabil 
žebelj in izrekel svojo veliko 
željo, • »da nekoč proletarsko 
deco bo Vzhod do Zahoda ob
jemala bo purpurna svoboda.« 
Govornik je zamenjal govorni
ka,-vsakdo je hotel spregovori
ti: »Rdeč je naš prapor, saj ga 
je pordečila kri francoskih 1 o- 
munarjev tn ruskih revolucio
narjev. Te žrtve naj nas bodre, 
da, če'treba žrtvujemo za svoj 
prapor tudi svojo kri. Naprej 
mladina do poslednjega boja!«

Dež in ■slabo vreme sta pre
prečila predvideno povorko po 
zagorskih ulicah. Zato p:a so 
se popoldne zvrstile številne 
prireditve. Otroci in mladina 
so recitirali delavske pesmi, 
nastopili so telovadci, vrhov
na komanda proletarskih akcij
skih čet je pregledala zbrane . 
akcijske čete delavstva iz za
savskega revirja in iz Ljublja
ne. Sele pozno v nočj se je 
končalo slavje zagorskega pro
letariata in hkrati z njim slav
je proletariata vs© Slovenije.

»Tako ie zagorska mladina 
kot najzavednejš! del jugoslo
vanske mladine razvila svoj 
rdeči prapor, znak svobode, 
enakosti, bratstva, znak naše 
rdeče bodočnosti!

Živela mladina okrog »Ve
sne«!

Živela proletarska mladina 
vsega sveta!

Živel rdečj prapor!

40 VELIKIH LET

Srečanji z Orjuno
BORBA DELAVSKEGA RAZREDA 'SLOVENIJE 
PROTI FAŠISTIČNI ORJUNI, BORBA, KI JO JE 
ORGANIZIRALA NASA PARTIJA, SODI MED 
NAJSLAVNEJŠE STRANI V ZGODOVINI NA
ŠEGA DELAVSKEGA GIBANJA PRED NARODNO

OSVOBODILNO VOJNO.

Miha Marinko — II. kongres KPS

anes mu pravijo Kondi, 
j B kako pa so ga klicali 

takrat, ne vem. Pa saj 
to niti ni tako zelo važno 
Kljub lepi starosti postanejo 
njegove oči igrive kadar se 
ujamejo vanje spomini na pre
teklost. Zadnjič je pripovedo
val o tem, kako je Orjuna 
razprostrla svoje zlohotne črne 
peruti in se hotela povzpeti 
kvišku. — Kondi rad pripove
duje in v njegovih očeh se ži
vahno prižigajo in ugašajo 
spomini. Tako živahne in zgo
vorne so te oči, da me je za
mikalo utreti si skozi nje pot 
v preteklost

Z Orjuno sem se srečal še 
pred trboveljskimi dogodki. 
2e v Ljubljani. Sicer pa, kdo 
izmed nas se ni srečal z njo. 
komu ni prineslo to srečanje 
dolgotrajnih podplutb in krva
vih obvez. Kar na lepem so 
se od nekod pritepli, te pre
mlatili in se spet izgubili v 
noč. Včasih je bilo dovolj že 

to, da si delavec, da imaš na

sebi preprosto ali ponošeno 
obleko.

Kdaj - se je to zgodilo, ne 
vem več natanko. Mislim pa, 
da je moralo biti tam nekje 
proti koncu triindvajsetega 
leta Orjunaši so se bolj in 
bolj samozavestno sprehajali 
po cestah in njihove pretnje 
so se sprevračale v grožnje 
Delavski dom smo morali že 
nekajkrat s stražami zavaro
vati pred morebitnimi napadi. 
Tistega dne pa smo zvedeli, 
da smo na vrsti, zato smo se 
dobro pripravili.

Bil je že mrak, ko sem pri
šel v Delavski dom. Tam jih 
je bilo že mnogo, šestdeset, se
demdeset, morda sto. Prihajali 
pa so vedno novi in novi. 
Upravnik Baznik je razpo
rejal straže in pripravljal 
obrambo. Vsi smo napeto pri
čakovali, kdaj se bo pričel ob
ljubljeni napad Orjune in ka
ko se bo končal.

V poznih večernih urah se 
je začela zbirati pred Delav
skim domom orjunaška drhal.

Kričali so in razsajali pred 
zaprtimi vrati, česa več pa si 
niso upali, kajti slutili so, da 
smo se na napad dobro pri
pravili in da smo se odločili 
za vsako ceno ubraniti naš 
dom pred njihovimi uničujo
čimi rokami. Tako sta v one
mogli jezi odjeknila le dva 
strela in obtičala nekje v zid
ni opeki.

Sam sem bil nekje pri vhod
nih vratih. Nekdo me je spo
znal in mi zaklical, naj pri
dem ven, k njim na cesto. Ker 
sem vedel, da so se med orju- 
naše pomešale tudi skupinice 
naših, da se mi tako ni treba 
bati česa hujšega, sem zapustil 
dom. Nekdo je planil z revol
verjem v roki nadme in tulil 
da me bo ustrelil kot zajca 
Tudi ostali so začeli pritiskati 
name. Okoli njih pa se je 
strnil obroč naših. Potem smo 
se začeli prerekati in pogajati 
o kaj jaz vem čem vsem. Spo
minjam se le, da sem vsako 
njihovo zahtevo odklonil.

Šele pozno ponoči se je trg 
pred dorpom izpraznil, V bo
jazni pa, da se napad v po
znejših urah ne bi ponovil, 
straže nismo opustili in ostali 
budni do jutra.

»

Z jutranjim vlakom iz Ljub
ljane nas je veliko prišlo na 
trboveljsko železniško postajo 
Tja so nas poslale posamezne 
partijske celice. Porazdelili 
smo se v skupinice po dva ali

tri, da ne bi vzbujali preve
likega suma in da ne bi orož
nikov preveč opozarjali nase. 
Peš smo se odpravili proti tr
boveljskemu Delavskemu do
mu. Spotoma smo zvedeli, da 
bo tega _dne tudi Orjuna raz
vila svoj prapor. Takrat me 
je presenetilo, kako je mogo
če, da je oblast privolila v 
dvoje tako velikih praznovanj 
dveh povsem nasprotnih si 
strank.

Shod pred Delavskim do
mom se je že začel. Na trgu 
se je zbrala brezštevilna mno- 

‘ žica delavcev iz zasavskega 
revirja, prišli so delavci iz Pri
morske, Gorenjske, Štajerske, 
zbrali so se iz vse Slovenije, 
da bi prisluhnili besedi svojih 
voditeljev. Nenadoma pa se je 
začelo širiti iz zadnjih vrst 
vznemirjenje. Kmalu sem zve
del za vzrok nemira. Izvidnik; 
so prinesli vest, da se po ce
sti izpred postaje približuje 
orjunaška povorka, vsa uni
formirana in v zastavah. No
vica nas je razburila, saj smo 
vedeli, da se vse skupaj ne bo 
mirno izteklo.

Kmalu zatem smo opazili 
prve orjunaške zastave, ki so 
se nam bližale po cesti tik ob 
Delavskem domu. Vedeli smo, 
da je to Izzivanje. Pognali 
simo se na cesto in zaprli pot 
povorki jugofašistov. V ozadju 
se je za stene neke stavbe po
skrila kopdca orožnikov. Po
tem smo trčili. Nekdo pred

menoj je zgrabil orjunaško 
zastavo in jo • strgal z droga. 
Le hip zatem je odjeknil strel 
in tovariš, v čigar rokah je še 
bila razcefrana zastava, se j® 
zgrudil na tla Pozneje sera 
zvedel, da je bila ta prva fa
šistična žrtev tovariš Fric. Po
tem se je užgalo. Streli so pa
dali vsevprek in nastala' j® 
velika zmeda. Le po unifor
mah si vedel, kdo je njihov ih 
kdo naš. Neki tovariš pred 
menoj, zidar po poklicu in do
ma nekje s Primorskega, ka
ko pa se je imenoval, ne vetn 
več, je potegnil revolver. Ni 
se mu sprožil. Z ročajem j® 
kresnil enega izmed bližnjih 
orjunašev, da se je zavalil P° 
tleh, zgrabil za ročno bomb0 
in jo vrgel v gnečo. Tudi z njo 
ni imel sreče. Šele naslednja 
je eksplodirala in napravil8 
med fašisti precejšen lijakj 
Potem so se umaknili ih 96 
nekje v ozadju spet zbrali z3 
ponoven napad. Pridružila a® 
jim je še žandarmerija. Mi 
smo se razšli. Sam sem
družbi še treh Ljubljančanov
odšel v Hrastnik in se z 
čemim vlakom vrnil v Ljo 
tjano.

Naslednjega dne smo 
deli, da je Orjuna ubila. t°. 
riža Fakina in pet drugih ,, 
lavcev ter požgala Dela''**1 
dom v Trbovljah.
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Globoko in trajno se
je vtisnilo naše delo 

v zavest ljudi
LETA'1930 IN 1931 JE V DRŽAVI ŽIVLJENJE 

PARTIJE ZAMRLO. OBSTAJALE SO TU IN TAM 
POSAMEZNE RAZBITE SKUPINE. SKORAJ VES VO
DILNI PARTIJSKI KADER JE BIL NA ROBIJI, ALI 
POBIT ALI PA JE EMIGRIRAL. SELE KONEC LETA 
1932 SE SPET ZAČENJAJO OBNAVLJATI PARTIJ
SKE ORGANIZACIJE V VEČJIH CENTRIH JUGO
SLAVIJE. ŽE LETA 1933 SE ZAČENJAJO NA ŠIRO
KO OBNAVLJATI ILEGALNE CELICE KP S KRA
JEVNIMI KOMITEJI IN DO LETA 1934 SO BILI 
OBNOVLJENI POKRAJINSKI KOMITEJI KOT NAJ- 
VISJI VODILNI ORGAN.

Josip Broz, V. kongres KPJ

mpim o sem septembra leta 
1931 prispel v Bihač, 
sem si bil na jasnem, 

da je boj za komunizem edini 
izbod iz intelektualnega in mo
ralnega suženjstva vojaško-fa- 
šistične diktature. Po nekaterih 
učencih viž j ih razredov sem 
kmalu spoznal čevljarskega de
lavca Vjekoslava Cubeliča, 
bivšega člana Neodvisnih sindi
katov. Tudi on je bil komunist 
in je želel aktivno delati. Neko 
nedeljo sva se odpravila v Ba
njo Luko, kjer me je seznani.; 
s tovarišem, s katerim smo se 
natančno dogovorili o načrtih 
in o vsem, kar smo bili storili 
dotlej. Takrat smo ža imeli di- 
j<aško in tudi delavsko celico, 
bili smo zelo ponosni, na teh 
naših deset organiziranih čla
nov. Tovariš nama je rekel, da 
je treba organizirati vse delov
ne ljudi, ki se hočejo boriti.

Po vrnitvi sva nekaj mesecev 
delovala v tem smislu in posla
la v Banjo Luko sporočilo, v 
katerem sva v imenu krajev
nega komiteja Bihača obvestila 
okrožni komite, da imamo oko
li 60 članov Partije in dve ce
lici v garnizonu 15. pehotnega 
polka. Kolikor se spominjam, 
je bilo to spomladi leta 1£32; 
Napisal, sem poročilo in ga dal 
Cubeliču, ki naj bi ga skupaj 
s študentom Dušanom Cujičem, 
članom krajevnega komiteja 
Bihač, nesel v Banjo Luko- Sam 
sem moral v Beograd. Oče je 
zbolel na pljučih in ga je bilo 
treba poslati na Golnik.

Ko sem se čez nekaj dni . r- 
nil v Bihač, sem imel že na že
lezniški postaji čuden občutek. 
Zdelo se mi je, da me nekdo 
opazuje. Tovariši iz krajevne- 
Sa komiteja niso ničesar ooa- 
zili.

Previdno smo nadaljevali de
lo. Iz Beograda sem prinesel

nekaj prvomajskih letakov, ki 
sem jih dobil od delavca iz 
električne centrale. Bil je član 
krajevnega komiteja. Na gim
nazijski, stroj sem natipkal še 
en tak letak, potem pa razmno
žil petdeset izvodov. Vse to 
smo naslednjo noč razdelili po 
Rrekounju, kjer so živeli bi- 
ščanski reveži. Nekaj letakov 
sem nesel v rudnik blizu Biha
ča in jih dal tovarišem, ki so 
tam delali. Z njim; sem vzpo
stavil zvezo na ta način, da 
sem peljal dijake tja na izlet. 
Nekai letakov smo nesli v vasi 
in jih tam brali ljudem, ki smo 
jih medtem že začeli organizi
rati. Maja smo organizirali 
okraj®! komite. Postal sem se
kretar.

Skoraj vsi smo bili nepriča
kovano aretirani 31. maja 1932. 
Okoli 40 ljudi so hkrati pripe
ljali na policijo. Kmalu smo 
spoznali, da nas je izdal član 
krajevnega komiteja Dušan Ču- 
jič, Ze po tistem poročilu, ki 
sta ga skupaj s Cubeličem iz
ročila tovarišem v Banji Luki, 
je hotel aktivneje sodelovati 
pri teoretičnem delu v vseh 
enotah. Do tega ni prišlo, ven
dar ne zaradi lega, ker bi kaj 
sumili, temveč zato. , ker smo 
menili, da nikomur ni treba 
poznati vseh članov.

Prve dni so nas zelo naivno 
in nespretno zasliševale kra
jevne oblasti, četrti dan pa sta 
prišla dva beograjska pretepa
ča Vujkovič in Kosmajac. Ob 
novici, da smo aretirani, je na
pravil samomor podporočnik 
Kalajdžlč, sekretar ene izmed 
gamizonskih celic, čeprav ni 
bil kompromitiran. Prav zaradi 
tega sta Vujkovič in Kosmajac 
na vrat na nos privihrala v 
Bihač in prevzela preiskavo. 
Med pretepanjem sta silila

ljudi, da bi potrdili Oujičevc 
izjavo. Njega so v novi obleki, 
v svileno kravato dn z robčkom 
v žepu na suknjiču iz temnosl- 
vega blaga vsega v paradi vo
dili v sobo. da nam je govorii. 
kakšni norci smo dn da bodo 
izpustili in nagradili vsakogar, 
kdor bo priznal. Brž ko so s 
pretepanjem in ukanami zbran 
nekaj priznanj, je .hotel Vuj
kovič prisiliti aretirane, da bi 
podpisali že pripravljena »za
slišanja«. Med pretepanjem je 
prišel tudi Cujič Ln je še sam 
pomagal mučiti ljudi.

To je v kratkem tisto, kar mi 
je kot bistveno ostalo v spomi
nu. Minilo je šestindvajset let, 
mnoge podrobnosti sem pozabil, 
nikoli pa mi ne bodo šle iz 
spomina simpatije ljudstva, ki 
nas je gledalo, ko so nas zve
zane vodili iz policijskih zapo
rov v stolp in potem na držav
no sodišče za zaščito države v 
Beogradu. Prav tako ne bom 
pozabil dijakov, ki so me zve
zanega pozdravljali z nedopo
vedljivim spoštovanjem, in tudi 
ne tistih neznanih ljudi, ki so 
nam pošiljali v zapore včasih 
od ust pritrgano hrano.

Kasneje,' ko sem bil na robiji.

Akademski

Revolucionarna Komunistična partija in delavske množice v 
rijskim oblastem. Proti izkoriščanjem in gladu se delavci

Ljudski skupščini LES:

boju proti diktaturi, fašistični Orjuni in tedanjim žandarme- 
bore s štrajki, upori in demonstracijami. Čebinovo — 18. april

1937 — je vrh, ki Partijo utrdi in usmeri v zadnji boj proti nasilju.

sem prejemal pisma Bušatlije, 
Misirače in drugih mladincev 
ter tistih članov Partije, ki jih 
niso prijeli. Mislim, da je naše 
delo odjeknilo v srcih ljudi Bi
hača in okolice ter se rim traj
no vtisnilo v spomin. Ne zato, 
ker smo bili dobri organizator
ji in propagandisti, nasprotno, 
bili smo tudi doktrinski, ne
spretni, naivni ljudje brez Po

sebnih političnih izkušenj in 
zrelosti. Razmere pa so bile ta
ke da so nam objektivno šle 
na roko in nam, da tako re
čem, zmanjševale subjektivne 
slabosti ter poudarjale samo 
naše vrline in dejstvo, da smo 
vsi, kolikor nas je bilo, z de
lom pokazali ljubezen in razu
mevanje za tisti pozabljeni 
svet

Prehojena križpotja
S s starimi člani 

so nova spozna-

Na fronto 
revolucije

-stnik usnjarne v Beo- 
H g gradu je na dan izplačila 

počastil] delavce s kožar, 
cem ružice. Na račun te »pri
jaznosti« je delavec prejel ku
verto le — s polovičnim teden
skim zaslužkom. Stavka je bila 
pred vrati. V njenem odboru 
je bil tudi Miha Cemažar, 
strojar.

Kot drugod so tudi tu odgo
vorili stavkajočim policijski 
zakoni. Miha Čemažar je bil 
kot Slovenec za pet let izgnan 
iz mesta. Iskal 1® našel je za
poslitev v Karlovcu. Španski 
dogodki, ki so planili v svet, so 
odjeknili tudi med karlovškimi

ŠPANIJA V PLAMENIH! EVROPSKE IN DRUGE 
DRŽAVE SO MIRNO GLEDALE, KAKO V ŠPANIJI 
UMIRA KOMAJ ROJENA SVOBODA. LE KOMUNI
STIČNE PARTIJE. SO ZBIRALE IN ZBRALE NEKO
LIKO TISOČ ZAVEDNIH IN SRČNIH LJUDI, KI SO 
MORALI PREMOSTITI VSE MOGOČE OVIRE, DA SO
priSli v Španijo in od tam na fronto, vla
de EVROPSKIH DEŽEL SO TE LJUDI LOVILE, ZA
PIRALE IN MNOGOKRAT VRAČALE DOMOV.

Ivan Regent, »Bili smo 
v Španiji«

Zmaga upornosti
Ml edaj nas je bilo zaposle

nih čez osemdeset. Sa
me ženske IKA — to

varna pletenin — ie bila slabo 
opremljen obrat. Lastniku se 
ni zdelo vredno niti toli
ko truda da bi nam. pletiljam, 
napeljali vodo v drugo nad
stropje, kjer so drdrali naši 
stroji. Pogoji dela so bili kot 
drugod nevzdržni: delovni čas 
ns bil omejen, mezde so bile 
nizke, saj sem včarih dobila ob 
koncu tedna le borih 90 din — 
koliko je to pomenilo za živ
ljenje, si lahko predstavljate 
— bdnos lastnika in raznih de
lovodij do delavk ie bil podce
njujoč. A kaj smo hotele; čas 
je tekel in dnevi, enaki med se
boj, so s« zgubljali v molčanju 
in dblu, dokler ni nekega julij
skega dne 1935 prekipelo ...«

Tako pripoveduje Marija 
Streiner, rojena sicer v Ljuto
meru, a po besedni melodiji 
Prav* Gorenjka. V Kranju živi 
že od časov, iz katerih nam vr
sti svoje spomine. Našli smo jo 
v ekspeditu Tiskanine, kjer je 
'i&nes zaposlena; oazljivo smo 
sledili njenj pripovedi:

»Opoldan, ko smo imele de
lavke eno uro časa za kosi'o, 
Srno prebrale pri vratarju na 
oglasni deski objavo o znižanju 
akordnih postavk. Kar je zore
lo že dalj časa v nas, je v tre
nutku postalo namen: na popol
danski šiht ne bomo šle! Pač, 
zbralo se nas je vseh osemdeset 
v Preddverju, čakale smo delo- 
v<)djo Adamiča. Mo-žak nas je 
začudeno pogledal. Ko smo mu 
Povedale, da ne gremo na de’o 
v®e dotlej, dokler Jastnik ne 
Prekliče objave o znižanju pla- 
®e> je zarobantil. Vajen naše 
Ponižne pokornosti je verjetno 
nttsln, da nas bo s kričanjem
Prepričal.

^e ne boste v petih minutah 
P11^ strojih, vrnem vsem delov
ne knjižice! — Adamič je rdeč 
°d jeze izginil v svojo pisar- 
hico..
, rreb Pet minut je bilo najtež- 
* “• Nekatere delavke so se ho- 
C“® jrnitr na delo. To so bila 

®®bka dekleta, ki jim tovar- 
lskj zaslužek ni bil edini kruh- 

Prave

Z VZPOSTAVITVIJO ZVEZ IN ORGANIZACIJ 
PO SLOVENIJI JE PARTIJSKA ORGANIZACIJA ZA
ČELA MOČNEJE VPLIVATI NA MNOŽIČNE EKO
NOMSKE AKCIJE DELOVNEGA LJUDSTVA. PO
NEKOD PRIDE DO STRAJKOV, KI SO VČASIH RE
ZULTAT NEPOSREDNEGA DELOVANJA PARTIJ
SKE ORGANIZACIJE ALI PA IZBRUHNEJO SPON
TANO, A PARTIJSKA ORGANIZACIJA SE Z NJIMI 
HITRO POVEŽE IN JIH VODI.

so jih
v tovarni, so 

V živem prepričeva-

delavke, odvisne samo 
dinarjev, ki so jih prejele

trdne^š011 V ^ova'm*' 80 bBe 
hJu j 9'

vrnil naS Adamii’ k’° se 3® v našal še zmerom uporno 
■Krnjene v veži.

•tim je wgel delavske knji

žice, češ, odpuščene ste! Vrnile 
smo mu jih z jasnim odgovo
rom: vse ali nobena!

Štiri dni so stroji stali. Pri
hajale smo zjutraj in opoldne, 
ne' da bi se lotile dela, temveč 
v siromašnem upanju, da je 
lastnik pristal na naše zahteve. 
Ko pa niti četrti dan ni bila 
podpisana pogodba, smo napo
vedale tritedensko stavloo.

Za takratni režim drzna od
ločitev je našla podporo v or
ganizaciji našega sindikata in 
Partije. Ne samo vzpodbudne 
besede, tudi denarno pomoč 
nam je v času stavke nudil od
bor. Delavci tekstilne tovarne, 
predilnice, so v našem dejanju 
videli možnost realizacije 
štrajka v lastni tovarni. Ko 
smo v" jutranjih ur^h stražile 
pred vhodom v pletilnico, so 
nas obiskovali. Mnogokrat raz
igrani pomenki so združevali 
interes prav vseh delavcev — 
tekstilcev, da bi naiša stavka 
uspela ;n da bi zlomili samovo
ljo kapitalista.

Trije tedni! Kaj vse je počel 
lastnik, da bi nas premamil! 
Vabil je v svojo pisarno, posa
meznim obljubljal nagrade, če 
bi hotele pregovoriti ostale, da 
bi se vrnile k strojem. Ko to 
ni pomagalo, je nekatere stro
je razdrl in jih je začel voziti 
v Kamno Gorico. Govoril'je, 
da bo tam odprl obrat, saj v 
Kamni Gorici ne manjka de
lovne sile za mani denarja. No, 
te stroje je vse zarjavele čez 
dober mesec pripeljal nazaj, 
kgjti mož je pozabil, da pletil
nemu stroju lahko streže le va
jena roka.

Sezona je bila na višku. Ju
lija meseca ima tovarna vedno 
dosti .naročil. Škoda lastnika je 
bila iz dneva v dan večja: na
posled je le uklonil svojo vo
ljo revnim, brezpravnim pleti
ljam. Vsa ošabnost se mu je 
zlila v trepet roke. ko je pod
pisoval spravno pogodbo in je 
s tem pristal na zahteve delavk. 
Pogoji so bili: akordne postav

ke se ne bodo zmanjšale niti 
za dinar, lasmik pa se tudi ob
vezuje. da ne bo maščevalen do 
stavkajočih delavk.

Vedele smo, da je njegov 
podpis lažen. Poleti nas je po
treboval, samo zato je pristal. 
Vendar smo bile vesele svoje 
zmage, svoje enotnosti in z na
mi so se veselili vsi tovarniški 
delavci našega mesteca. Se celo 
delavke, ki jim stavka ni bila

delavci, med ' revolucionarji. 
Miha se je odločil. Nasvet pri
jatelja Črnogorca, naj se pre
bije do sedeža Komunistične 
partije Francije, mu je bil edi
ni kažipot. Tako je na prehodu 
1936. leta v novo leto silvestro
val nekje med snežnimi zameti 
na poti protj avstrijski meji.

'ir
»Kmet v gostilni pod Golico 

mi je krepko zasolil računi 
Zahteval je ,jurja’. Dal sem mu 
ga, ln pokazal mi je pot čez 
majo. No, ko sem bit preko, 
sem ugotovil, da sem tisti de
nar pravzaprav vrgel proč, saj 
bi stezo lahko našel tudi sam!«

Tako' začenja svoje pripove
dovanje španski borec tovariš 
Miha Camažar in z »večno* 
cigareto v rokah nadaljuje;

»Tako sem ime] v Avstriji 
komaj dve sto dinarjev v žepu 
in nič več! Na srečo sem kma- 
tu naletel na stražarje ln se 
da) mirno odpeljati na policijo. 
Spraševanju ni bilo ne konca 
ne kraja. Bolj ko sem jim 
zatrjeval, da bi rad v Francijo, 
boCj so me lovili za besedo, da 
sem »nemara« namenjen v 
Španijo. Ne vem, kdo je bil že 
vsega skupaj bolj naveličan, a 
vsekakor so me naposled od

zaman! Ze čez dobro uro sem 
sedet v toplo zakurjenem pro
storu. Francozi so tedaj snu
bili Za Tujsko legijo. Zdel sem 
se jim kar pripraven. Začeli 
so: izbran jedilni Ust, nasmeh 
in prijazna beseda, celo popol
danski sprehod po mestu. Ta 
sprehod sem Izkoristil in sem 
si zapomnil, kje je sedež Ko
munistične partije,

V prijetnem ujetništvu sem 
molčal vse do dne, ko bi mo
ral podpisati pristopnico k Le
giji. Podpisal nisem. Da sem 
razburil prijaznega seržanta, 
ml je še danes žal, a kaj sem 
hotel; moj cilj je bil drugod!

Izgon iz Francije. V osmih 
dneh sem moral zapustit) dr
žavo. Ze prvega dne sem potr
kat na vrata sedeža partije. 
Poslali so me na borzo dela, 
kjer sem se zglasil pri nekem 
tovarišu, Ta me je pospremil 
do Hotela du Lion, kjer sem 
dobil sobo. Tu sem se srečat z 
mnogimi, prav tako r menje- 
nimi na španske barikade de
lavstva. P0' nekaj dneh nas je 
pozdravil član odbora z načr
tom mesta: natanko nam je
razložil kako, kje, po katerih

rečamja 
partije
nja. Nekateri tako živo 

opisujejo kak dogodek, kot da 
so mu bili priče včera', spet 
drugi nizajo spomine brez let
nic in imen.

Pravijo: »Preveč je vsega, in 
vendar ie vse skupaj ie eno — 
boj partije za našega človeka. 
To so stotera križpotja, čez ka
tere se je vijugala pot boja za 
človekove pravice. Kdo bi se 
spominjal podrobnosti! Napiši
te. kot vam pripovedujemo 
saj bo prav tako zgovorno in 
resnično.«

To je bil uvodni razgovor » 
tovariši, ki so nam pripevaio- 
vali o Ljudski pomoči.

•

Rdeča pomoč proti belemu 
terorju — je bilo gesto partije 
ln vsebina njenega dela v prvih 
letih neslavljene kraljevine.

»Hitro so pozabili na Zaloško 
cesto in tragični konec svoje
ga punta,« je tvezel žandame- 
rijski narednik, ki je po službe
ni dolžnosti praznil že tretji 
liter na veliki ljudski "veselici 
pod Rožnikom 1920. leta. To je 
bil vrvež, ki ga ni beležil no

ščiti države in uspešno kljubo
valo protidelavskim ukazom po
duhovljenega Korošca.

Mračni zapori sive Ljubljane. 
Pred vrati mlado dekle s cekar
jem. Nestrpno se prestopa vse 
dotlej, da ji ječar ne odpre poti. 
Srečanje s »fantom«, k- mu je 
napovedala obisk, je nekam 
čudno, hladno. Fant -zapornik 
— kot da 'e ne pozna Neroden 
je ob poljubu, zbeganih oči.

No, nekaj besed in vse je jas
no. Dekle je od Ljudske pomo
či. Jetniku je prineslo hrane, 
časopis, denar. Jetnik — mlad 
komunist — je razume! in 
spretno opravičil pred stražar
jem svojo zmedenost z nepriča
kovanim presenečenjem.

Kadar je postalo dekle — »iz
voljenka« sumljivo, ker menja 
fante prepogosto, jo je zamenja
la druga.

V francoskih taboriščih so 
samevali španski borci. Impe
rialistični svet jih je hotel ne
opazno uničiti. Spet so bili tu 
komunisti, na katerih pomoč je 
španski borec upravičeno ra
čunal.

Ljudska pomoč je z nabiral
nimi akcijami zbrala denar

Z GESLOM LJUDSKE FRONTE SO NASTOPALE 
NASE PARTIJSKE ORGANIZACIJE ŽE NEKAJ LET 
PRED USTANOVNIM KONGRESOM KPS — 18. APRIL 
1937 — TODA SLABO VODSTVO NI ZNALO DATI 
LJUDSKI FRONTI BISTVENE ZAMISLI. SELE PO 
USTANOVNEM KONGRESU DOBIVA ZAMISEL 
LJUDSKE FRONTE SVOJ PRAVI IZRAZ V RAZNIH 
OBLIKAH ORGANIZACIJE IN IMENA. MED KATE
RIMI JE NAOClTNEJŠE DELOVANJE — LJUDSKE 
POMOČI.

II. kongres KPS

ulicah kakšnih

ben semenj daleč naokoli! Na 
jasi so se zbrali rudarji iz Tr
bovelj i® Hrastnika, kovinarji 
z Jesenic, maribonski in kranj
ski tekstilci, več tisoč delavcev 
iz raznih krajev Slovenije.

To je bila ena izmed prvih 
nabiralnih akcij Rdeče pomoči. 
Izkupiček veselice je bil name- 

pomoč brezposelnim.

po volji, so se vse glasneje ra- 
dovale uspeha, ki je bil 'udi 
njihov.

Toda prišla je jesen. Lastnik 
nas ni več potreboval, saj je 
sezona minila. Tedaj je z iška- 
rijotskim nasmehom porazdeli] 
odpovedi prav vsem, ki smo 
stavkale. Kljub zaskrbljenosti 
za bodočnost odpoved ni ubila 
volje v nas. niti zmanjšala na
še upornosti.

Storjen je bil prvi korak, do
sežen prvi uspeh! Naslednje le
to so stavkali tekstilci in pre- 
dilcl. Delavci niso zapustili to
varniških prostorov. Nosile smo 
jim hrano, obiskovale smo jih 
in jih ob spominu na uspeh na
šega štrajka vzpodbujale v nji
hovem uporu. Te delavce je 
zlomila šele moč orožja: vlak 
žandarjev se je pripeljal iz 
Ljubljane! Strokovne organ - 
clje — sindikati, v katerih vod
stvu je vse več tehtala beseda 
komunistov — so nas pri teh 
bojih za naše pravice podpi
rale. ‘

peljali do švicarske meje in mi 
pokazali poti

Na švicarski policiji Pa i® 
bila druga pesem! No, čez hra
no se ne morem pritoževati, 
niti ne nad vljudnostjo polica
jev, ki pa' so bili vsekakor pre
več radovedni. Na srečo so me 
tuji tovariši opozorili na 
posebno »taktiko nasprotja« 
Namreč, če rečeš policiji, da sj 
namenjen v Francijo, te bodo 
zagotovo poslali v Avstrijo, če 
pa rečeš, da bi rad v Avstrijo, 
se boš hitro znašel nekje ' na 
francoski meji. Sam te taktike 
nisem uporabil; imel sem sre
čo, da so mi verjeli najbolj 
neverjetno tvezenje. Moja »se- 
stra« v Franciji me je rešila. 
Cez nekaj dni sem se že vozil 
kot slepi potnik po francoskih 
železnicah proti morju.

V Marseillu sem se znašel 
januarja 1937. Brez denarja, 
lačen in utrujen. Spal sem v 
parku. Lahko st mislite, "kako 
mi je prijal nočni hlad. Ko me 
je neke noči zdramil prijazen 
policaj, sem se oddahnil. In ne

se moramo pretihotapiti skozi 
mesto do pristanišča 'in tam iz. 
giniti ®a ladjo.

Načrt smo izvedli; 150 bor
cev. ladja, natovorjena z raz
ličnim blagom za Španijo, je 
bila pripravljena za odhod. 
Prestati smo moral] še carin
sko kontrolo. Skriti po različ
nih kotih smo čakali s pritaje
nim dihom, da je mlnie nepri
jetni obisk. Zarožljala je veri
ga sidra, zarohneli so motorji, 
vrata naše prostovoljne ječe so 
se odprla. Dnevi potovanja so 
bili kratki: minili so v razgo
vorih, novih poznanstvih, uče
nju jezikov. Zbranj smo bili 
iz vseh dežeC naše celine.
' Prispel sem v Barcelono. Od 
tam naprej z vlakom proti 
Madridu, kjer sem oblekel 
uniformo španskega prosto
voljca.«

277 Slovencev je bilo v 
španski osvobodilni vojni. Za 
milijon, kot nas je bilo okoli 
leta 1937, je to več kot samo 
lepa oddolžitev proletarskemu 
boju proti fašizmu.

družinam zapornikov, evolu- 
cionarjem, ki so stali v prvih 
vrstah železničarske stavke.

Tej »veselici« so sledile dru
ge. Pod krinko vesc'ja se je 
skrival pravi pomen delavske
ga srečanja. Dejal bi lahko — 
to so bili časniki, kjer je bil 
razgovor — branje! Tu so se ši
rile vesti o stavkah, boju de- 
delavcev za medze. za osemurni 
delavnik, o življenju sindika
tov in delu Komunistične par
tije.

Rdeča pomoč je po letu 1937 
— Ljudska pomoč. Organizacija, 
kj ima v vsaki tovarni tričlan
ske odbore, organizirano obve
ščevalno mrežo, ustaljen delov
ni program. Po tem letu je to 
najbolj množična organizacija 
partije, je nepogrešljiva šola 
novih partijskih kadrov Legal
no delo partije je tu lahko le
galno rušilo razne zakone o za

pripravila pakete. Toda, ljub
ljanska pošta je odklonila pa
ket, ki je bil namenjen v Fran
cijo. Na Koroščev ukazi

Na srečo zagrebška pošta ni 
imela pomislekov. Paketi Ljud
ske pomoči za internirance v 
Franciji so romali skozi zagreb
ški kolodvor mimo pošte, ki jih 
jd odklonila ...

»Nimamo denarja!« 'e bil je
drnat odgovor zapornikov, ko
munistov, ko se iim je advokat 
ponudil za zagovornika. Advo
kat je bil od Ljudske pomoči. 
Ostal je in zagovarjal »krivič
na« dejanja zapornikov.

Najčvrstejša zveza med ljud
stvom in partijo j« bila organi
zacija Ljudske pomoči. Z od
bori — pravniška pomoč, o- 
cialna. zdravstvena, denarna, 
kot posrednik za delo, je posta
jala Ljudska pomoč pod čvr
stim idejnim vodstvom Speran- 
sa vseljudska organizacija Ko
munistične partije, ki je z na
padom okupatorja na Jugosla
vijo samoumevno prešla v širo
ko aktivnost Osvobodilne fronte.

PRISPEVALI IN PRIPO
VEDOVALI SO: VLADO 
KRIVIC, OSKAR DAVI- 
CO, ANGELA KOVIC - 
KLOPČIČEVA, RISTO 
MIOV, FRANCE KLOP
ČIČ, KONRAD KOVAČ, 
MARIJA STREINER, MI
HA CEMAŽAR. — PISA
LI SO; DUŠAN KRALJ, 
BOJAN SAMARIN IN 

PETKOVIČ
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Odgovori na tri vprašanja 
o občinskih davščinah

(Na robu zadnjega zasedanja zvezne skupščine)
Nedvomno so številna vpra- 

Sanja s področja zunanje poli
tike, gospodarstva in drugih 
področij, ki so jih na prvem 
letošnjem zasedanju Zvezne 
skupščine zastavljali poslanci 
Zveznemu izvršn' mu svetu, še 
posebno razgibala delo tega do
ma. Med drugim so poslanci 
zastavili tri vprašanja, ki se ti
čejo predpisovanja raznih ob
činskih davščin. Gre za izredni 
proračunski prispevek iz oseb
nega dohodka, dalje za dopol
nilni prispevek iz dohodka go
spodarskih organizacij in za 
davek na maloprodajo, skratka 
za davščine, ki jih v različnih 
komunah različno uvajajo in

smo zaradi njih porabili že 
precej črnila.

Iz odgovorov članov ZIS na 
vsa ta vprašanja o uvajanju 
različnih prispevkov, lokalnih 
davščin in taks lahko izluščimo 
ugotovitev, da ti prisoevki ne 
bi smeli v nobenem primeru 
znižati življenjsko raven pre
bivalstva v mestih in indu
strijskih središčih. Če obema 
določa take dodatne obveznosti, 
mora pri tem brezpogojno upo
števati tiste smernice letošnje
ga gospodarskega načrta, ki go
vore o povsem določenem po
višanju življenjske ravni. Po
temtakem dodatnih davščin ni 
moč predpisovati kar v tri dni,

Velika odločitev
OB MESECU POKLICNEG! USMERJANJU MLADINE

Letos prirejamo od 15. aprila 
do 15. maja »Mesec poklicnega 
usmerjanja«. Kakšen je namen 
tega meseca?

Praksa zadnjih treh let po
klicnih svetovalnic, ki jih ima
mo pri vseh okrajih pri posre
dovalnicah za delo, razen v 
Murski Soboti, mimo tega pa so 
še v Kočevju, Ptuju in na Je
senicah, kaže. da mladina, zla
sti podeželska, dokaj malo ve. 
kakšni so poklici, kakšne so 
možnosti za uk ter kakšni so 
pogoji, ki jih mora mlad člo
vek izpolnjevati, da bi se šel 
lahko učit; Razvijajoča se in
dustrija terja vedno večjo de
litev dela, s tem v zvezi pa se 
seveda porajajo tudi številni 
novi poklici. Teh pa večina lju
di, bodi staršev bodi mladincev 
zelo slabo pozna.

Poklicne' svetovalnice sezna
njajo mladino med vsem šol
skim letom s poklici. Prirejajo 
vrsto predavanj v šolah tako 
za mladino kot za starše. To 
velja zlasti za zadnje razrede 
osemletk. Tako je bilo januar
ja skupno 11 predavanj, in si
cer 6 za mladino ter 5 za star
še, ki se jih je udeležilo 
ljudi. Februarja je bilo v vsej 
republiki 53 predavanj s 1955 
poslušalci, marca pa je bilo 
samo v mariborskem okraju 
32 predavanj z 1021 poslušalci, 
v Kranju 7, v Celju 6 itd. Cim 
bolj se bližamo koncu šolskega 
leta, toliko intenzivnejše je de
lo poklicnih posvetovalnic. Za
ključek vseh teh prizadevanj 
pa je »Mesec poklicnega 
usmerjanja«, ki se je začel prav 
to dni.

Naše gospodarstvo potrebuje 
spričo naglega razvoja čedalje 
več strokovnih delavcev. Toda 
praksa kaže. da se je mladina 
največkrat odločila le za tiste 
poklice, ki so naj dostopnejši in 
ki so tisti čas najbolj popular
ni — neke vrste modni poklici.

V tem mesecu pa naj bj šol
ska mladina si sama ogledala, 
kakšni so poklici, kakšni so po
goji in vse. kar mladega člo
veka, ki se odloča za poklic, 
zanima. Sole bodo organizirale

obiske v tovarne, na gradbišča, 
v delavnice za mladino, ki kon
čuje obvezno šolanje in stopa 
na novo življenjsko pot. Z ne
posrednim ogledom dela v to
varni ter proizvodnega procesa 
se mladina seznanja z vrstami 
posameznih poklicev v indu
striji, z dobrimi in slabimi 
stranmi posameznih poklicev 
In s pogoji, ki jih mora izpol
niti. ako se hoče odločiti za ta 
ali oni poklic.

Ce si hočejo gos- odarske or
ganizacije zagotoviti potrebno 
število delavcev, so kajpak sa
me zainteresirane, da mladino, 
k; jih bo obiskala, seznanijo s 
posebnostmi poklicev, s pogoji 
učenja ter si tako same zago
tove dotok novih strokovnih 
delavcev. To pomeni, da bodo 
gospodarske organizacije za
upale vodstvo takih skupin 
najboljšim delavcem, mojstrom 
in drugim strokovnjakom, ki 
bodo mogli mladini odgovoriti 
na vsa vprašanja. Razumljivo 
je tudi, da .bo take skupine 
sprejel tudi sindikalni odbor
nik ter jim razložil, kakšni so 
delovni pogoji, kakšne so mož
nosti zaslužka v takem poklicu 
ter posebej, kako je poskrblje
no za vajence v tem nodjetju.

Marsikateri izmed njih bo 
po končanem obveznem šolanju 
postal član njihovega kolektiva, 
če bodo v podjetjih z ljubezni
jo sprejel,- mlade obiskovalce. 
S tem pa bo nedvomno namen 
meseca poklicnega usmerjanja 
tudi dosežen. Od tega bosta 
imela družba in gospodarska 
organizacija same neposredne 
koristi. Zelo važno je namreč, 
da si vsak človek izbere tisti 
poklic, do katerega čuti največ 
nagnjenja, da bo v njem delal 
z veseljem. To bo nedvomno 
pospeševalo proizvodnost dela, 
obenem pa tudi zmanjševalo 
škodljivo preseljevanje delav
cev iz podjetja v podjetje, pa 
tudi nesreč b0 manj pri delu.

Staršem in mladini pa so 
zlasti v tem mesecu odprta vra
ta poklicnih svetovalnic, kjer 
jim bodo radi- pomagali pri iz
biri poklica.

Jože Debeljak

če le-te vsaj posredno ne za
gotavljajo višji standard.

V vsakem primeru, tudi ta
krat, ko gre za davek na malo
prodajo, pa je treba zagotoviti 
demokratičnost pri odločanju 
in sprejemanju novega prispev
ka, ki ga plačuje proizvajalec 
oziroma potrošnik. Pred uvaja
njem takih obveznosti mora 
občinski ljudski odbor o tem 
obvezno razpravljati z volivci 
in proizvajalci po podjetjih. 
Doslej marsikje ni bilo tako. 
Politične organizacije pa bi 
morale zagotoviti, da bi bilo 
tako in nič drugače.

Zdaj še nekaj o odgovorih na 
posamezna vprašanja:

Na osnovi malo spremenje
nega 13. člena zakona o prora
čunskem prispevku iz osebne
ga dohodka delavcev je ljud
ski odbor pooblaščen, da spre
jema In uvala ta izredni pri
spevek. Toda za to morajo biti 
ustrezni pogoji. Izredni nrispe- 
vek lahko uvede občina šele. 
če osebni dohodki delavcev v 
določeni gospodarski organ.za- 
ciji presegajo 160 odstotkov mi
nimalnih osebnih dohodkov. 
Dalje, ta prisnev,-k lahko uve
de občina, če je gospodarska 
organizacija irazd°lila čisti do
hodek drugače kot je določil 
občinski družbeni plan ali pa 
priporočil zbor proizvajalcev v

občini. Razumljivo, da lahko 
te stvari ugotovimo šele ob za
ključnem računu. Zato bodo 
lahko občine sprejemale odlo
ke o izrednem prispevku na 
osebne dohodke za letošnje leto 
šele v začetku leta 1960. Neka
tere občine so že uvedle ta pri
spevek, vendar pa je na 'bsno- 
vi povedanega stvar povsem 
brezpredmetna in morajo ob
činski ljudski odbori take od
loke razveljaviti.

Prav tako je povsem prepu
ščeno občinam, da uvajajo do
polnilne prispevke iz dohodka 
gospodarskih organizacij. Toda, 
če kje, morajo +m upoštevati
smernice družbenega načrta 
glede povišanja življenjskega 
standarda. Če bi dopolnilni 
prispevek ogrožal te postavke, 
bi ga prav gotovo ne smeh 
uvesti.

Glede davka na maloprodaj
ni promet pa je treba upošte
vati dejstvo, da trgovina ni 
dolžna prodajati blago po Istih 
cenah kot pred njegovo uved
bo. Trgovina mora posebej 
označiti višino davka za posa
mezne proizvode in ga tudi po
sebej obračunavati. Ljudski 
odbor lahko potemtakem pre
pove povišanje prodajnih cen 
le takrat, kadar trgovina to 
stori predvsem iz povsem ne

upravičenih razlogov. Pomeni, 
da lokalni davek na promet ne 
gre na breme trgovine in mo
rajo predpise glede tega spo
štovati vse občine. V nekaterih 
občinah so namreč predpisali 
večodstotni davek na promet, 
toda istočasno so zahtevali od 
trgovine, da prodaja blago po 
Istih cenah. To ni v skladu s 
predpisi in takih obveznosti ne 
zmore trgovina na drobno. Kot 
povsod, pa morajo tudi o tem 
davku razpravljati potrošniki.

Menimo, da smo že v uvodu 
povedali, za kaj gre in da so 
vsa druga pojasnila odveč. 
Predstavniki Zveznega izvršne
ga sveta pa so odgovarjali še 
na druga vprašanja, kot o kre
ditih za jugoslovanske železni
ce, o znižanju prometnega dav
ka za vigonj tkanine, kar bo 
omogočilo tudi pocenitev kon
fekcije, o prodaji vina in po
dobno. —mš

NAJFINEJŠE
ŽENSKE
NOGAVICE

iz creppe 
nylona, 
nylona in 
perlona

Z IMENI: 
ZDENKA 
MILENA 
SLAVICA 
MOJCA 
BOJANA 
JELKA 
SONJA 

in POLONCA

Pazite na 
naš zaščitni 
znaki

Tovarna nogavic in drobno 
konfekcije POLZELA

Določene in gibljive 
tarifne postavke

0 osnutku novega tarifnega pravilnika v SST
Kaže, da- so v Strojni to

varni Trbovlje kljub nekate
rim nejasnostim glede premi- 
ranja le tako sestavili osnutek 
novega tarifnega pravilnika, 
da upošteva osnovne kriterije 
spodbudnega nagrajevanja. 
Predvsem je treba poudariti, 
da so takoj ob začetku akcije 
za izdelavo novih tarifnih pra
vilnikov skušali kolektivu ob
razložiti osnovno stališče: vsa
ko povečanje osebnih dohod
kov oziroma zaslužkov mora 
temeljiti na večji proizvodnji, 
proizvodnosti in seve na delu 
po učinku. Sindikalna organi
zacija je pri tem zelo aktiv
no sodelovala in z gospodar- 
sko-političnimi argumenti do
segla, da je kolektiv osvojil 
to osnovno stališče. Seveda pa 
je kolektiv že več let sam 
ugotavljal, da je pri zaslužkih 
precej na slabšem kot neka
tera sorodna podjetja, od tod 
tudi precejšnje težaveb Kvali
ficirani. pa tudi visokokvali
ficirani delavci STT so odha
jali v podjetja, ki so jih bolje 
nagrajevala.

Strojna tovarna zaposluje 
približno 750 ljudi, njena 
osnovna proizvodnja pa sta 
strojna rudarska oprema in 
oprema za gradbeništvo. V 
razgovoru z nekaterimi člani 
komisije za pripravo oziroma

pot nagrajevanju po učinku, 
saj je doslej delalo kar 98°/o 
proizvodnih delavcev po teh 
merilih, po novem bodo na
grajevali po učinku tudi v 
remontnem obratu, orodjarni 
in delno v splošnem obratu. 
Po novem premijskem pravil
niku bo 65°/o zaposlenih na
grajevano po učinku. Odstotek 
je na prvi pogled nizek, toda 
upoštevati je treba, da imajo 
precej individualne proizvod
nje, kjer se ne da meriti de
lovnega učinka.

TRIJE PRAVILNIKI,
KI DOPOLNJUJEJO 

NAGRAJEVANJE
Osnove novega tarifnega 

pravilnika predstavljajo še 
premijski pravilnik (ki se bo 
morda delil na dva dela; o 
tem bodo še govorili), pravil
nik o normah in akordih in 
pravilnik o nagradah za ra- 
cionalizatorje. Zelo zanimivo 
je, da so zaradi precej pove
čanega dela po učinku pred
videli, da bodo porasla sred
stva za osebne dohodke, ki so 
predvidena za preseganje 
norm, od lanskoletnih S.^/o 
skupnih sredstev za osebne 
dohodke na 4,6°/o v letošnjem 
letu. Prav tako so precej pre
mijskih upravičencev (vseh 
bo 150) vezali na akordne

izdelavo novega tarifnega pra- skupine.
vilnika, smo med drugim zve- Odločili so se, da bodo do
deli, da so že pred leti utrli lili. navadne osebne dohodke

Kako bomo nagrajevali
M. K. LJUBLJANA: — 1. Pod

jetje predvideva v letu 1959 no
va delovna m#sta, ki sedaj še 
niso zasedena, Ali jih vpiše v 
tarifni pravilnik? — Odgovor:

ka so važni za stimulativno do
ločitev postavke kot podlage, po 
kateri se delavcu obračunava 
osebni dohodek. Mnoge gospo
darske'organizacije so v ta na-

Tarifni pravilnik upošteva ob- men v svojih tarifnih pravilni-
stoječo organizacijo podjetja z 
vsemi delovnimi mesti ne glede 
na to, ali so zasedena ali ne-ob 
času, ko v podjetju izdelujejo 
tarifni pravilnik. V njem je na
mreč treba določati tarifne po
stavke in druge osnove za ugo
tavljanje osebnih dohodkov po 
delovnih mestih in delih, ne pa 
morda glede na osebe, ki so tre
nutno zaposlene na njih. Za de
lovno mesto ustrezajočo tarifno 
postavko določa sestavljavec po 
elementih dela na njem, torej ob
jektivno. Zato velja upoštevati 
tudi nezasedena delovna mesta, 
ker pri določanju postovk v ta
rifnem pravilniku ni moč upo
števati osebe, zaposlene na de
lovnih mestih. Postavke se nam
reč določajo za delovna mesta 
kot merila za ugotavljanje oseb
nih dohodkov in ne za posamez
ne osebe.

2. Ali naj se v tarifnem pra
vilniku izkažejo tarifne postav
ke v enem samem znesku ali v

kih uveljavile poseben sistem 
osebnega ocenjevanja, po kate
rem določajo v okviru razpona 
konkretno tarifno postavko gle
de na vnaprej v sistemu pred
videna merila, ki jih delavec iz
polnjuje. Če se torej delavski 
svet odloči za tak sistem, potem

dn splošnih pogojev poslovanja, 
delavski svet vloži v sklade 
podjetja. Do dohodka, ki ga je 
trgovsko pojetje doseglo zaradi 
konjunkture, delovni kolektiv 
n,i imel take pravice, da bi ga 
smel uporabiti za povečanje o- 
sebnih dohodkov. Ce ga je kljub 
temu uporabil v ta namen, de
lavski svet ni ravnal kot dober, 
skrben gospodar, ni ravnal v 
skladu z načeli omenjene ured
be im če se sedaj takšno ravna
nje maščuje, ni temu kriv ši

bo seveda odredil, da se v ta-, stem delitve dohodka, temveč
rifnem pravilniku določijo ta
rifne postavke. Te se določijo v 
razponu zlasti na delovnih me
stih, kjer je zaposlenih več de
lavcev, kar potem omogoča 
ustrezno diferenciacijo konkret
nih tarifnih postavk po merilih, 
ki jah posamezniki na delovnem 
mestu izpolnjujejo.

3. Kako je s trgov,skim podje
tjem, ki je imelo lani konjunk- 
turne posle, letos pa ti odpadejo. 
V tem primeru se zmanjša do
hodek in s tem zaslužek, kljub 
temu, da daje sedaj kolektiv še 
večje delovne napore? — Odgo
vor: Tako stanje nastane v ko- 

.lektiviu, kjer niso upoštevali ali
razponu? — Odgovor: Izkušnje dovolj resno vzeli v poštev p^ed- 
kaže.jo, da tarifne postavke v pisov uredbe o ureditvi razmerij 
razponih omogočajo voditi kon- v zvezi z razpolaganjem s či- 
kretno tarifno nolitiko: omogo- stim dohodkom in sredstvi go- 
čajo določiti tarifno postavko gospodarskih organizacij. Ta na- 
posameznim delavcem hkrati z mreč v 13. členu izrecno pred- 
upoštevanjem okoliščin, osebnih pisuje, da del čistega dohodka, 
lastnosti in drugih momfefctov, k, je rezultat gibanja na trgu

stališče, izkoristiti konjunkturo 
tudi za povečanje osebnih do
hodkov ne glede na to, da lahko 
konjunktura upade in z njo se
veda tudi možnosti za povečanje 
osebnih dohodkov in sicer za ne. 
zaslužno povečanje. Pri določa
nju tarifnih postavk in drugih 
osnov za osebne dohodke, dolo
čanju sredstev zanje, je treba 
ostajati vedno v okviru realno
sti, v okviru sredstev, ki zavtse 
od napora delovnega kolektiva. 
Kjer tega načela ne upoštevajo, 
tam se moralo sprijazniti tudi s 
posledicami, kh jih ima tako 
ravnanje in seveda tudi raču
nati na zmanjšanje osebnih do
hodkov, če so te povečevali mi
mo vseh načel na račun zuna
njih činitoljev,

G. F. DOBRAVA: Pri.izdelavi 
tarifnega pravilnika je nastal 
spor o tem, ali imajo pravico do 
nadomestila delavci, ki delajo

turnusu, in jim turnus pade mlrjih.

na državni praznik, ter do kak
šnega za državni praznik, če jim 
turnus ne pade na državni praz
nik in na ta dan tudi ne dela
jo? — Odgovor: Po 248. členu 
zakon-a o delovnih razmerjih ima 
delavec, ki zaradi izjemne po
trebe po nalogu gospodarske or
ganizacije dela na državni praz
nik, razen nadomestila za oseb
ni dohodek za redni delovni čas, 
tudi pravico do osebnega dohod
ka za opravljeno delo, obraču
nanega po tarifni postavki, po
večani za 50 odstotkov. Za tak
šno nadomestilo je torej potreb
no, da je deJavcu izrecno odre
jeno delo na dan državnega 
praznika in sicer zaradi izjemne 
potrebe po takem delu. To je 
potemtakem neke vrste nadur
nega dela. Delo v turnusu je de
lo v rednem delovnem času. Ce 
tako delo pade na državni praz
nik, ga ni mogoče smatrati za 
tako dzj emno delo kot ga omeni. 
cit. zakon v 248. členu. Zato runj 
ni mogoče obračunati osebnega 
dohodka na opisani način. Za 
takšno delo delavcu pripada po
leg nadomestila za dan državne, 
ga praznika, ki ga prejmejo vsi 
delavci, samo še osebni doho
dek, obračunan po rednih osno
vah, tako kot se obračuna osebni 
dohodek za delo v rednem de
lovnem času. Ce pa ne dela na 
dan državnega praznika, ker ne 
pade na ta dan njegov turnus, 
prejme za dan državnega praz
nika nadomestilo tako, kot ga 
prejmejo vsi delajvci, ki ta dan 
ne delajo. Drugačna ureditev bi 
ne bila* v skladu z 247. in 248. 
členom zakona o delovnih raz

na sredstva za pokritje tarif
nih postavk, na tako imeno
vane fiksne osebne dohodke, 
in na tako imenovane gibljive 
tarifne postavke, to je na 
sredstva za ostala izplačila 
osebnih dohodkov. Zakaj so 
se odločili za gibljive postav
ke? V podjetju medijo, da 
morajo z gibljivimi tarifnimi 
postavkami pritegniti oziroma 
stimulirati stalne delavce, to 
je tiste zaposlene ljudi, ki so 
že več let v podjetju. Kot 
rečeno, imajo naravnost ža
lostne izkušnje zaradi fluk- 
tuacije, ki je precej ovirala 
proizvodnjo in celo delovni 
proces. Razen tega bodo z 
uvedbo gibljivih tarifnih po
stavk vodilnim uslužbencem 
omogočili, da bodo neposred
no sodelovali pri politiki na
grajevanja, da bodo lahko 
zviševali nagrade najpriza- 
devnejšim delavcem in usluž
bencem, in sicer z ocenjeva
njem.

OSNOVE ZA OSEBNO 
OCENJEVANJE

Določili so tudi kriterije za 
osebno ocenjevanje. Upošte
vali bodo kvaliteto dela, de
lovni .učinek, odnos do dela, 
odnos do nadrejenih in konč
no odnos do sodelavcev. Na
čela nudijo torej vso možnost 
zviševanja zaslužkov vsem 
zaposlenim, kajti ocenjevanje 
velja za celoten kolektiv. Že 
med razpravami sb se delavci 
prepričali, da je novi način 
nagrajevanja spodbuden in da 
pri ocenjevanju ne bo prišlo 
do morebitnih napak, ker so 
kriteriji zelo jasni in za vse 
enaki. Predvidena je kajpak 
tudi določena nagrada za de
lovni staž.

Posebno pozornost so po
svetili tudi izdelavi novega 
premijskega pravilnika. Prak
tično bo po novih merilih pre- 
mirano 150 ljudi. V premijski 
pravilnik so vključili vse ti
ste delavce in uslužbence, ki 
neposredno vplivajo na pro
izvodnjo. Spremenili pa so 
tudi merila za premije: prvo 
in najvažnejše je preseganje 
proizvodnje, sledijo zviševa
nje storilnosti, presežek plana 
dohodkov, pospešena oddaja 
dokumentacije za proizvodnjo, 
zniževanje režijskih stroškov, 
zmanjšanje zalog gotovih pro
izvodov in zmanjšanje terja
tev. Verjetno bodo drugi del 
premijskega pravilnika tako 
sestavili, da bodo kar najbolj 
stimulativno razdelili ostanek 
dohodka, in sicer med tiste, 
ki so resnično največ prispe
vali k povečani proizvodnji.

Te dni je predlagani osnu
tek novega tarifnega pravil
nika izobešen in pravkar pri
pravljajo sestanke po obratih, 
na katerih bodo delavci raz
pravljali o predlaganem pri
pravljalnem postopku za iz
delavo novega tarifnega pra
vilnika. Iz vsega tega je raz
vidno, da so se v podjetju 
odločili za precej napredno 
in spodbudeno nagrajevanje, 
ki ga bodo delavci prav go
tovo z veseljem osvojili.

M. V.

V vSKUPŠČINSKI
POROČEVALEC

ŠE FINANSIRANJE STANOVANJSKE 
GRADNJE IN SISTEM RO ZAOKROŽEN
Zvezna ljudska skupščina je 

sprejela pet zakonov, ki bodo 
veliko prispevali k urejanju 
stanovanjskih odnosov in sta
novanjskega gospodarstva v 
naši deželi. Z nekaterimi 
osnovnimi značilnostmi zako. 
nov, ki bodo s pravilno mobili
zacijo političnih in gospodar
skih organizacij vsakega posa
meznega državljana lahko utr- 
jevaii socialistične odnose na 
področju stanovanjske politte 
ke, smo naše bralce že sezna
nili. Vendar je treba poudariti, 
da so potrebni še novi ali vsaj 
izpopolnjeni predpisi o finansi
ranju stanovanjske gtradpje. 
Sele potem bomo ta sistem do 
kraja zaokrožili in povečali 
tako zanimanje kot štednjo pri 
reševanju stanovanjskih pro
blemov, ki so za splošni stan
dard velikega pomena. Zvezni 
izvršni svet že pripravlja te 
predpise ;n o načelih finansi
ranja je bilo govora tudi na 
pravkar minulem zasedanj u 
Zvezne ljudske skupščine. Z 
nekaterimi vprašanji želimo 
seznaniti naše bralce, saj vemo, 
da jih bodo zanimala.

Število stanovanj
IN CENE

Znano je, da smo s perspek
tivnim načrtom za razvoj go
spodarstva določili, da moramo 
do leta 1960 zgraditi kakih 200 
tisoči stanovanj. To pa pomeni, 
da bi m,orali zgraditi povpreč
no 40.000 stanovanj na leto. 
Številke zadnjih let Pa govore 
tako o tem, da števijo zgraje
nih stanovanj ne zadovoljuje 
potreb, kot o dejstvu, da bo po
trebno obseg gradenj v preosta
lih letih, ki jih obsega per
spektivni gospodarski načrt, 
precej povečati, če bomo hotelj 
uresničiti program in doseči 
številko 200.000. Tako smo leta
1956 zgradili vsega skupaj 
(družbeni in privatni sektor v 
mestih) 19.950 stanovanj, leta
1957 smo jih naselili 24.989, lahi 
pa okoli 29.000.

Toda večl stanovanj ne bo 
moč zgrabiti s povečano grad
njo, ker sredstva končno le 
niso neomejena, pač pa pred
vsem z znižanjem povprečne 
cene za stanovanja. Skupna 
družbena sredstva za stano
vanjsko gradnjo šo se povečeva
la iz leta v leto takole: 1956. leta 
smo vzidali v stanovanja 48,8 
milijarde dinarjev, leta 1957 že 
71,9 in lani 86,5 milijarde din. 
Ce te številke primerjamo s ti
stimi o zgrajenih stanovanjih, 
brez posebne spretnosti v ma
tematiki ugotovimo, da so sta
novanja vsako leto d\ražja.

Prehod od posamične, obrtne 
gradnje stanovanjskih , poslo
pij, kjer prevladujejo majhna 
naročila namesto serijske indu
strijske proizvodnje gradbenih 
elementov in opreme, je prepo
časen. Zato bo . treba uveljaviti 
gradnjo serijskih jn tipiziranih 
hiš, začeti bo treba z gradnjami 
na velikih gradbiščih, kjer bo 
moč uporabiti vse industrijske 
metode giradnje in primerno so
dobno mehanizacijo. Dalje gre 
za uveljavljanje standardov In 
enotnih mer za vsa gradbišča, 
vsa stanovanja in vso opremo.

PREVEC SAMOSTOJNIH 
INVESTITORJEV

Sistem finansiranja stano
vanjske gradnje ni do kraja iz
delan in nekatera zelo važna 
vprašanja še vedno niso reše
na. Čeprav smo s stanovanjskim 
prispevkom oblikovali sklad, ki 
predstavlja močno osnovo za 
finansiranje stanovanjske iz
gradnje, pa današnji sistem pre
malo učinkovito mobilizira do
polnilna sredstva za stanovanj
sko gradnjo. Ta dopolnilna 
sredstva b[' lahko prispevala 
tako podjetja kot posamezniki. 
In prav to premajhno sodelova
nje zainteresiranih na vpliva 
spodbudno na pocenitev gra
denj, ker se investitorji v se
danjem sistemu pač premalo 
zanimajo za to. Dosedanji 'Od
nosi pri finansiranju so gradnjo 
večkrat razbijali, namesto da 
bi jo združevali. Množica sa
mostojnih investitorjev je raz
bijala gradnjo na mnoga loče
na gradbišča, na neverjetno ve
liko število izvajalcev, gradbe
nih podjetij, na preveliko šte
vilo projektantskih organiza
cij,-kar vse je prav gotovo pod
pora primitivne gradnje, ki ni
kakor ne pripelje do uspešne 
kombinacije. Z novimi predpisi 
bo treba odpraviti te pomanj
kljivosti in doseči, da bo že 
sam sistem navajal k osredoto
čeni gradnji, k specializaciji 
gradbenih podjetij jn podobno. 
Vse to naj bi uredil zakon o 
finansiranju stanovanjske iz
gradnje,.

EKONOMSKE NAJEMNINE?
Novi sistem finansiranja bo 

upošteval predvsem to, da mo
rajo na upravljanje s stano
vanjskimi hišami dosledneje

delovati objektivne gospodarske 
zakonitosti. Treba je likvidirati 
še zadnje ostanke administra
tivnih metod na tem torišču. 
To Pa seveda ne pomeni, da 'bi 
lahko sedanji prispevek za sta
novanjsko izgradnjo vključili 
v plače in zatem začeli uvajati 
tako imenovane ekonomske -na
jemnine. V tem primeru bi 
morale ekonomske najemnine 
vključevati vse stroške za upo
rabo stanovanja pa tudi razšir
jeno reprodukcijo ter skladno s 
tržnimi načeli izravnati ponud
bo in povpraševanje in tako 
zagotoviti razdelitev stanovanj
skega prostora. Take najemnine 
bi bile seveda zelo visoke. 
Ukrep bi sprožil motnje In bi 
zelo negativno vplival na stan
dard mestnega prebivalstva.

*Med sedanj imi stanovanjskimi 
kreditnimi skladi in stanovanj
sko izgradnjo moramo vzpo
staviti take odnose, da bo posa
mezni hišni svet finančno sa
mostojen. Iz stanovanjskih skla. 
dov bi bilo treba vsaj novim 
hišam priznati bel stanovanj
skih prispevkov, ki jih plaču
jejo delavci in uslužbenci iz 
svojih dohodkov, potem bi lah
ko krile poleg stroškov za 
vzdrževanje in upravljanje tud[ 
stroške za velika popravila in 
amortizacije.

STANOVANJSKI SKLADI 
NISO ZA VSE!

Podrobneje ho treba tudi ure
diti porabo skladov za stano
vanjsko izgradnjo. Ti skladi so 
bili najprej namenjeni samo za 
gradnjo stanovanj. Kmauu pa 
so se morala ta sredstva delo
ma uporabljati tubi za druge 
stvari, kot je izgradnja komu
nalnih objektov, osnovnih šol 
In celo za Investicije za pospe
ševanje industrije gradbenega 
materiala. V nekaterih krajih 
žele obseg objektov, ki jih 
grade s stanovanjskimi skiadi, 
še povečevati. Tako se počasi, 
pa vendar postopoma izgublja 
smoter stanovanjskega sklada, 
ki se zbira, kot je znano, iz 
prispevkov na osebne dohod
ke delavcev in uslužbencev. V 
naših pogojih pomeni ta pri
spevek plačevanje enega dela 
realne najemnine za stanovanje, 
ki se sicer ne plača hišnemu 
svetu kot pravni osebi, pač pa 
v namenski družbeni sklad. Ce 
ja tako, potem je menda popol
noma jasno, da ne smemo tega 
sklada uporabljati za vse mo- 
goč,e komunalne in nekomunal- 
ne objekte, ker to ne bi bpo 
dosledno. Za predvideno pove
čano stanovanjsko gradnjo bo 
treba najti potrebna sredstva 
tudi drugje, čeprav bo treba 
še naprej graditi nekatere naj
nujnejše komunalne naprave, 
kot so kanalizacija in podobno, 
še vedno jz sredstev stanovanj
skih skladov.

PREDPLAČILA ZA STANO
VANJE

Oblika finansiranja oziroma 
predpisi ne bi smeli sloneti na 
ustaljenih zasnovah. Morali 
bodo ustrezati in vskladiti in
dividualne in splošne koristi na 
tem področju, še zlasti pa bodo 
morale spodbujati posameznike 
k temu, da se bodo združevali 
prj gradnji stanovanj jn vlagali 
tudj svoja sredstva.

S pomočjo stanovanjskih za
drug in drugih organizacij bo 
treba organizirat' tako obliko 
prodaje, da bo**- tudi s tem 
zbrali znatna dodatna sredstva. 
Pri tem pa je treba upoštevati, 
da bi_za zdaj še zelo malo dru
žin vplačevalo prispevke za 
svoje stanovanje, zaradi tega 
mora ostati splošna družbena 
lastnina stanovanj in pravica 
do stanovanja vendarle osnovna 
oblika v stanovanjskih odnosih. 
Zelo pomemben je predlog, h* 
bi bilo treba omogočiti sistem 
predplačil na stanovanje. Kdor 
bi hotel dobiti stanovanje, bi 
v okviru zadruge ali podobne 
organizacije plačeval določeno 
vsoto, ki bi bila odvisna od ve
likosti stanovanja, od cene !• 
podobno. Predplačnikom bi bilo 
treba omogočiti, da si kupijo 
stanovanje, še bolj važno pa h1 
bilo, da bi predplačnik s takito 
vlaganjem sredstev dobil Pra' 
vico do vselitve v novo stano
vanje. Po vselitvi v stanova
nje naj bi nekaj let plačeval 
manjšo najemnino, da bi dobil 
povrnjeno, kar je že prej vpla
čal v obliki predplačil. Zlasti 
to bi spodbujalo državljane *£ 
štednji in marsikdo bi si lahko 
tako oskrbel stanovanje. 
vsem tem pa je zlasti važtiOi 
da bi predplačnikom ne bilo 
vseeno, koliko stane stanova
nje, ker bodo sami vplivali na 
pocenitev gradenj. In končno, 
družinam, ki ne bi -zmogi 
predplačil, pa bi lahko to omo
gočila tudi podjetja in ustano- 
nove, kjer so zaposleni. To J 
nekaj iz predlogov za 
oblike finansiranja stanovali" 
ske gradnje. —m*
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Ponekod z dodatki povečujejo tarifne postavke in s tein omejujejo spodbudo za nagrajevanje
po učinku

posameznih. delovnih 
kolektivih so v osnutku 
tarifnega pravilnika 

prtu videli poleg rednih tarifnih 
postavk tudi različne dodatke, 
na primer za starost, za stal
nost, za posebne delovne po
goje in podobno.

Razumljivo, da pripisujejo 
vsem tem različnim dodatkom 
v posameznih podjetjih razli
čen pomen, da skušajo, z njimi 
dosečj različne učinke in da so 
predvideni dodatki tudi koli
činsko različni. Prav zaradi 
tega bi na bilo prav — za kar 
se zavzemajo nekateri posa
mezniki •— če bi vse te dodatke 
enotno uredili z nekim politič
nim dogovorom ali celo z ured
bo.

Poenotenje bi odvzelo dodat
kom pravi smisel. Ravno to, da 
lahko kolektivi po svoje ure
jujejo posamezne probleme, ki 
vplivajo na delb, na produktiv
nost m na socialno varnost de
lavcev. tako da ustreza ' poseb
nim razmeram v njihovem pod
jetju, je dobro. Se pravi, da se 
ne kaže dogovarjati o enotni 
nomenklaturi dodatkov in o 
enotnih tarifah zanje.

To pa seveda ne pomeni, da 
ne kaže politično opozoriti na 
nekatere težnje pri določanju 
dodatkov v posameznih podjet
jih, ki očitno nasprotujejo go- 
spodarskopolitičnim osnovam 
politike nagrajevanja ali Pa bi 
lahko povzročile določene teža
ve kolektivu, ki jih je uvedel.

Političnogospod arsko sm otr - 
nost dodatkov gre presoj atb 
predvsem z dveh vidikov. Prvi' 
vidik je višina dodatka, to je, 
količina sredstev, ki se daje 
upravičencem na osnovi različ
nih dodatkov. Drugi, vidik pa je 
način, kako se tak dodatek pri
znava upravičencem.

DODATKI
20°/o TARIFNE POSTAVKE?
Glede višine dodatkov bi 

morali ostati v okviru samega 
pojma, to je, da gre za doda
tek. V posameznih predlogih 
nekaterih tarifnih pravilnikov 
znašajo predvideni dodatki ce
lo 20 in več odstotkov tarifne 
postavke nekvalificiranih de
lavcev. V takem primeru seve
da dodatek ekonomsko ne učin
kuje več kot dodatek, ampak 
j® bistveni sestavni del osnov- 
n® tarifne postavke. Ne gre 
h^mreč:prezreti, 4a je z delom 
Po učinku .sorazmerno zelo tež
ko povečati osnovno tarifno po
stavko za 20%. Če torej z raz
ličnimi dodatki odpro v kolekti
vu možnosti, da delavcem po 
tej. poti bistveno poraste tarif
na postavka, potem se utegne 
zgoditi, da to ne bo ugodno 
vplivalo na delo po učinku. Za
radi tega je res zelo važno, da 
v kolektivih predvidijo le to
likšne dodatke, da bodo v skla
db z drugimi oblikami nagra
jevanja, se pravi, ekonomsko
vsklajeni.

, V nekaterih delovnih kolek
tivih se zlasti vodstva sindikal- 
nih podružnic zavzemajo za to, 
da bi v osnutek tarifnega pravil
nika vnesla čimvišje tarife za 
dodatke. Za takimi težnjami se 
najčešče skrivajo najrazličnej
ša prizadevanja za linearno po
večevanje tarifnih postavk, ker 
skušajo z .raznimi dodatki prav- 
zaprav povišati osnovne tarif- 
116 Postavke. V primerih, ko je 
Potrebno urediti posamezne ta
rifne postavke, ko je to eko
nomsko potrebno, ker so pač 
določene postavke nesorazmer
no nizke v primerjavi z drugi- 
rni, v takih primerih je seveda 
reba zadevo urediti tako. da v 

kolektivu vskladijo tarifne po
stavke in ne. da pretirano po- 
^ečujejo posamezne dodatke.

udi za osebno počutje delav- 
^v je koristneje, če je osnovna 
»rifna postavka pravilno vskla- 

J®na, kakor če dobivajo, zaradi 
obstoječih nesorazmerij naj

različnejše, sorazmerno visoke 
dodatke. Taka politika v delav
cih kaj hitro vzbudi občutek, 
da se osnovno delo ne vrednoti 
dovolj, kar je ekonomsko zelo 
kvarno.

Druga zadeva pa je način, 
kako v posameznih delovnih 
kolektivih uvajajo posamezne 
dodatke.

DVA NAČINA
PRIZNAVANJA DODATKCV

V osnovj gre za dva načina. 
Prvi način priznavanja dodat
kov je takle: V posameznih 
podjetjih so se odločili, da bo
do najprej razvrstil! vse delav
ce po kvalifikacijskih kategori
jah. Pri tej razvrstitvi upošte
vajo vse zahtevke, ki jih mora 
ta ali oni izpolnjevati, da je 
lahko razvrščen v določeno 
kvalifikacijsko skupino. Bfitem 
pa določijo osnovne tarifne po
stavke, ki pripadajo vsem de
lavcem posameznih kvalifika
cijskih skupin. To je osnovni 
del tarifne postavke. Z anali
tično oceno pa so ugotovili 
razlike med delom na posamez
nih delovnih mestih, na kate
rih delajo enako strokovno 
usposobljeni delavci. Te razlike 
presojajo glede na delovne tx>-

goje na delovnem mestu,, obre
menitev delavca, leta zaposli
tve, ki so potrebna, da si de
lavec pridobi določeno praktič
no iziurjenost. in ostale vidike. 
Po tej oceni pa določijo drugi 
del .tarifne postavke. S tem de
lom tarifne postavke urejajo 
vse, kar v drugih kolektivih 
urejajo s posameznimi dodatki. 
Delovna mesta, na katerih so 
delavci določene strokovne 
kategorije bolj obremenjeni, 
više ocenjujejo. Tako prepre
čijo notranjo fluktuacijo v ko
lektivu, to je težnjo delavcev, 
da bi prešli na lažja' delovna 
mesta. Podobno ocenjujejo tudi 
obemenjenost delavcev' v doma
čem kolektivu v primerjavi z 
obremenjenostjo v drugih ko
lektivih. Tako preprečijo fluk
tuacijo med podjetji. Nadalje z 
omenjeno oceno ugotove tudi 
vse ostale vplive in temu pri
merno nagrajujejo delo na do
ločenem delovnem mestu. Tako 
torej že z osnovno tarifno po
stavko ekonomsko urejajo vse 
bistvene elemente, ki vplivajo 
na delo na določenem delov
nem mestu. Zdi se, da je tak 
način določanja najbpl.j smotrn 
in da je v njem pravzaprav 
prava perspektiva.

Drugi način določanja dodat
kov pa je, da poleg tarifne po
stavke priznajo v posameznih 
kolektivih določen dodatek. Tak 
dodatek priznavajo za stalnost 
v podjetju, za1 stopnjo strokov
nosti, za starost, za posebne 
pogoje dela in podobno.

Pri vseh teh dodatkih je me
stoma močneje poudarjen soci
alni kot ekonomski vidik, po
nekod pa zelo. močno prihaja do 
izraza to, da dodatek pomeni 
bolj poviševanje osnovne tarif
ne postavke, kot urejanje nekih 
posebnih pogojev, ker ga zelo 
često dokaj linearno priznava
jo.

O DODATKIH ZA STALNOST 
IN STAROST

Poglejmo si, recimo, dodatek 
za stalnost. Ekonomski' smisel 
tega dodatka je predvsem ta, 
da bi preprečili pretirano od
hajanje deldvcev' iz posameznih 
kolektivov. Preden uvedemo 
tak dodatek, je seveda treba 
ugotoviti, če sploh obstaja ne
varnost, da bi delavci odhajali 
iz podjetja. V nekaterih pod
jetjih se pritožujejo, da imajo 
preveč delavcev in da ne vedo 
krm z njimi, v osnutek tarif-

koristno v
Izdelava tarifnih in drugih 

pravilnikov o delitvi osebnih 
dohodkov v mariborskih trgov
skih in gostinskih gospodarskih 
organizacijah je še v polnem 
teku. Konkretna razprava na 
osnovi analiz in drugih podat
kov o ekonomskem položaju 
podjetij ter izdelava pravil.fi- 
kov sta se torej začeli rarecej 
požno. Sele sedaj, ko :o spreje
ti zaključni računi podjetij za 
leto 1958, ®o delovni kolektivi 
prešli h konkretnemu delu.

Res pa je, da razprava veli
ko joolje poteka v gostinskih 
podjetij, kjer so politično-or- 
gandzacijske priprave prehoda 
na plačevanje po delovnem 
uspehu, to je no prometu, iz
vedli že pozimi. Sedaj ne raz
pravljajo več, zakaj je potreb-' lotili, 
no preiti na takšno . nagrajeva
nje.: Predvsem pa se nam izidi 
važno, da gostinski kolektivi 
manj razpravljajo o: konkretnih 
tarifnih postavkah, kakor o os
novah in merilih nagrajevanja 
po prorpetu in kakšni bpdo za
služki na osnovi novih ekonom
skih meril. Tam. kjer so zapo
slenim že predložili osnutke 
novih pravilnikov, razpravlja
jo o teh merilih, ne pa o povi
ševanju tarifnih postavk. Zato 
ie važno, da kolektivi hkrati 
razpravljajo o osnovni gospo
darski politiki podjetja., pravil
nikih o nagrajevanju po delov
nem učinku ih osnovnem tarif
nem pravilniku. Kajti brž ko so 
znane ekonomske osnove deli
tve sredstev, lahko kolektiv 
sklepa o politiki nagrajevanjia 
v podjetju. Če pa je kolektiv 
seznanjen z ekonomskimi po
datki drugih podjetij, lahko 
naide mesto med istovrstnimi 
oodretji in oceni, al) ao za
ključki delitve, ki so jih pred-' 
ložili njihovi organi upravlja
nja. pravilni in ekonomsko ute
meljeni.

riborski okraj celo dopustili, 
čla se vmešava v tarifne po
stavke za posamezna delovna 
mesta. Določanje tarifnih po
stavk je izključno stvar kolek
tiva in organov upravljanja; 
zbornice in sindikalni onganil 
pa jim le pomagajo pri izvaja
nju osnovnih načel o delitvi 
osebnega dohodka.

Iz osnovnih načel in okonor.- 
skih pokazateljev v trgovskem 
podjetju »Moda« se vidi, da ko
lektiv bolj zanima, kako bo no- 
večal promet, dohodek, čisti 
dohodek itd. in kako bo ureje
no plačevanje po doseženem 
prometu, kot tarifne postavke, 
ki jih vsiljujejo od zgoraj. Iz
delave pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov so se prav 

Najprej so analizirali

predvsem pa o doseženem pro
metu na 1 zaposlenega v posa
meznih obratih, nadake, koliko 
čistega dohodka bo odmerjene
ga za osebne dohodke in koliko 
za sklade gospodarske organi
zacije itd. Ko so ta podjetja 
dobila pregled nad uspehi so
rodnih Podjetij, so se pomirili 
-tudi tisti, ki so očitali, da ima
jo drugod višje tarifne, postavke 
in zaslužke. Ugotovili so nam
reč. da je pogoj z,a večji za
služek le večji gospodarski 
uspeh podjetja. In gostinska 
podjetja ima;o res različne go
spodarske uspehe, promet na 
zaposlenega se giblje od 1 mili
jona do 3 in 4 milijonov dinar
jev. Torej je dovolj gradiva in 
podatkov za razmišljanje, kako 
povečati gospodarske uspehe in

ekonomski položaj podjetja, na- £ tem tu|l Tehne do^dte 
to, kakšne bodo osnove pri de- - : '

NEPRAVILNO
VSKLAJEVANJE

Vsekakor je zaželeno, da «pod- 
jetja pri Izdelavi pravilnikov 
sodelujejo med seboj in pri
merjajo ekonomske in druge 
delovne uspehe, vendar pa ne 
tako kot so mariborska podjet
ja. Le-ta skušajo vskladiti svo
je tarifne postavke ne glede na 
ekonomske uspehe podjetja, in 
so trgovinski zbornici za ma-

litvi osebnega dohodka 'x> pro
metu in čistem dohodku in kaj 
lahko pričakuje kolektiv ^ kakor 
tudi vsak posameznik od nove
ga, nagrajevanja. Če bo delav
cem v naprej ali pa vsaj isto
časno s tarifnim pravilnikom 
predložen tudi tarifni pravilnik 
o nagrajevanju po učinku dela, 
delavci pač n© bedo čutili *o- 
trebe, da b,j se borili za preti-, 
rane in neutemeljene tarifne 
postavke. Tarifna komisija pod
jetja meni. da bo najteže dolo
čiti realne osnove in merila za 
posamezne ekonomske enote — 
prodajalne oziroma oddelke. 
Sistem plačevanja pa namera
vajo tako urediti, da bo vsak 
prodajalec dnevno vodil evi
denco o svojem zaslužku. Po 
temeljiti ureditvi osnovne evi
dence v letošnjem letu bodo 
prešli prihodnje leto na popoln 
obračun vseh gospodarskih ele
mentov v posameznih ekonom
skih enotah; vsaka izmed njih 
bo odvisna od gospodarskega 
poslovanja, dohodka, čistega 
dohodka itd. Nagrajevanje v 
poslovanlnicah in oddelkih pa 
bo vskladeno s prometom na 
posameznika.

RAZLIČEN promet — 
RAZLIČEN ZASLUŽEK

Kot smo že omenili, v večini 
gostinskih podjetij, kjer so že 
določili osnov© in merila za 
nagrajevanje po prometu, raz
pravljajo predvsem o ekonom
skih uspehih, o produktivnosti,

; Na .podlagi dosedanjih ugo
tovitev je glavna .naloga go
stinskih podjetij, da čiimprej iz
delajo tarifne pravilnike in 
pravilnike o nagrajevaniju no 
delovnem učinku in se pri tem 
naslonijo predvsem na lastne 
zaključke, ne Pa na tarifne po
stavke drugih podjetij. Zgledu
jejo pa naj se na dobrih in re
alno zasnovanih pravilnikih o 
nagrajevanju po delovnem 
učinku, saj jih nekaj kolekti
vov že ima. Božo Strman

nega pravilnika pa uvajajo do
datek na stalnost,'to je dodatek, 
s Isaterim bi radi preprečili od
kod delavcev iz podjetja. To to
rej ni ekonomsko utemeljeno. 
Kazen tega bi bilo treba preso
diti. kater© kategorije delavcev 
je treba močneje vezati na de
lovni kolektiv. Tam, kjer jma 
podjetje močno zaledje nekva
lificiranih in poikvalificiranih 
delavcev, j© dodatek za stalnost 
teh delavcev povsem odvečen. 
Zato je veliko smotrneje, če 
dodatek za stalnost urejamo 
kar z vrednotenjem dela na 
določenem 'delovnem mestu.

Podobno j« tudi z dodatkom 
za starost. V posameznih de
lovnih kolektivih kombinirajo 
ta dodatek z zahtevkom, da de
lavec dela določeno *število let 
v istem delovnem kolektivu 
S© pravi, da priznavajo doda
tek istočasno za starost In za 
stalnost. Priznavajo ga po le
tih starosti in po letih zaposli
tve. Posledice tega so seveda 
ekonomsko In socialno neute
meljene. Obstaja'namreč velika 
razlika med delom pri stroju, 
ki ga je treba opravljati stoje 
in kjer starost občutno ovird, 
in med delom, kjer zaposleni 
lahko sedi, kjer je predvsem 
strokovno in intelektualno za
poslen in torej manj fizično 
dela. V tem primeru sl je z leti 
celo pridobil pogoj za višjo 
strokovnost in po tej poti po
goj za višjo osnovno tarifno po- 

(stavko. Zato se zdi, da je line
arno uvajanje dodatka za sta
rost tudi problematično in da 
se za njim najčešče skriva tež
nja po linearnem povečevanju 
tarifnih postavk.

O vseh teh zadevah kaže to
rej resno razmisliti. Nekatere 
analize govore o tem, da so v 
posameznih podjetjih z uvaja
njem omenjenih dodatkov od
daljujejo od sistema nagraje
vanja, kakršnega bi terjala 
analitična ocena delovnih mest, 
in da v marsikaterem primeru 
zmanjšujejo razlike med manj 
In bolj kvalificiranimi delavci.

Dodatke za stalnost, za sta
rost itd. mislijo v posameznih 
podjetjih pri obračunavanju 
dela po učinku vključiti v os
novno tarifno postavko. Tako 
bodo ceniki norm in akordov 
različni • za delavce, ki so dalj 
v podjetju in so stareiši, kot 
predvidevajp ceniki, veljavni 
za mlajše in za one; ki so manj 
časa v podjetju. To bi zelo za
motalo obračunavanje, poleg 
tega—pa nedvomno družbeno
ekonomsko ni sprejemljivo. Ce
nik norm in akordov mora biti 
enak za vse. ki delajo pod isti
mi pogoji. Če je potrebno raz
likovanje. ga je treba uvesti 
pri odrejanju delavcev za dolo
čena dela. Če določeno delo za
hteva, da ga Izvaja starejši de
lavec. je to treba določiti z 
označbo delovnega mesta, če 
pa na določenem delovnem me
stu lahko delajo delavci različ
ne starosti In s časovno različ
no zaposlitvijo v podjetju, po
tem razlike v cenikih niso 
sprejemljive. V takih primerih 
mora biti dodatek res dodatek 
in ga ni mogoče vračunati v 
osnovno tarifno postavko, ki 
služi za obračun dela po učin
ku.

Roman Albreht

Razprava o zaključnem računu v tekstilni 
tovarni Indupiati v Jaršah

Podjetje »Indupiati« v Jar
šah — »gospodarska panoga 
124« — zasedanj® delavskega 
sveta. Na steni na prednjem 
koncu male sejne dvorane vi
sijo grafikoni. Vodja računo
vodskega sektorja razlaga .za
ključni račun.

»Tu sta dva kroga ... Prvi 
predstavlja imovino podjetja, 
drugi njene vire... tole so iz
ločena sredstva, ki jih imamo 
v banki, tole rumeno pa so 
zaloge ...« ■

Člani delavskega sveta sle
dijo njegovim besedam, hkrati 
pa z očmi preletavajo števil
ke, zapisane v izvlečku poslov
nega poročila zaključnega ra
čuna za 1958. leto, ki so ga 
prejeli še pred sejo. Ob vsa
kem poglavju se računovodja 
obrne k članom delavskega 
sveta:

»Bi rad kdo kaj vprašal?« 
»Konec leta, so bile precejš

nje zaloge. So bile skozi vse 
leto takšne? Kolikšen del či
stega dohodka je namenjen 
osebnim dohodkom ...?«

Vprašanj ne zmanjka. Raču
novodja odpira debelo knjigo, 
ki na njej piše bilanca 1958, 
navaja številke, odgovarja na 
vprašanja...

Člani delavskega sveta so 
odprli prilogo 49. Modna revi
ja je stala 1,056.616 dinarjev, 
razstava »Moda« 1958 291.826 
dinarjev, razstava v Domžalah 
52.833 dinarjev, velesejem v 
Zagrebu 471.348 dinarjev. To
rej skupaj je bilo porabljenih 
za sejme in razstave 1,960.323 
dinarjev, delavski svet pa je 
odobril le 1,500.000 dinarjev. 
Pa reklame in reklamni ogla
si. Delavski svet je odobril 2 
milijona dinarjev, porabljenih 
pa je bilo že 221.000 dinarjev 
več.

»Rad bi izvedel, zakaj smo 
toliko denarja porabili za sej
me, razstave, reklamne ogla
se?« se je spet oglasil neki 
član delavskega sveta.

»Vsa^o podjetje daje precej 
denarja za to, da propagira 
svoje izdelke, ali mislite, da 
smo v te namene porabili pre
več sredstev? V domžalski ob
čini bodo vse gospodarske or
ganizacije ustanovile poseben 
sklad. Iz njega bi dajali denar 
za vse oglase in čestitke ob 
praznikih. Menda bi tako po
rabili manj' denarja. Sicer pa, 
skupaj smo porabili manj 
sredstev, kot pa smo v začet
ku leta predvidevali. Za po
tovanja po državi smo pred
videli 3,300.000 dinarjev, po
rabili pa smo le 2,600.000 di
narjev. Podobno je bilo glede 
potovanj v tujino, reprezen
tančnih stroškov itd.«

Tovariš ni bil preveč zado
voljen s takimi odgovori raču
novodje, predsednika delav
skega sveta in upravnega od
bora, kajti dejal je:

»Delavski svet bi morali

0 OSNUTKU TARIFNEGA PRAVILNIKA V IMPOLU

Kolektiv »Impola« s© je odlo
čil za nagrajevanje po enoti 
proizvoda. Skoraj tri mesece so 
potrebovali, da so izračunali 
vrednost vloženega dela za vsak 
izdelek. Kot enoto za nagraje
vanje so vzeli vrednost 1 tone 
določene skupine proizvodov. V 
žičnem obratu, na primer, so 
razvrstili Vse proizvode v 20 
skupin in nato izračunali stro
ške za tono izdelka, to je stro
ške za material, za prejemke z 
vsemi dodatki za premije, akor

de in drugo. Ce uspe kolektivu 
posamezne poslovne enote, da z 
večjo storilnostjo in prihranki 
zniža lastno ceno .pri toni pro
izvodov na primer za 10 odst., 
se vsakemu udeležencu pri pro
izvodnji te tone zvišajo celo
kupni mesečni prejemki skup
no s premijami in normami za 
10 odst., seveda samo, če so se 
stroški znižali po njihovi za
slugi, ne pa zaradi morebitnih 
vplivov tržišča ali podobno. 
Stroške bodo obračunavali po

7 dni
V Sindikatih

^ Celju je predsedstvo 
krajnega sindikalnega sve- 

razpravljalo o volitvah 
^Pravnih odborov v gospo
darskih organizacijah ter o 
Potrjevanju tarifnih pravilni
kov. Dogovorili so se. da bo. 
»o razpravljali o tarifnih 
Pravilnikih posebej po go
spodarskih panogah.

V Kranju je tajništvo OSS 
uravnavalo seminarje za sin- 
1 aine odbornike. Doslej so 

^ okraju priredili 21 seml- 
'V Kranju so prire- 

mil 9, v Tržlč,u 6 na ,Teseni.
j*1 4. v Škofji Loki In Ze- 
ieznlkih pa 3 seminarie. V 

znji prihodnosti bodo pri

redili še 25 seminarjev. Pri. 
pravili so tudi celoletni načrt 
za seje Okrajnega sindikal
nega sveta.

*

V Ljubljani so na seji taj
ništva govorili o sestavljanju' 
tarifnih pravilnikov In na
grajevanju po Učinku. Pri se. 
stavljanju tarifnih pravilni
kov v tovarnah tekstilne, les
ne in kovinske industrije ni 
kakšhih večjih problemov, 
medtem ko ie slabši položaj 
v zunanjetrgovinskih podjet
jih. Okrajni sindlkaln! svet 
je že dal soglasje k tarifnim 
pravilnikom v tovarn! »Stol« 
na Duplici, »KLI« Logatec, 
in Bombažni tkalni©! v V!ž. 
marj ih.

Na'seji so govoril; še o oe- 
mlnarjih za predsednike sin
dikalnih organizacij ter ana
lizirali, dem okrajne šole za 
delavske svete na Potževem. 
Lani so v tej šoli priredili 
šest štirinajstdnevnih semi
narjev, ki jih ie obiskalo «20 
predsednikov delavskih sve
tov ljubljanskega okraja.

V Novi Gorici so člani 
predsedstva Okrajnega sin
dikata .razpravljali o volitvah 
upravnih odborov. Obravna
vali so osnutek statuta Zvez© 
sindikatov Jugoslavije. Skle. 
nili so, naj bi komisija za 
delavsko in družbeno uprav
ljanje naredila analizo o de- 
;u organov delavskega uprev- 
tjanja v podjetjih, v katerih 
je manj kot 30 delavcev.

*

V Ljubljani je bil v mi
nulem tednu ustanovni 
plenum Sindikata delavcev 
prometa in zvez. Na njem 
so razpravljali in sklepali 
o smernicah za bodoče delo 
novega sindikata ter izvolili 
predsedstvo in tajništvo re
publiškega odbora. Pred
sednik Sindikata delavcev 
prometa in zvez je postal 
tovariš Humbert Gačnik

*

V odboru za organizacij- 
sko-politična vprašanja Re
publiškega sindikalnega sve
ta so razpravljali o organi
zacijski utrditvi sindikalnih

organizacij. Ugotovili so, da 
okrajni in večji občinski 
sindikalni sveti dobro dela
jo. Vendar Pa bo treba še 
nekatere sindikalne svete in 
organizacije usposobiti, da 
bodo laže uresničevali stali

šča višjih sindikalnih vod
stev. Zavoljo tega naj bi pri
rejali izobraževalne seminar

je in člane svetov usposab-, 
ijali za kolektivno delo v 
teh sindikalnih vodstvih.

Na seji so razpravljali tu
di o statutu Zveze sindikatov 
Jugoslavije ter o pravilniku 
o administrativnem poslova
nju sindikalnili organizacij.

V Sarajevu je bii v tem 
tednu združitveni kongres 
sindikata rudarskih, meta
lurških in kemičnih delav
cev Jugoslavije. Težnja za 
združitev ‘teh dveh sindika
tov ni le slučajna. V prete
kli dobi sta se namreč ukvar
jala s precejšnjimi problemi, 
ki bi jih lahko bolje reševa
li, če bi bilo nujno delo 
skupno. Večkrat so tudi v po
sameznih kolektivih umetno- 
delili članstvo v dva sindi
kata. Tudi povezanost teh 
dveh gospodarskih panog 
govori v prid , ustanovitve 
enotne sindikalne organiza
cije. Sodijo, da bodo poslej 
lahko odpravili vse te slabo
sti.

ekonomskih enotah- Teh je 12.
2s poprej so vpeljali skupin

ske norme za več faz delovne
ga procesa, ponekod pa skupin
ski akord. Sedaj težijo, da bi 
vključili v skupinske norme vsa 
režijska dela, če pa to ne bo 
izvedljivo pri vseh delih, kot 
na primer pri delu računovodij 
poslovne enote, bo osebni do
hodek režijskih delavcev odvi
sen, od ustvarjenega dohodka 
poslovne enote. Tako naj bi vsa
kega spodbujali da bi z vsemi 
svojimi močmi kar največ pri
speval za večjo In cenejšo pro
izvodnjo.

Preteklo leto so uporabili 60 
odst. či-stega dohodka za osebne 
prejemke, 40 odst. pa za skla
de. To razmerje nameravajo 
ohraniti še nekaj časa, dokler 
so ne preizkusi in utrdi novi si- 
sitem nagrajevanja. Ustvarjeni 
dohodek, ki ostane kolektivu 
oziroma podjetju, bodo obra
čunavali in razdeljevali vsak 
mesec sproti in ne ob koncu 
leta. Mesečno obračunavanje 
prejemkov bo v večji meri 

"spodbujalo kolektiv, da feo z 
boljšim gospodarjenjem zniže
val stroške proizvodnje in po
večeval storilnost. Pr j obraču
navanju mesečnih osebnih do
hodkov pridejo v ooštev samo 
dokončani izdelki, polizdelki pa 
v naslednjem mesecu. Prejemek 
bo potemtakem neke vrste pre
dujem za še neobra-čunanl za
služek. Zato nameravajo usta
noviti tudi rezervni sklad oseb
nih dohodkov v višini polmeseč- 
nih prejemkov vseh zaposlenih.

Razmišljajo tudi o tem, kakš
na naj bi bila merila za premi- 
ranje in kolikšen znesek naj bi 
predvideli v ta namen. Za ne
katera načela so se že domenili.

Osebni dohodek uslužbencev

večkrat vprašati za mnenje, 
kadar mislite, da bo šlo več 
denarja za razstave, revije in 
druge potrebe ...«

Ni samo važno, če so presegli 
celokupno vsoto izdatkov, 
marveč je premnogokrat po
membna tudi notranja razde
litev in poraba sredstev in da 
bi morda ob še bolj umnem 
gospodarjenju in občevanju 
prihranili lahko še kak dinar.

Ko je predsednik delavske
ga sveta dal predloga zaključ
nega računa na glasovanje, so 
zanj vsi glasovali, tudi tisti, 
ki so prej imeli v mislih pre
velike izdatke za reklamo.

N. B.

NOVI SINDIKALNI 
VODITELJI

SLAVKO ZALOKAR
predsednik republiškega

odbora sindikata tekstilcev 
in usnjarjev Slovenije

Tovariš Slavko ZALOKAR 
se je rodil 2S. avgusta 1S27. 
leta v Podsredi. Pred in med 
vojno je obiskoval šolo. Leta 
19A4 so ga Nemci mobilizirali 
za delovno službo v Nemčiji, 
čez leto dni se je vrnil na
zaj v domovino in odšel v 
Jugoslovansko ljudsko arma
do na odsluženje vojaškega 
roka. Pozneje se je zaposlil 
v Ljubljani v Tovarni deko
rativnih tkanin, nato je ob
iskoval Srednjo tehnično šo
lo v Kranju. Leta libiS se je 
zaposlil v industriji bombaž
nih izdelkov v Kranju, 1957. 
leta pa začel delati v Bom- 
bazni predilnici in tkalnici v 
Tržiču. V tej tovarni je bi! 
pomočnik tehničnega vodje.

Novi predsednik sindikata 
usnjarskih in tekstilnih de
lavcev Slovenije je v letih 
1947 in 1949 delal v krajev
nem odboru sindikata tek
stilcev v Ljubljani in Mest
nem komiteju Ljudske mla
dine v Ljubljani. Leta 1949 je 
f ostal . predsednik mestnega 
komiteja Ljudske mladine v 
Kranju, pozneje pa predsed
nik Okrajnega komiteja Ljud
ske mladine Slovenije v 
Kranju.

Tovariš Zalokar je član ob
činskega in okrajnega sindi
kalnega sveta v Kranju, ple
numa Okrajnega odbora SZDI 
Kranj.

v komercialnem oddelku ho od
visen prvenstveno od prodane
ga blaga in od vrednosti zalog 
izdelkov ter materiala. Zaloge 
ne smejo biti večje od določe
nega normativa. Za to službo 
pripravljajo posebne določbe v 
premijskem pravilniku. V ra
čunovodskem oddelku so pred
videli posebne občasne nagra
de. Recimo, če s pravilnim pla
niranjem in ekonomičnim tro
šenjem obratnih sredstev zmanj
šajo izdatke za obresti, bo ta 
oadeiek deležen premije.

Stalnost v delovnem razmer
ju, delovna doba in strokovna 
sposobnost bodo upoštevane pri 
razponu osnovne tarifno postav
ke.

Takšen je v grobih obrisih si
stem nagrajevanja po enoti pro
izvodov v »Impolu«. Osnutek 
tarifnega pravilnika še ni do
končno izdelan. O njem še raz
pravljajo. Kolektiv je že sezna
njen z vsemi merili za delitev 
dohodka in obračunavanje po 
učinku dela. Na sestankih sin
dikalne organizacije po obratih 
je večina sprejela načela nove
ga tarifnega pravilnika. Z njim 
se strinja in jih odobrava. Ko 
je kolektiv zvedel, da bodo o- 
sebni prejemki ^dvisni samo od 
vloženega truda, to je od učin
ka dela, 6 nastale določene 
spremembe v odnosu do dela. 
Proizvodnja je v zadnjem času 
občutno porasla, v obratih pazi
jo, da ne gre v zgubo niti ki
logram kovine. Povsod si priza
devajo, da bi znižali proizvodne 
stroške. Obsojajo vsako pohaj
kovanje in malomarnost. Raz
pravljajo tudi, ali ni morda kja 
kako delovne mesto nepotreb
no-

i K. A.
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DELAVSKI TISK O KULTURI 
V PRVIH LETIH BOJA KPJ

PRVA ŠTEVILKA PRVEGA 
LETNIKA REVIJE »BAKLJA«, 
JULIJ 1919.

Trdna je moja vera, da 
napoči zarja tistega dne, 
ko naša kultura ne bo več 
krfhzantema siromakova, 
temveč bogastva bogatega. 
2e slutim zarjo tistega 
dne, sluti jo vse moje naj- 
globje in najčistejše hre
penenje. Ne hrepenenje 
samo! Maje delo je slutnja 
zarje, vsaka moja beseda 
in vse moje življenje. Ze 
Slišim dleto, ki kleše gra
nitni temelj novi zgradbi. 
(Ivan Cankar: Bela kri
zantema.)

NAD CITATOM 
JE OBJAVLJEN ČLANEK 

»ZA STRANKO PROLETARI
ATA«. NAJZANIMIVEJŠI DEL 
ČLANKA:

ZA STRANKO 
PROLETARIATA

V naši stranki je vedno ob- 
»tajala možnost popolne svobo
de mišljenja. Kakšne razlike, 
koliko nians v razumevanju in 
vendar se oride do sporazuma, 
samo če osebni temperament v 
razviti kulturni sredini ne žr
tvuje splošni interes. Potrebna 
je izmenjava misli In nazorov, 
vedno in povsod in tudi pred 
višjim forumom. S tem se izo
bražujejo in revolue Umirajo 
mase. Ne samo potom tiska in 
tiskovin, marveč z direktnim 
sodelovanjem v reševanju ak
tualnih vprašanj in neposred
nim izvajanjem odlokov! V bo
doče se mora na to polagati 
največ važnosti. Zaključke na 
sejah je treba prenesti na kon
ference, tam jih popularizirati 
in sankcionirati. Člani in upia- 
ve ne smejo pasti v položaj 
nangiranja vlog; nasprotno, ne
prestano se mora skupno dela
ti. Pred gotove fakte se ne sme 
postaviti mase. Delo je plodno 
in usipešno šele tedaj, če se 
naslanja na enodušnost in odu- 
ševijenje mase. katero se ne 
traktira kot člane, marveč kot 
glavni, odločujoči faktor, v ka
terem je obvarovana popo' .a 
korektnost, popolno razumeva
nje, popolna solidarnost med 
maso in funkcionarji. Razume 
se, da brez discipline je nemo
goča vsaka akcija, in brez di
scipline je nemogoč uspeh. Ka
kor se ne more nobeno gibanj? 
ravnati po šabloni, prav ' ako 
neha biti gibanje, če se r do 
prelevi v mrtvo maso^fgomilo) 
Naša disciplina Pa ne sme kiti 
vojaška disciplina, ona mora 
biti moralna, zavedna, konkre- 
tirana in organizirana. Mora 
biti angažma za vs. koga in 
vsak posameznik mora nositi 
del odgovornosti. Ce ji podamo 
takšen smisel, potem ie že sa
ma po sebi akcija, tedai je az- 
položenje močnejše Jd glaso
vanja. Toda čim se pokažejo 
rezerve, kakor hitro se hoče 
ustvarjati situacije »nevezanih 
rok«, čim se postavijo kulise, 
čim se eni postavijo na eni 
strani barikade in druge z dru
ge, nastane kolebanje in demo- 
ralizactja. Tega se moramo 
skrbno varovati, ker tak osebni 
moment, ki se n? izrazu j e jav
no spodjeda strankin organi
zem in paralizira moč proleta
riata. .

»UJEDINJENJE«, 31. MAR
CA 1920. ČETRTA ŠTEyiLKA 
PRVEGA LETNIKA. CLAN- 
KAR PIŠE O POTREBI POLI
TIČNEGA IZOBRAŽEVANJA 
DELAVCEV IN MED DRU
GIM POROČA O POLITIČNI 
ŠOLI V TRBOVLJAH.

posebej. Cela predavanja so bi
la o komunizmu, o . produkcij
skih sredstvih, kaj je in kako 
se deli človeška družba, kaj je 
razred in kakšne razrede ima
mo, o nadvrednosti, o sociali
zaciji, o nastanku plemstva in 
fevdalne družbe, o fidejkomi- 
sih in latifundijah, o mrnufak- 
turnem načinu produkcije, o 
razvoju malomeščanstva, o dr
žavi sploh, o oblikah države, o 
konjunkturi, krizi in depresiji, 
o manchesterskem liberalizmu 
Primerjanje fevdalne družbe z 
malomeščansko, pomen koloni
alne politike, o razvoju mest, o 
vzrokih izseljevanja in prese
ljevanja našega kmetiškega 
ljudstva, o Marxovi koncentra
cijski teoriji, o razpadu fevdal
ne družbe, o razvoju industrije, 
'o reformaciji in socialnih bojih 
slovenskih kmetov, o kaoitalu, 
obširen življenjepis K. Marsa,
o nastanku komunističnega ma
nifesta, o postanku strok, in 
političnih organizacij in njiho
vem pomenu. Vmes je bilo pre
davanje o logiki in par filozo- 
fičnih predavanj: o grškem na
turalizmu in racionalizmu.

Po vsakem predavanju so 
spisali doma slušatelji naloge« 
katere so se potem v šoli pre- 
čitale in popravile. V šoli so se

»RDEČI PRAPOR« 16. OK
TOBRA 1920:

»POHUJŠANJE V DOLINI 
ŠENTFLORJANSKI«

Po komediji »Za narodov bla
gor«, žgoči satiri na slovensko 
javno politično življenje, smo 
Videli na našem odru »Pohuj
šanje«, tb sijajno farso, v ka
teri je Cankar karikiral moral
ne stebre čednostne slovenske 
družbe. Ta morala krepostnih 
Šentflorjancev je tolika, da je 
»prehudičila celo hudiča same
ga«. — Iz vsega dela veje ne
kaj mrzličnega, nekai genialno 
pretiranega in kričečega, zato 
bi tudi režija morala po
iskati povsem novih potov 
in poudariti ton ekscentrič
nega ter vizionarno ekspre
sionističnega. Režija Šestova se 
je gibala v prvih dveh dejanjih 
v dokaj šablonskih mejah, a se 
je v zadnjem aktu povzpela do 
ustvarjajoče sile, ko ie agira- 
nju igralcev dajal primerno 
obi-iž j e bogat sceničen aparat. 
Tako je uprizoritev izzvenela 
povsem harmonično, četudi se
veda posamezni igralci niso bili 
kos Cankarjevi umetnosti. Edi-

bila Županja. Vzlie temu je bil 
to znamenit večer, eden najza
nimivejših cele letošnje sezone.

»RDEČI PRAPOR« U. AV
GUSTA 1920 NAJAVLJA DAN 
PROSVETNIH DRUŠTEV - 
» SVOBODE «. PRINAŠAMO 
ČLANEK V CELOTI.

DAN »SVOBODE«
»Svoboda« je zveza nepolitič

nih skupin in društev. V odbo
rih so deloma sodrugi komuni
sti, deloma sodrugi zaslepljeni 
od s6cialpatr|otizma. Ogromna 
večina članov »Svobode« je po
litično zavedna, komunistična. 
Nam komunistom ..e gre za to, 
da osvojimo odbore »Svobode«, 
temveč • mi smo dolžni med 
članstvom uveljavljati -voja 
komunistična načela o kulturi 
in kulturnih nalogah proletari
ata in tako širiti med delav
stvom kuliturno-proletarsko za
vednost. Naloge kulturnih pro
letarskih organizacij v sedanji 
dobi so prvi vrsti: 1. Priprav
ljati in usposabljati proletariat 
za velike kulturne naloge, ki 
ga čakajo po razrušenju kapi
talizma. 2. Proučevati in raz
krinkavati kulturno sužnost, v 
katero ga obsoia kapitalizem.

LETO 1919. »RDEČ! PRAPOR«, KI JE KOT NAPREDNI DELAVSKI LIST IZHA
JAL ŽE 14 LET IN K! SE LETO DNI KASNEJE, LETA 1920, ŽE IMENUJE »GLASILO 
KOMUNISTIČNE STRANKE JUGOSLAVIJE«, NE IZHAJA. PRAV TAKO REVIJA »NAŠ! 
ZAPISKI«. V PRVEM LETU PO ZAKLJUČKU VELIKEGA SVETOVNEGA KLANJA JE 
MED SLOVENSKIMI DELAVCI PRECEJ RAZŠIRJEN SOCIALNO DEMOKRATSKI LIST 
»NAPREJ«, KI PA BO LETO DNI KASNEJE, LETA 1920, ŽE OSTRO NAPADAL 
KOMUNISTE IN KOMUNISTIČNI TISK: »RDEČI PRAPOR«, »UJEDINJENJE«, PA ŠE 
VRSTO DRUGIH LISTOV NOVOUSTANOVLJENE KOMUNISTIČNE PARTIJE JUGO
SLAVIJE.

KOMUNISTIČNI TISK JE ŽE 00 VSEGA ZAČETKA POSVEČAL SVOJE STRANI 
IN STOLPCE TUDI KULTURNIM VPRAŠANJEM. KO DANES LISTAMO PO TEH 
ČASOPISIH IN REVIJAH, NAM VČASIH NENADOMA ZAZVENI V UŠESU TA ALI 
ONA BESEDA, KI JE DANES NE PIŠEMO VEČ; MNOGOKRAT PA ČLOVEK ZAVZETO 
OBSTANE PRED NEPOPUSTLJIVO NAČELNOSTJO IN IDEJNO OSTRINO, KI VEJE 
IZ SLEHERNEGA ČLANKA.

LISTAMO PO »RDEČEM PRAPORU«, UJEDINJENJU«, »NAŠIH ZAPISKIH«, 
»BAKLJI« ZA ČLANKI 0 KULTURI IN PROSVETI.

PFi¥0 LETO 
POLITiČNE ŠOLE 
V TRBOVLJAH

Da se tem nevzdržnim raz
meram odpomore, so se usta
novile po industrijskih revirjih 
politične šole, iz katerih se bo 
duh pravega socializma širil 
med maso proletariata in spre
menil indiferentnost delavstva 
v aktivne smotre in socialistič
no dejo.

Tu prinašam kratko poroči
lo o politični šoli v Trbovljah. 
Sola se je vršila, z malimi izje
mami vsak teden enkrat v šol
ski sobi, enkrat tudi v gozdu 
•d - 4 do 7 popoldne. Scdrug 
predavatelj je razpravljal in 
razlagal in pri tem pisal glav
ne misli na tablo, mi pa v svo
je zvezke. Predavanja so se za
čela s kratkim življenjepisom 
Karla Manca; potem pa se je 
prešlo ca razlaganje komuni
stičnega manifesta. Sodrug »re. 
davatelj ie razložil vsak stavek 
tase, velikokrat vsako besedo

priredili med slušatelji shodi, 
da se je praktično' učilo, kako 
se shod vodi. kako se poroča, 
kako se dela zapisnike. Po’ -- 
zalo se je nadalje, kako se dela
jo eksperti (izvlečki) iz znan
stvenih knjig, kar nam sluša
teljem zelo dobro služi.

Iz tega kratkega poročila je 
ravidno, da je način pouka, ka
kor tudi snov premišijeno iz
brana. Dokaz so uspehi, ki so 
zelo razveseljivi.

TUDI DROBNE VESTI SO 
VČASIH ZANIMIVE. »RDEČI 
PRAPOR« POROČA 29. MA
JA 1920:

VEST!
Pevski odsek »Svobode« pri

redi dne 17. t. m. skupno s 
pevskim zborom »Frohsinu« iz 
Maribora velik koncert v G6- 
zovi dvorani s sledečim spo
redom: Petje 13 točk, godba 
6 točk po koncertu »ples«, va
bimo vse prijatelje petja in 
glasbe, da se polnoštevilno 
udeleže te prve velike delav
ske prireditve. Dolžnost vseh 
zavednih sodrugov je, da v 
čim večjem številu pokaže, da 
zna ceniti delavsko umetnost 
in požrtvovalnost. Vstopnina 
za osebo 12 K. Vstopnice v 
Ljubljani se dobijo pri s. Te- 
kavcu vsak dan od 6—8 ure 
zvečer v tajništvu »Svobode«, 
Selenburgova ul. 6-II. nadstr.

Odbor

»UJEDINJENJE«, 3. APRILA 
1920. ODLOMEK IZ ČLANKA

na dva, ki sta visoko segla nad 
povprečnost svojih tovarišev, 
sta bila Peček, ki je utelesil 
zlodeja z neverjetno in umet
niško inuictjo in pa Rogoz, 
ki je dal Cerkovnika z visoko 
inteligenco. Ostali so se borili 
s Cankarjevim jezikom, s tem 
strogim ubranim ritmom, ki ga 
igralec ne sme nikoli raztrga
ti. kot je to parkrat storil Kri- 
šlof Kotoar. Posebno slaba ie

3. Nuditi mu vsaj v iskromni 
meri kulturna uživanja, ki so 
sicer pristopna samo bogatemu 
razredu.

Naši nazori se torej bistveno 
razlikujejo od morebitnih »na
zorov« socialpatriotov. Meščan
ska ideologija, s katero so pre
želi v celokupnem svojem »de
lovanju« in nehanju, je ena 
nativečjih ovir za pravilni in 
mogočni razvoj kulturnih orga

nizacij. Oni namreč smatrajo 
kulturne organizacije — po 
vzgledu meščanskih strank — 
za potrebno stafažo političnih 
organizacij. Oni dosledno svo
jim reakcionarnim , nazorom 
delajo v svojih organizacijah 
na uspavanju delavstva, t. j- da 
ono potom svojih kulturnih or
ganizacij pozabi na svojo raz
redno sužnost in se približuje 
malomeščanstvu. Namen social- 
patriotske gospode je jasen; 
oni hočejo razbiti vse delavske 
organizacije, oropati jih na 
podlagi meščanskih zakonov 
inventarja in iz njih napraviti 
štabe in odbore za posluh in 
oboževanje socialpatriotskih 
voditeljev.

V svojem sovraštvu do delav
skih mas. ki so jim izjavile ne
zaupnice, gredo tako daleč, da 
teptajo z nogami vse, bojkoti
rajo vse želje in zahteve delav
stva. V zgodovini delavskega 
gibanja ostane nepozabno dzj- 
stvo. da so socialpatrioti (roko 
v roki z vojaško komando) boj
kotirali čisto humanitarno Pri
reditev za podporo žrtev delav
ske solidarnosti. Nedeljska ve
selica ie bila spontan izraz 
ljudske humanitarne solidarno
sti. Socialpatrioti so s svojim 
bojkotom odkrili svojo glono- 
ko moralno in etično pokvar'e- 
riost, ki io bo enodušno obso
dil ves proletariat.

Našj somišljeniki, člani »Svo
bode«, ki se udeleže nedeljske 
prireditve, so dolžnf jasno in 
določno ter vsepovsod prote
stirati, če se hoče nepolitična 
kulturna organizacija »Svobo
da«, kjer je večina članstva za
vedna, komunistična, a central
ni odbor slučajno socialpotrio- 
tičen. zlorabiti kot stafaža in 
reklama za propadajoče social- 
pstriotske generale.

Mi pozdravljamo dan »Svo
bode. če bo on razširil razred
no zavest proletariata z ozirom 
na kulturno suženjstvo.

Ce pa se bo dan »Svobode« 
izrabil za reklamo socialpatrio- 
tizma, bo to proletariat z naj- 
večjil ogorčenjem obsodil.

V SEZONI 1919-20 JE BILA
V SLOVENSKEM NAROD
NEM GLEDALIŠČU V LJUB
LJANI VRSTA DELAVSKIH 
PREDSTAV.FRAN ALBREHT, 
KI JE TEDAJ PONAJVEC PI
SAL O GLEDALIŠČU V SLO
VENSKEM DELAVSKEM TI
SKU. JIH JE TAKOLE OCE
NIL V ŠTEVILKI 4-6 REVIJE 
»NAŠI ZAPISKI« - LETNIK 
1920:

DELAVSKE PREDSTAVE
V LANSKI SEZONI

Govoriti o pomenu delavskih 
predstav ter o izobraževalni- 
vzgojni sili takih prireditev, bi 
bilo odveč. :iV dobi, ko se vse

JUGOSLOVANSKI DIJAKI 
ZA SVOJE PRAVICE

Zahtevamo, da se centralna 
vlada v Beogradu kar najin
tenzivneje briga za stanje na
šega dij aštva v domovini, na 
ta način, da obveže univerzi
tetne svete v Ljubljani, Zagre
bu, Beogradu in Subotici, da 
sodeluje s posebnimi organi 
pri študentskih ekonomskih 
inštitucijah (podpornih dru
štvih, menzah, domih, bolni
ških blagajnah, ferialnem sa- 
vezu). Centralna vlada mora 
preskrbeti vsa sredstva uni
verzitetnim svetom, da morajo 
ti izpolnita dane naloge. To so
cialno skrbstvo za študenstvo 
mora biti vzvišeno nad stran
karstvom. neodvisno od oseb 
nlh vplivov in stalno — zato 

zahtevamo, da se uzakoni.

Na Glavnem odboru Zveze Svobod in prosvet
nih društev smo dobili novo besedilo znane delav
ske pesmi »Delavski pozdrav«, ki jo je na novo 
priredil Mile Klopčič.

Delavski pozdrav
Zdravi, hrabri bojevniki, 
zbrani za poslednji boj; 
složnim in pogumnim borcem 
sveti vedno zmage soj.

Neomajna
bodi- zveza delavcev sveta!
Rdeči prapor
naj pred nami zavihra!

Zdravi, vsi vi milijoni, 
delavci vsega sveta; 
združite se vsi trpini, 
isti cilj naj nam velja.

Neomajna
bodi zveza delavcev sveta!
Rdeči prapor
naj pred nami zavihra!

Zdravi nam kot naši bratje, 
sezimo si vsi v roke; 
pesmi naše naj donijo 
vsem, ki še za kruh trpe.

i> Neomajna
bodi zveza delavcev sveta!
Rdeči prapor
naj pred nami zavihra!

moderne države z jadrnimi ko
raki bližajo nacionalizaciji vseh 
produktivnih, gospodarskih in 
kulturnih inštitutov, je delav
ska ali uradniška ali dijaška 
predstava v sodobnem meščan
skem gledališču samo skromen 
surogat za nacionalizacijo tega 
najeminentnejšega, zares vsem 
slojem naroda namenjenega in
štituta. Zakaj gjedališče v se
danji obliki še davno ni last 
vsega naroda. S svojimi viso
kimi cenami bi miniralo naše
ga malega človeka, ki bi hotel 
vsak mesec redno posečati vse 
operne in dramske novitete ter 
st pri tem zagotoviti vsaj za 
silo dostojen prostor. Zato pre
vladuje v širokih ljudskih, zla
sti delavskih plasteh še vedno, 
naziranje, da je obisk gleda
lišča za preprostega človeka 
več ali manj nepotreben luksuz 
ki si ga dovoljuje lahko samo 
— izbranec kapitala. In, bog- 
me. skoro da je res tako!

Zato je treba tembolj pozdra
viti to koncesijo duha časa, s 
katero je delavstvu, temu naj
bolj zanemarjenemu sloju — 
omogočen dostop v gledališče 
po znižani ceni. Samo tako bo 
tudi delavstvu postalo gledali
šče v resnici to, kar bi že davno 
moralo biti vsem stanovom na
roda, ki se smatra za kulturne
ga: resnična in globoka notra
nja potreba. Danes tega pri 
nas seveda še ni, a s smotrnim 
gojenjem določene literarne pa
noge, ki bo odgovarjala razpo
loženjem in psihi dela.vskega 
sloja, ter z vestnim izbiranjem 
repertoarja delavskih predstav, 
sc zgodi to gotovo prej ali slej

Poglejmo tedaj, v koliko je 
repertoar delavskih predstav v 
lanski sezoni odgovarjal notra
njim potrebam in razpolože
njem delavskih množic! Pouda
rili smo že, da je gledališče 
namenjeno vsem občinam in 
ne samo meščanom, prav tako' 
pa je treba poudariti, da je 
gledališče najvernejše merilo 
vsakodobnih razpoloženj mno
žic, ki ga razsodno, dalekovi- 
dno vodstvo zasluti ne le iz 
konjunkturnih in komercialnih 
instinktov, marveč iz preproste 
zavesti, da je gledališče set- 
stvarjajoč element vsega naro
da, da govori torej z odra ves 
narod in da je treba v umet
niško formo preliti nejasna 
razpoloženja širokih množic. 
Danes vro v množicah globoki, 
vulkanski potresi. Fanatično- 
strastno odklanjanje vseh sta
rih vrednot, nič manj strastno 
iskanje nove vere v življenje, 
novega etosa, novih fundamen- 
tov družbi in državi — to je 
neutajijivi tok časa. Nov čas se 
boči nad gradbišči pokopanih 
vekov. Na novo se oblikujejo 
duše, za novo pot se oblikujejo 
duše, za novo pot se orienti
rajo. Drzna, vseuničujoča re
volucionarna gesta prevladuje 
da poda umetniško vase zlito 
obliko tem našim razkljuvanim 
in razvozlanim, od mučnih in 
napornih iskanj ranjenim du
šam,

Edino, kar nam je dalo s>o- 
vensko gledališče v pretekli 
sezoni resnično našega in so
dobnega, so bili Cankarjevi 
»Hlapci«. Delavci so napolnili 
pri tej svoji predstavi gledali
šče do zadnjega kotička, čutil 
sem, kako se je stopnjevalo za
nimanje in sodoživljanje od 
akta do akta. Globok, vroč flu- 
id je vezal občinstvo z igralci 
ter se prelival z odra v avdito
rij in spet nazaj. Zato so tudi 
akterji stopnjevali svojo igro 
od akta do akta; sredi dejanja 
jih je z bučnim pritrjevanjem 
prekinjalo občinstvo. To je bil 
eden najlepših, najiskrenejših 
uspehov, kar sem jih videl v 
ljubljanskem gledališču. — 
Prav tako resnično naše in so
dobne bi morale biti tudi v 
drugih razmerah Gorkega dra
matične slike »Na dnu«, le da 
zahtevajo za popoln užitek ve
like umetniške kulture, ne sa
mo pri občinstvu, marveč še 
vse bolj na odru. Predstava je 
bila za naš ansambel bolj dr

znost, nego dogodek. Končno 
bi se kak literarni filister ne
mara škandal iziral, da se je 
delavstvo pri literarno tako 
manj vredni komediji, kakor 
je Nušičeva »Protekcija«, zaba
valo in smejalo v toliki meri, 
da je kar dvakrat napolnilo! 
gledališče. Jaz mu tega ne za
merim. Ali naj postane delavec 
kar čez noč literarni gourmand, 
ko vidimo, da je meščan, ki re
dno obiskuje gledališče, še de
setkrat slabši v tem oziru?

Instruktivno in zanimivo pa 
je vsekakor, če pogledamo, ka
ko je delavstvo obiskovalo svo
je delavske predstave. Tako vi
dimo, da so bile razprodalne 
sledeče igre: Cankarjevi »Hlap
ci«, Andrejeva »Dnevi našega 
življenja«, Knoblauchova sati
rična komedija »Favn«, Nuši
čeva »Protekcija« (dvakrat), 
otroški igri »Pepelka« in Sne
guljčica« ter opera »Hoffma
nove pripovedke«; slednje so 
bile obiskane: »Tat«, Petrovi
čev »Gozd«, Gogoljeva »Ženi
tev«, Gorkijev »Na dnu« ter 
opera »Rigoletto«. Slabo obi
skane: Ibsenova »Nora«, Šorli
jev »Na robu«, Funtkov »Kri
stalni grad« ter Donadinijcvrf 
»Brezdno«. V nekaterih prime
rih je gledališko vodstvo samo 
zakrivilo slab poset. ker je ja
vilo delavsko predstavo »Svo
bodi« v tako kratkem roku, da 
je ni bilo moči med delavstvom 
zadostno objaviti. Na to naj se 
ozira gledališko vodstvo pri 
delavskih predstavah v bodoči 
sezoni.

Fran Albreht

PREPROSTE, VENDAR ZA
NIMIVE SO V REVIJI »NAŠI 
ZAPISKI« (1920) OBJAVLJE
NE

MISLI K SODOBNEMU 
SLOVSTVU

Vsaka doba pa Ima svoj te
meljni ton. najglobljega • v or
kestru epohe. Ta osnovni ton 
je tisto, kar oplaja atmosfero 
sveta, jj daje barvo in usmer
ja miselni in čustveni razvoj 
človeka, ravna politične struje, 
dirigira gospodarsko - ekonom
ska naziranja ljudstev in jo 
veliko kulturno netilo vsakemu 
nosti ter se nsjodkritosrčnejše 
narodu, njegovi vedi in umet- 
razodeva v njegovem slovstvu.

Ta osnovni ton naše dobe j* 
velika borba za socialno brat
stvo in prijateljstvo med naro
di. V času socialnega nasilje 
in nacionalističnih zablod Pa 
se pravi temu; punt in brezdo- 
movinstvo. Reakcionarna P0' 
vprečnost odklanja punt in ptJu" 
je na »brezdomovinstvo«, kako« 
odklanja in sovraži revolucije 
in nasilen prevrat ter prepušča 
vse »mirnemu razvoju«, ne P°* 
mneč, da je v jvojem bistvi* 
vsaka ■ iznajdba, vsako odkriti® 
negiranje prejšnjega, tore) 
punt in revolucija. Umetnos 
pa je vedno puntarska in revo
lucionarna. Umetnost je veda0 
preroška znanilka tistega, če
sar ni, kar pride. Sod oba 
umetnost, najmlajša in nepo
znana, je vsa oplojena s PonJ 
tarskim in revolucionarnim 
meljnim tonom naše dobe- 
nji je širja gesta, drznejši 2°' 
let. V umetnost, ki je ven® 
in hirala pred .vojno in se iz
življala v ekscesih umstven 
kombinacij in je umetnik sV<>^ 
lastno eksceipcionalno osebn° a 
slavil po božansko, se z,n'° 
vrača zavest kolektivne« 
uistvarjamja. Ne ustvari3"1)^ 
posameznika, marveč ustvari 
nja in doživljanja množice, 
kor je nekoč ves srbski 
zapel ep o »Kraljeviču Ma^ 
in je ves ruski narod 
svoje »Bese« in svojo 
Karamazove«. sa

Iz te zavesti ^Po
ustvarjanja, ki je najžlah n. , 
ši plod sodobnih socialnih
se bodo ljudstvom in člove 
rodili zopet njih preroki in 
moml.
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VČERAJ IN DANES
V MESTO POD ME2AKLJ0
»Na POBODO STROKOVNIH OBGRMKICII SO DELAVCI
JESENIŠKE ŽEIBZIR1IE HSTMOTOJ iIT£ S9I8 SVOJE 

NEODVISNO MOŠTVO SVOBODI...«
Vrata avtobusa so se za

prla za menoj in nisem se 
še odločil, na katero stran 
naj krenem. Zateglo tuljenje 
tovarniških siren me je 
zdramilo in malo kasneje 
sem se moral prepustiti to
ku ljudi, ki so med dežev
nimi kapljami iskali svojo 
vsakodnevno pot domov. - 
Nosili šo me s seboj in ni
sem se jim upiral. Gledal

Svet Svobod in prosvetnih 
društev Jesenice — Izobraže
valni center — prireja preda
vanje

S poti po Črni gori

V Delavskem domu bo v 
aedeljo ,

KONCEH
Spored izvajata Glasbena 

Sola in DPD Svoboda Jese
nice ; . .

©
Čufarjevo gledališče

Jesenice

Dnevnik Ane Frank

Plakati. Molče vabijo in pri
povedujejo. Pripovedujejo o 
drugem licu mesta. Takrat,ko 
ni strojev in tovarn O večer
nih urah, ko Ione projektor
ji, se sliši smeh in p]'iskanje, 
zvoki glasbe. O Ijn ki tr
do izgovarjajo beseda osjega 
jezika, poslušajo opis nezna
nih krajev in dogodkov. In

sem jih in si želel, da bi jih 
spoznal. Toda za mirno ma
sko vsakdanjosti se slučaj
nemu potniku ne odkrije 
nič. Zaman išče sledove 
ve želja, hotenj in misii. in 
vse mesto se mi je zazdela 
nedostopno in tuje. Kdo ga 
bo spoznal? Spoznal Lines, 
ko se ne razlegajo več pro
testni kriki stavkajočih, ko

so še vedno hiteli po svojih 
opravkih, za svojimi željami. 
Jaz pa sem šel iskat poznan
stev.

Ustavil sem se drugič. Pred 
staro, počrnelo zgradbo z ve
likim napisom DELAVSKI 
DOM. Štirideset let odpirajo 
in zaipirajo vrata tega doma 
trde dlani železarjev. Tu so 
dobili svoje prostore prvi čla
ni novega delavskega dru
štva Svoboda. Tu so pričeli 
prirejati prireditve, nastope 
po svojem okusu brez nad
zorstva. In tu so se prvič de
lavci predstavili delavcem le
ta 1920. Dramski -odsek jese
niške Svobode je uprizoril 
Cankarjevo dramo »Kralj na 
Betajnovi«.

— Takrat sem igral Kantor- 
ja, mi je dejal tovariš Albin 
Kobentar, eden prvih članov 
Svobode. Našel sem ga visoko 
gori pod gozdom. V postelji, 
z zlomljeno nogo. Kljub temu 
pa veder, živahen, le z rahlo 
jezo v očeh. Zaradi tega ne
prestanega ležanja. A ni še 
dolgo, ko je še, sam igral. Se-

to je bilo prvo poznanstvo, daj ga nadomešča hčerka. 
Dalje ni bilo težko. Ljudje Ne, njej ni treba delati ku-

sta tovarna in človek po
stala eno.

Spolzki tlak se mi še ved
no odmika pod nogami. Po
lagoma se izgubljajo posta
ve okoli mene v stranske 
ulice. Pot mi zapre pregra
da iz trhlih desk, ki so svo
je razpoke sramežljivo skri
vale pod raznobarvnimi 
večjimi in manjšimi tisti pa
pirja. Berem.

lis, niti skrbeti za primerno 
obleko. A takrat, pred štiride
setimi leti...

Ničesar ni bilo. Nobenega 
denarja, nobenih sredstev. 
Samo dobra volja in mnogo 
požrtvovalnosti. Zato so mar
sikdaj še pozno v noč sestav
ljali preproste kulise iz desk, 
ki so jih prinesli od doma. 
Nihče jih ni učil, kako je tre
ba igrati in režirati. Prvi ko
raki so bili negotovi. Imeli pa 
so eno: složnost. Nihče ni bil 
več ali manj.

Skoraj vsak teden se je od
grnil zastor pred njimi. Bilo 
je tedaj na Jesenicah več 
dramskih skupin z boljšimi 
pogoji, a občinstva jim ni
koli ni manjkalo.

Kaj so igrali? Skoro vse 
Cankarjeve drame, vrsto dram 
socialne vsebine, komedije, 
pozneje igre Toneta Čufarja 
in druge. Menjavali so se 
igralci, režiserji. Smolej, Škrlj 
in drugi. Ostali pa so gledal
ci, ki so poslušali, hvalili in 
grajali.

Z enakim uspehom so se 
uveljavljali z nastopi telovad
ci telovadnega odseka, v po

znejših letih pa sta postala 
nenadomestljiva pevski zbor 
in godba na pihala. Za sploš
no izobrazbo so imeli knjiž
nico in jezikovne tečaje.

Kladivo in srp se prekri
žata.

Med nepopisnim navduše
njem gledalcev zastor počasi 
zagrinja živo sliko.

SRP IN KLADIVO
»Svoboda je bila glavni 

center za kulturno vzgojo de
lavcev, v predvsem mladine. 
Vedno bolj so se med član
stvom širile napredne misli in 
komunisti so postali pomem
ben činitelj pri splošni poli
tični in kulturni usmerjenosti 
društva.«

Svoboda ima prireditev. 
Zadnja točka.

Z leve strani odra .počasi 
stopa proti sredini delavec, z 
desne kmet.

Delavec drži v roki kladivo.
Kmet nosi srp.
Sredi odra se ustavita, dvig

neta roki.

ČLANI PREDVOJNE JESENIŠKE SVOBODE SO V SVOJ BOGAT IZBOR IGER UVRSTILI TUDI CANKARJEVEGA 
»HLAPCA JERNEJA« V DELAKOVI PRIREDBI TER GA Z USPEHOM UPRIZORILI V SEZONI 1926-27 (ZGORAJ)

TELOVADNI ODSEK SVOBODE JESENICE SE JE PRVIČ JAVNO PREDSTAVIL Z NASTOPOM LETA 1921 (SPODAJ)

— To je bilo v letu šesto- 
januarske diktature, je pri
povedoval tovariš F rane Škrlj 
ko sem sedel pri njem do
ma in je obujal spomine na 
davno i minule dogodke, na 
dneve, ko se je ustvarjala 
zgodovina jeseniške Svobode 
in naprednega delavskega gi
banja jeseniških železarjev.

— Članstva Svobode je bilo 
vedno več. Razen najrazlič
nejših prireditev smo imeli 
tudi vedno več političnega de
la. Svoboda je postala legal
na oblika za delovanje in vpliv 
ilegalne KP. Na proslavi Ok
tobrske revolucije leta 1923 
so jeseniški delavci prvič sli
šali Internacionalo. Leta 1924 
so nameravali orjunaši zažga
ti Delavski dom, kar pa so de
lavci s protestnim zborova
njem preprečili. Spominjam 
se, da smo takrat na izzivanja 
orjunašev večkrat odgovarja
li z zbadljivo popevko:

Po Jesenicah smo hodili,
smo orjunce spat podili!
Dol z njimi, dol z njimi,
nečemo jih več!...

Istega leta je Svoboda iz
gubila precej svojih vodite
ljev in članov. Zaradi reduk
cije v tovarni so odpustili 
mnogo naprednih delavcev, ki 
so se potem morali izseliti v 
F rancijo.

Tak politični razvoj Svobo
de je seveda naletel večkrat 
na ostre reakcije oblasti. In 
ko so leta 1929 telovadci Svo
bode izvajali vaje na napev 
Internacionale, so aretirali in 
zaprli vseh 33 nastopajočih. 
Vendar to ni zavrlo nadalj
njega političnega dela v okvi
ru Svobode.

POD ODROM
Jožeta Stražišarja ni bilo 

težko najti. Pred železniško 
postajo, sredi nekakega trga 
me je sprejel kar v kiosku, 
kjer prodaja časopise. Tudi 
on je bil med prvimi člani 
Svobode. Pripovedoval mi je 
o načinu političnega dela, ki 
se je uveljavil okrog leta 
1932.

Medtem ko so se na odru 
Svobode vrstile priredbe in 
nastopi, se je v prostoru pod 
odrom, ki je služil za slačil
nico, odvijalo posebno življe
nje. Ta prostor pod odrom je 
bil nadvse primeren za razne 
debate in kritike, ki so jih 
imeli nastopajoči po predsta
vi. Tu so razpravljali o igrah, 
avtorjih, celotnem društve
nem delovanju. Pozneje so se 
debate spremenile v nekaka 
predavanja o izvoru in name
nu iger. S prihodom Toneta 
Čufarja, Jožeta Gregorčiča in 
drugih komunistov pa se je 
ia študij pod odrom povsem 
preoblikoval v čisto določeno 
smer. Pod oder so začeli za
hajati skoro izključno komu
nisti. Tu so potem predelovali 
marksistično literaturo kot 
Uvod v dialektični materiali
zem, .Osnovni problemi mark
sizma, Anti-Diihring, Kapital 
in drugo. Za druge člane dru
štva pa so organizirali pre
davanja v ostalih prostorih 
doma.

Študij pod odrom je postal 
prava politična šola in vzgoj
ni center. Tudi ko so leta 1933 
zaradi nasprotij med jeseni
ško Svobodo in centralo Svo
bod v Ljubljani ukinili jese- 
ninško Svobodo, dejavnost te
ga krožka ni prenehala. Kma
lu po ukiniovi Svobode so 
ustanovili novo delavsko dru
štvo Enakost, ki je imelo ena
ke metode in oblike dela kot

Svoboda, v njem pa so imeli 
komunisti še večji vpliv. Ob
lasti so bile v stalnem boju 
z Enakostjo ter so na vse mo
goče načine poskušali zastra
ševati člane. Obljubljali pa 
so tudi posebno nagrado ti
stim, ki bi zapustili društvo.

Tako je ta medsebojna na
petost končno povzročila uki
nitev Enakosti leta 1940.

Končala se je pot društva, 
ki je dosledno zastopalo inte
rese delavcev, skrbelo za nji
hovo kulturno vzgojo in iz ka
terega je izšla vrsta revolu
cionarjev — poznejših borcev 
NOV.

®
Pet let je trajal molk. Po

tem pa se je znova odgrnil 
zastor. V prenapoljeni dvora
ni pa so se predstavile nove 
skupine, nova društva. Naj
prej SKUD, pozneje zopet 
Svoboda. Sedaj ni bilo nobe
nega več, ki bi oviral njihovo 
delo..,

Vrnil sem se pred oglasno 
tablo. Še enkrat berem pla
kate. Nič več skromno, poniž
no, prikrito. Jasno in odkrito 
vabijo. Na prireditve, katerih 
plahi in skromni pričetki so 

^ se rodili pred štiridesetimi le- 
*ti. In sprašujem se: jeseniška 

Svoboda danes? Kulturno živ
ljenje Jesenic danes?

NA NOVIH POTEH
— Danes? Vse skupaj mo

ramo temeljito spremeniti, — 
odgovarja predsednik DPD 
Svoboda Jesenic, tovariš Jože 
Varl.

— Danes? Iščemo nove ob
like —. odgovarja podpred
sednik DPD Svoboda Jesenic, 
tovariš Franc Škrk

— Danes? Stagniramo. Brez 
temeljnih sprememb ne bo 
nič — odgovarja tajnik DPD 
Svoboda Jesenice, tovariš Edo 
Žagar.

Spremembe torej. Kakšne? 
kako?

— Da se razumemo. Vse 
stare oblike, ki imajo bogato 
tradicijo, ostanejo. Saj folk
lorna skupina iu godba na pi
hala sta na slovenski lestvici 
čisto pri vrhu. Stalna gosto
vanja — samo med sezono 10 
na Bledu — priznanja. Tudi 
pevski zbor ima lepe uspehe, 
primanjkuje pa mu mladih 
glasov.

— Ko govorimo o spremem
bah, mislimo na uveljavljanje 
klubskega in družabnega živ
ljenja. Le tako bomo lahko 
pritegnili tudi one, ki niso 
vključeni v obstoječe sekcije. 
Imamo še klub prijateljev 
glasbe: Zakaj ne bi ustanovili 
še druge: filmskega, televizij
skega, plesnega?

— Da, televizija. Ali res- ne 
bi mogli zgraditi relejne po
staje, da bi tudi Jeseničani 
občudovali ta izum?

— Z isto vnemo moramo 
pričeti, če lahko tako rečem, 
z notranjo izobrazbo članov 
Svobode. Zakaj ne bi oni, ki 
pleše neki ples, kaj več zvedel 
o njem. Kako je nastal, kje, 
zakaj?

— Splošno izobrazbo odra
slih in mladine, ki je, kakor 
pravimo, letos v prvem pla
nu, vodi preko izobraževalnih 
odsekov Svobod Izobraževalni 
center. Pri vseh predavanjih, 
kolikor jih je že bilo, so bile 
dvorane nabite. Za zdaj nas 
ovira precejšnja enostranost 
tem — prevladujejo potopisi,

— Še to. Izobraževalni cen
ter organizira tudi tečaje za 
tuje jezike, vodi administra
tivno šolo in šolo za odrasle.

— Naša mladina pogreša 
kvalitetnih zabav. Kombini

rani večeri — malo programa, 
malo glasbe in plesa — so 
idealna oblika. Če bi vse to 
uresničili, bi lahko Svoboda 
koristno vplivala lia celotno 
kulturno vzdušje mesta.

— Škoda pa je, da je pri 
Svobodi vse premalo inteli
gence. Tudi sindikati se nič 
posebno ne zanimajo za ures- 
ničiitev teh zamisli.

To je torej vse?
— Ne. Velike težave imamo 

s prostori. Nujno potrebuje
mo nov dom. Nov dom. Nuj
no 1

©
Tovariš Bojan Čebulj — 

umetniški vodja in upravnik 
Čufarjevega gledališča, mi je 
najprej razkazal bogato zbir
ko fotografij, potem pa na 
kratko opisal uspehe in teža
ve gledališča.

— Kot amatersko gledališče 
— vsi igralci so zaposleni — 
je gledališče od svojega na
stanka leta 1945 prešlo ves 
razvoj od priložnostnega di
letantizma do nekega višje
ga umetniškega razvoja in 
kvalitete. Vsako leto imamo 
približno 100 predstav in 8 
premier. Vsako delo doživi 
približno 12 ponovitev. Pro
gram: dva do tri jugoslovan
ska dela, dvoje klasičnih del, 
ostalo pa moderna. Zanimivo 
je, da imajo drame pri jese
niškem občinstvu večji uspeh 
kot komedije. Letos smo ime
li največji uspeh z »Veroniko 
Deseniško«, ki je obenem tu
di stota premiera našega gle
dališča. Če bi omenil še ne
kaj uspelih prireditev: Gio-
condin smehljaj, Naši ljubi 
otroci, Dnevnik Ane Frank. 
Sedaj pripravljamo Potrčev 
»Zločin«, za 90-letnico Žele
zarne pa »Tugbmerja« na pro
stem. V načrtu imamo tudi 
mladinsko gledališče z last
nim vodstvom.

V isti stavbi, samo nad
stropje više, domuje Ljudska 
knjižnica. Tovarišica Kunster- 
le Olga mi je rada odgovo
rila na nekaj vprašanj.

Koliko imate obiskovalcev?
— Lansko leto 20.000, ki so 

si izposodili 42.000 knjig. Vseh 
knjig pa imamo 23.000.

— Največ je ...
... mladine. Slede delavci in 

ostali.
— Najbolj brani avtorji?
— Bevk, Dreiser, Gals- 

worfhy, Sienkievviicz, Tolstoj, 
Finžgar in seveda tudi Karl 
May. Moram omeniti tudi, da 
imamo še pionirsko knjižnico 
s tremi krožki: za branje
pravljic, angleški in risalni. 
Najbolje deluje risalni kro
žek.

— Najlepša hvala.

Nfa ulicah so prižgali luči. 

Pcrčasi sem šel proti želez

niški postaji. Nisem gledal 

okoli sebe. V mislih so mi 

še vedno zvenele besede 

nekdanjih in današnjih svo- 

hsdašev ter kulturnih de

lavcev. Besede srmnVnov, 

dela, načrtov. 0 kulturnem 

življenju Jesenic včeraj in 

danes. 0 mestu, ki praznuje 

v jubilejnem letu KPJ tudi 

40 let dela Svobode.
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(Avanti' o procesij proti 
beneškim partizmiom
Glasilo italijanskih sociali

stov »Avanti« se je pred dnevi 
zavzelo za ukinitev sodne raz
prave proti beneškim partiza
nom, ker bo tak ukrep »pome
ni tako rehabilitacijo odporni
škega gibanja kakor tudi edino 
možno politično priznanje, ki bi. 
bilo zares v prid nacionalnim 
koristim na vzhodnih mejah«. 
List Piše o razmerah V krajih, 
kjer so se bojeval; beneški 
partizani, in ugotavlja, • da je 
tožilec sicer umaknil 55 od 56 
obtožb, kljub temu pa je za
hteval obsodbo 15 obtožencev 
zaradi »veleizdaje«. Proti tej 
krivični zahtevi se borijo za
govorniki, pri čemer jih podpi
ra vse italijansko odporniško 
gibanje. »Zaradi zgodovinsko 
popačenega prikazovanja od
porniškega gibanja nestrpno 
pričakujemo zadnjo besedo, ki 
bo za vselej zavrgla gledišča’ kj 
nasprotujejo velikim idealom 
evropskega odporniškega giba
nja in nacionalnim koristim, ki 
terjajo tako danes kot za časa 
boja proti Nemcem bra stvo 
dveh sosednih narodov«.

Prvomajska 
manifestacija v Parizu 

prepovedana
Pariška prefektura je prepo

vedala vse manifestacije, ki so 
jih sindikati nameravali prire
diti ob prvem maju. Generalna 
konfederacija dela, kj je naj
močnejša francoska sindikalna 
Organizacija, je pred .0 pre
povedjo pozvala vse sindikate 
in delovne ljudi, naj se pridru
žijo letošnjemu prvomajskemu 
sprevodu v Parizu, ki naj po
stane simbol obnove sindikalne 
enotnosti. Ni težko uganiti, 
česa se je ustrašila francoska 
vlada, ko je prefekturi naro
čila, naj prepove to delavsko 
manifestacijo.

Predlog ameriških 
in britanskih 

parlamentarcev
V VVashingtonu in Londonu 

So objavili resolucijo, ki jo je 
pripravilo deset demokratskih 
članov ameriškega Predstavni
škega doma in šest članov bri
tanskega parlamenta, med nji
mi tudi Clement Attlee. Reso
lucija predlaga, naj ameriške, 
britanske in francoske čete v’ 
Berlinu postopno-- zamenjajo 
varnostne sile Organizacije 
združenih narodov. Ta predlog 
po mnenju predlagateljev re
solucije ni samo zelo važen za 
ureditev berlinskega vpraša
nja, marveč tud, za zboljšanje 
odnosov med vzhodno in Za
hodno Nemčijo. V varnostnih 
silah OZN naj ne bi bilo pri
padnikov štirih okupacijski ti 
sil, vzdrževali pa naj bi jih s 
sredstvi iz skladov Združenih 
narodov.

Goitskell in Bevon 
bosta obiskala 

Sovjetsko zvezo
Voditelj britanske laburistič

ne stranke Hugh Gaitsken je 
minulo nedeljo dejal, da bo 
skupaj z Aneurinom Bevanom 
verjetno še’ letos poleti obiskal 
Sovjetsko zvezo, kamor ga je 
povabila delegacija Komuni
stične partije Sovjetske zveze, 
ki je pred nedavnim obiskala 
britanske laburiste. Gaitskeli je 
izrazu prepričanje, da bodo 
osebni stiki med sovjetskimi 
voditelji in predstavniki bri- 
tamsKih laburistov zelo koristni.

Poraz upornikov 
v Centralni Sumatri
Načelnik generalnega štaba * 

indonezijske armade general 
Nasution je sporočil, da so 
vladne enote popolnoma razbile 
uporniške sile v Centralni Su
matri in zavzele vse važne kra
je na tem področju. Pred dnevi 
je indonezijska vojska začela 
operacije čiščenja uporniških 
položajev pri planini Meiapi, 
blizu nekdanjega uporniške
ga središča Bukitinga. Sef 
oddelka za informacije ma
jor Harsono pa je izjavil, 
da je med boji v Cen
tralni Sumatri padlo nad 1.800 
upornikov, 890 jih je bilo uje
tih, 3.500 pa se jih je vdalo. 
Vladne enote so tudi zaplenile 
velike količine orožja in mu- 
nicije. ,

Španci se zbirajo 
okrog generala Llame
Iz Pariza poročajo, da je 

španska republikanska vlada v 
begunstvu zaprosila generala 
Alberta Baja Llamo, naj- ji 
sporoči svoje načrie o »vojaških 
pripravah za osvoboditev Špa
nije«. Pisali smo že, da je ge
neral Llama (bivši republikan
ski polkovnik in do nedavnega 
vojaški inštruktor FideLa Ca
stra) ustanovil na Kubi »vojno 
vlado«, kj je generalu Francu 
Ultimativno sporočila, da se 
bodo H aprila začele »vojaške

priprave za oSvoooditev 'jpa- 
nije«. V krogih republikanske 
španske vlade v begunstvu so
dijo, da je položaj v Madridu 
zelo napet. Protifrankistični 
opoziciji se počasi približujejo 
celo nekatere legalne stranke 
v Španiji. Upajo, da bo gene
ral Llama prav zaradi svoje 
nevtralnosti lahko zbral okrog 
sebe vse begunske kroge v tu
jini, ki so razdeljeni na več kot 
30 političnih in sindikalnih 
skupin, štejejo pa skoro pol mi
lijona ljudi. Iz Južne Amerike 
poročajo, da so mnoge dežele 
pripravljene podpreti b°j za 
vzpostavitev republike in repu
blikanskih svoboščin v Španiji.

Množične aretacije 
JUžircev v Franciji

Francoska policija je minulo 
nedeljo aretirala skoro 500 Al- 
žircev, ki žive v Franciji. Med 
aretiranimi je tudi nekaj 
uglednih Alžircev in celo neki 
bivši poslanec francoskega 
parlamenta. V Parizu so urad
no sporočili, da so te aretacije 
varnostni ukrep, s katerim bi 
radi preprečili obnovitev »te
rorističnih akcij« alžirskega 
gibanja v Franciji. Ilegalna al
žirska organizacija v Franciji 
pa je poslala redakcijam vseh 
pariških časopisov pismo, v 
katerem trdi, da osvobodilna 
fronta ni organizirala nedav
nih napadov na pariške policij
ske postaje. Alžirski voditelji 
pišejo, da so bili ti napadi »na_ 
vadna provokacija, pariške po
licije«.

Neuspeh Generalne 
konfederacije v »Fiatu«

Generalna konfederacija dela 
Italije je pri volitvah »notranje 
komisije« v »Fiatu« dobila od
57.000 veljavnih glasov le 12.000 
ali 2.400 glasov manj kot Pri 
lanskih volitvah, medtem ko 
je delodajalski sindikat (»Zveza 
svobodnih delavcev«) dobil 33 
odstotkov vseh glasov. V »no
tranji komisiji« podjetja »Fiat« 
bo odslej 82 predstavnikov žol- 
tega delodajalskega sindikata, 
55 socialnih demokratov, 31 kr
ščanskih demokratov in 30 za
stopnikov Generalne konfede
racije dela, kj združuje komu
niste in socialiste. Organ KP 
»Unita« pripisuje neuspeh Ge
neralne konfederacije izključ
no nasilju v tovarnah, sociali
stični »Avanti« pa ugotavlja, da 
je sicer pritisk, ki ga izvajajo 
na delavce, nesporno važen 
eiement, vendar z njim ni moč 
opravičiti vsega, kar se je zgo
dilo sedaj ali v preteklosti 
»Avanti« opozarja, da je treba 
ponovno proučiti kako bi sin
dikalno politiko prilagodili da
našnji stvarnosti in kakšne 
akcije naj izvajajo sindikati v 
monopolističnimi tovarnah, zlastj 
v tistih, ki so dosegle tako teh
nično raven kot »Fiat«.

Rimska skupščina 
bivših borcev

V ponedeljek, 13. aprila, se 
je v Rimu sestalo kakih 350 
delegatom 141 nacionalnih zdru
ženj bivših borcev iz 36 dežel 
(kj imajo 20 milijonov članov) 
na 8. splošni skupščini Svetov
ne federacije. Na zasedanju, kj 
je trajalo pet dni, je sodelovala 
tudi delegacija Zveze borcev in 
Zveze vojaških vojnih invali
dov Jugoslavije. Predstavniki 
bivših boircev so proučili poli
tična vprašanja v zvez} s se
danj im mednarodnim položa
jem, govorili pa so tudi o zako
nodaji, ki se nanaša na bivše 
borce, o rehabilitaciji invalidov 
ter o organizacijskih vpraša
njih. Podprli so vse napore za 
okrepitev miru in sodelovanja 
v okviru mednarodnih organi
zacij ter prizadevanje za 'uve
ljavitev federacije OZN o pra
vicah človeka. Svetovna fede
racija bivših borcev je podprla 
tudi težnje za utrditev prija
teljskih stikov med vsemi biv
šimi borci.

Vatikan
in italijanska politika
Vatikan je objavil dekret, ki 

prepoveduje katpBičanom sfie- 
herno sodelovanje s komunisiti 
na političnem ali upravnem po
dročju. Značilno je, da je do 
intervencije Vatikana prišlo 
prav pred volitvami v sicilsko 
avtonomno zbornico. Vatikan
ski dekret naj bj onemogočil 
ponovno zmago demokrščanske- 
ga »upornika« in predsednika 
sicilske vlade Millazza, čigar 
stranka bi s podporo levičar
skih strank nedvomno dosegla 
večino v novj zbornici. Sociali, 
stični »Avanti« je označil ome. 
njeni dekret za hudo vmešava
nje Cerkve v politiko, kar bo 
znova sprožilo problem odno
sov med Cerkvijo in državo. »S 
tem odlokom,« piše list, »hočejo 
katolikom vzeti svobodo, da bi 
volili svoje predstavnike v 
politične in upravne organe, v 
katerih bi morali sodelovati s 
komunisti.«

e vedno v senci predsodkov
»Navzlic napredku, ki je bil 

zlasti v minulem desetletju 
dosežen pri izenačevanju žensk 
z moškimi — po drugi svetov
ni vojni so dobile ženske vo
lilno pravico v več kot 30 
deželah — mora premagovati 
ta pravno priznana enakost še 
vedno velike ovire,« sp ugoto
vili na nedavnem newyoršem 
zasedanju Komisije OZN za 
ženske pravice. Komisija je iz
razila obžalovanje spričo po
časnega uveljavljanja načela 
»za enako delo enako plačilo« 
in zahtevala objavo mednarod
nega poročila o tem vprašanju-

V vseh deželah sveta z izje
mo socialističnih, prejemajo 
ženske za isto delo praviloma 
manj ko; moški. Nekaj, prime
rov naj ponazori dejanski po
ložaj žensk po svetu zlasti v 
deželah s starim, kapitalistič
nim redom, številke naj poka
žejo, kakšne so razlike med 
nagrajevanjem moških in žensk 
»za enako delo«.

V ZDA, kjer predstavljajo 
ženske tretj ino vseh zaposle
nih, ni zveznega zakona, ki bi 
priznaval načelo o enakem na
grajevanju delavk in delavcev. 
Po podatkih ameriškega tiska 
prejemajo v industriji meha
ničnih konstrukcij zaposlene 
ženske za 20 odstotkov nižjo 
plačo kot moški. V letalski in
dustriji se- giblje ta odstotek 
med 20 in 25, v tobačni, kjer 
sestavljajo ženske tri četrtine 
zaposlene delovne sile, od 15 do 
19 odstotkov, v tekstilni indu
striji 23—25 odstotkov, podobno 
pa je tudi v industriji komu
nikacijskih naprav in v drugih 
gospodarskih panogah.

V angleški tekstilni indu
striji zasluži delavec na teden
150.5 šilinga, žena pri istem 
delu 82.7, dekle pa 53.5 šilinga. 
Z drugimi besedami: zaposlena 
žena zasluži povprečno le polo
vico moške plače, dekle pa ko
maj tretjino.

V Kanadi, ; na Danskem . in 
Nizozemskem se je uveljavilo 
enako nagrajevanje le v admi
nistrativnih službah, medtem 
ko prejemajo delavke v tovar
nah in v drugih službah znatno 
manj kot moški, dasi oprav
ljajo isto delo.

V Franciji imajo zakon o 
enakem plačilu za enako delo, 
vendar v praksi ne uveljav
ljajo njegovih določil, ki so 
torej le črke na papirju. Bel
gijske ženske prejemajo komaj 
80 odstotkov moških plač, na 
Norveškem 60—65 odstotkov, 

.na Švedskem 70, v Švici 61—65 
odstotkov.

V kolonialnih in odvisnih de
želah je položaj žensk še 
slabši, in sicer z dveh vidikov. 
Zenske so slabše plačane kot 
moški, hkrati pa izvajajo proti 
njim kot domačinkam najbolj 
grobo diskriminacijo. Zenske iz 
Hongkonga, Saravaka, s Sever
nega Bornea, iz Njase, Kenije, 
Zanzibara, Granade in drugih 
dežel prejemajo za enako delo 
znatno nižje plače kot njihovi 
tovariši. ■

V zelo težavnem položaju je 
črno prebivalstvo, naseljeno v 
civiliziranih deželah, zlasti pa 
še črnke. Po poročilu ameriške 
vlade znaša povprečni letni za
služek črnega delavca komaj
58.5 odstotka plače belega, za
služki črnk pa dosežejo le do
bro petino (22 odstotkov) pre
jemkov belih delavk.

&
Ekonomski položaj zaposle

nih žensk je še težji zaradi 
tega, ke.r večinoma opravljajo 
delo, ki ne zahteva posebne ali 
pa prav nobene kvalifikacije.
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Vzroke za to je treba iskati v 
dejstvu, da se ženske v večini 
dežel he morejo strokovno iz
popolniti in si pridobiti višje 
kvalifikacije, bodisi zaradi ver
skih in drugih omejitev, bodisi 
zaradi zastarelih predsodkov v 
družbi in družini;

Primer: pred nekaj leti ie
bilo v Veliki Britaniji med 
363.065 učenci višjih šol le 
15.388 deklet. V Belgiji je bila 
med študenti le tretjina deklet. 
Tako je v glavnem po vseh 
zahodnih deželah, še slabše pa 
je to sorazmerje v Aziji in 
Afriki.

V kolonijah in na ozemlj ih 
jSbd skrbništvom omejujejo 
ženskam vstop ne le v srednje 
in višje, marveč tudi v osnov
ne šole. V Somaliji deluje ena 
sama majhna dekliška šola, v 
Adenu si lahko pridobi osnov
no izobrazbo komaj nekaj sto 
deklet. Toliko mest je namreč 
.določenih zanje v šolah. V In
diji, ki je podedovala kopico 
težav iz kolonialne preteklosti, 
je znalo še pred nekaj leti 
brati in pisati komaj dva od
stotka ženskega prebivalstva.

Seveda se neenakopravni po
ložaj ženske v družbi ne kaže 
■le v pomanjkanju pravice do 
dela in ustreznega zaslužka 
ter težavah pri pridobivanju 
kvalifikacije in strokovne izo
brazbe, marveč tudi v neena
kem položaju, če ženska izgubi 
delo. Razen tega ne upoštevajo 
ali Pa v mnogih deželah po

zaposlene ženske, mnogokje se 
izogibajo plačevanju porodni
škega dopusta, ne ustanavljajo 
socialnih oziroma dečjih do
mov, ki bi zagotavljali zaposle. 
nim materam mirnejše delo v 
podjetju, itd.

Italijanski primer naj poka
že, v koliko težjem položaju so 
ženske glede zaposlovanja, V 
mnogih italijanskih podjetjih, 
tovarnah in bankah veljajo 
nedotakljivi notranji predpisi, 
Po katerih uradnica aij delav
ka avtomatično izgubi službo, 
brž ko sklene zakonsko zvezo, 
in sicer ne glede na leta zapo
slitve in na prizadevnost pri 
delu. Tako pa ni samo v Italiji. 
Na Nizozemskem so šele ne-, 
davno odpravili zakon, ki je 
dajal delodajalcem pravico do 
odpuščanja poročenih žensk.

To anamalijo je ugotovila 
tudi komisija OZN za položaj 
žensk in^poudarila obžalova
nja vredno dejstvo, da v neka
terih deželah še vedno veljajo 
zakoni, ki silijo ženske, da 
zapustijo delo, brž ko se po
ročijo.

Ankete, ki so jih razpisali v 
raznih deželah, na vsej črti 
pobijajo trditve, češ da hočejo 
ženske pustiti delo, če sklenej0 
zakonsko zvgzo. Anketo so raz
pisali tudi v ZDA. Pokazala 3®. 
da tri četrtine žena ne bi za
pustilo dela niti v primeru, če 
bi jim možje zagotavljali brez-

svetu nimajo zakonov o zaščiti skrbno življenje. V podobni

anketi je izjavilo 80 odstotkov 
zaposlenih deklet, da nikakor 
ne bj pustile dela. Očitno je, 
da ženske vidijo v ekonomski 
samostojnosti izključno jamstvo 
za svojo osebno svobodo.

Kljub najrazličnejšim ovi
ram, ki ženskam onemogočajo 
strokovno jevalif ikaetjo in ak
tivno udeležbo v gospodarskem 
življenju dežele — v tistem iz
ven kmetijstva — pa je treba 
reči, da se je udeležba žensk v 
minulih desetletjih skoraj po
trojila tako v industriji kakor 
v drugih gospodarskih pano
gah. Ta napredek je zaznaven 
zlasti v' azijskih in afriških 
deželah, kjer so bile ženske do 
nedavnega izključene \z javne
ga in gospodarskega življenja. 
Zdaj na primer dela v indij
skih tekstilnih tovarnah skoraj
200.000 žensk, v živilski indu
striji nad 50.000, v rudnikih pa 
120.000. Podoben položaj so 
ugotovili tudi v drugih azij
skih in afriških deželah. Vdor 
žensk v javno In gospodarsko 
življenje teh dežel, je rezultat 
politično-ekonotoskih in social, 
nih sprememb, kj se zdaj tam 
kažejo. Zanimiv pojav so ugo
tovili v ZDA. (Nekaj podobne
ga najdemo tudi v drugih de
želah.) Gre namreč za to, da 
delodajalci radi zaposlujejo 
ženske v tovarnah z visoko av
tomatizacijo, ker se ženske po 
njihovih ugotovitvah »laže na
vadijo na ritem dela, ker nji
hovi živci laže prenesejo eno
ličnost, ker so pazljivejše in

Dve novi gesli
Sindikati Gane preusmerjajo svoje mednarodne zveze

Pred nekaj dnevi je bil v 
Akri kongres sindikatov Gane. 
Čeprav še nimamo popolnejših, 
izvirnih informacij, je kongres 
— po agencijskih poročilih — 
sprejel daljnosežne sklepe ■ o 
novj mednarodni orientaciji 
ganskih sindikatov. Dvoje te
meljnih gesei spremen; eme 
smeri: tesnejša povezava z
afriškim • sindikalnim gibanjem 
ter vskladitev mednarodnih od. 
nešajev sindikatov s politiko 
nevtralnosti izven blokov.

Na kongresu so sprejeli reso
lucijo, v kateri zahtevajo, naj 
kongres ganskih sindikatov 
čimprej skliče vseafriško sin
dikalno konferenco. Prvi nepo
sredni korak v tej smeri: gan
ski sindikati se bodo včlanili 
v Splošno zvezo delavcev črne 
Afrike (UGTAN). v kateri so 
bili doslej samo sindikati nek
danje francoske zahodne Alri- 
ke, zlasti po zadnjem kongresu 
v začetku letošnjega leta pa je 
postala potencialno jedro bo
doče vseafriške sindikalne fe
deracije.

Po poročilih tujih agencij je 
na kongresu izjavil generalni 
sekretar ganskih sindikatov 
John Telegah naslednje: »Pri
družili se bomo UGTAN in 
skovali enotnost delavcev črne 
Afrike, ker se čedalje bolj za
vedamo, da smo prej državlja
ni črne Afrike kot pa držav
ljani sveta. To bo v prihodnje 
odločilnega' pomena v naših 
mednarodnih odnosih.«

V dopolnilo te izjave dodaja
mo dvoje podrobnosti. Na letoš
njem kongresu UGTAN v gvi
nejskem glavnem mestu Kdna- 
kriju so Izvolili Johna Tetega- 
ha za enega izmed podpredsed
nikov te organizacije, zato je 
že takrat kazalo, da se bodo

ganski sindikati kmalu pridru
žili UGTAN. Druga podrobnost: 
UGTAN zavrača blokovsko po
litiko v mednarodnem sindikal
nem gibanju, v njej včlanjene 
organizacije ne pripadajo niti 
Mednarodni konfederaciji svo
bodnih sindikatov (MKSS) niti 
Svetovni sindikalni federaciji 
(SSF), čeprav vodstvo UGTAN 
pozdravlja sodelovanje z med
narodnimi sindikalnimi zveza
mi.

Poročila Iz Akre pravijo, da 
bo vodstvo ganskih sindikatov 
ponovno razpravljalo o svojem 
članstvu v MKSS v skladu z 
izvenblokovsko zunanjo politi
ko Gane. ki so jo sprejeli tudi 
sindikati. To bi lahko pome
nilo, da bodo ganski sindikati 
izstopili iz MKSS, o čemer pri
ča tudi sklep o pristopu k 
UGTAN. Ganski sindikati pa 
ne želijo pretrgati zvez z za
hodnimi sindikalnimi gibanji, 
ker si prizadevajo za široko in 
vsestransko mednarodno sode
lovanje.

Na kongresu je Tetegah dejal 
o tem takole: »Nadalje mora
mo krepiti in poglabljati stike 
in prijateljstvo sindikatov Ga
ne s sindikati drugih dežel ter 
pospeševat' enotnost mednaro
dnega sindikalnega gibanja.* In 
potem: »Sindikalno gibanje
Gane si želi prijateljskih stikov 
z vsemi sindikalnimi gibanji 
po svetu.« Tr. je odgovor ti
stim, ki bj radi po svoje razla
gali novo mednarodno orienta- 
ciio ganskih sindikatov.

Afriške dežel« In vsi tisti iz
ven afriške celine, ki se zavze
majo za IzvenMokovske kon
cepcije nasploh in še posebej 
v mednarodnem sindikalnem 
gibanju, bodo pozdravili že 
sprejete in napovedane sklepe-

ganskih sindikatov kot prispe
vek k odstranjevanju sedanjih 
blokovskih, nasprotij v svetu, k 
enakopravnosti afriških dežel 
in h krepitvi mladega afriške
ga delavskega gibanja.

B. R.

bolj natančne, zliasti pa zato, 
ker smejo biti njihove plače 
nižje od moških«.

Vse kaže, da je to zadnje 
najvabljivejši razlog za tolikš
no zaposlovanje žensk v avto
matizirani industriji. Boj za 
enakopravnost z moškimi, za 
veljavnost načella »za enako 
delo enako plačilo«, se je zad-- 
nja leta občutno žaostril v 
mnogih deželah. Številne sin
dikalne organizacije postavlja
jo to zahtevo na prvo mesto. 
Skoraj v vseh deželah prokla- 
mirajo v prvomajskih geslih 
načelo enakosti. To delno do
kazuje, d,a so ženske začele 
igrati vidno vlogo tudi v de
lavskih organizacijah. Kakor 
drugod pa je tudi tu še precej 
močnih predsodkov, ki se zrca
lijo v podcenjevanju organiza
torskih in političnih sposobno
stih ženske. Tako so na primer 
•le tri funkcionarke v 140 ame
riških strokovnih sindikatih, 
v katerih vodstvu je več tisoč 
ljudi. Hkrati poudarjajo sindi
kalni voditelji AFL-CIO, da so 
delavke najdoslednejšj ju naj
bolj borben del delavskega 
razreda v protestnih akcijah in 
stavkah. V Italiji je skoraj 
prav tako. O tem priča nedavna 
stavka 400.000 tekstilnih de
lavk, ki so s svojimi dosledni
mi zahtevami delale delodajal
cem hude preglavice. Vendar 
zavzemajo tudi v tej deželi le 
redke ženske položaje v višjih 
sindikalnih forumih; tam jih 
tako rekoč ni, čeprav so zelo 
aktivne v tovarniških organi
zacijah.

Očitno je torej, da boj za 
ekonomsko enakopravnost z 
moškimi, za praktično veljavo 
načela »za enako delo enako 
plačilo«, ki je formalno prav
zaprav povsod priznano, ne bo 
lakeh in kratek, ker so še do
kaj močni predsodki o domnev
ni manjvrednosti žensk. Vse Pa 
kaže, da.se boj za uresničenje 
tega načela čedalje bolj ostri 
spričo naraščajočega sodelova
nja žensk v družbi sploh.

N.M.

0 b 40-letnIcl KPJ po
šiljamo vsem delovnim 
ljudem borbene pozdrave 
in Jim želimo še večjih 
delovnih uspehov v gra
ditvi socializma!

Kmetijsko

gospodarstvo

Haloze
'Ptuj

NE HLAPCEV - GOSPODARJEV 
ROD ŽIVI V HALOZAH

To smo naivni, tovariš 
Kjulovski!

»Neumno, nagnusno, sramotno!« 
— S temi besedami je zaključil 
svoj žolčni članek glavni urednik 
»Otečestvenega fronta« Ulja Kju
lovski. Zgražal se je nad tem, ka
ko s} Jugoslavija drzne »naše 
medsebojno kramljanje« sprav
ljati pred svetovno Javno mnenje 
In ga označevati kot »posredno 
vojno propagando«.

V tem, da je bilo v minulih de
setih mesecih v tisku socialistič
nih dežel In v njihovih radijskih 
oddajah objavljenih 4.042 sestav
kov, v katerih so napadali celot
no politiko Jugoslavije, v tem — 
tako približno jravi omenjeni pi
sec — ni nič takega, kar bi mo
glo biti podobno posredni vojni 
propagandi, marveč gre za »raz
pravo o Ideoloških vprašanjih«, 
ali z drugimi besedami »za raz
pravo o revizionistični umazaniji 
In strupu, o odmiku od proletar
ske solidarnosti, o osovraženem, 
razbljaškem pohodu« Itd.

Albanija pošilja v našo deželo 
krdela vohunov in diverzantov, na 
zborovanjih in v tisku razglašajo 
ozemeljske zahteve po Kosovu in 
Metohiji, bolgarski voditelji in 
sofijski tisk odrekata Makedon
cem narodnost in trdita, da so se 
Makedonci vedno čutili Bolgare. 
Mar so tudi to oblike Ideološke 
diskusije?

Naj spomnimo na nedavno pre
teklost, ko »o med gonjo, v kateri 
so sodelovale kopice tankov, kon
centriranih na naših mejah, in so 
zavzemali vidno mesto zahrbtni 
tibojl naših obmejnih stražarjev, 
prav tako govorili, da gre za iz
ključno Ideološko diskusijo.

Kjulovski se jezi, ker sl je ju
goslovanska delegacija na nedav
nem zasedanju Interparlamentar- 
ne unije v Nlzzl »drznila« opozoriti 
svetovno javnost na razliko med 
besedami In dejanji dežel »tabora« 
In na njihov pritisk na Jugoslavi
jo. Pravi, da »smejo posegati v ta 
spor samo komunisti«. Po mnenju 
KJulovskega Izzveni vse to ne
kako tako, da bi na' primer pono
vitev tankovskih »plesov« ob na
ših mejah prav tako bila »Ideolo
ška* diskusija, za katero so »pri
stojni samo komunisti«.

Eh, če bi bili mi In svet tako 
naivni, do kod neki bi šel Kju
lovski in z njim tisti, ki mislijo 
tako kakor on! N. M.

Članek za medaljo
Neki 2u San je nedavno obja

vil članek v listu »Kvang min ži 
bao« (to je vrstnik pekinškega li
sta »Zen min žl bao«, ki se je pro
slavil s članki o Jugoslovanskem 
»revizionizmu«) In porabil skoraj 
dva tisoč besed, da bi »dokazal«, 
da Je bilo v Jugoslaviji do leta 
194« vse v najlepšem redu In da 
Je potem voz zavil s poti ter Je v

naši deželi, ki Je deset tisoč kilo
metrov daleč ,od kitajskih meja, 
zavladala beda, Industrija pa Je 
začela zastajati, življenjska raven 
se je nižala itd.

Preberimo odstavek Iz te Zujeve 
stvaritve:

»Pred drugo svetovno vojno je 
bila Jugoslavija v Industriji med 
najbolj zaostalimi evropskimi de
želami. Po vojni se je jugoslovan
ska industrija občutno razvila po 
zaslugi velike pomoči Sovjetske 
zveze in drugih bratskih dežel. 
Primer: industrijska proizvodnja
se je v letu 1947 povečala za 14 od
stotkov, leto dni kasneje pa za 
24 odstotkov. Po letu 1953 Je raz
vojni tempo Industrijske proizvod
nje znatno popustil. V letu 1957 
se je industrijska proizvodnja po
večala za 17 odstotkov v primer
javi z letom 1956, v letu 1958 pa le 
za 10,9 odstotkov glede na leto 
1957.«

To je prvi, zdaj pa še drugi od
stavek:

»V minulih desetih letih se živ
ljenjska raven jugoslovanskega 
delovnega ljudstva ni zvišala, 
marveč se je znižala. Vzroke J® 
Iskati v tem, ker so življenjski 
stroški večji, realni prejemki Pa 
nazadujejo.«

S tem, da skače z leta 1948 n* 
leto 1953 in potem na 1957, bi rad 
2u po že preizkušeni metodi »zbi
ranja podatkov« — pri tem pozab
lja petletno informbirojevsko blo
kado — zbudil pri kitajskih bral
cih vtis, da Je Jugoslavija, do
kler Je Imela dobre odnose s so
cialističnimi deželami, uspešno 
razvijala svoje gospodarstvo, vse 
skupaj pa je šlo rakovo pot, ker 
se ni hotela podrediti disclpU11* 
»tabora«.

Vsekakor je na Kitajskem mno
go ljudi, ki znajo bolje brati šte
vilke kakor ta 2u. Zakaj te števil
ke navzlic metodi, po kateri s® 
uporabljene, pričajo'o velikem P°' 
večanju proizvodnje v Jugoslaviji 
o povečanju, ki je po najnovejšib 
podatkih OZN v petletnem P°' 
vprečju največje na svetu, vključ
no s Sovjetsko zvezo In z drugi' 
mi deželami »tabora«, ki so Zdru
ženim narodom poslale svoje P®' 
datke.

Kot dokaz za te trditve v dru^ 
gem odstavku omenja 2u »P®d*^ 
tek«, da znaša povprečna plača J0 
goslovanskth delavcev 6.000 din^r 
Jev. O resnicoljubnosti Zuja *n * 
stih, ki so mu naročili članek, P^ 
vsem tem menda ni treba P°v 
dati ničesar več.

Protislovje med ugotovitvami 1® 
podatki je preveč očitno. Kaže, 
voditelji kitajskega tiska nim® 
posebno dobrega mnenja o sV<>* jj 
bralcih, sicer Jim ne hi postre 
s takimi »stvaritvami«.

Zu San si Je s tem člankom ▼ 
jetno prislužil medaljo za do® ^ 
no pisanje v skladu s kitaj s^o^ 
nijo boja proti Jugoslovan®*
»revizionizmu«. Pa naj Jo ®®***
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POSKUS UMORA 
PRED ROJSTVOM
OZADJE KRVAVIH SPOPADOV V DAHOMEJD

*o so neke sobote sredi ja
nuarja letošnjega leta predstav
niki štirih afriških dežel, ki so 
Po referendumu o ustavi pete 
republike ostale v okviru 
Framcosko-afiriške skupnosti v 
Dakarju, soglasno sprejeli os
nutek ustave nove afriške fe
deracije, ki so ji dali zgodo
vinsko ime Mali1, so mnogi iz
med njih opozarjali, da ni tre
ba podcenjevati možnih ovir in 
težav.

Vzlic enodušnl želji po zdru
žitvi so nekateri afriški politič
ni voditelji opozarjali na ..e- 
varnost, da se bo metropola 
vtikala v njihove zadeve, da b! 
preprečila zbliževanje afriških 

, dežel in odstranila možnost, da 
bi nova federacija nekega dne 
zapustila Francosko skupnost 
in ubrala samostojno pot. 2e 
tedaj je bilo govora, da so ne
kateri člani francoske vlade in 
posamezni De Gaullovi sodelav
ci iz kabineta predsednika 
francoske republike sklenili

gotavljajo »gospodarsko in fi
nančno solidarnost«. V medna
rodnih odnosih bi predsednik 
zvezne vlade v mejah sporazu
ma z organi Skupnosti in v 
skladu z vladnimi gledišči na
vezoval stike s predstavniki 
jih dežel v Afriki in ostalih ;- 
žel Skupnosti, medtem ko bi 
federacija sama bila zastopana 
v raznih mednarodnih forumih.

Teh nekaj ključnih določb v 
osnutku ustave te federacije e 
nakazovalo težnjo po osamosvo
jitvi afriških dežel in njihovem 
postopnem uveljavljanju na 
mednarodnem političnem pri
zorišču. S' tem so dali koloniali
stičnim krogom v Franciji, k! 
so misliti, da bo obrazec o 
francosko-afriški skupnosti z 
lokalno samoupravo v koloni
jah steriliziral proces afriške 
prebuje. dali jasno vedeti, da 
so se pri računih zmotili. Zato 
je metropola pritisnila na lo
kalni profrancoskj vlad! v Da- 
homef’! jn Gorni' Volt’, k> sta

ZVEDELI SMO ■ ■ ■

;. da se je včeraj začel v 
Nikoziji kongres ciprske fe
deracije dela. Na kongres so 
povabili predstavnike grških 
in britanskih sindikatov.
... da nameravajo Japonci 

zgraditi prvo ribiško ladjo na 
atomski pogon. Njena nosil
nost bo znašala okoli ' 4.000 
ton. Ladja bo imela stočlan
sko posadko, rabili pa jo bo
do predvsem za poskuse. Po
tem bodo zgradili drugo lad
jo enake velikosti. Na njej 
se bodo usposabljali kadeti 
japonske akademije za ofi
cirje ribiških ladij.

... da je lanska vojaška 
intervencija v Libanonu in 
Tajvanski ožini stala ‘ ZDA 
192,826.000 dolarjev (okoli 115 
milijard dinarjev).

•.. da pripravlja francoska 
tovarna »Renault« za letošnji 
izvoz v ZDA 100.000 avtomo
bilov, ker tam čedalje bolj 
povprašujejo Po majhnih, 
ekonomičnih vozilih.

... da je Zahodna Nemčija 
po najnovejših statističnih 
podatkih zdaj mnogo gosteje 
naseljena kot pred vojno. Na 
kvadratnem kilometru živi 
212 prebivalcev, pred vojno 
pa jih je bilo 162. Na zahod- 
nonemškem ozemlju je zdaj 
52,5. milijona ljudi, od tega 
27,8 milijona žensk in 24,7 
milijona moških.

... da je venezuelska vlada 
sklenila ustaviti naseljeva
nje evropskih emigrantov. 
Priseljenci so prihajali veči
noma iz Nemčije in Avstrije, 
delo pa so dobiii v glavnem 
na državnih kmetijskih po
sestvih.

... da je zahodnonemška 
vlada sklenila razprodati 
delnice tovarne avtomobilov 
Voiksvvagen, največjega dr
žavnega industrijskega pod
jetja. Delnice bodo nroda.iali 
v več izdajah.

Uporabiti vsa sredstva, da bi 
Prisilili volivce v Dahomeju jn 
Gornji Volti, da bi se izrekli 
Proti federaciji.

Predsednik gibanja afriškega 
zbiranja. ugledni senegalski 
politični prvak Leopold Seng- 
hor je izjavil, da nd upraviče
no pretirano navdušenje, zakaj 
treba bo odstraniti številne c 
re. ki jih povzročajo »naši fev
dalci, katere podpirajo kratko
vidni nolitikd iz metropole, po
vzročajo pa jih tudi lažni lo
kalni revolucionarii«. Kaže, da 

se tisti Afričani, ki so dobro' 
Poznal; bistvo in duha dolgolet- 
ne kolonialne politike \ fran
coskih posestih — ta politika 
Pa je zmeraj slonela na načelu 
’<iell in vladaj« — upravično 
halj zakulisnih spletk in’ potez, 
Naperjenih proti federaciji Ma- 
U- Najnovejši krvavi spopadi v 
Dahomeju so njihove bojazni 
Potrdili.

Zamisel o ustanovitvi federa- 
c*.1e Mali' se je porodila iz 
sPlošne težnje po združitvi 
afriških dežel, ki je prišla do 
•Jcaza z unijo med Gano in 
Gvinejo in ki je bila sprejeta 
kot eden izmed neposrednih 
N°litičnih smotro-” na decembr
ski vseafrišM konferenci v 

kri. p0 prvotni zamisli bi v 
cderaoijo prišle štiri afriške 

uežele — .Senegalja, francoski 
udan, Dahomei in Gornja Vol- 
a. vrata na bi ostala odprta za 

Pristop ostalih dežel tako ime- 
o-vane Francoske Zahodne 
frike — Nigerije. Mauritanije 

e-D slonove kosti.
Predvideli so formiranje 
ezne vlade katere člani ns 

■ bili hkrati predsedniki vlad 
1 ministri v federaciji včla- 
jenih deželah. Zvezna vlada 

bila odgovorna skupni zako- 
skupščini, ki bi z abso- 

večino odločala o inve- 
ituri predsednika vlade.
Na podlag; ustave sodi v pri- 
Nlnost federacije izdajanje

umaknili svojo privolitev za 
vstop v federacijo, kar je bil 
dejansko tudi glavni razlog za 
izbruh spopadov \ v Kotonutju. 
glavnem mestu Dahomeja. • 

Osnutek ustave omenjene fe
deracije predvideva, da skup
ščine posameznih včlanjenih 
dežel ratificirajo besedilo, usta
ve z absolutno večino. Če bi 
skupščina ratifikacijo odklo
nila, bi razpisali referendum, 
na katerem bi sodelovali vsi 
volivci. Ker je na zahtevo 
Francije parlament Gornje Vol
te odklonil ustavo, je prišlo do 
glavne bitke v Dahomeju. On- 
dotni ministrski predsednik 
Apiti je prekršil medstrankar
ski sporazum o sodelovanju 
Dahomeja v federaciji Mali in

približno pred mesecem dni iz
javil, da se njegova dežela ne 
bo pridružila federaciji.

V vzdušju splošne napetosti 
so bile v Dahomeju v začetku 
aprila volitve v deželni parla
ment, na katerih se je bil oster 
boj med federalisti in nasprot
niki federacije. Čeprav je 
stranka demokratičnega zbira
nja k; se zavzema za priključi
tev Dahomeja k federaciji do
bila 173.000 glasov, konserva
tivna stranka ministrskega 
predsednika Apitija pa le
144.000 glasov ter radikalna
62.000 — so federalisti v novi 
skupščini dobili samo enajst 
mandatov. Apitijeva stranka je 
nasprotno dobila 37, radikalna 
pa 22 poslanskih mest. Takšna 
razdelitev mandatov in očitna 
težnja, da bi izigrali nekdanji 
sporazum med strankami o 
pristopu k federaciji, sta zbu
dili ogorčenje med federalisti. 
Pristaši opozicije so postavili 
barikade na mnogih cestah in 
zasedli kr^je na meji proti To
gu. Prišlo je do hudih spopa
dov med federalisti in antife- 
deralisti, v katerih je bilo 
ubitih okrog 200 ljudi. Kdo je 
bil dejansko v ozadju teh do
godkov, ni težko presodit^ za
kaj Francozi so na hitro roko 
poslali z letali znatne vojaške 
okrepitve z Obale slonove ko
sti v Dahomej — da bi poma
gali Apitiju.

V Kotonu je kmalu zatem 
prispel tudi Ufue-Boani, edini 
črnski minister v francoski 
vladi in eden izmed političnih 
voditeljev maloštevilne črnske 
buržoazije, ki ima plantaže ka
ve in kakaa v Dahomeju in na 
obali slonove kosti. Misija 
Ufue-Boani j a, znanega po žago. 
varjanju tesnih stikov s F/an- 
oijo, je bila v tem, da najde 
kompromis med Apijem in vo
diteljem stranke demokratič
nega zbiranja Ahomadegbo, da 
bi se položaj v Dahomeju po
miril. Pri tem je jasno, da si 
Francozi prizadevajo, da bi 
prek profrancosko razoloženih 
politikov storili vse, da bi pre
prečili povezovanje nekdanjih 
francoskih kolonij.

Toda v tem, ko so se v Daho
meju bili hudi boji, je pred
sednik federalne skupščine Ma
lija Senghor razglasil izvoli
tev Modiba Keite, uglednega 
voditelja 'iz francoskega Suda
na, za prvega predsednika 
zvezne vlade. S tem se je fede
racija Mali, čeprav okrnjena- 
vendarle rodila. Skupna fede
ralna skupščina Senegalije in 
Sudana bo zdaj dokončno se
stavila besedilo ustave federa
cije, ki bo, kot znaj poudarja
jo, ostala odprta za vse sosed
ne dežele, ne glede na to, ali 
so članice Francosko-afriške 
skupnosti ali ne, — kar pome
ni, da računajo na možnost 
širšega zbiranja, kot so mislili 
poprej.

Rojstvo Malija pomen! nov 
čien v splošnem procesu združe
vanja, ki poteka ne samo v

bivših francoskih kolonijah, 
marveč na vsej afriški celini 
'.spomnimo se samo, da je 
afriški naciopalni kongres v 
Njasi dal pobudo za odcepitev 
te_ dežele od Centralne afriške 
federacije, ki je ped nadvlado 
belcev, in za uspostavitev neod. 
visne afriške federacije, v ka
tero bi prišle nekatere dežele, 
ki so zdaj pod britansko upra
vo). Ta proces se da samo za
časno zavreti s spletkami in 
pritiskom kolonialnih sil _ ne 
pa tudj zaustaviti. Prebujeni 
afriški narodi namreč vzlic 
vsem ovirami s hitrimi, nagli
mi korakj ■ stopajo narodni ne
odvisnosti in emancipaciji na
sproti.

B.R.

Uspešno protiatomsko 
zborovanje na Japonskem

Prebrali so sporočilo generalnega sekretarja SZDL) Edvarda Kardelja
V japonskem mestu Jaizu je bilo veliko * 

zborovanje, posvečeno petletnici nesreče, 
pri Bikiniju, ko je japonska ribiška ladja 
^Srečni zmaj« zašla v oblak radioaktivnega 
pepela, ki je nastal pri eksploziji ameriške 
vodikove bombe na Tihem oceanu. Zboro
vanja so se udeležili delegati iz vse Ja
ponske in iz številnih drugih dežel

Med zborovanjem so prebrali tudi sporo
čila, naslovljena na japonske borce proti 
atomski in vodikovi bombi. Med drugimi 
so prečitali sporočilo, ki ga je poslal v ime
nu Socialistične zveze delovnega ljudstva 
Jugoslavije njen generalni sekretar Erhv^d 
Kardelj.

V pismu, s katerim se japonski svet proti 
atomskim in vodikovim bombam zahvaljuje 
tovarišu Kardelju za njegovo sporočilo, je

rečeno, da so na zborovanju, ki se ga je 
udeležilo na tisoče ljudi iz raznih japonskih 
krajev, toplo pozdravili spodbudno pismo 
iz Jugoslavije.

Na zborovanju so sprejeli dve resoluciji, 
ki so ju poslali ženevski konferenci za-opu- 
stitev jedrskih poskusov in japonski vladi. 
Sprejeli so tudi deklaracijo, v kateri zahte
vajo čimprejšnjo sklenitev pogodbe o pre
povedi vseh jedrskih eksplozij in protesti
rajo proti atomski oborožitvi. "Odločili smo 
se, da bomo zaupali svojo bodočnost resnič- 
jio nevtralni politiki in da bomo ostali iz
ven blokov,« je rečeno v tej deklaraciji.

Z zborovanja so poslali poziv vsem na
sprotnikom jedrske oborožitve, naj sodelu
jejo na svetovni konferenci proti atomskim 
in vodikovim bombam, ki bo letos avgusta 
v Hirošimi.

SOLIDARNOST

°drodb ki jamčijo spoštovanje

fl5llS£55Bfr
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aioV fosioi-ainjh držav in za-

1050
letj

®sarstvo Mali je nastalo leta
in obstajalo vse do 17. sto- 

2 -a- Zajemalo je znaten de) 
cv^dne Afrike. Obdobje raz- 
j eta Je doseglo v trinajstem 
Čr ^*r'na.ist&m stoletju pod 
jNskitjig vladarjema Sudijatom 
Ted 0m in Kankanom Muso 

a' j e imela država Mali sti
sk Z ®vroPr’ nekatere evrop- 
čef de^ele pa so imele pri,njej 
sta° .®vo.ie diplomatske pred-

UNIVERZALNO ČISTILNO SREDSIVO, 
POTREBNO V VSAKEM GOSPODINJSTVU, 
PROIZVOD TOVARNE
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DOBITE V VSEH TRAFIKAH IN PRI DRUGIH PRO
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1 llll!llllll!llllllllilllllllllllllillilllllll!llllllllllllll!llllllllll!lllllll!llllllllllll!!llllllllllllllllllillllllllll!ll!lllill!lll!lllllllllllllllll!lll!ll!llllll!lll!lllillllll!llllllllllillllllill!ll!illl!!llllli!lllllllllllli?

To je velika beseda, ki mno
go pomeni in nalaga dolžnosti. 
Proletarska solidarnost je dolg 
do drugih in do samega sebe, 
obveznost, ki je polna bojev 
in podpore boju, solidarnost v 
orožju, peresu, misli, članku, 
čustvih, krvi, stavki, zdravilih, 
pesmi in žrtvah.

Solidarnost je prav tako sta
ra kot človeški rod, organizi
rani proletariat pa ji je dal s 
svojim bojem novo, globljo, 
bolj človeško vsebino. Soli
darnost je simbolizirana v ge
slu »-Proletarci vseh dežel, 
združite se!« Poosebljena je v 
srpu in kladivu, v tistih pe
tih baklah, ki se združujejo v 
en sam, plamen, v tistih rokah, 
ki se stiskajo na naslovnih 
straneh že porumenelih 5n še 
včeraj - tiskanih publikacij.

Delavski razred naše dežele 
lahko mirno stopi pred sodišče 
zgodovine. Zanj je solidarnost 
slej ko prej vodilo in nenehno 
merilo vseh nastopov in vseh 
akcij.

Delavske organizacije, tako 
politične kakor sindikalne, so 
ravnale v skladu s prepriča
njem, da je delavsko gibanje 
naše dežele sestavni del med
narodnega delavskega gibanja, 
da je med njima globoka. ne- 
razdružljiva povezanost, da so 
naši uspeh] hkrati tudi pri
spevek k mednarodnemu boju, 
sleherna nova pridobitev po 
vsem svetu pa pomeni oviro 
manj na skupni pot; k skup
nim ciljem. Ko so bili nekoč v 
vodstvu delavskih organizacij 
k nacionalističnim pojmova
njem nagnjeni ljudje, je glo
boko zakoreninjena mednarod
na zavest revolucionarnih mno
žic delavskega razreda zavest
no in spontano silila k pravil
ni, mednarodni usmeritvi sin
dikalnega gibanja.

Zavest solidarnosti in ob
veznosti do mednarodnega de
lavskega gibanja je prihajala 
do izraza tudi v prvih akcijah 
za združitev delavskega giba
nja, za združitev sindikatov 
pred štiridesetimi leti. Tudi v 
tedanjih bojih za demokrati
zacijo dežele, proti grozeči ne
varnosti lažnivega parlamenta
rizma, v hudih bojih na last
nih tleh je naš delavski raz
red podpiral delavske organi
zacije mnogih dfugih dežel in 
jih opozarjal na nevarnosti, ki 
so jim pretile. Ko je Komuni
stična partija v slindikatih 
kalila, vzgajala in pripravlja
la deset tisoče borcev za od
krito revolucionarno akcijo, je 
bilo vsakomur jasno, da ne gre
le za boj za lastno osvobodi
tev, marveč tudi za solidar
nost in za internacionalne 
dolžnosti do naprednih sil vse
ga človeštva. To sta najbolje 
potrdili narodnoosvobodilna 
vojna in revolucija.

Ko so v povojni graditvi 
rasle nove tovarne, ki so pro
izvajale nove izdelke, ko smo 
premagovali težave zaradi blo
kade, ko smo z lastnimi sila
mi uresničevali zamisli, to ni 
bilo samo uresničevanje de
setletja starih teženj, ne le 
kljubovalnost, temveč tudi do
kaz drugim in podpora nji
hovemu boju ter vsem tistim, 
ki niso bili prepričani, da je 
socializem mogoče graditi in 
zgraditi z notranjimi silami in 
po lastnih poteh. Uspehi . na 
tej poti so hkrati pomenili po
lom vsg tistih teorij, iti so na 
povedovale neuspeh sleherne 
dežele, ki ne uživa solidarno
sti drugih in »bratske pomo
či« od zunaj. Isti smisel so 
imeli in imajo naši delavski 
sveti, naši zbori proizvajalcev, 
naše demokratične oblike sa 
moupravljanja, hišni sveti in 
stanovanjske skupnosti. Vse.-to 
so ne le oblike, socialističnih 
družbenih odnosov pri nas 
marveč tudi naš prispevek v 
zakladnico mednarodnega so
cializma.

V teh pogojih se je oblico 
vala ;n preverjala nova vlog; 
naših sindikatov. Ne . da b: 
precenjevali pomen svojih iz
kušenj, lahko upravičeno re

čemo, da je sleherna nova iz
kušnja v razvijanju vloge in 
nalog sindikatov v sedanjem 
obdobju, sleherno iskanje in 
proučevanje novih funkcij sin
dikatov integralni del splošne
ga razvoja mednarodnega sin
dikalnega gibanja, ki mu so
dobni pogoji zastavljajo nove 
naloge in nove probleme.

Na tej osnovi se razvija 
mednarodno sodelovanje naših 
sindikatov, ker narašča naše 
zanimanje za gibanje in tež
nje v drugih deželah, prav kot 
se širi in krepi zanimanje sin
dikalnih organizacij drugih 
dežel za vse, kar se dogaja v 
naši deželi. Kakor se širijo 
oblike in vsebina sindikatov, 
tako naraščajo tudi potrebe po 
izmenjavi izkušenj, mnenj in 
stališč.

Internacionalistični dolg in 
solidarnost našega delavskega 
razreda in sindikatov prihajata 
do izraza tudi v neposredni po
moči in podpori boju delav
cev in njihovih organizacij v 
drugih deželah. Začenši uri 
velikih stavkah in demonstra
cijah julija 1919 mimo akcij 
za pomoč lačnim v Rusiji 
leta 1922, prek nesebične po
moči Albaniji v povojnem ob
dobju pa vse do nedavne po
moči alžirskemu ljudstvu v 
boju za osvoboditev so jugo
slovanski delavci in njihovi 
sindikati nenehno dokazovali 
svojo razredno solidarnost. 
Nepretrgana nit se vleče od 
časov, ko je Zveza delavcev 
Jugoslavije sprejela sklep, da 
bo vsak njen član prispeval 
deset dinarjev kot pomoč bol
garskim delavcem, ki so stav
kala v revolucionarnem vre
nju leta 1923, pa vse do po
moči stavkajočim na Japon
skem, v Severni Rodeziji, v 
Franciji. Italiji itd. v minulih 
letih. Enako pripravljenost 
na žrtve so pokazali delavci 
naše dežele, ko je bilo treba

braniti rusko revolucijo, orga
nizirati manifestacije za po
moč avstrijskim delavcem med 
vstajo leta 1934, organizirati 
pošiljanje prostovoljcev v 
Španijo med državljansko 
vojno in v drugi svetovni 
vojni pomagati partizanom v 

n . eželah.
Interiiorirmalizem asih sin

dikatov je prišel do izraza tudi 
v mednarodni akciji za reše
vanje Djure Keroševiča in 
drugih rudarjev leta 1922, 
dalje v našem vključevanju 
v velike akcije mednarodne
ga proletariata za rešitev ita
lijanskih delavcev, ki so bili v 
Ameriki leta 1927 po nedolž
nem obsojeni na smrt, dalje v 
podpori za rešitev delavskih 
borcev evropskih, afriških in 
daljnovzhodnih dežel. Dejstvo 
je, da to bili naši sindikat’ 
med ustanovitelji Prof interne 
neposredno po prvi svetovni 
vojni in Svetovne sindikalne 
federacije še pred zaključkom 
druge svetovne vojne, ker ,so 
bili na stališču, da morata 
dohiti mednarodno sodelova
nje in sindikalna solidarnost 
v določenem obdobju tudi ob
liko organizacijskega zdru
ževanja.

V svojem poprejšnjem in 
sedanjem mednarodnem so
delovanju so naši sindikati 
pokazali, da je za uresniče
nje solidarnosti v sedanjih 
pogojih nuj potrebna vi
soka stopnja strpnosti, razu
mevanja, pripravljenosti, da 
se odstranijo predsodki, in 
navezovanja medsebojnih sti
kov. Morda ni boljših rezul
tatov takih stališč in takšne 
politike, kot je bližnja ude
ležba predstavnikov skoraj 
40 najrazličnejših sindikalni1- 
organizacij evropskih, az''- 
slkih, afriških in latinsko
ameriških dežel na kongres. 
Zveze sindikatov Jugoslavije, 
ki bo te dni. Če oi ne bilo

pravilne internacionalistične 
politike, bi si le težko pred
stavljali, da bo . v Beogradu 
takšno zborovanje mednarod
ne solidarnosti.

Za naše pojmovanje int-r- 
nacionalizma je značilno, da 
smo v interesu solidarnosti 
tudi prekinili zapostavljeno 
sodelovanje, izstopili iz Sve
tovne sindikalne federacije, ko 
so v njej prevladale metode, 
nasprotne načelom, brez ka
terih 'ni resnične solidarnosti 
delavskega razreda. Jugoslo
vanski sindikati so nrav tako 
preprečevali pojave in po
stopke, ki so škodovali ne le 
mednarodnemu sindikalnemu 
gibanju, temveč tudi našim 
sindikatom, ker ie očitno, 'a 
ie sodelovanje sindika+»v in 
delavskega razreda v najšir
šem mednarodnem obsegu e 
glede na ideološka nasprotja 
in organizacijsko razceplje
nost zgodovinska nujnost in 
zahteva našega časa. Čeprav 
tudi zdaj obstoje številne ovi
re. ki premr^Heio in omeju
jejo obseg mednarodnega so
delovanja in internacionalnih 
zvez sindikatov vsega sveta, 
objektivna analiza potrjuje 
prepričanje, da bo zgodovina 
obsodila vse take pojave.

Zveza sindikatov Jugoslavi
je se je borila in se bori za 
določena načela mednarodne
ga sodelovanja • sindikalnih 
gibanj in devaskega razreda. 
Ta načela se čedalje bolj uve
ljavljajo in postajajo v med
narodnih odnosih nujnost. V 
dneh, ko naša komunistična 
avantgarda praznuje 40-letni- 
co, se lahko sindikati naše de
žele, ki dolgujejo zahvalo za 
svoje uspehe ter svojo notra
njo in mednarodno veljavo 
nrav njej. mimo ozro na nre- 
hojeno pot in na svoj prispe
vek našemu in mednaredne- 
mu boju za svobodo, mir in 
socializem. Ašer Delcon

DANSKA

SKRAJŠANI DELOVNI ČAS
Po pogajanjih in sporazumu, 

podpisanem med sindikalnimi in 
delodajalskimi organizacijam) 
je marca na Danskem prišlo do 
skrajšanega delovnega tedna v 
več industrijskih panogah. De
lovni teden so skrajšali cd 48 
na 45 ur v tovarnah konfekcije, 
pohištva, v papirnicah, lesni in
dustriji in večini transportnih 
panog.

Akcija sindikatov je usmerje
na tudi na skrajšanje delovne
ga časa v posameznih panogah 
kovinske in strojne industrije 
Ker pa je v teh industrijah 
skrajšanje delovnega časa po
vezano tudi s posebno vskla- 
ditvijo tehnološkega procesa, so 
se sporazumeli, da bo do skraj
šanja prišlo v daljšem obdobju 
Vendar mora na zahtevo sindU- 
data do tega priti najkasneje v 
treh letih.

ZDA

STAVKA
V GUMARSKI INDUSTRIJI
Več kot 25.000 delavcev, za

poslenih v industriji gume in 
kavčuka v ZDA, je začelo stav
kati. V obratih družbe United 
States Rubber Company« v de
setih zveznih državah so zaradi 
Uavke docela ustavili delo.

Delavci so bili prisiljeni sto
riti ta korak zato. da bi daii 
družbi vedeti, da ne bodo opu
stili zahtev ki so jih izrazili na 
Dogajanjih o sklenitvi kolektiv
nih pogodb. Na prvem mestu 
med temi zahtevami ie- ookoj- 
ninsko zavarovanje.

JAPONSKA

ZAHTEVE PO P0VIŠICI
Več japonskih Industrijskih 

oanog so zajele stavke. Delavci 
'.ahtevajo boljše delovne pogo
je in višje plače. V papirnicah 
ie zdaj prišlo do splošne stavke.

da bi podprli delavce iz druž
be »Odzisejsi«, ki stavkajo že 
več mesecev. Pidjetja te druž
be v mestu Tomakomi, sredi 
šču japonske papirne industri
je, so docela ustavila delo. V 
stavkovno akcijo so se vključil! 
tudi svojci stavkajočih.

Ko ie nacionalna federacija 
delavcev papirniške industrije 
razglasila splošno stavko, so de
lodajalci brž n;-i, ovedali 600 je
nov povišice mesečno Toda 
smdikat je izjavil, da ne bo 
opustil zahteve, da je\ treba 
plačo zvišati za 2000 ienov. Do
kler ta zahteva ne bo izpolnje
na, ne bodo nehali stavkati.

METALURGI NE POPUSTE
Ze več kot sedemdeset dm 

traja obsežna akcija metalur
gov, ki zahtevajo višje plače. V 
tem času je šestkrat prišlo do 
splošne stavke, v vsej deželi pa 
je bila vrsta manjših stavk in 
akcij. Sindikat metalurgov je 
enotno zahteval, naj delavcem 
zvišajo plače za 2000 jenov me
sečno.

Delavske zahteve vztrajno od
klanjajo. čeprav je škoda zara- 
dj stavk zelo velita. Cenijo, da 
so dosedanje izgube, ki so po
sledice stavk, že presegle 1,3 
milijarde jenov.

ZAHODNA NEMČIJA

ŠTIRI MESECE STAVKAJO
Do redkega primera stavkov

ne vztrajnost; in solidarnosti 
je prišlo v steklarski industri
ji v Gengenbachu v Zahodn' 
Nemčiji. Tam delavci stavkajo 
že več kot štirj mesece, ke; 
diružba Pfeller noče ugoditi nji
hovi zahtevi Po zvišanju mezd.

Spor je nastal ob sklepanju 
nove kolektivne pogodbe. Sindi
kat delavcev kemične in kera
mične industrije je, izražajo.’ 
želje delavcev v steklarni, za
htevaj povišico dvajset pfeni- 
gov na uro Zahteva ni bila 
sprejeta in tako so delavci za
čeli stavkati. Niti delavci nit'

delodajalci ne popuste in tako 
traia stavka že štiri mesece.

KOSTARIKA

SKRB SINDIKATOV 
ZA PODMLADEK

Izvršni komite generalne kon
federacije dela Kostarike je za
čel posebno akcijo, posvečeno 
delu z mladino. Na enem izmed 
zadnjih sestankov izvršnega ko
miteja so razpravljali o teh pro
blemih in sprejeli načrt akcije. 
Več sklepov predvideva, da bo
do sindikalne organizacije bolj 
skrbele za delo med mladino.

Podroben načrt generalne 
konfederacije predvideva pred
vsem ustanavljanje mladinskih 
komisij v vseh sindikalnih fe
deracijah. Te komisije - naj bi 
organizirale raznovrstno dejav
nost delavske mladine, pred
vsem športne in kulturne prire
ditve. Njihova posebna naloga 
bo zbuditi med delavsko mladi
no čimveč zanimanja za delo in 
dejavnost sindikatov in priteg
niti več mladih ljudi kot doslej 
v sindikalne organizacije. V ta 
namen bodo priredili več semi
narjev in tečajev.

Razprava o sodelovanju 
francoske levice

Iz Pariza poročajo, da je 
Unija demokratičnih sil spre
jela vabilo francoskih komu
nistov na sestanek zastopnikov 
obeh strank, na katerem naj bi 
se sporazumeli o »morebitnih 
skupnih akcijah«. Čeprav Unija 
izključuje možnost vsakega 
sporazuma o splošni politični 
akciji, vendar izraža zadovolj
stva nad akcijslMn sodelova
njem med levičarskim] stran
kami — komunisti, avtonomnimi 
socialisti in Unijo, -v nekaterih 
primerih pa tudi med radikali 
in socialisti.

0DELAVSKA ENOTNOST — štev. 15 — 18. april 1959



KAJ SMO VIDELI IN ZVEDELI NA ZAGREBŠKEM VELESEJMU

Nov veter
v tovarnaii perila

rvi vtis je važen. Na srečo ni vedno
Jr®’ odločilen. In prvi vtis v paviljonu 

tekstilnega blaga in konfekcijskih 
izdelkov na zagrebškem velesejmu je bil 
vse prej kot prijeten. Zlasti, če si prišel tja 
iz paviljona skrbno izbranih in lepih obrt
nih izdelkov (ponoven dokaz, da eksistenčni 
boi ugodno vpliva na kvaliteto proizvodov!). 
Takoj ob vhodu se je kdo ve po čigavi za
slugi šopiril pravcati štant: nič kaj pri
vlačne punčke raznih dimenzij in druge 
igrače, nokaj lesene in kovinske galante
rije, in da bi bila podoba štanta popolnejša, 
še ducat obrtno izdelanih otroških oblačil. 
Manjkali so samo še molki in lectova srca. 
Nad vsem tem pa velik napis: »Galis«, tr
govsko podjetje z igračami in galanterijsko 
robo na debelo. Slovenski obiskovalec je 
najbrž ob tem paviljonu zatajil svojo na
rodnost ...

Da, prvi vtis je važen, ni pa zmeraj od
ločilen. Tudi v tem paviljonu so ga zabri
sali novi, lepši vtisi.

Za Galisovim štantom so se na ogrom
nem razstavnem prostoru usidrala razna 
hrvaška in srbska podjetja. Tekstilne tovar
ne, predvsem pa tovarne trikotaže in vol
nenih izdelkov. Slovenija je malo prispe
vala za ta paviljon, ker pač lahko proda, 
kar proizvede. Zastopniki slovenske triko
taže in volnenih izdelkov še vedno hodijo 
z razdelilniki k trgovskim podjetjem in po
jasnjujejo: »Toliko in toliko smo namenili 
vam:« In trgovska podjetja so hvaležna, da 
sploh kaj dobijo. Čez nekaj let bo drugače. 
Tudi zagrebški spomladanski velesejem je 
to potrdil. Tovarne trikotaže in volnenih 
izdelkov iz bratskih republik zmeraj resne
je tekmujejo z nami. Ne samo v ličnosti iz
delkov. Tudi v cenah.

Tovarna volnenih izdelkov »Zefir« iz 
Sombora, ki je dbbila letos na Sejmu mode 
srebrno kolajno, proda že polovico jopic in 
puloverjev v Slovenijo. Zalaga v glavnem 
manjša mesta, prodira pa že tudi v Maribor 
in Ljubljano... Na Zagrebški velesejem je 
poslala celo manekenko. Na željo kupcev 
in gledalcev je prikupno mlado dekle po
merjalo razstavljene pletenine.

Spet: pokaži kaj znaš!
Vsi razstavljavci seveda niso bili tako 

podjetni. Medžimurska trikotaža, tovarna 
nogavic, ženske in otroške trikotaže iz 
Čakovca se zgledujejo po naših razstavljav
cih. Čudovite garniture ženskega perila z 
bogatimi čipkami so bile le dobra očesna 
paša.

»Kako naj sklepamo pogodbe, če ne 
vemo, koliko perlona bomo dobili iz tujine 
in po kakšni ceni?« je rekel zastopnik pod
jetja.

»Zakaj pa potem razstavljate izdelke iz 
perlona?«

»Naj vidijo ljudje, kaj znamo delati.«

»Pa tele otroške bombažne pletenine? 
Koliko stanejo hlačke z jopico?«

Zastopnik je okleval z odgovorom:
»Mislim, da ... sicer pa pridite raje čez 

kajre pol ure. Jaz sem samo zastopnik za 
Zagreb. Medtem bo prav gotovo prišel kdo 
iz tovarne^ Ta bo natančneje vedel za 
cene.«

Toda čez pol ure je bil še vedno sam 
tam. In čez dve uri tudi.

Proizvodni rebus
Tovarna pletenin »Novigrad« je poleg 

jopic razstavljala zanimivi komplet: plašč in 
obleko za 19.400 dinarjev. Čez kak mesec 
bo s takšnimi kompleti različnih pastelnih 
barv založila tudi naše trgovine. Ljubljan
ska tovarna »Angora« prodaja komplete po 
28.500 dinarjev. Morda so res iz boljše vol
ne, skoraj gotovo pa z boljšo kvaliteto iz- 
delavnega materiala ni mogoče opravičiti 
9.100 dinarjev razlike v ceni. Čuden rebus, 
ki ga bo mogoče rešil sam kolektiv. »Ango- 
re« ali pa morda — potrošniški sveti.

Bele vrane in o esportu
Ženska konfekcija se tudi v drugih re

publikah nekam enostransko razvija. Če 
sodimo po spomladanskem velesejmu v 
Zagrebu, se bogati predvsem izbira plaščev, 
raznih jopičev in bluz, medtem ko je to
varniško proizvedenih poletnih in toplejših 
ženskih oblek malo v prodaji. Na velesej
mu so bile tako rekoč bele vrane. Ena iz
med njih je bila še posebno nenavadna. 
Znana zagrebška tovarna DTK (Domača 
frjorniea rublja), ki izdeluje predvsem mo
ške srajce, je v zastekleni omarici razsta
vila ljubko žensko obleko iz pralnega bla
ga. Verjetno jo je malokdo opazil, ker so jo 
razstavljavci kakor iz sramu potisnili ne
kam v kot in zraven s skromnimi črkami 
napisali: ekspert.

Vse vprek ugotavljamo, da primanjkuje 
cenene in hkrati lepe konfekcije. Zato za
čuden obstaneš pred tem izvoznim mon- 
strumom DTK. Še bolj obstrmiš, ko ti po
vedo, da je DTR izvozila tisoče in tisoče 
poletnih oblek na Švedsko po nič manj in 
nič več kot 1.500 dinarjev. In da bi ta to
varna lahko proizvedla dnevno 2.000 po
dobnih oblek za domače tržišče, če bi našla 
odjemalce. Toda naša trgovska podjetja se 
za nonudbo nisr ogrela.

Škoda, da niso v tej tovarni malo bolj 
iznajdljivi. Lahko bi si privoščili majhen 
poskus, ki jih ne bi stal veliko več kot nič. 
V kaki prometni zagrebški ali ljubljanski 
ulici naj bi razstavili nekaj takšnih oblek 
in nad njimi z velikimi črkami napisali 
ceno: 1.300 dinarjev. (Zastopnik DTR je 
namreč rekel, da bi bila lahko prodajna 
cena teh oblek doma celo za 200 dinarjev 
nižja.)’ Prepričani smo, da bi bile v nekaj

Presenečenje zagrebške tovarne »Ramensko«: lahke lepe in praktične poletne obleke iz umetnih vlaken samo po 6000 in 7200 din! 
Obleka na levi — izvozna posebnost DTR. Stane samo 1500 din zatujino, doma pa bi jih lahko prodajali po 1300 din in, seveda, če bi 
jih trgovska podjetja naročila. Tovarna izvaža tudi ostala oblačila, ki jih vidite na sliki.

minutah vse razstavljene obleke razproda
ne.

Kdaj neki bo uho naše trgovinske mre
že prisluhnilo tudi željam potrošnikov in 
ne samo žvenketu v svojih blagajnah?

Majhen dokaz 
o skritih rezervah

Verjetno se tudi v DTR trudijo, da bi 
odkrili skrite rezerve 'in ugotavljajo, da jih 
ni. Toda že preprosta primerjava režijskih

stroškov med DTR in »Kamensko« da slu
titi, da imajo prav. Pri njih gre za izdelavo 
okoli 30% vseh proizvodnih stroškov, med
tem ko se v tovarni »Ramenska« tako iz
koristili skrite rezerve, da zajemajo delo 
in drugi stroški komaj 13% polne lastne 
cene, ostalo je izdatek za metrsko blago in 
pribor, kot so gumbi, sukanec in podobno.

Še nekaj: vis razstavljavci lahke kon
fekcije na zagrebškem velesejmu so za
trjevali, da so pocenili svoje izdelke za 
8%. Razveseljivo je tudi, da nadzorujejo, 
če jih je v skladu s tem pocenila mala

/

prodaja. Seveda niso pri tem vse enako 
vestne in ne gledajo enako skrbno na po
trošnikov žep in morda tudi na — lastni 
ugled!

Za perilo in pletenino na splošno lahko 
rečemo, da se prilagajajo našim potrebam 
in okusu. Tovarne izdelujejo v glavnem 
srajce modernih krojev in, kar je še celo 
pohvalno, veliko praktičnih športnih srajc. 
Sicer pa je to njim samim v prid, saj laže 
prodajajo po novem krojene izdelke kot 
staromodne.

Mariola Kobal

Boljše in cenejše
■BP3P upec — predstavnik trgovskega pod- 
Jri vsak po svoje ogledujeta razstav- 
" jetja — 'in navaden obiskovalec 

Ijene predmete in ocenjujeta veselejem.
Kupec si kar se da natanko ogleda vsako 

blago, se zanima za vse vijake pri stroju in 
če je le mogoče, potegne nitko iz tkanine, 
jo razvije in upogiba, ali je cena blaga 
pravšna ali ne, vpraša, koliko ga lahko 
kupi in kdaj ga dobi in si seveda v belež
nico skrbno zapiše naslov podjetja. Razum
ljivo. Mačka v vreči noče kupiti in zato je 
tako dosleden.

Navaden obiskovalec pa prepušča očem 
polno svobodo, se naslaja ob barvah in 
vzorcih in si želi — čimbolj debelo denar
nico. da bi lahko prej ko slej uresničil 
svoje številne želje. Naslov razstavljavca 
mu ni mar in ga prebere le slučajno.

Čeprav nisem bil predstavnik grosistič
nega podjetja, temveč obiskovalec velesej
ma druge vrste- sem se uvrstil med tiste v 
prvi vrsti. Ogledoval sem si tkanine, kon
fekcijo, seveda zelo natančno, in potem — 
obstal kot uročen pred dvema razstavnima

■■^1 omltlica »Na pravi poti ste ...« 
je ubrana na dobro struno! Ne 
toliko zavoljo Maroške, znane 

tovarne likerjev iz Zadra, kolikor zaradi 
naše prehranske industrije na splošno; 
v njenih razstavnih prostorih zaživi obi
skovalec v vsem svojem bistvu kot — 
potrošniki

Bolj kot kjerkoli, se v tem paviljonu 
zanimajo ljudje za cene, se zadržujejo 
ob raznih embalažnih novitetah, živo 
razpravljajo in primerjajo, hvalijo! Raz
stavni prostor je podoben zaviti ulici, 
natrpani na obeh straneh z izložbami. 
V raznobarvnih odtenkih fluorescenčnih 
luči vabijo izdelki znanih domačih to
varn. Težko bi presodil’ katero okence 
je okusneje opremljeno!?

Da bi ujel v uho slab pomen besedi 
»Saj tega pri nas ne dobiš!«, se ne zgo
di! Pogrešaš pa vendarle noviteto! Naj- 
razveseljivejša je vsekakor novost indu
strije Sljeme: pripravljena kosila. Okus
no embalirani okrogli in pravokotni za
vitki z raznimi jedmi vzbujajo pozor
nost! Cene polkilogramskega zavitka se 
gibljejo med 70 in 150 dinarjev. Vse
bina: meso z rižem, musaka, testenine, 
skratka jedilni list domačega okusa. Ze 
danes dnevno nudi Sljeme Zagrebčanom
1.000 pripravljenih opoldanskih obro
kov. Užitni so sicer samo 4 dni, kar pa 
za zdaj še grer ker vse zavitke mimo
grede razprodajo. Ko bo Sljeme dogra
dilo nov obrat v svojem kombinatu, bo 
dnevno proizvajalo 40.000 obrokov in s 
t^m znatno razbremenilo gostinsko mre
žo in zadovoljilo interesenta.

Zadovoljstvo vzbuja tudi Makedonija 
' s svojim rižem v barvastih vrečicah. To 
je domači riž, katerega odliki sta: soč
nost in trdnost. Tovarna ga je začela 
šele pred ‘dvema mesecema strojno za
vijati, a nas je vendarle še pred vele

sejmom seznanila s svojo novostjo. Riž 
v zavitkih je najboljše kakovosti, pre
čiščen in, kat pravijo, »glaziran«. Mar
sikatera gospodinja se bo odločila zanj, 
čeprav je nekoliko dražji. Napoved 
predstavnika razstavnega prostora, da 
bo Makedonija s svojo proizvodnjo riža 
še v letošnjem letu povsem zadovoljila 
domače potrebe, je vsekakor razvese
ljiva. Trgovsko podjetje iz Mosta na 
Roči je naročilo v daljni Makedoniji 50 
ton riža, embalirala ga bo Emajlirka v 
Ljubljani. Vse torej kaže, da tega ži
vila ne bomo več uvažali iz Italije. 
Utegne pa se zgoditi, da ga bomo za
čeli cčlo — izvažati!

Trgovine s ■ samopostrežbo dobivajo 
vse večji pomen. Njihovemu poslovanju 
pripomore prehranska industrija z do- 
btavo že stehtanih in lepo zavitih hranil’ 
na primer riža! Sicer pa morajo imeti 
takšne trgovine malone poseben oddelek 
za pripravljanje raznih količin hrane, 
tako da ima kupec kar se da pestro iz
biro. Ob tem se vzbudi vprašanje, ali 
bodo tudi druge naše tovarne prišle 
trgovini nasproti, n. pr. tovarne slad
korja! No, predstavnik Beograda najde 
hitro odgovor. Takole pravi: »Če ima to
varna dnevno 35 ali 40 vagonov prome
ta, se ne more ukvarjati s tolikšnimi 

drobnjarijami, kot je parkiranje! Mogoče 
kdaj pozneje ...!

Tu sklepajo pogodbe, pletejo se raz
govori med raznimi predstavniki potroš
niku v prid. Predvsem pa se podjetja od 
podjetij uče, si'ob primerjavi bistrijo 
poglede na kakovost raznih proizvodov 
in predvidevajo morebitne spremembe 
glede na trgovino in njene potrebe.

Predstavnik Dubrave je takole odgo
voril na vprašanje, kako je s prodajo 
robe: »Slovenci so hudo previdni pri na
kupu. Kupujejo malo, plačajo pa takoj!

Zgodi se celo, da nas terjajo za račun. 
Mnoga podjetja iz drugih republik ku
pujejo vse, kar jim ponudimo, naročijo 
ogromne količine, kar se pa poravnave 
dolga tiče, se moramo skoraj vselej po
služevati posrednika — sodnije! Kljub 
temu se nam to bot) izplača!«

Tovarišu sem se predstavil kot novi
nar in verjetno je vedel, da ne sprašu
jem zgolj iz »privatne« radovednosti, a 
se je dokaj iskreno razgovoril! Mislim, 
da je imel dobrohoten namen. Njegove 
besede so bile odkritosrčna pohvala naši 
trgovini’ ki pomiri potrošnika, kadar 
nenadno zmamjlka tega ali onega! Se 
zmerom je boljši takšen nakup kot pa 
vsiljevanje stare, neužitne »margarine«, 
s katero se je trgovska mreža preveč 
založila.

Velik del prostora je zavzemala pre
hranska industrija konservirane hrane, 
mesa, sočivja. Ponavljajoči motiv je — 
juha v vrečici — pa naj bo z napisom 
Argo, Dubrava ali Franck! Potrošnik jo 
dobro pozna in marsikatera gospodinja 
se z njo pohvali. O kvaliteti ni da 
bi govoril! Toda — o ceni bi bilo dobro, 
da bi se predstavniki Argo, Francka in 
Dubrava kdaj pomenili med seboj!

Zgodbica je stara zdaj že več kot leto 
dni: Dubrava je sicer iznašla patent, a 
Argo je za juho pred njo ponudil visok 
rabfvt! jNo, Argo juha je šla v prodajo! 
Nenadoma pa se je pojavil Franck! Čb 
je hotel najti posrednika za svoj pro
izvod, mu je moral ponuditi zaslužek. 
Trgovini je dat višji rabat kot predhod
nik, pa se je spet pojavil tretji, Dubra
va... Na velesejmu razstavlja juhe tudi 
Podravka, to je že četrti! Kolikšen je 
šele njen rabat!

Predstavnik Francka pravi: »Potroš
nik bi lahko dobil našo juho najmanj za 
15 dinarjev ceneje, toda... !«

Predstavnik Delamarisa odgovarja: 
»Mi pakiramo v impregniran papir, ki 
ustreza higienskim zahtevam, drugi pro
dajajo svoje juhe v aluminijastih zavit
kih, ki jih uvažamo in izdajamo zanje 
devize! Od tod visoke cene!« 
Predstavnik Dubrave: ». • -saj itak vse 
prodamo!«

Skratka, začaran krog! Naj neki bo 
rekel četrti! Potrošnik kupuje in bo ku
poval’ kajti polpripravljena hrana je 
ekonomična. Nemara pa bi bilo dobro, 
če bi se predstavniki na velesejmu v ne
komercialnih dneh le kdaj usedli skupaj, 
in se malce pomenili tudi o stvareh, ki 
se ne tičejo samo njihove blagajne! 
Konkurenca naj ne bo v višanju rabata, 
pač pa v kakovosti, teži, ceni! Tedaj šele 
bomo lahko končali našo beležko tako, 
kot smo jo začeli: »Na pravi poti ste!«

Vendar, novosti ni bilo! Tako rekoč 
nič novega v prehranski industriji, ra
zen dveh, treh izjem. Menda še 'nismo 
na pravi poti? Dušam Kralj

prostoroma v “tako imenovanem tekstilnem 
oddelku. Zazrl sem se v naslove dveh ozi
roma več podjetij. Na desni je pisalo:

© »Kooperativa« — Poslovno združenje 
tekstilnih tovarn »Horac« — Travnik, 
»Franjo Kluz« — Beograd in »Jadran« — 
Parast pri Boki Kotorski. Pri sosedu .pa 
»Tekstil commerce«, prodajno podjetje po
slovnega združenja tekstilne industrije le- 
skovačkega bazena.

Obstal sem ob teh naslovih, kajti kaj po
dobnega doslej ni bilo v navadi v tej stro
ki. Na dosedanjih velesejmih pred letom, 
dvema so se predstavila podjetja, združena 
le pod naslovi »Maris«, »Eka« in »Stan
dard«. (Ta so' skupno razstavljala svoje 
proizvode za široko potrošnjo, to je, pral
ne stroje, hladilnike in druge gospodinjske 
naprave.) Tokrat, na spomladanskem za
grebškem velesejmu, pa novost:

© Različna tekstilna podjetja so nasto
pila pod okriljem svojega poslovnega, zdru
ženja.

Beseda je dala besedo in razpletel se je 
pomenek o delu in izkušnjah tekstilnih 
podjetij, združenih pod naslovom — po
slovno združenje.

Tam. kjer so tri tovarne, čeprav daleč 
vsaksebi, nastopale skupno, so dejali, da 
pravzaprav ne morejo nič povedati o svo
jih izkušnjah. Šele pred letom dni so osno
vali to združenje. Dve tovarni izdelujeta 
perilo in konfekcijo in ena izmed njih se 
Ukvarja tudi s čevljarjenjem.

»Kot vidim, je proizvodnja raznolika in 
zanima me, kje je stična točka za vse, če
prav ste tako daleč vsaksebi?«

O PRODAJA: »Kot vidite, nastopa naše 
poslovno združenje pri prodaji proizvodov 
za vse svoje člane. Toda ne samo to.

# MODELARKA: Skupno modelamico 
imamo. V Beogradu je. Strokovnjaki iz 
tekstilne In čevljarske industrije izdelujejo 
modele. Ko so pripravljeni za spomladan
sko, zimsko ali letno sezono, jih na skup
nem sestanku tehničnega vodstva ocenju- 
jemo. Tehnično vodstvo vsake tovarne iz
bere določene modele.«

»In stroški? Kako je s stroški za to 
skupno modelamico?«

»Vsaka tovarna da za vzorec toliko kot 
stane. Na videz nič ne prihranimo. In ven
darle, če ne bi Imeli skupne modelame, 
potlej bi bila v vsaki tovarni zase in stro
ški bi bili večji.«

»In vaš cilj?«

• SPECIALIZACIJA: »Vse to je zače
tek. Naš cilj pa je specializacija proizvod
nje, in na osnovi tega zvišanje storilnosti, 
znižanje.cen. Svetujemo vam, da se zgla
site pri sosedu, tam imajo že več izkušenj.«

Kat rečeno, je »Tekstil commerce« pro
dajno podjetje poslovnega združenja tek
stilne industrije leskovačkega bazena.

12 tovarn, združenih v skupnost, je pred
stavljalo to prodajno podjetje. Različne 
tekstilne proizvode proizvajajo v vseh teh 
tovarnah in vendar, kot so mi zatrjevali, 
so našli pri reševanju številnih zamotanih 
vprašanj skupni jezik v okviru svojega 
združenja.

O INVESTICIJE IN REKONSTRUKCI
JA: »V našem združenju se vsi skupaj do
govarjamo o investicijah in o rekonstrukciji 
tovarn. Če je treba izdelati elaborat za re
konstrukcijo, opravi to združenje. Seveda 
se prej o tem pomenimo.

• SKLAD ZDRUŽENJA: Vsako podjetje 
plačuje v sklad združenja 20 odstotkov svo
jega čistega dohodka za rekonstrukcijo in 
skupni znesek dobi podjetje, ki je rekon
strukcije najbolj potrebno.

• NAKUP IN PRODAJA: Skupno naku
pujemo surovir^ prek našega prodajnega 
podjetja in skupno prodajamo naše proiz
vode. Tudi šolanje kadrov je naša skupna 
stvar.«

»Skupno kupujete in skupno prodajate. 
In kako je s stroški, kako s predstavni
štvom vsake posamezne tovarne... ?«

»Vsaka tovarna daje en odstotek rabata 
pri blagu prodajnemu podjetju in le-to 
krije s tem vse svoje poslovne stroške, 
stroške trgovskih potnikov, predstavništev 
v posameznih mestih, stroške za skupen

Prikupna manekenka z modne revije na 
zagrebškem spomladanskem velesejmu 
prikazuje plašč domače tovarne »Vesna«* 
ki v proizvodnji ženske konfekcije P°" 

meni res — vesno.

nastop na velesejmih, kot je tale v Za
grebu.«

»In nadaljnja naloga poslovnega zdru
ženja?«

• PREDVSEM SPECIALIZACIJA: »To 
je naš smoter, toda ta stvar ni lahka. Ven' 
diar upamo, da si bomo tudi tu utrli P°'l‘ 
Če bomo izdelovali v vsaki posamezni 
vami predvsem tiste izdelke, kjer lahko 
proizvodnja in storilnost občutno porasteta, 
bomo izdelovali še boljše blago, us^rf® 
bomo potrošniku, ker bo lahko kupil dobr 
blago po primerni ceni.«

Povprašali smo predstavnike naših t® 
stilnih tovarn, kako je s poslovnim zd1"11 
ženjem pri nas v Sloveniji.

V posameznih podjetjih so zatrjevali, 
so se o teh stvareh že dogovarjali, da jj, 
stična točka za vsa podjetja nakup sur0 ia- 
in obnova zastarelih naprav, potlej spe ^ 
liizacija itd. Iz razgovorov pa je bilo e 
razbrati, da se stvar ni premaknila z jj, 
točke. Na dosedanjem združenju '^■eksV »aj 
podjetij so sestavili in razpustili že r- 
komisij, ki so te stvari proučevale in 
pravljale ustrezne predloge.

Peter Dom**
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S. KOSLAV
Petru so se prehitevale misli. Spomnil se je, kako 

je po konferenci s komandirji in .komisarji ponosno 
razmišljal o pravilnosti svojega sklepa, da bi zbrali 
ves odred v Veljunovu. Miloš je takrat rekel: »Peter, 
žele zdaj vidim, kakšnega komandanta smo dobili. Ob 
tebi se je vredno vojskovati.« Pa zdaj? Kakšna ne
umnost, neodpustljiva naivnost! Prepričan je bil, da 
ne bi ravnal tako niti najmlajši desetar v njegovem 
vodu.

Ozrl se je in spoznal, da se je zdanilo. Na Budački 
gradini so grmele topovske granate, v dolini na oni 
strani Skundričeve glavice je bilo kdaj pa kdaj slišati 
strojnične rafale in posamezne strele iz puške. Nena
doma se je na vrhu hriba nad njim oglasila strojnica, 
vmes pa so odjeknile bombe. Potem je bilo spet vse 
tiho. »Tipajo, hudiči,« je pomislil. »Ko bi le prvi re
zervni vod prišel o pravem času!«

Na vrhu vzpetine je Peter opazil dva borca.
»Kaj delata?« ju je vprašal.
»Opazujeva, tovariš komandant,« mu je odgovoril 

starejši. Mlad fant zraven njega je molčal.
»Poslušaj,« se je Peter obrnil k njemu in zlezel iz 

sedla. »Tu imaš konja. Brž po pobočju do doline! Po 
najkrajši poti pripelji vod sem gor. Našel ga boš...«

Fant je pogledal nemirnega konja, zamahnil z roko 
in odvrnil:

»Bom raje peš, tovariš komandant! To bo hitreje.«
V velikih skokih se je izgubil med grmovjem na 

pobočju.
Peter je spustil konja starejšemu partizanu in šel 

v gozdiček. Komandir Lovrin in komisar Marko sta 
sedela na podrtem hrastovem deblu.

»Tovariš komandant, manjša skupina ustašev je 
skušala priti sem gor. Odbili smo jih,« je rekel komi
sar in si popravil pas.

»Takoj vsak na svoje mesto,« je ukazal Peter. 
»Pripravite bombe! Zdi se mi, da bo sovražnik napadel 
na tem odseku. Drugega izhoda nima. Tudi prvi vod 
bo takoj tu.«

Od borca do borca je šel glas: »Komandant odreda 
je tu. Komandant odreda je tu!«

Megla zgoraj ni bila gosta in težka, marveč vodeno 
belkasta, vendar na robu, gozdiča nisi videl dlje kot 
trideset metrov pred seboj. Spodaj v globeli je bilo vse 
tiho. Peter je opazil pet trupel pred četno bojno črto. 
Vprašal je:

»Ali ste jim pobrali orožje in strelivo?«
Komisar Marko, ki je stal za sosednjim drevesom, 

je odgovoril: »Smo, komandant Imeli so vsak po tri 
bombe, take z žličkami. Glej!«

Peter je vzel v roko sivo, zbrazdano obrambno 
ročno granato in se zagledal vanjo. Tisti trenutek je 
po pobočju odjeknil klic »Hura!« Iz megle se je utrgala 
dolga vrsta ustašev.

Tekli so sklonjeni naprej in vmes streljali. Po go
zdiču je odmevalo. Zdelo se je, kakor da nevidni sovraž-, 
nik strelja od zgoraj in iz zaledja. Partizani pa so že 
dobro poznali zvok dumdumk, ki so eksplodirale ob 
Vejevju. Rezko so se oglasile. Ustaši so padali, vendar 
so mnogi spet vstali in se bližali v dolgih skokih. Peter 
je počenil za drevo, izvlekel prstan, ki je zapiral 
žličko na ročni granati, zamahnil in jo zagnal:

»Bombe!«
Druga za drugo so odjeknile eksplozije. Vlažne 

krpe zemlje so se pomešale s kosi človeškega mesa, iz 
dima pa so še kar naprej po vseh štirih lezli ustaši 
Nad Petrovo glavo je švignilo nekaj in padlo v jarek 
za njim. Stisnil se je k tlom. Gozdič je odmeval od 
eksplozij. Blato je padalo na borce. Peter je naravnal 
brzostrelko proti močni postavi, ki je zrasla iz zemlje 
nekaj korakov pred njim, pa je že padla kot kamen. 
Pogledal je na desno in videl komisarja Marka, ki je 
stiskal kopito puške k licu. Zdelo se mu je, kakor da 
se Marko smehlja.

Prvi ustaški napad so odbili, na levem krilu čete 
Pa so bile eksplozije ročnih granat čedalje pogostejše. 
Slišati je bilo krike in klicanje. Pritekel je borec. S 
krvavo roko si je obrisal čelo in zadihano zaklical.

»Pri drugem vodu so vdrli! Za hrbtom prihajajo 
skozi gozd!«

Peter je stisnil zobe in pogledal Marka. Sele takrat 
je opazil, da komisar še vedno stiska puško k licu. Strel, 
ki je podrl ustaša v trenutku, ko je ta napadel Petra, 
le bil zadnji, kar'jih je komisar Marko, fant brez 
Priimka, izstrelil na sovražnika. Nikoli' ne bo vedel, da 
je s tem zadnjim strelom ubil »slovitega Ljubo«, je 
Pomislil Peter. ' ;'

Pa ni bilo časa za razmišljanje, Peter je skočil:
»Vsak drugi za menoj. Ostali naj bodo tu.« Njego

vemu glasnemu klicu se je odzvalo sedem borcev, ki so 
* sklonjenimi hrbti stekli za Petrom. Ta je skočil nekaj

Mm*

korakov, nato pa je legel za -drevo. Borci so se raz
vrstili na obeh straneh.

»Prvi vod naprej! Juriš!« je odmevalo po gozdiču. 
Streli iz pušk in brzostrelk so se pomešali s klici. 
»Primi ga živega! Vdaj se!« Petru je začelo srce moč
neje utripati. »Prišli so, prišli so o pravem času,« je 
radostno pomislil.

Tudi dolina na desni je oživela. Med streli je bilo 
slišati klice: »Vdaj se!« Miloš je vodil prvo četo v 
napad.

»Počasi naprej,« je rekel borcem, vstal in jim z 
roko dal znamenje. V ustih je čutil grenak okus po 
zemlji.

Ko je sonce pokukalo izza oblakov, je bila vojna 
vihra v glavnem mimo. Kdaj pa kdaj je odjeknil v 

. gozdu še kak strel ali klic.
Z Budačke gradine, ki je bila vsa v dimu, se je 

oglasila težka strojnica, takoj za njo pa kot odmev 
lahka strojnica med slivami. »Tam je izvidniški vod,« 
je vedel Peter. Izvidniki so tolkli manjšo skupino usta
šev, ki so prišli od Bosničevega gaja in skušali zlesti 
na vrh Kekičeve vzpetine. ,

Peter in Miloš sta sedela na podrtem hrastu. Zra
ven njiju je stal komandir Mile Lovrin, ves žalosten 
in pobit. Le njegova četa je imela izgube: štiri mrtve 
— med njimi je bil komisar Marko — in šest ranjencev.

»Tako je, da,« je govoril komandir Mile bolj sam 
zase kot za onadva. »Komaj se na koga navadiš in ga 
vzljubiš, pa odide za vedno. Eh, Marko, Marko...«

»Komandir Lovrin!« je Peter prekinil njegovo 
glasno razmišljanje. »Prevzemi vse ujetnike In pelji 
četo onstran Veljunova! Uredite se v gozdu nad vasjo.« 
Razgledal se je po nebu in dodal: »Lahko bi prišla 

letala.«
Mile Lovrin je kot brez volje dvignil desnico k 

sencem v znamenje, da je razumel ukaz, čez čas pa je 
zamrmral: »Razumem.« Obrnil se je in počasi odšel.

»Pusti ga« je rekel Miloš Petru, ki je gledal za 
komandirjem Miletom. »Tudi to bo minilo. Žalosten je 
pač zaradi Marka.« Čez čas je nadaljeval: »Kaj meniš, 
kam naj gresta oni dve četi?«

»Prvo bomo prav tako umaknili k Veljunovu. 
Tretja četa naj ostane na Budački gradini in tu na 
Škundričevi glavici. Dobro bi bilo, če bi spet prišli na 
Kekičevo vzpetino in v Bosničev gaj. Izvidniški vod bo 
šel tod levo, prvi vod tretje čete pa z one strani. Če 
ne bosta naletela na močnejši odpor, naj zasedeta 
položaje.

»Prav imaš,« je odgovoril Miloš. »Dokler ustaši ne 
bodo mogli naprej na desnem krilu, si druge njihove 
enote ne bodo upale predaleč proti Bukoviškemu vrhu, 
ali ne, Peter?«

»Tako je. Večjih enot ne smemo puščati pod to
povskim ognjem. Pa letala bi lahko priletela.«

Od nekod je prišel komisar tretje čete Predrag z 
dvema borcema.

»Tovariša!« ju je pozdravil. »Sovražnik je popol
noma "uničen. Ujeli smo enajst ustašev, ranjencev in 
mrtvih pa je ne vem koliko. Pri nas ni izgub.«

Peter je Predrago razložil naloge njegove čete in 
dodal, da bo izvidniški vod takoj napadel. »Odredni 
štab bo v Veljunovu,« je povedal nazadnje.

Miloš in Peter sta šla po gozdiču, kjer je bila zju
traj prva četa. Nikjer nikogar.

»Vsi so šli na lov,« je rekel Miloš in pokazal z 
glavo proti desni. Rahlo se je nasmehnil.

»Da, na lov, na lov na divje pse« je odgovoril Pe
ter, potem pa se je obrnil in pobožal Bebo, ki je stopala 
za njim. Obliznila mu je roko.

Na kraju, kjer je bil rezervni vod, sta našla koman
dirja prve čete in kakih deset borcev. Četa je ujela 
šest ustašev, med njimi tudi oficirja. Imela je tri ra
njence.

Po vaški stezi se je peljalo skozi Milanovo proti 
Veljunovu nekaj voz. Ob enem izmed njih je s sklonjeno 
glavo stopal Nidjo. Ni ga težil zabojček s strelivom, niti 
spomnil se ni, da bi ga dal na voz. Tudi utrujen ni bil, 
marveč žalosten, zelo žalosten. Na vozu je ležal stari 
stric Milovan. Med drugim ustaškim napadom ga je 
krogla zadela pod vratom in mu pod desnim plečem 
udarila na dan. Stric Milovan se je pogreznil v mehko 
seno in zrl v nebo, po katerem so se podili oblaki. 
Rahlo se je zganil, počasi dvignil roko in poiskal Ni- 
djevo šapo, ki se je trdo oprijemala droga na podložni 
lestvi. Nidjo je začutil njegov dotik in dvignil veliko 
glavo. Čez široki obraz se mu je razlezel nasmeh, v 
očeh pa se mu je utrnila iskra nade.

»Vse bo še dobro, stric Milovan. Se bova žla...«
Ni znal povedati, kam bosta šla, zato je ves zme

den snel blatno titovko in stresel gosto grivo. Zaškripal 
je z zobmi in zaklel.

Za vozovi z ranjenci so stopali zvezani ustaši, ob 
straneh pa so s puškami v rokah korakali partizani. Na 
robu Milanova, prav tam, kjer steza rahlo zavije na
vkreber, je eden izmed ujetnikov opazil Sima Matuliča, 
se zdrznil in široko razprl oči. »Glej no, ali je mogoče?« 
je zamrmral, se zagledal v Sima in zaklical:

»AH tudi ti, Sime? Saj sva bila skupaj v...«
Komaj je Sime slišal svoje ime, se je sunkovito 

obrnil, pogledal, kdo ga je poklical, v trenutku dvignil 
puško in ustrelil. Ustaš je utihnil sredi stavka in se 
zvalil v blato.

Komandir Lovrin je pritekel:
»Kaj je? Kaj se je zgodilo?«
»Tovariš komandir,« je jecljal Sime in mrzlično 

iskal razlago za svoje dejanje. »Glej,« je rekel, utihnil 
in naglo dodal: »Videl sem ga v Lošinju. To je znan 
klavec. Kar stemnilo se mi je pred očmi, nisem se mo
gel premagati.«

Mile Lovrin se je nasmehnil. »Naprej!« je ukazal, 
se obrnil in šel. Če bi bilo po njegovem, bi kar takoj 
sam postrelil vse te ustaše, pri priči bi jih. »Eh, Marko, 
Marko...« Kar naprej je ponavljal ime mrtvega komi
sarja in naglo stopal proti začetku kolone.

Potem ko sta dala vodniku Mladji vse potrebne na
potke in ukaze, sta se Peter in Miloš odpravila po bliž
njici v Veljumovo. Na pragu hiše, kjer bi bil odredni 
štab, sta naletela na intendanta Sveta.
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| Roman je zasnovan na resničnih 
| dogodkih, spremenjena so ie 

imena oseb in krajevM
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»Moram se malo sprehoditi,« je zaspano dejal. »Oni 
tam notri ni niti s prstom mignil. V spanju kar naprej 
ponavlja »trikrat, devetkrat« in podobne reči. Nekam 
sumljiv se mi zdi.

Miloš je skomignil z rameni in vstopil.
Na postelji je spal Ante Sušilovič. Enakomerno je 

dihal. Miloš je stopil k postelji in se zagledal v obraz 
domobranskega oficirja. Zalito rdeče lice se mu je 
zdelo simpatično. »To ti je človek in tovariš.« Ante je 
zamrmral nekaj nerazumljivega in se v spanju nasmeh
nil. Sanjal je o pokerju.

Miloš se je trudno spustil na stol. Čevlji so ga 
tiščali, noge so ga pekle. Vtem sta vstopila Peter in 
Sveto. Peter je glasno dejal:

»Ali se Simo še ni vrnil?« Opazil je spečega An
teja in tiše dodal: »Zelo rad bi vedel, kako je pri Sre- 
dogradu.«

Petrov glas je zbudil Sušilovica. Domobranski po
ročnik je dvignil glavo in se nekam odsotno ozrl po 
sobi. Brž je vzel iz žepa naočnike, si jih nataknil in se 
nasmehnil.

»Kako je bilo?« je vprašal in spustil noge s po-
stelja.

»Dobro. Uničili smo jih,« je odgovoril Peter. »To
variš, hvala ti!« je dodal, stopil k Šušiloviču in mu po
nudil roko.

Potem je poročniku stisnil roko Miloš, za njim pa 
tudi Sveto, ki mu je Peter poprej povedal, kakšno uslu
go je napravil odredu domobranski oficir, ki ga je on 
vso noč stražil, da bi ne pobegnil.

»Ali bi se labkd kje umil?« je vprašal Sušilovič.
»Takoj, kar z menoj, takoj bom,« je pohitel Sveto.
Ante se je umil in počesal, prav takrat pa je prišla 

kolona voz z ranjenci. Pri tretjem vozu je opazil Ante 
plečatega fanta, ki ga je bil »ujel«. Stopil je k njemu.

»Zdravo, tovariš, kako kaj?« ga je vprašal.
Kmet je ustavil konje. Nidjo je-pogledal Sušiloviča, 

se obrnil k vozu- in zamrmral:
»Tu je moj tovariš, stric Milovan. Ranjen je. Pa 

bo že minilo.«
Ante se je nagnil na voz. Ko ga je stric Milovan 

ugledal, se mu je obraz skremžil v nasmeh. Adamovo 
jabolko se je premiknilo, kakor da hoče ranjenec nekaj 
povedati. Besedo za besedo je stisnil iz sebe z glasom, 
ki se je zdel, kakor da ne prihaja iz njegovih ust, mar
več iz daljave:

»Tovariš ... oprosti... pravim ...«
Usta mu je zalila kri in mu pretrgala besedo v 

grlu Hotel je pogoltniti rdečo tekočino, vendar je jabol
ko v njegovem grlu le rahlo zadrhtelo, potem pa je 
otrpnilo

* Nidjo se je naslonil na voz in zajokal. Kmet je po
gnal konje.

Z izgubljenimi koraki, kakor da se ne zaveda oko
lice, -je stopal Nidjo ob vozu. Po licih so mu polzele 
solze in se zbirale v gubah ob trdo stisnjenih ustnicah. 
Ni jih brisal, ni gledal, kam bo stopil, voza se je držal 
in strmel predse.

Sušilovič je gledal za Nidjem, tudi v njegovih očeh 
so se zalesketale solze. Vzdihnil je in se vrnil v štab.

Med vrati je obstal in se še enkrat ozrl po Nidju, 
potem pa je pogledal na drugo stran. Na čelu ujetnikov 
je stopal zvezanih rok eden njegovih znancev.

»Saj to je tisti zastavnik, ki me je sinoči peljal k 
tistemu Ljubi,« se je spomnil.

(Dalje prihodnjič)

KRATICAZGOPB A
Notranjost gostilnice je bila topla in lepljiva. Al 

Grood se je ustavil ob vratih, pomencal z rokami in 
odcedil klobuk. Bil je naguban mladenič osemnajstih 
ali devetnajstih let, imel je žive in okrogle oči. Okle
val je, ker ni vedel, kako ga bodo sprejeli. Bila je to 
malo bolje opremljena gostilnica. Na levi strani je bila 
točilna miza z blagajno, nasproti nje pa so bili oguljeni 
stoli. Ura na zidu, ki je kazala nekaj .čez deveto uro, 
je pojasnjevala, zakaj je bila gostilnica skoraj prazna. 
Nekaj šoferjev, ki so bili zavzeti nad svojimi večerjami 
sendvičev in biftekov, je bilo utrujenih in mirnih. Izza 
točilne mize je gostilničar skrbno spiral mast s kozice s 
počasnimi kretnjami človeka, ki ima dobršen del časa 
v svojih rokah in ki se obupno boji konca svojega dela 
ih soočenja s praznimi mizami in nemimi ljudmi. Po
gledal je Ala.

»Zdravo,« je rekel z glasom, ki je prijateljsko 
zvenel.

Al mu je odzdravil in gledal, kako pospravlja pre
ostale drobtinice.

»Hudičeva noč, ne?«
»Ušiva. Koliko stane kava in dva kosa peciva?«
»Deset, centov.«
»Dva kosa peciva?«

.:.y-y.v.^y.v.v.v

»Deset centov.«
»O, joj!« je zavpi. Al. »Ali mi lahko daš samo eno 

pecivo in pol skodelice kave za pet centov? Nimam več.«
»Ne vem, lahko bi, ampak zakaj naj bi?«
»Se ničesar nisem jedel danes,« se je opravičeval Al.
»Menim, da imaš prav. Samo plačaj mi takoj!«
Al je iskal po žepu. Skrbno je odbral en niklast 

kovanec od dveh poldolarskih bankovcev. »To je moj 
poslednji nikel. Zdaj pa nimam kje spati. Poslušaj, ali 
imaš kakšno delo zame?«

»Nimam, toda ostani. Že tako imam zanimivo delo.«
Vstopili so trije moški in naročili jedačo. Al jih je 

pogledal. Morda pa so šoferji, je pomislil. Počakal je, 
da so pričeli večerjati, potem pa je pristopil k njim.

»Zdravo!« jih je pozdravil.
»Zdravo, lepotec,: je rekel eden od njih.
»Ime mi je Al Grood.«
»Priimek njegovega očeta je Groot,« je rekel eden 

in se obrnil k ostalim.
»Nisem prišel po pecivo.«
Malce so pomolčali. »Vsekakor nisi, lepotec,: je re

kel nekdo. »Sedi! Sedi! Katarakt mi pravijo, zaradi 
očesa, ni dobro, ta dva pa sta Picless in Kazin,«

»Prepričan sem, da veste, kaj hočem,« je rekel Al.
»Da te popeljemo?«
»Da. Kam greste?«
»V Chicago.«
Nadaljevali so z jedjo. Al-je občudujoče gledal Ka

tarakta, kako je z mastnimi prsti nosil v usta‘kruh in 
meso. Njegovi prsti so se potapljali v meso prav tako 
kakor bi se potopili v meso ženske. Al je omamljen 
obrnil obraz k njegovim čeljustim. »Moj bog,« je za
šepetal.

»Gremo. Pojdi, lepotec!« je zavpil Picless.
Njihov kamion je bil star tovornjak, ki ni imel pre

grade med šoferskim sedežem in prostorom za blago. 
Kazin je vozil. Katarakt je potegnil škatlico cigaret in 
jih ponudil ostalim. Al je pograbil škatlico in se motal 
okoli nje ter se pretyarjal, kakor da ne ve, katero ci
gareto naj vzame. Nagrada za ta njegov trud sta bili 
dve cigareti, ki jih je ljubkoval v žepu skupaj z izrab
ljenima bankovcema.

Za zdaj gre dobro, je pomislil Al. Nasmehnil se je. 
»Vse je v redu,« je rekel.

Pogledal je skozi okno. Niso bili še v Chicagu, luči 
ob cesti so vse bolj hitele mimo in puščale na zameg
ljenih oknih neprekinjeni žolti odsev. Krenili so z avto
ceste preko blatne ceste v neko ulico.

Katarakt je zazehal. »Kaj mislite o partiji biljarda, 
fantje?«

A, s tem se ukvarjajo, je pomislil Al.
»Dobro,« je rekel. »Lahko, nisem sicer spreten, toda 

kljub temu imam rad to igro. V resnici sem jo igral 
samo trikrat v življenju.«

»Tudi mi nismo,« je prepričeval Picless. »Z menoj
boS igraL«

»fS^an vp^ kot baba,« je dodal Picless. »Jaz bi na-

Kazin se mu je zarežal. »Ti bi ne znal voziti niti 
otroškega vozička moje tete.«

»Edino meni niso odvzeli vozniškega dovoljenja,« 
se je obrnil k Alu. »Zato vozim previdno.«

Zašli so v neko temno ulico, polno smeti. Obstali 
so pred neko umazano stavbo in sestopili v klet. Zidovi 
so bili umazani in prekriti z lepo narisanimi telesi golih 
žensk. Odkorakali so v biljardno sobo. V polmraku so 
lahko opazili, da je bila prva miza zavzeta. Picless je 
prisrčno ogovoril upravnika z Nikec. Nick je k-il majhen 
in čokat Italijan.

Picless je prižgal luč, potem pa so izbrali palice. 
Pričeli so z igranjem. Prva igra je trajala več kakor 
petnajst minut in Al je bil zmagovalec.

»Skoraj enako igrava,« je rekel Picless. »Kaj misliš, 
ali bi sledečo odigrala za nekaj dolarjev?«

Al je opazil Katarakta in Kazina, kako sta prišla in 
pričela z igro. Občutil je, kako se je pričel potiti na 
hrbtu in po bedrih. »Lahko bi prekinil, »je pomislil. 
Bom imel vsaj dolar. Nasprotno pa je bila misel na 
drugih pet dolarjev preveč močna. Prizadeval si je za
misliti, kako odhaja brez dobitka, toda prevzel ga je 
spomin na občutek, ki ga je imel, kadar je posedoval 
denar. Slišal je sebe,' kako govori, toda zdelo se mu je, 
da tega ne govori on, temveč nekdo drugi za njim ali 
nad njim.

»Igrajmo za dolar!« je odgovoril.
Picless je kroglo spet premočno udaril, Al je videl, 

kako so se ostale krogle razletele na vse strani po bi
ljardni mizi. - Prišla je vrsta nanj. Igral je in zmagal. 
Dal mu je dolar, drugega pa je položil na rob mize. Al 
je na ta dolar položil svojega, ki ga je bil pravkar dobil. 
Vprašujem se, kdaj bo pričenjal dobivati, je pomislil. 
Sa^io kdo bi takrat lahko prenehal. Še dvakrat sta 
igrala po dolarju. Al je oba dobil. Prva kaplja znoja je 
zbrala ostale kaplje in se potočila po hrbtu. Opazil je, 
kako ju Katarakt , gleda. Zaigrala sta za tri dolarje. 
Picless je ponovno izgubil.

Al se je vzravnal z vidnim naporom, d?, bi se od
dahnil.

»Vse skupaj je to šest dolarjev,« je rekel.
»Tako je,« je odvrnil Picless. »Naslednjo igro igraj

va pa pet. Rad bi, dobil nazaj svoj denar.«
To pot je Picless zmagal. Katarakt ju je še naprej 

opazoval.
»Tudi to bova za pet,« je rekel Picless.
Al se je obrnil in bil je prisiljen misliti, kako bi se 

izmazal. »Za pet« je zamrmral.
Bila je to najdaljša igra v njegovem življenju. Po 

vsakem udarcu si je brisal roke. Spoznal je, da bo dobil. 
Ni si mogel oddahniti, kajti mudilo se mu je. Dobil je, 
ker je vedel, da bo dobil. Spet sta igrala za pst dolar
jev. In spet je dobil. Zaželel si je, da bi odšel in užival 
v denarju, toda opazil je, kako Picless in Katarakt iz
menjujeta poglede. Katarakt je vrgel kroglo kvišku, to
da ni je ujel. S treskom je padla in prisilila Nicka, da 
jih je pogledal. To je bil znak, je zaključil Al. V lokalu 
so bili sami.'

(Dalje prihodnjič)
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Mnogo obetajoči načrti
Sestala se je novoizvoljena komisija za šport v delovnih kolektivih pri ŠZS

Šport v sindikalnih podružnicah po floveniji se je 
Po letu 1956 spet močno razcvel, nemalo prav po zaslugi 
Komisije za razvoj športa v delovnih kolektivih pri 
Športni zvezi Slovenije. Podatki to nazorno kažejo: v 
minulih dveh letih se je povečalo članstvo v sindikalnih 
športnih aktivih za več ko 15 odstotkov, še bolj pa so 
se pomnožili aktivi. Tako je v Sloveniji zdaj v 1200 de
lavskih športnih skupinah 22.500 aktivnih športnikov in 
športnic iz delavskih vrst. Številke kajpak zelo močno 
obledijo v primerjavi s skupnim številom zaposlenih 
(380.000) v 2281 sindikalnih organizacijah.

Tak razmah pa je nedvomno 
čvrst temelj za nadaljnje delo. 
Hkrati namreč kaže, da si je 
delavski šport počasi vendar
le opomogel po škodljivem 
administrativnem ukrepu leta 
1948, ko je bil proglašen za 
tako imenovani »divji« šport- 
Kmalu po tem posegu (leta 
1950) je bilo namreč v Slove
niji v približno 2300 gospo
darskih organizacijah in usta
novah s 315.000 zaposlenimi 
delavci in nameščenci ter 87 
športnimi društvi in več ko 
1100 športnimi aktivi vklju
čeno še 27-000 športnikov — 
delavcev. Vsak petnajsti de
lavec ali uslužbenec je bil 
tedaj aktiven športnik! — 
Skratka, razmere so čedalje 
ugodnejše, kličejo pa tudi k 
is načrtnejšemu delu, ki ga 
iz dneva v dan terjaijo začetni 
In tudi že kvalitetnejši pos-, 
kusi v kolektivih.

Komisija za razvoj športa v 
delovnih kolektivih SZS pod 
vodstvom Jakoba Kvasa si je

ŠPt

med nalogami v novem po
slovnem letu zastavila načrt, 
da bo s posebno anketo med 
okrajnimi (8) in občinskimi 
(92) sindikalnimi sveti regi
strirala vso pestro delavsko 
športno dejavnost. Zaključki 
tega poizvedovanja naj bi bili 
hkrati prvo dragoceno gradi
vo za novi bilten, ki ga na
merava izdajati ta komisija. 
Glasilo naj bi sčasoma ne bilo 
samo registrator, temveč še 
svetovalec in vodnik za po
budnike in prireditelje delav-

Prizadevni celjski 
planinci

V celjski tovarni emajlira
ne posode (TEP) dela želo pri
zadevna planinska skupina 
»EmaJl/s. Tovarniški upravni 
odbor kaže zg to društevce 
vse potrebno razumevanje. 
Planinci in planike so delež
ni materialne in moralne pod
pore- Prav zato tudi niso ni
koli brez razveseljivih načr
tov. Letos nameravajo prire
diti več vsebinsko pestrih iz
letov ter kar najbolj tesno 
sodelovati s PD Celje na mla
dinskem področju. Posebna 
ekipa tega društva bo letos 
tudi sodelovala na partizan
skem pohodu po poti XIV. di
vizije, ki ga bo priredilo pla
ninsko društvo Celje v poča
stitev 40. obletnice ZKJ in 
SKOJ.

skih športnih igeri predvsem 
internih, občinskih in okraj
nih delavskih tekem. Taka te
kmovanja naj bodo osnovna 
za delavce, manj pa republi
ške po strokovni povezanosti. 
Za take težn;e bodo odločilni 
zlasti iznajdljivi prijemi in 
nadaljnji ukrepi republiških 
športnih zvez, ki so dolžne 
strokovno, organizacijsko in 
propagandno pomagati delav
skim športnim aktivom- Prav 
bodo storile, če se bodo tesne- 
.je in praktičneje navezale na 
sindikalne Oirgainizacije, pred
vsem pa na odbore za oddih 
in" razvedrilo. Slednji so nam
reč po prvem jugoslovan
skem kongresu za telesno kul
turo in po priporočilu repu
bliškega glavnega odbora raz
širili delovno področje, zlasti 
še na delavska športna te
kmovanja. Doslej so v glavnem 
skrbeli samo za oddih, name
sto da bi se oklenili športa in 
telesne kulture vse leto. Pri
jateljski delovni stiki med 
novo«jstanhvl.jeni)ni občinski
mi in okrajnimi športnimi 
zvezami na eni strani ter od
bori za oddih in šport občin
skih in okrajnih sindikalnih 
svetov in delovnih kolektivov 
na drugi lahko neprecenljivo 
koristijo nadaljnjemu razvoju ■ 
delavskega športa.

Precej prida bo nedvomno 
še od srečanja slovenske ko
misije z organizatorji delav
skih športnih iger na Hrvat- 
skem, ki bo bžrkone že 22. 
t.m. na Otočcu pri Novem 
mestu ali v Smarjetnih Topli
cah. Daleč največ pa si komi
sija obeta od osrednjega re
publiškega tečeja, v katerem 
namerava vzgojiti nove stro
kovne športne delavce iz de
lovnih kolektivov. Prvi tak 
tečaj, ki je odlično uspel, je 
bil pri nas leta 1957. V krat

kem bo komisija priredila še 
drugega. Z njim naj bi dobi
la delavoljne organizatorje, 
hkrati pa tudi predavatelje in 

• vodnike podobnih okrajnih in 
občinskih popoldanskih teča
jev- Letošnja vzgojna akcija 
bo torej prvi naj učinkovitejši 
ukrep komisije za nadaljnjo 
krepitev športa v sindikalnih 
podružnicah.

Kombija je v letošnji de
lovni program sprejela še 
možnosti za nastavitev po
klicnih športnih referentov v 
delavnih kolektivih ter »po
tujočega« strokovnjaka za de
lavski šport pri ŠZS, razsta
vo trofej in daril delavskih 
športnih iger in še nekatere 
druge bližnje ukrepe.

2e prvi sestanek komisije 
za razvoj športa v delovnih 
kolektivih Športne zveze Slo- 
nije in njen letošnji program 
zagotavljata, da sa bo delav
ski šport pri nas letos zago
tovo okrepil z novimi prido
bitvami. h.h.

Odbojka je tista igra z žogo, ki si je v delovnih koletivih pridobila največ prijateljev, 
zaman: zabavna, razburljiva, privlačna in — zdrava je!

»METKA IN PAJKI«
Za tem pravljičnim nasiovom se ne skriva 

zanimiva zgodba o pošastno velikih pajkih, ki so 
nekoč v davnih, davnih časih ogrožali življenje 
skromne mlade deklice, marveč samo naš obisk 
v delovnem kolektivu mehanične tkalnice »Metka« 
v Celju.

PRIREDITEUI IN VODNIKI ŠPORTNE DEJAVNOSTI

Problem št. 1
Vsako pozitivno poročilo o 

Sirjenju športne dejavnosti med 
odraslimi zaposflenimi ljudmi 
spremlja tudi ugotovitev, da za 
to nmrtsično svobodno dejav
nost ni dovolj sposobnih prire
diteljev, referentov v sindikal
nih aktivih, odbornikov v ob
činskih odborih, nitj vodnikov 
za posamezne panoge. Tako gre 
z vsakim množičnim širjenjem 
telesne kulture tudi relativno 
oženje ozkega grla — kajti s 
tem se slabša razmerje med 
številom udeležencev in števi- 
5om strokovnih prostovoljnih 
odbornikov.

Ze dve leti se na Hrvatskem 
v širokem obsegu usposabljajo 
sindikalni'šport ni odborniki za 
delavske igfe in razvedrilo. Na 
tem področju so bili doseženi 
že pomembni uspehi, o čemer 
je nekaj podrobnosti zbranih 
niže.

V republiških tečajih za pri
reditelje delavske športne de
javnosti v počitniškem taboru 
Vignju na Pelješcu ter v cen
tru Partizana Hrvatske na oto
ku Badiji pri Korčulj so bili 
v treh tečajih 304 udeleženci in 
udeleženke. Večičoma so bili 
to referenti iz zagrebških ko
lektivov, ob dveh zamenah pa 
je prišlo tudi 24 tovarišev in 
tovarišic iz Bosne in'Hercego
vine, kjer se prav tako lepo 
razvijajo delavske športne igre. 
Povrh teh republiških tečajev 
pa je bilo doslej tudi šest kra
jevnih tečajev za prireditelje 
delavskih iger v Donjem Mi- 
holjcu, Varaždinu) na Reki. v 
Osijeku, Karlovcu in v zagreb
škem Trnju z 273 udeleženci. 
Tako je v dveh letih zgoščeno 
proučilo poglavitna načela za 
razvedrilo odraslih komaj 577 
sindikalnih športnih referentov 
(med njimi 553 iz Hrvatske), 
kar pa je še zmerom premalo 
za več kot 100.000 udeležencev 
pri igrah in tekmovanjih od
raslih neregistriranih športni
kov iz delovnih kolektivov v 
Jugoslaviji.

Spričo tega je v pripravi ne
kaj novih tečajev, kajti od šte
vila sposobnih in tega dela va
jenih odbornikov je odvisno 
nadaljnje širjenje, pa tudi us
peh te zelo koristne in od vseh 
ugodno sprejete in priznane 
dejavnosti. Mestne tečaje pri
pravljajo tudi v mestih Puli, 
Splitu in Osijeku, posebej pa v 
železarni v Sisku. Republiški 
odbor za delavsko športno de
javnost Hrvatske bo imei, letos 
poseben tečaj s 100 udeleženci 
obojega spola. Računajo, da bo 
v tem tečaju tudi letos mnogo 
gostov Iz drugih republik, ker 
so se delegati na I. medrepub
liškem posvetu o delavski 
športni dejavnosti v januarju 
v Zagrebu zelo zanimali za te
čaje že izkušenih prirediteljev 
na Hrvatskem. Da bi delo v 
tečaju potekalo čimboLje, vabi 
republiški odbor vsa mesta na 
Hrvatskem, naj kandidirajo, kdo 
bo ponudil najboljše pogoje za 
delo in bivanje tečajnikov, ka
teremu bo tečaj dodeljen — vse

to bo — kakor vselej — velika 
korist za napredek svobodne 
športne dejavnosti.

Razen organizatorjev in pri
rediteljev delavskih iger pa se 
šolajo obenem tudi že vodniki, 
ki so specializirani za posamez
ne panoge iger ,jn športov. Lani 
je bil v Djakovu prvi zelo 
uspeli tečaj z 41 udeleženci, 
med katerimi jih je 19 izbralo 
plavanje, 22 pa atletiko kot ob
vezni predmet, medtem ko so 
se nekako v enakih delih opre
delili za odbojko, rokomet in 
nogomet. Gre namreč za to, da 
se mora vodnik naučiti atletike 
ali pilavanja — povrh svoje 
svobodno izbrane športne 'pa
noge. Za letošnjo zimo je bil v 
načrtu vodniški tečaj za smu
čanje v Podkorenu, a ni bilo 
snega, tako da je moral biti 
odgoden do prihodnje zime. V 
Zagrebu pripravljajo zdaj mest. 
ni' tečaj za vodnike plavanja. 
Vadili in učili bodo v pokritem 
zimskem plavališču, ki ga že 
zdaj obilno izkoriščajo člani 
sindikalnih športnih aktivov. 
Mimo plavanja bodo predavali 
tudi o namiznem tenisu, telo
vadnem mnogoboju in keglja
nju, se pravd kombinaciji za 
zimsko obdobje dela v kraju z 
zimskim bazenom. Polet; bo 
odprt še drugi republiški tečaj 
za vodnike s 40 udeleženci. Tu
di za ta tečaj je republiški 
odbor razpisal kandidaturo med 
vsemi mesti po Hrvatskem. Po

goji so: priložnost za delo at
letov in plavalcev — vzporedno 
z ostalimi športnimi panogami.

Toda niti vse tako delo ne bo 
moglo izpolniti praznin, ki jih 
še stalno čutimo v našem šport
nem delu. V vseh krajih, kjer 
se širi delavska športna dejav
nost, je treba prirejati skrbno 
pripravljene tečaje za priredi
telje jn vodnike. To je lahko — 
vsaj po eni strani, kajti repub
liški odbor za delavsko športno 
dejavnost pošlje na svoje stro
ške predavatelje jn strokovnja
ke, da tako pomaga in še^ bolj 
pripomore k širjenju iger, tek
movanj in razvedrila zaposle
nih moških in žensk po vseh 
krajih republike. /Izrabite to 
priložnost! Hrvoje Macanovič

Tekme »Žične« 
zaključene

V Celju so zaključili šport
ne tekme »Žične«, ki jih je ta 
kolektiv organiziral v pro
slavo 40 - letnice KPJ in 
SKOJ. Skupno se je v različ
nih panoigah pomerilo 90 ekip 
z več ko 760 tekmovalci in 
tekmovalkami. V posameznih 
disciplinah je bil vrstni red 
najuspešnejših ekip tak: stre
ljanje: Avtoobnava in Cin
karna, namizni tenis: TEP,
IDRC, Ljudski magazin, no
gomet: Celjska tiskarna, Kli
ma, Zlatama, kegljanje: TNZ, 
Invalidi, Kovfaotebna.

»O seveda, že pred leti smo 
se še pri nas ogreli za šport«, 
so nam sprva dejali v prijaz
nem tajništvu. Trenutek po
zneje smo se že s tehničnim 
risarjem in hkrati referentom 
za telesno vzgojo Adijem AR
ZENŠKOM pogovarjali o 
športni dejavnosti delovnega 
kolektiva.

Daleč najbolj priljubljene 
športne igre v »Metki« slo od
bojka, namizni tenis in nogo
met ter streljanje. Zelo aktiv
ni so zlasti nogometaši, ki so 
na sindikalnem ptrvenstvu v 
Celju celo zasedli drugo me
sto. Pogostokrat tekmujejo še 
med seboj, saj ima celjska 
mehanična tkalnica dva ob
rata (A, B)- Te medobratne 
nogometne igre so za vse zelo 
privlačne, nič manj kakor od
bojkarska srečanja na igrišču 
ob tovarni. Odbojkarji so tu
di redni, gosti tradUdicmalnih 
tekmovanj slovenskih tekstil
cev v Mariboru, ki jih prire
ja vsako jesen MTT. Mnogo 
privržencev imata še namizni 
tenis in streljanje. Na nedav
nih strelskih tekmah v poča
stitev 40. obletnice ZKJ pa je

tekmoval skoraj ves kolek
tiv!

Celje slavi po odličnih atle
tih in atletinjah. Kajpak jih 
imajo nekaj tudi v »Metki«. 
Lani jeseni, ko je bil v Celju 
patruljni tek v počastitev 
JLA, so tekmovalke iz »Met
ke« Milica SENICA, Krista 
ARTVIGA in Erika MOTOH 
zasedle prvo mesto!

»Brez razumevanja vodilnih 
ljudi v podjetju, predvsem pa 
sindikalne organizacije, vsa 
ta dejavnost ne bi imela trd
ne in trajne podpore- Tako 
pa smo maloštevilni telesno- 
vzgojni aktivisti vendarle 
precej razmahnili telesno kul' 
turo med delavke in delavce,« 
je dejal referent Arzenšek.

Prvo mesto zasluži ta pešči
ca delavoljnih in iznajdlji
vih športnih delavcev, pred
vsem pa Rafko GORENŠEK, 
Branko TOMINŠEK, Vlado 
RAMOR, Tine KOLENC, in 
Franc NAHBERGER vse pri
znanje.

Ti podatki pa še zlepa ne 
povedo vsega o rekreacijski 
dejavnosti v celjski mehanič
ni tkalnldi. Prav nasprotno,

dobra utrditi celotno orgam- 
začijo. Sekcija se je ob pod
pori vsega kolektiva kmalu 
postavila na trdne noge, kar 
je dokazala s prvim večjim, 
šestdnevnim taborom v Bov
cu.

Mlado organizacijo pa je 
kmalu doletel hud udarec. 
Ustanovitelj Marinc jk zbo
lel, načelnik Gorenšek pa . je 
moral v JLA. Šele maja lani 
je klub preživel krizo in se

bojkarskem igrišču sredi ze
lenja ob tovarni priredili ta
borniški večer z razstavo iz
letniških pripomočkov, pred
vsem šotorov. Zelo privlačna 
prireditev bo gotovo še kresna 
noč na Petričku nad Savinjo, 
tabor ob Plitvičkih jezerih ter 
Veliko množično srečanje na 
Šmohorju. Taborniki iz »Met
ke«, ki so tudi člani gorske 
straže, bodo tedaj tekmovali 
v mnogoboju, in sicer v po

veseli izletniki iz »Metke«: spredaj dekleta Divjak, Lapan, 
Kukovičič, Gaberšek in Rebešek ter taborniki Arzenšek, Horvat, 

Zeme, Gorenšek in Slavo,

Načelnik taborniškega rodu »Pajkov« Rafko Gorenšek izroča 
prizadevni članici tkalki Cveti Kukovičič novoletno darilo.

NA ČRNO-BELIH POLJIH

Brez priznanja
Malce čuden in nenavaden 

je ta naslov Vendar je popol
noma točen. Takoj bo jasmo, 
za kaj pravzaprav gre. Letos 
bo Miinohen doživel še eno ša
hovsko olimpiado, tokrat že
lezničarsko. To ni nič poseb
nega pač pa je stvar zase se
stava ustrezne jugoslovanske 
reprezentance. Zgodilo se je 
namreč tako, da nista prišla 
niti v poštev v zadnjih treh 
letih najuspešnejša slovenska 
železničarja Mariborčan Ačko 
in Ljubljančan Silan. Prvi je 
bil dvakrat, leta 1957 in leta 
1958, zmagovalec, letos pa je 
zasedel drugo mesto (o tem, 
da je član prve ekipe »Mari
bora«, niti ne govorimo, prav 
tako tudi ne navajamo, da je 
prvokategornik!), drugi pa je 
kot drugokategomik (in soli
dna prva deska solidnega sin
dikalnega moštva ljubljanskih 
železničarjev) letos odnesel 
brez poraza prvo mesto, pred
lanskim bil drugi do tretji, 
lani pa (tudi brez poraza) tre
tji In ker sta oba še zastop
nika naše mlajše šahovske 
garde in kar precej uigrana, 
bi sestavljavci državne repre

zentance nikakor ne smeli iti 
mimo njih, tem bolj, ker sicer 
Slovenije niso prezrli. Naj
manj, kar bi lahko storili, pa 
bi bilo to, da se posvetujejo z 
ustreznim republiškim foru
mom, saj gre navsezadnje tudi 
v tem primeru za zastopanje 
moči jugoslovanskega šaha v 
mednarodni areni

Ta sestavek je bil tako in 
tako namenjen pravkar kon
čanemu četrtemu šahovskemu 
prvenstvu slovenskih železni
čarjev- Samo da za začetek 
nismo postregli, kot po nava
di, s končno razvrstitvijo, 
temveč načeli problem, ki je 
vzniknil tako rekoč vzporedno 
s turnirjem. Prizorišče turnir
ja je bila tokrat Ljubljana, 
udeležencev pa 14 iz raznih 
krajev Slovenije, največ iz 
Maribora (6) in Ljubljane (3), 
po eden pa iz Ptuja, Radov
ljice, Jesenic, Rakeka in Po
stojne. Zbrali so se brez po
sebnih poprejšnjih bučnih na
povedi, za prizorišče pa je bil 
določen Dom železničarjev. 
Kaj kmalu se je pokazalo, da 

' bo glavni boj potekal med

starim prvakom Ačkom in 
Ljubljhnaainom Silanom. De
jansko sta tudi ves čas tur
nirja hodila vštric, čeprav je 
Ačko vmes enkrat »pogrnil«, 
da bi bil potem Silan v zad
nji rundi za pol dolžine hi
trejši. Končna razvrstitev je 
bila takale: Silan 10 in pol, 
Ačko 10. Mikunda 9, Rudolf 
8, Marvin in Gracej 7 in pol, 
Ljupša 7, Kaše 6 in pol, Sle- 
mnik in inž- Bar as 6, Šanta- 
vec 5, Verče.in Čarman 3 ter 
Celič 2 točki. Ljubljana je 
prva in zadnja, slieer pa so v 
gornji hiši razen zmagovalca 
sami Štajerci, pet Mariborča
nov in en Ptujčan.

Turnir je v celoti zelo do
bro uspel in potrdil, da ima
mo med železničarji zelo do
bre šahiste. Razen^ tega pa so 
le-ti tudi navdušeni šport
niki.. Najboljši dokaz za to 
je, vsaj za adaj,_ Ljubljana, 
saj je v prvi etapi moštvene
ga tekmovanja za pokal mar
šala Tita nastopilo nič manj 
kot pet železničarskih ekip. 
Podobna razveseljiva poročila 
pa bodo gotovo prišla še od 
drugod-

to je šele manjša pokw»ca. Na 
prvem mestu je nedvomno 
taborništvo. Leta 1954 sta 
Slavko SOTOŠEK in Ivo MA
RINC prvič zbrala okrog sebe 
skupinico pravih prijateljev 
prirode. Aktiv se- je vneto lo
til novih nalog. Za taborni
štvo je skušal pridobiti čim- 
več ljudi in tako čimprej do

spel oprijel stare in pestre de
javnosti. Predvsem je skrbel 
za krajše izlete v prirodo, za 
dobro opremo — šotore, član
ske sestanke s predavanji 
(med predavatelji je bil tudi 
znani celjski alpinist Ciril 
DEBELJAK), dalje izdajal ta
borniški Stenčas ter skrbel še 
za drugo pestro delo. Zelo 
uspeli so zlasti izleti k Češki 
koči, na Menino planino in še 
drugam-

Letos so spet pripravili ta
ke pisane in razveseljive na
črte- Vsako soboto in nedeljo 
na izlet — je delovno geslo ta
borniške skupine v »Metki«. 
Razen za te manjše pohode v 
naravo pa pripravljajo letos 
še večja taborniška srečanja, 
Za Dan mladosti bodo na od-

Ljubljanski vajenci na 
igrah

Pred dnevi so . nehali tekmo
vati v raznih športnih panogah 
in igrah ljubljanski vajenci. Ti 
tradicionalne tekme 'v nogome
tu. malem .rokometu, namiznem 
tenisu, šahu in streljanju z 
zračno puško so tokrat posve
tili 40. obletnici ZKJ in SKOJ. 
Tekmovanje je uspelo v zado
voljstvo vseh udeležencev.

Prireditve sta podprla OK 
ZKJ Vič in Tajništvo za pro
sveto OLO L;ubljiana, hkrati 
pa je bilo tekmovanje tudi Iz
birno za srečanje z mariborsko 
vajensko in delavsko mladino 
vp počastitev Dneva vajencev.

stavijanju šotorov, signaliza
ciji, streljanju z zračno puško, 
odbojki in orientacijskem te
ku.

Za naslovom »METKA IN 
PAJKI« se torej ne skrivajo 
dobra ali zla pravljična bitja. 
Ne, gre za prizadevni tabor
niški klub celjske mehanične 
tkalnice »Metka« z malce ne
običajnim imenom »Pajki«, ki 
z vso pestro dejavnostjo člo-' 
vekaljubno in načrtno skrbi 
za zdravje, počitek in razve
drilo delovnih ljudi-

(ti)
Revija

za delavsko mladino
Železničarski težkoatletski 

klub Ljubljana bo z roko v - J~ 
ki s SKUD Tine Rožanc prire
dil v sredo, 15. t. m. ob 17. in 
19. uri na ljubljanskem GR 
kvalitetno športno lin glasbeno 
revijo brez vstopnine za vajen
sko, delavsko in šolsko mladino.

S. Z. (

Brzoturnir »Slovenske
ga poročevalca«

Prizadevni šahisiti Sloven
skega poročevalca so te <lrl1 
odigrali redni mesečni btrzo- 
turnir za april: Znova je bn 
najuspešnejši Finžgar, tol J* 
zmagal s, pol točke naskoka 
pred Vidmarjem. Tretje h* 
četrto mesto sta razdeli 
Epih in Uršič. Udeležencev 3® 
bilo 14.

OHO AHAJ
Oho, kako nenavadno. 

Mariborski nogometaši za
res pomagajo drug druge
mu. Maribor porazi na svo
jem igrišču trboveljskega 
Rudarja in s tem zagotovi 
precejšen naskok mestnemu 
tekmecu Braniku. In vse to 
ne glede na pet golov, ki so 
jih v mestnem derbiju mo

rali pogoltniti modro-beli. Sicer pa: to še 
ni višek sodelovanja. Le-ta je rezerviran 
za Ljubljano, kjer isti košarkarski trener 
(Kristančič) pripravlja oba mestna tekme
ca za nastope v zvezni košarkarski ligi. 
Pa pravimo, da pri nas ni pravega šport
nega duha...

Aha, je to bila zgaga! Na državnem 
prvenstvu v krosu namrgč. V teku na 400 m 
za člane je Ljubljančan Hafner tako hitro 
švignil s starta v Maksimirskem gozdu, da

ga tekmeci sploh opazili niso. In lahko si 
zamislimo, kakšen preplah je nastal_ na 
ciljni ravnini, kjer so favoriti opazili Ljud- 
Ijančana daleč pred seboj. Treba je bilo 
znanega finiša Zagrebčana Murata, da na
slov prvaka ni povsem nepričakovano od
romal v Ljubljano...

Oho, in kaj bo z vodo? Tako so se spra
ševali na redni letni skupščini Plavalne 
zveze Slovenije ob ugotovitvi, da je v Slo
veniji plavalnih bazenov več kot klubov. 
Sicer pa — kolikor aktivistov ima sloven
sko plavanjevsa čast jim. Vedeti pa ie 
treba, da nedavna skupščina ni bila ni 
številčno sklepčna, ker se je ni udeležil 
predpisano število delegatov...

Aha, to je bila beseda. Smučarski ska
kalci so se znašli v hudi zagati. Tako dolgo 
so oklevali z letošnjim prvenstvom, da 
naposled sneg »zgnil« še tam, kjer ga 1 
le nekaj bilo. In tako so ostali brez prvaKa. 
Toda, to vendar ne gre! In se je našla g 
vica, ki je presekala ta gordijski v°z®' 
»Kaj nam mar« je dejala. »Prvenstvo 
leto 1959 bomo izvedli decembra!« Pa 
naj kdo reče, da smučarji niso iznajdljivi•••
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PLES STARCEV
Pisal mi je stari, upokojeni 

rudar Frane Vončina-:
»Praidi, -da boš pisal o naši 

žalosti. s •«
Sicer pa je naše mesto po 

svoje lepo. Pridi, boš videl! 
Okoli je venec hribov...

Skozi naselje teče Idrijca, 
polna postrvi. Ima pritiok Ni
kovo in viseče mostiče . •.

Zgodovine je v Idriji pre
cej. Kuga je polnila pokopa
lišča, kakor da Napoleon 
sploh ne bi določil davkov za 
smrtne primere. Beneški 
mestni stolp z debelimi zido
vi, oboki in z luknjo v tleh 
najvišjega nadstropjia. Skozi 
njo so suvali obsojence »na 
svobodo«...

Na vsakem koraku spome
nik rudarju * •.

Spomenik rudarjem je tudi 
800 lat stara certkev svetega 
Antona na vrhu strmega hri
ba istega imena. Jamski ko
pači so jo sezidali za kazen. 
Leta in leta so nosili kamenje 
navkreber.

Spomenik je ves ta kraij na 
površini in pod -zemljo.

Idrija kraj z najmanj zob
mi."'

Živo srebro unii&uije zobe. 
Vendar jih uniči čedalje manj, 
žalost pa je v Idriji vedno 
večja •

Pridi, da boš kaij napisal o 
naši žalosti...«

Nehal sem brati. Vem:
Po prvem podatku bi bila 

zaskrbljenost odveč. Idrija je 
po množini živega srebra tre
tja na svetu. Pred njo sta le 
Monta Amiiata in Almaden.

Drugi podatek je prav tako 
spodbuden: Idrija je po kako' 
vositi prva na svetm Kdo drug 
je dosegel štiri devetice? Ni
hče! Štiri devetice pa pome
nijo, da vsebuje živo srebro 
99-99 odstotka te prvine v 
trenutku, ko jo točijo v je
klenke. Pred vojno, ko so go- 
spoderšli v Idriji Italijani, je 
bilo takole: kdor je hotel do
biti idrijsko živo srebro, je 
moral, kupiti hknaiti tudi po 
šesti jeklenk živega srebra, iz 
drugih, italijanskih rudhikov.

Tretji podatek, sdicar le še 
zamisel, pove tole: Gez leto' 
dni bodo zgradili najmoder
nejšo topilnico namesto seda
njo neracionalne, ki je rud
niško »ozko grlo« in zaradi 
katere gre v izgubo kakih 
Petnajst odstotkov živega sre
bra. Takrat se bo Idrija tudi 
Po količini povzpela na drugo 
niesto, v kakovosti pa bo os
vojila še peto devetice...

Spet sem se zazrl v Fra- 
natove vrstice. Bral sem:

Vanj se vpisujejo direktorji. 
V skoraj pet sto letih se jih je 
v Idriji zvrstilo nešteto. Ko se 
je podpisal siedanji direktor, 
na zadnji strani ni bilo več 
prazne vrstice. Mar to pome
ni, da je zares vsega konec?«

Moral sem se nasmehniti 
pisanju dragega Franeta. 
Bral sem:

»Ta novi direktor zares ni 
laik, inženir je. Vsekakor po
znaš Cirila Prohmarja- Izde
lati je dal novo direktorsko 
knjigo. Tam je dovolj prosto
ra za množico podpisov. Di
rektor je prepričan o bodoč
nosti Idrije. Pripravlja rrw- 
derrt&zacijjo rudnika, vendar 
se mi zdi, da se že ubirajo 
glasovi za labodji spev. En 
sam argument: nekoč so pri
dobili iz sto kilogramov rude

Spet sem dvignil glavo in 
se zamislil, kaj mi sporoča 
Frane Vončina . •. Bral sem:

»Ponoči sem imel hude sa
nje. Znašel sem se pri tretjem 
oknu med rudarji. Kopljejo, 
kopljejo naravnost proti po
vršini .

»Ljudje, ne kopljite tako 
visoko,« sem iim rekel- Ali ne 
slišite Nikove?«

»To ni Nikova,« so mi odgo
vorili. »To žubori živo sre
bro!«

Razjezili so se in me vrgli 
ven. Zunaj pa me je sprejela 
kot sneg bela brada. Ta bela 
brada je govorila glasno kot 
»Albmova« reklama:

»Tisto leto, ko je Kolumb, 
ki je bil namenjen v Indijo, 
prižel v Ameriko, je idrijski 
sodar po naključju odkril ži
ro srebro.

začel. »Čemu mi pripovedu
ješ te znane reči?«

»Zato,« je rekla bela brada, 
»zato, ker sem jaz tisti sodar!«

»Sodar? Mar si še živ?«
»Da. Prišel sem, da se bom 

maščeval.«
»Komu?«
»Takoj boš videl.«
Nenadoma je stari sodar za

bredel v Nikovo, udaril s peto 
malo močneje... Struga Ni
kove se je vdrla, voda je 
pljusknila v rudnik-

»Na pomoč!« aem stisnil iz 
grla tako glasno, da sem zbu
dil sebe in ženo.

Strašne sanje, ti rečem. To 
ne bo dobro... Rudarji so za
res zastavili krampe kakih 
dvajset metrov pod strugo 
Nikove. Morajo, zakaj stoletja 
so minila od tistega dtie, ko 
je pravljični sodar našel živo 
srebro. Vse je prekopano.-.

»Koga iščete?«
»Franeta Vončino.«
»A, Franetal Torej ne ve

ste?«
»Česa?«
»Zdaj je v Nebesih.«
»Ni mogoče!«
Darovi ao mi padli iz rok- 

»V Nebesih pravite? Eh! Člo
vek je kot steklo!«

»Pojdite v Nebesa,« je re
kla. »Tam ga boste našli.«

Začudeno ,sem jo pogledal, 
pa je brž dodala:

»Tam so mnogi upokojenci. 
Ne bo vam žal, če greste tja.«

Nazadnje sva se sporazume
la. Šel sem v Nebesa, med 
upokojence. Nebesa? To je 
ime idrijske gostilne, kjer ima 
na vrhu prostore Društvo upo
kojencev, društvo, ki s 1300 
člani zajema vsiakega četrtega 
prebivalca tega' kraja.

)

».-. Ko je najnovejši di
rektor prevzel dolžnosti, je 
tudi on vzel knjigo v roke. To 
te pravzazprav velik zvezek s 
trdimi platnicami, ki so jih 
izdelali ob otvoritvi rudnika.

pet kilogramov živega srebra. 
Zdaj dd sto kilogramov rude 
le tri sto gramov te iskane 
kovine. Rudnik klone pod te
žo starosti.

Živo srebro grize dlesni, 
vendar jih grize čedalje mamj, 
zato je v Idriji iz dneva v dan 
večja žalost. Pridi, pa boš vi
del •..«

Zvečer je bil postavil nov 
čeber pod curek vode. Zjutraj 
ga ni mogel dvigniti. Bk je 
poln Sivega Stebra. Skrivnost 
je zaupal vojaku. Ta vojak —- 
ime mu je bilo Kocijan Arv- 
derle — je opeharil sodarja 
in odprl v Idriji prvi rudnik 
živega srebro...«

»Dobro, bela brada,« sem

VSEM DELOVNIM LJUDEM NASE DOMOVINE 
2$LIMO ZA 40-LETNICO KPJ SE MNOGO 
DELOVNIH ZMAG!

G5Č1NSKI LJUDSKI ODBOR 

OBČINSKI KOMITE ZKS 

OBČINSKI ODBOR ZB

Zob izpada manj in manj. 
Nesreča!

Zdi se mi, da me je prav 
zato napadla mrzlica. Ne bom 
več dolgo... Predstavljaj si, 
dragi prijatelj! Kosti bom pu
stil v Idriji, to moje mesto pa 
ne bo več naselje, marveč 
prazna vrtača. •.

Pridi, da boš opisal mojo 
žalost!«

Kdo se n© bi odzval takemu 
klicu?

Frane je bolan, zato- mu 
moram kaj dati, sem menil. 
Kupil sem pomaranče, čokola
do in še nekaj drobnarij, iz
raz na licu prilagodil položa
ju in se odpravil v Idrijo.

V Rudarski ulici sem potr
kal na vrata. Nič. Potrkal stem 
izmova. Oglasila se je soseda:

Kakšen hrup v Nebesih!
Gramofon je igral valčei 

upokojenci pa so plesali not 
and roli. Zares so bili razign; 
ni-

Gledal sem, iskal Frane! 
Vončino. On pa je ves prem 
jen vihral po dvorani in ki 
naprej govoril:

»Sanjalo se mi je. Na Nila 
vi ti stopi predme...«

Ko me je ugledal, me jeol 
jel.

»Kaj pomeni vse to?«
»Mar ne veš? Glej ga m 

Poglej skozi okno! Ali vid 
tisti hrib? Smufcovše se m 
pravi:. •«

»Vidim ga. No, in??
. »Kako in? Danes točno o 
enajstih so raziskovalci ug< 
tovili, da je tam živo srebrt 
Pridi plesat!«

Dragutin Rakanovič

OBČINSKI KOMITE IMS 

OBČINSKI ODBOR SZDL 

OBČINSKI SINDIKALNI SVET PTUJ
KOLEKTIV

TOVIllIE PEBILfi m KONFEKCIJE

»DELT I«, PTUJ

ČESTITA VSEM DELOVNIM LJUDEM 
OB JUBILEJU 40-LETICE KPJI

1 . t ,

ENOTNOSTI1
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SLAVNOSTNA SEJA CENTRALNEGA KOMITEJA ZKJ

Pb vsej državi se pripravljajo na svečano proslavo 40-let- 
nice Zveze komunistov Jugoslavije. Glavna svečanost bo v 
Beogradu, kjer bo 19. aprila v Domu sindikatov slavnostna 
seja CK ZKJ, na kateri bo tovariš Tito prebral referat, po
svečen 40-letnici KPJ oziroma ZKJ. Ro tej seji bo na trgu 
Dimitrija Tucoviča, kjer je bil I. kongres KPJ, veliko zboro
vanje. Zvečer bo na beograjskem sejmu slavnostna prireditev, 
ki jo bodo ponovili 20. aprila. Program bo izvajalo nad 2000 
članov raznih kulturno-umetniških skupin. Po številu izva
jalcev in gledalcev bo ta prireditev nekakšen partizanski mi
ting. Ves program osrednjih proslav v Beogradu bodo prena
šali po radiu in televiziji.

PROSLAVA DNEVA MLADOSTI
Letošnja proslava dneva mladosti 25j maja bo prirejena 

v okviru jubilejnih proslav ZKJ in SKOJ. Centralni komite 
Ljudske mladine Jugoslavije-bo ob dnevu mladosti med dru
gim tudi podelil nagrade najboljšim mladinskim kulturnim 
društvom in klubom, literarnim družinam in ostalim organi
zacijam, ki se ukvarjajo s kulturno in estetsko vzgojo mla
dine. Zvezni odbor za proslavo dneva' mladosti pa bo od 
21. do 25. maja priredil v Beogradu festival revolucionarnih 
pesmi, na katerem bodo sodelovali mladinski zbori iz vse 
države.

NOVI TANKERJI ZA REČNO PLOVBO
Iz ladjedelnic »Mosor« v Trogiru in »Splošne plovbe« v 

Piranu je te dni odplul proti Beogradu konvoj štirih novih 
vlačilcev-tankerjev (vsak ima 1000 ton nosilnosti), ki so jih 
zgradili za potrebe jugoslovanske rečne plovbe. Vlačilci-tan- 
kerji so moderno opremljeni in imajo sodobne avtomatske 
črpalke za vtovarjanje in iztovarjanje blaga. Uporabljali jih 
bodo za prevoz tekočega goriva in raznih olj.

»IZOLIRKA« BO IZDELOVALA STRAMIT
Na pobudo Zavoda za proučevanje gradiva in konstrukcij 

bodo julija začeli v podjetju »Izolirka« v Ljubljani graditi 
obrat za proizvodnjo novega gradiva — stramita. Poskusno 
proizvodnjo bodo začeli že ob koncu leta. Stramit bodo izde
lovali v glavnem iz slame in papirja. Je zelo dober toplotni 
in slušni izolator, uporabljajo pa ga največ za pregraje in 
izolacijske zidove v steklenih in montažnih poslopjih.. Vse 
investicije za zgraditev tega obrata (vštevši opremo, ki jo 
bodo uvozili) bodo znašale kakih 50 milijonov dinarjev, toliko 
pa bo tudi znašala vrednost njegove letne proizvodnje.

PROGA BAR—VIRPAZAR JE ZGRAJENA
Med Barom, bodočo veliko luko. na Jadranu in Virpaza- 

rom na bregu Skadarskega jezera, so pretekli petek položili 
zadnji meter železniškega tira. S tem so dogradili prvi odsek 
železniške proge Beograd—Bar, ki bo povezala najbogatejša 
področja naše dežele z Jadranskim morjem in tujimi trgi. 
Proga Bar—Virpazar je dolga 23,5 km in je prva normalno- 
tirna železnica v Črni gori. Speljana je skozi predor v S.ozinu, 
dolg 6172 metrov, ki je najdaljši železniški predor v Jugo
slaviji. Dela se nadaljujejo in do 13. julija bo dograjen tudi 
30 km dolg odsek proge Virpazar—Titograd.

PET NOVIH SLADKORNIH TOVARN
Upravni odbor Jugoslovanske investicijske banke je pred 

dnevi odobril lokacijo za gradnjo štirih novih sladkornih to
varn, ki bodo lahko dnevno predelale okoli 8.500 ton slad
korne pese. Tako bodo T' Sremski Mitroviči gradili sladkorno 
tovarno z dnevno zmogljivostjo 2000 ton, v Županji tovarni z 
zmogljivostjo 1500 ton, tako veliki tovarni pa še v Kovinu in 
v Senti. Na eni prejšnjih sej pa je upravni odbor te banke 
odobril lokacijo in načrte za gradnjo sladkorne tovarne v Peci, 
ki bo tudi lahko predelala 1500 ton sladkobne pese na dan. 
Vse te tovarne naj bi obratovale že jeseni 1961.

NOVA RUDNA NAHAJALIŠČA
V rudniku cinka in svinca Brskovo pri Mojkovcu v Črni 

gori so odkrili nova nahajališča rude, ki jih cenijo na več kot 
3 milijone ton. Doslej so domnevali, da je tod manj ko milijon 
ton rude. Strokovnjaki Zveznega geološkega zavoda izjavljajo, 
da so pogoji za razvoj tega rudnika zelo ugodni, ter opozar
jajo, da so v rudniku tudi žlahtne kovine.

Nova nahajališča rud so odkrili tudi na področju Korov
ske Mitroviče. V starem trgu so našli nove rezerve pirita, 
zlata, srebra in bizmuta. S tem so se rezerve rudnika Trepča 
povečale v primerjavi z letom 1956 za več kot eno petino. 
•V vasi Pecelje so našli rudo,' ki vsebuje azbestna vlakna. V 
okolici Titovega Užica pa so odkrili velika nahajališča krede, 
ki zavzemajo samo v vasi Kačar kakih 160.000 kvadratnih 
metrov zemljišča, segajo pa 120 metrov globoko.

BEOGRAD BO DOBIL TOPLARNO IN TERMO
ELEKTRARNO

V Beogradu bodo letos zgradili veliko toplarno, ki bo 
ogrevala industrijska, stanovanjska in druga poslopja. Paro 
bodo porabili najprej za proizvodnjo električne energije. 
Zmogljivost termoelektrarne bo znašala v prvi etapi izgradnje 
200.000 kilovatov, do leta 1963 pa naj bi se povečala na 
60 megavatov.

BOGAT RUDNIK SVINČENO-CINKOVE RUDE
Na gradbišču našega novega rudnika svinčeno-cinkove 

rude Kižnica se dela bližajo h koncu. V letošnji gradbeni se
zoni bodo zgradili vse objekte, ki jih je predvideval plan. 
Med drugim bodo zgradili za delavce in uslužbence v bližini 
Prištine še 56 stanovanj. Letos bodo nakopali v tem rudniku 
okoli 100.000 ton svinčeno-cinkove -rude.

NOVO BRODARSKO PODJETJE

Na prošnjo šibeniške komune je Komite za zunanjo trgo
vino FLRJ odobril novemu brodarskemu podjetju »Sibenska 
svobodna plovidba: nakup treh trgovskih ladij večje tonaže. 
Tako bo tudi to jadransko mesto dobilo svoje brodarsko pod
jetje in se pridružilo ostalim pomorskim središčem, ki že 
nekaj let razvijajo pomorsko gospodarstvo. Ladje bodo ku
pili v tujini, in sicer dva tramperja po 10.000 ton in trgovsko 
ladjo z nosilnostjo 3000 ton. »Sibenska svobodna plovidba« j« 
deveto trgovsko brodarsko podjetje na jadranski obali.

OB 40-LETNICI KPJ ŽELIMO VSEM LJUDEM 
SE mnogo uspehov pri IZVRŠEVANJU 
NALOG, KI JIH JE ZAČRTALA NASA HEROJ
SKA PARTIJA!

KOLEKTIV
KMETIJSKEGA GOSPODARSTVA 

KIDRIČEVO

VSEM LJUDEM NASE DRŽAVE ŽELI OB 40-LETNJC! KOMUNISTIČNE PARTIJE JUGOSLAVIJE SE MNOGO 
DELOVNIH ZMAG V IZGRADNJI SOCIALIZMA
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KRIŽANKA 9
VODORAVNO: 1, odganjati 

6e od tal, 7. prebivalec naj- 
večijega aaijskega polotoka, 13. 
bloditi naokrog, dolgo hodita, 
14- odrešiti (brez se), 15. vrsta 
poldragega kamna (množ.), 16. 
mikatoi prislov, 17. riževo 
žganje, 18. primitiven plug.

19. oče bajeslovnega prvega 
letalca, 21. reka v Sibiriji, 22- 
kravica, 23. dosiužen vojak, 
24. različna soglasnika, 26. 
osebni zaimek, 27. igralec po'- 
sebne igre z lesenimi krogla
mi, 28. tišina, 29- različna so
glasnika, 31. kopen, 32. težke, 
hudie sanje, 33. koledarska ob
dobja, 35. znano mi je, 36. tu

je moško ime, 37- vojak v pe- 
šadiiji, 39. slikarske potrebšči
ne za barve, 40. kemično sred
stvo za premaz lesenih pred
metov proti trohnobi, 41. zna
na velika potniška ladja, ki 
se je pred prvo svetovno voj
no potopila zaradi trčenja z 
ledeno goro.

NAVPIČNO: 1. naredim, 2. 
sposobnost, zmogljivost, 3- 
hrib pri Beogradu, 4. unesek 
pri teži, obraba, 5. arabski 
žrebci, 6. osebni zaimek, 7. na
še znano zdravilišče za tuber
kulozne in letoviš carski kraj 
v Slov. Primorju, 8. izraz pri 
igri, 9- grobo orientalsko suk- 
no, 10. urad, pisarna, 11. ure
diti, ustanoviti, 12. oster, na
pol kisel okus jedi, ki se že 
malo kvari, 14. pogodim, 16. 
tisti, ki kuri, pcdžigalec, 19. 
marljiv, priden, 20. varuh do
mačega ognjišča pri starih 
Rimljanih, 23. enota za mer
jenje električnega toka, 25. 
čitailec, 28. nečist, kalen, 30. 
polomljen, zdrobili jen, 32. dra
ga, nežna, 33. kratica za Ljub
ljanski strelski klub, 34- tuj 
izraz za zrak, 36. isto kot 23 
navpično, 38. nota v solmiza* 
ciji, 39. črka grške abecede.
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TAKOJ BO DOBRO! 
— Skrčite malo prste!...

'/1\\

SMOTRNO DELO
— Strela, saj ste šele pred nekaj dnevi pola

gali kable!
— Seveda, ampak sedaj imamo inventuro...!

DOBRA TEHTNICA
— Poglej, mama, zrak v tej trgovini tehta dva

TARIFNI PRAVILNIKI 
— No, če je sosedova Špela lahko starejši 

knjigovodja, zahtevam jaz postavko višje stro
kovne snažilke zveznega pomena!!

REŠITEV KRIŽANKE
Številka 8

VODORAVNO: 1. memori- 
ram, 9. park, 13. operater, 14. 
žepar, 15. ri, 16. obad, 17. na
goni, 18. Ike, 20. akutirati, 22. 
jate, 24. ate, 25. ave, p, a, 27. 
Ira, 29. Ela, 31. Ikar, 33. oka- 
meneti, 36. ali, 37. obvezan, 38. 
pora, 40. ed, 41. saten, 42. ma
larija. 44. Adam. 45 patini-
rar

OREHI
...v i N ZA ČOLNARJA

Ce veslamo s tokom, bomo ra
bili s čolnom od kraja A do kra
ja B natanko tri ure. V obratni 
smeri — to se pravi, ko bi ve
slali proti rečnemu toku in z 
enako silo — pa bi trajala vož
nja seveda nekoliko dlje; od 
kraja B do kraja A bi priveslali 
v 4 urah in pol.

Ali znate iz gornjih podatkov 
izračunati, v kolikšnem času bi 
do kraja B priplavala lesena 
trska, ki bi jo pri kraju A vrgli 
v reko? Nosil bi jo seveda le 
vodni tok.

ČUDNA STVAR
Na tehtnici je posoda z vodo; 

oboje, posoda sama in voda v 
njej, tehta 10 kilogramov. Teht
nica je v ravnotežju, ker ima 
na drugi strani desetkilogram- 
sko utež.

Vprašanje* je, kolikšno utež hi 
bilo treba dodati na drugo stran 
tehtnice, ako bi v posodo z vodo 
spustili 100 gramov težko ribo, 
pa bi hoteli, da ostane tehtnica 
še vedno v ravnotežju.

Znano je namreč, da vsi v 
vodo potopljeni predmeti izgu
bijo nekaj na teži. Torej — kaj 
menite?

CENEJŠA PERESA
V trgovini so se pocenila pi

salna peresa za en dinar pri 
ducatu. Po novi ceni je sedaj 
moč dobiti za en dinar eno Pero 
več kot prej, ko so jih prodajali 
še po starem. Koliko dinarjev 
stane sedaj en ducat peres?

Kombinirajmo
Štev. 14.

Bell dobi
Beli: Kel, De3, Tal, Th3, Ld3, 

Le5, Pa2, b2, c3, f2, g2, h4 (12) 
Omi: Kg8, Dc7, Ta8, Tf8, L,b7, 

Ld6, Pa7, b6, f7, «7, h5 (11)
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NASA NAGRADNA UGANKA
V veliki dvorani, ki vam jo posredu

jemo na gornji sliki, bo te dni pomemben 
dogodek; da vam olajšamo ugibanje, naj 
vam povemo, da so se pred dvema le
toma, kmalu potem, ko so dvorano do
gradili, tam zbrali predstavniki delovnih 
kolektivov iz vse države. Odgovorite nam:

® v katerem od naših mest je ta ve- .
lika dvorana in v kateri stavbi ter 

0 kakšen pomemben dogodek bo te 
dni v njej?

Rešitve s kuponom nam pošljite naj
pozneje do četrtka, 23. aprila, na naslov 
našega uredništva, Ljubljana, Čufarjeva 
ulica 3. Izmed reševalcev, ki nam bodo

v_____________________________________________

poslali pravilne odgovore, bo žreb določil 
enega, ki bo prejel Nagrado v znesku 

5000 dinarjev
Med reševalci, ki so nam poslali pra

vilne in izčrpne odgovore na našo zadnjo 
slikovno uganko, je žreb izbral nagra
jenca, ki bo prejel 5000 din; poslali jih 
bomo Leonu Bogataju, ki dela v Tovarni 
filca v Mengšu.

Pravilen odgovor na našo zadnjo sli
kovno uganko, ki so nam ga poslali mnogi 
reševalci, se glasi: na sliki je Poštarski 
dom, ki stoji na Pohorju. Okolico tega 
doma pa povezuje z dolino velika turi
stična žičnica.

NOGOMETAŠI 
POLJSKI ČUVAJI

Ljubitelji nogometa in ak
tivni igrculci v vasici Pavlovci 
blizu Rume so finančno vpra
šanje laistnega kluba rešili na 
zelo enostaven način, ki pa 
ga velja tudi pohvaliti:

Med obiranjem koruze in 
za časti trgatve grozdja so 
pomagali kmetijski zadrugi, 
ker pa tako ustvarjeni zaslu
žek še ni zadoščal potrebam 
kluba, se jih je 74 obvezalo 
občinskemu ljudskemu odbo
ru, da bodo v izmenah čuvali 
polja. Odbor je ponudbo teh 
»pohjiskih čuvajev« sprejel in 
tako so sedaj nogometnemu 
klubu zagotovljeni letni do
hodki v znesku 200 tisoč di
narjev* kar zadošča za nabavo 
športne opreme, poptr'av[Ui 
igrišča in za potne stroške no
gometnega moštva, kadar po
tuje na tekmovanja.

BALKAN — ZIBELKA 
POLJEDELSTVA

Neka arheološka najdba na 
tako imenovam Biserni obali 
pri uasf Nose blizu Subotice 
priča o tem, da je tudi Balkan

eno najstarejših središč neo
litskega poljedelstva v Sta
rem svetu.

Leta 1953 so med izkopava
njem naselja iz bakrene dobe 
opazili, da se skriva pod gor
njo plositjo tega zgodovinske
ga nahajališča še starejša, ar
heološko še bolj zanimiva — 
neolitska plast. To je strokov
njake napotilo, da so v nasled
njih nekaj letih kopali še 
globlje in so na nekem kraju 
res dobili 50 pitosov — po
sebnih posod, narejenih iz po
sušene gline. Tu je bilo v dav
ni dobi skupno skladišče hra
ne nekega takratnega rodu 
ljudi iz neolitika- V posodah 
so našli pooglenelo zrnje pro
sa.

V gospodarskem razvoju 
prazgodovinske dobe je nasta
la revolucionarna sprememba 
na prehodu iz ledene dobe — 
paleolitika in mezolitika — v 
aluvialni neolitik. Ljudje so 
takrat zamenjali lov in nabi
ranje plodov z živinorejo in 
poljedelstvom. Naše arheologe 
je pri proučevanju neolitika 
posebno zanimalo vprašanje, 
ali je ta sprememba nastala 
tudi pri davnih prebivalcih 
Balkana, ali pa se je razvoj 
poljedelstva in živinoreje raz

širil v naše dežele od drugje.
No, nekaj zadnjih arheolo

ških najdb v Jugoslaviji, Gr
čiji in Romuniji potrjuje, da 
je ta razvoj gospo^darstva ne
olitskega človeka potekal pri 
nas - samostojno, dasiravno 
■strokovnjaki še ne vedo na
tanko, od kod ta razvoj ta
kratnega gospodarstva — ali 
je domačega ali tujega izvora.

Najdba na biserni obali 
pripoveduje o tem, da se je 
najstarejši neolitski človek v 
srednjem Podjo-navju hrami 
s prosom, ki ga je sam sejal. 
Dejstvo, da so pooglenela zrna 
našli v - nažganih posodah, 
priča o tem, da so te posode 
prastare. Tako strokovnjaki že 
sedaj za gotovo vedo, da je ta
kratni človek poznal tudi pro
so, ki ga je — sam vzgojil- 
Proso je namreč stepska rast
lina, srednje Podonavje pa j® 
bilo v neolitski dobi prava 
stepa!

KMET — 
VREMENOSLOVEC

V vrni Ljubovič blizu Gra- 
čaca živi petdesetletni \met 
Djuro Danilovič, ki ga daleč 
naokoli poznajo kot meteoro- 
loga-amaterja-

V PRISTAN\&CU GiNEVAT^TI

Danilovič daje dolgoročne 
vremenske napovedi, napove" 
duje pa tudi, katera vrsta ži" 
ta bo prihodnje leto najbolje 
obrodila in kakšna bo zima- 
Sosedje ga vedno vprašujejo 
za nasvet in ga tudi ubogajo- 
Včasih pa mu pri napovedi 
seveda tudi »spodleti«, prav
kot pravim meteorologom-^
Tako je lami Jovo Brčin, Ga" 
nilovičev sosed, hotel vedeti, 
kakšna bo zima, ker je imel 
le malo krme, pa je moriti 
prehraniti dosti ovac. Danilo' 
vič je menil, da bo zima mMa’ 
kar pa ni bilo res; v hislciA 
kraju je padlo dosti snega, ** 
je obležal zelo dolgo. Zato se 
Brčin še danes jezi na DamtlO' 
viča, češ da se takrat ni dosti 
potrudil, ko mu je »izdcUti 
dolgoročno vremensko nap" 
ved.

NEUTRUDLJIVI BRIVEC
2e devet let hodi 

brivski mojster Roko Cvile 
iz vasi Rakitovice vsak <^ar\xa 
Dolnji Miholjac, kjer imjj 
svojo delavnico. Ker je 
tovica oddaljena od MihoD 
dobrih 5 kilometrov, je ta"X 
utrudljivi brivec v tem ca 
prehodil že blizu 32.000 M ^ 
metrov poti. Sam pravi, da ,g 
mu to vsakodnevno Pe^arfe,no 
ne zdi prenaporno. Neda 
tega je na tej progi za^eltJ,a 
žiti potniški avtobus, f.
Roko se z njim ne vozi; PJ 
da tega ne dela zara>d''1 
razlogov: ker bi sicer P7*1 - — 
vrenozMo na delo in
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pozdravljajo in slavijo 40-letnico KPJ z iskrenimi 
željami vsem delovnim ljudem, da bi pod vodstvom 
v revolucionarni borbi prekaljene zveze komunistov 
dosegli čim večje uspehe v graditvi socializma!

Plavža jeseniške železarne

Kfttekflv

Industrija
metalnih
polizdelkov

VLIVANJ®: MEDENINE v določene oblike. 
Potrošniki lahko dobe aluminijevo pločevino, 
trakove, cevi, palice, žice in druge polizdelke.

PROSLAVLJA LETOS 90-LETNIC0 OBSTOJA

Prizadeval si bo proslaviti
40-LETNICa KPJ S CIM VEČJIMI DELOVNIMI USPEHI.

* \
ZELI PA, DA BI VSI DELOVNI KOLEKTIVI PROSLAVILI 

TA NAS VELIKI PRAZNIK Z NOVIMI DELOVNIMI 
ZMAGAMI.

Slovenska
Bistrica

Tisoč sedem stotonska stiskalnica v tovarni

Železo Je steklo

T0V1RNA
AVTOMOBILOV
MARIBOR

Pozdravlja vse delovne 
kolektive
in jim želi še mnogo 
delovnih uspehov!

DELOVNI KOLEKTIV

USNJARNE IN PARNE ŽAGE
LENART V SLOVENSKIH GORICAH

ČESTITA K PRAZNIKU 40-LETN1CE KPJ

USNJARNA IZDELUJE:
ODLIČNE KRUPONE, VRATOVE, OKRAJINO KOMERC IN 
SPEOIAL MASTNO KRAVINO, NARAVNO IN V BARVAH.

»SODARSTVO«
MARIBOR - Nasipna ulica štev. 38

Čestita vsem

K PRAZNIKU 40-LETNICE KP JUGOSLAVIJE

Gornje radgonsko 
Opekarniško podjetje

GORNJA RADGONA

čestita k

PRAZNIKU 40-LETNICE KP JUGOSLAVIJE

OB JUBILEJNEM LETU KPJ
ČESTITA DELOVNI KOLEKTIV

Cementarne Trbovlje
z obrati ZIDANI MOST - RADEČE
K DELOVNEMU PRAZNIKU I. MAJO 
vsem delovnim ljudem Jugoslavije

»Svilanit«
KAMNIK

ČESTITA
vsem delovnim ljudem

K PRAZNIKU 40-LETNICE KPJ

Mariborska
tekstilna
tovarna

MARIBOR

V belilnici
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^mCudi če človek pomisli na- 
zaj na tiste čase, ko 
smo na debelo kovali 

. najbolj nesmiselne kratice, 
■» prave umetnije sprijenega ob

čutka za kleno materinščino, 
vseeno vel)a> da nekatere no
vejše in najmlajše — ime »-ne 
bodi jih treba-« po pravici za
služijo — tudi preprostemu 
človeku vse povedo.

GKPPZ na primer, seveda 
povezano z imenom določenega 
kraja, kjer je sedež organizaci
je. »Gozdarsko-kmetijsko pro
izvajalno posldvno zvezo po
menijo tiste črke,« vedo odgo
voriti na vprašanje.

Sicer so raznolike dejavnosti 
tovrstnih svež dovolj znane, 
da bi potrebovali še kakšno 
pomoč iz knjig ali beležk. Je
dro, bit njihovega dela lahko 
strnemo v nekaj besedah. So
cialistična preobrazba vasi šte
je za njihovo osnovno nalogo. 
Prek poslovnih razmeri) s kme
tijskimi zadrugami se delo 
proizvajalnih poslovnih zvez 
odraža v vsestranski pomoči za 
napredek in procvit na področ
ju kmetijstva in gozdarstva.

Eno takšnih GKPPZ je pole
ti 1956 v Dravogradu ustanovi
lo 22 kmetijskih zadrug s pod
ročja nekdanjega slovenjgra
škega okraja. Poverjene nalo
ge tamošnja gozdarsko-kmetij- 
ska poslovna proizvajalna zve
za tudi zvesto izpolnjuje; skrbi 
za napredek kmetijstva in go
zdarstva, ki sta v tem delu na
še Koroške pomembni gospo
darski panogi in kjer je za
družništvo močno razvito. Tej 
proizvajalno poslovni zvezi tu
di velja naš današnji zapisek. 

*
Kar zadeva poljedelstvo, je 

— razen krmilnih rastlin — na 
področju GKPPZ Dravograd 
ena najpomembnejših kultur 
krompir. Sadijo ga na 1850 ha 
ali malone na eni petini vseh 
njivskih površin. V zadnjih 
letih so povprečni hektarski 
donos z zamenjavami krompir
ja in uvedbo kvalitetnega se
menskega krompirja dvignili 
od 70 na povprečno 180—200 
stotov, medtem ko se je pov
prečje pri pridelovanju semen
skega krompirja povzpelo celo 
na 350 stotov. Ta krompir so 
lani posadili na stotih hekt
arih. Čeprav za letošnje pogod
beno sodelovanje pri pridelo
vanju semenskega krompirja 
končni rezultati s tega področ
ja še niso znani, v Dravogradu 
zatrjujejo, da se sodelovanje 
med zadrugami in kmetovalci 
lepo razvija in bodo rezultati, 
vsaj-kaže tako, zelo dobri. Dru
gače je dravograjska proizva- 
jalno-poslovna zveza na pod
ročju kmetijstva lani skrbela

Obširno področje deša
Gozdarsko-kmetijske proizvajalne 
poslovne zveze Dravograd

še za selekcijo semenskega 
krompirja ter organizirala pri
delovanje intenzivnih sort pše
nice na površini 105 ha in pro
pagando za zamenjavo semen 
žitaric in krompirja. Precej se 
je povečala tudi uporaba umet
nih gnojil. Ker zdaj sadijo 
hmelj že na 126 hektarih’ bo 
treba misliti na gradnjo nujno 
potrebnih skladišč.

»Z mehanizacijo kmetijstva 
še kar dobro stojimo.« pravijo 
na upravi GKPPZ Dravograd. 
Na voljo je 32 traktorjev z ve
čino potrebnih priključkov. Po- 
lovičo vseh — 16, smo dobili 
šele lani. Kupili smo tudi 2 
motorni kosilnici in deset na
hrbtnik motornih škropilcev in 
zaprašilcev. Zdi se, da bodo s 
tem »-orožjem« kmetijske za
druge kos nalogam, ki se pred
nje postavljajo ob razmahu po
godbenega sodelovanja. Vseeno 
pa nas čaka precej dela?in 
prepričevanja, kajti marsikod 
mislijo’ da jih bo traktor brez 
priključkov na mah rešil veči
ne težav.« *

O Tudi v minulem letu je 
Gozdarsko-kmetijska proizva
jalno poslovna' zveza Dravo
grad nadaljevala z gnojenjem 
in urejevanjem pašnika na 
Plešivcu, kjer je bilo na paši 
80 glav govedi in 152 ovac. Na 
pašniku -Pohorje«, ki tildi so
di v okvir našniškega obrata, so 
izpasli — pasli skozi ves čas 
paše — 27 govedi in 79 ovac.
9 Pri živinoreji so se uvrsti

li na vzrejo plemenske živine 
sivorjave pasme. Organizirali 
so tri sejme za prodajo ple
menske živine, ki so jo za po
trebe posameznih zadrug nekaj 
tudi nakupili. Za dvig svinje- 
reje so organizirali pet rejskih 
središč. Kmetijskim zadrugam 
so nudili še pomoč pri nabavi 
dobrih vrst ovac iz Solčave.

A Po starem katastru je na 
področju dravograjske proizva
jalno poslovne zveze 28.000 ha 
gozdne površine. V tej številki 
niso upoštevani gozdovi v ob
činah Ravne, Radlje in Črna, 
tako da računajo s pet tisoč 
hektari več gozda. Lani so od
kupili 89.470 kubičnih metrov 
lesa — pretežno hlodovine, 
jamskega, tehničnega in -ce
lega« lesa — ter pri tem za
beležili promet nekaj nad mi
lijardo dinarjev. V sklopu po
slovne zveze delajo štiri gozd

ne drevesnice, ki so lani dale 
prek 600.000 sadik. Dogradili so 
12 km gozdnih kamionskih cest. 
Zal jim pomanjkanje sredstev 
preprečuje nadaljnjo obširnejšo 
gradnjo novih cest in rekon
strukcijo starih, čeprav bi 
drugi precej prispevali, da bi 
le — začeli...

A Dani so pripravili šest te
čajev o sodobni negi gozdov. 
Med delavci in gozdnimi po
sestniki je bilo zanimanje za
nje zelo veliko. Se posebej je 
razveseljivo, da se je ene po- 
gozdovalnih akcij udeležilo 
1000 šoloobveznih otrok.

A Razen lesa je Gozdarsko- 
kmetijsko proizvajalna poslov
na zveza Dravograd lani zače
la odkupovati tudi druge pri
delke in živino, kar je dotlej 
opravljalo Zadružno kmetijsko 
podjetje na veliko, Dravograd. 
Za začetek so odkupili in pro
dali 521 ton krompirja in 396 
ton jabolk. Za odkup živine je 
bilo sklenjenih 130 pogodb za 
vzrejo pitane živine.

A Eri preskrbovanju zadrug 
z opeko in cementom so uspeli 
premostiti največje težave, ta
ko da zadruge dobivajo vsaj 
količine za najnujnejše potre
be. Temu nasprotno je oskrbo
vanje z umetnimi gnojili in za
ščitnim sredstvi za kmetijstvo 
ves čas zadovoljivo potekalo.

Kaj pa težave?’ Precej jih je 
in v nedogled bi jih lahko na
števali. GKPPZ Dravograd bi 
potrebovala zlasti več strokov
njakov. Zadrega s sredstvi jim 
onemogoča večjo mehanizacijo 
v gozdarstvu. Težave nastopajo 
s -črno« sečnjo, s katero so se 
zdaj odločno spoprijeli. Zdi pa 
se, da bodo letos le strli naj
trši breh. Veliko skladišče, ki 
so ga prevzeli od bivšega Za
družnega trgovskega podjetja’ 
je namreč treba dokončati. 
Vsaj najnujnejša sredstva za te 
potrebe so dobili na precej ne
pričakovan način. Zadruge s 
področja, ki ga zajema dravo
grajska proizvajalna poslovna 
zveza, so ji namreč odstopile 
razliko, ki je nastala pri komi
sijski prodaji lesa v zadnjem 
četrletju minulega leta.

V novem skladišču je med 
drugim semenska klet za 
vskladlščenje 300 vagonov se
menskega krompirja...
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TJ rezsfcrbno razigrano šu-
|*^ menja Lobnice, ki raz

penjena prek izlizanega 
kamenja v strugi brzi iz opoj
ne tižine pohorskega gozda 
nizdol v dolino, umazani Dravi 
v objem, že 118 let spremlja 
razvoj in težave enega izmed 
dedičev nekdanjih kovačij, 
kakršnih je ondod nekdaj 
bilo precej. Da, v tistem kotu 
pod Pohorjem, nekaj minut 
vstran od ceste na desnem 
bregu Drave, še utriplje ko
vaška, železarska kri.

Železarna Ruše ... Kako 
malo pomeni ta beseda in 
koliko velja, če jo prav rd- 
zumeš.

Ne morda zato, ker zdaj 
zaposluje 136 delavcev in na
meščencev. Okrogel emblem 
ruške železarne je danes po
jem kvalitete ne le na do- . 
mačem trgu,. tudi v Afriki, 
Severni Ameriki in na Bliž
njem vzhodu vedo zanj; ce
nijo ga in. zahtevajo izdelke 
te tovarne, predvsem razne 
vrste krampov in sekir: zad
nje čase celo sekače za slad
korni trs. Slovesa tovarna ne 
dolguje le stoletni tradiciji.
V nemali meri ga lahko pri
pišemo prizadevnosti njenih 
delavcev, ki z novimi uspehi 
sloves svojega podjetja samo 
še zaljšajo. Koliko svojih iz
delkov bi lahko. še . prodali,, 
vendar... , '

Trenutek in oprostite. 
Zmotno bi bilo karkoli skle
pati na slepo srečo. Tovariš 
Sergo Cveto, direktor Žele
zarne, je takole povedal:

»Že .rojstni datum* našega 
podjetja dd slutiti, da je 
železarna zastarela. Osnovna 
sredstva veljajo samo še 150 
milijonov. Toliko smo torej 
— ocenjujoč s te strani — še 
vredni.«

Res, ruška železarna je za
starela. Izrabljene naprave. in 
stroji omogočajo praktično le 
izdelavo krampovskih in se- 
kirnih artiklov. Zahtevnejših 
kovancev — na primer za 
škarje, nože — za zdai še ne, 
m drejo izdelovati, čeprav jih 
naša industrija potrebuje. In, 
uvažati jih moramo...

Železarna je stisnjena v ko
tu ozke dolinice, kar ji —** 
mimo drugih težav — onemo
goča vsak nadalnji razvoj. 
Najbrž ne bo treba omenjati, 
da higiensko-tehinični pogoji 
niso zavidljivi.

Zadnje< čase v tovarni pre
cej razpravljajo o rekonstruk
ciji. Temeljita obnova jih ne 
bi rešila samo iz sedanjih 
zagat. Omogočila bi tudi iz
delavo nekaterih zahtevnejših 
izdelkov.

Za rekonstrukcijo sedanje 
železarne obstajajo pravzaprav

Obisk v železarni Ruše

Jasnejši dan se zori 
kovačem ob Lobnici

le tri možnosti. Vse kaže, da 
bo obveljala najdražja, ven
dar ekonomsko najbolj ute
meljena varianta. Prvi dve bi 
namreč pomenili precej neod
govorno trošenje sredstev za 
zdravljenje neozdravljive bo
lezni — starosti tovarne.

Kaj predvidevajo? Prihod
nje leto bodo dejavnost se
danje žage v Rušah prenesli 
v novi lesnooredelovalni kom
binat v bližnji Limbuš. Na 
izpraznjenem prostoru bi žele
zarno na novo postavili. No
va železarna bi dobila svoj 
industrijski ti’-, s čimer bi 
odpadle težave s prevozom 
surovin, goriva in gotovih iz
delkov. Z ozirom na notrebe 
naše industrPe po kovanih 
izdelkih bi bile tudi s te 
strani investicije utemeP-oe. 
Po nekaterih računih bi nova 
železarna svojo bruto proiz
vodnjo .povečala vsaj za pet
krat. če pomislimo, da je 
letošnji proizvodni plan ruške 
železarne 420 ton kovanih iz
delkov in 195 ton okovja, bi 
bilo to kar precej. Primer
java no vrednosti '-delkov bi 
prikazala še večjo razliko, 
nejših izdelkov. Tudi izva
žali bi lahko precej več kot 
zdaj. *

Kakor so še povedali na 
upravi podjetja, bi s proiz
vodnjo kovancev za škarje, 
nože in podobno lahko za
čeli že zdaj, če bi le imeli še 
nekaj padnih kladiv. No, obe
ta se, da bodo eno takšnih 
kladiv .— »ajax« jim pravijo 
— dobili še letos. Tako bi 
lahko zaživelo tudi pogodbeno 
sodelovanje z nekaterimi ma
riborskimi in drugimi tovar
nami, kar predvidevajo.

Sicer imajo v Ruški žele
zarni največ skrbi s stiskal
nico. Revica je že tako iz
mučena — beri izrabljena — 
da komaj prenese delo v eni 
izmeni. Zaradi večje okvare 
je letos že počivala mesec 
dni. Vzlic temu se je delovni 
kolektiv izkazal. Po količini 
so četrtletni proizvodni plan 
vseeno iznolnili skoraj v ce
loti. »Zgrešili« so ga le za 
pol odstotka ... Pohvalo za
služijo tudi delavci iz oddelka 
za okovje. Letos so imeli nre- 
cej zadreg z dobavami ma
teriala in so po kniičini rilan 
za prvo četrtletje dosegli le s 
83%. Zato pa je bil s pro
izvodnjo vredne’*-'’- izdelkov

finančni učinek kar dv,b3r.
Skoraj bi pozabil. Nemara 

bodo še letos v ruški žele
zarni nontsrvili r'v"0 400-ton- 
sko stiskalnico; Nova »preša« 
bo tehnološki proces toliko 
skrajšala, da bo vsak kovač 
na primer med »šihtom« na
mesto 100—120 sekir kot zdaj. 
skoval 300—400 kosov.

Pravijo, da so 'notranje re
zerve'prav povsod, samo po
iskati jih je treba. V žele
zarni Ruše je* ena njih na 
dlani — nrecej neizkoriščene
ga delovnega časa. Morda so 
to omogočile tudi nizke nor
me in nizke tarifne postavke, 
toda v tovarni je bilo vse do 
zdaj preseganje norme za oo- 
vprečno 20—22% nekai nor
malnega; konec dria pol ure 
ali uro in več pred potekom 
delovnega časa časa pa*prav 

. tako... Plačevanje po enoti 
proizvoda bo to nerodnost 
prav gotovo odpravilo. Delav
ci bodo za svoje delo tudi 
bolje plačani in — kdo se 
tedaj ne bi potrudil?

To je samo ena takšnih 
skritih možnosti za boljše go
spodarjema v tovarni. Razum
ljivo je, da bo morala ori 
urejevanju problemov podjet
ja krepko zagrabiti za delo 
tudi osnovna organizacija 
Zveze komunistov, ki ie bila 
ustanovljena decembra lani. 
S svojim delom, - prizade
vanji za nanredek in boljše 
življenjske pogoje njih vseh, 
se bo organizacii^ utrdila in 
prekalila. Med nienimi na
logami je tudi organizacija 
notranjega političnega dela v 
tovarni, česar doslej prak
tično ni Mio.. Ob letošnjem 
jubileju Zveze komunistov 
bodo sprejeli v svoje vrste 
precej novih članov, predvsem 
iz vrst mlajših delavcev.

Tudi ruški železarni manj
ka strokovnjakov. Te potre
be delavci do nedavnega niso 
prav razumeli. »Prišli bodo in 
nas silili, da več delamo ...« 
Zato so obiskovalce, ki so po
vpraševali po direktorju, spre
jemali precej nezaupljivo. No, 
zdaj, ko uvajajo plačevanje 
po enoti proizvoda, vedo, da 
se bodo morali potruditi vsi; 
dobrodošla bo vsaka pomoč. 
Seststanovanjski blok, ki ga 
bodo začeli graditi letos, naj 
bi bil prva stopnica za raz
vozlanje »kadrovske stiske« v 
podjetju.
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Pogled na predilnico »LITIJA«

Vse boli mladostna stara znanka

Predilnica »LITIJA« si prede 
boljšo bodočnost

|-j o zunanjem videzu 
sodec ji človek ne bi 
nikoli prisodil to

likšne starosti. Tako se je iz- 
premenila. Negovana je ia 
vse lepša. Pa vendar; predil
nica »LIT1IJA« v Litiji je 
stara že polnih 73 let. Čeprav 
si je po tolikih letih že na
dela bolj mladostno obleko, 
vendar skriva v svoji no
tranjosti še znake starosti: 
njen strojni park je precej 
zastarel in neprestano kliče 
po obnovi.

In ko smo se minule dni 
ustavili v predilnici »LITI
JA« ter vprašali vodstvo 
podjetja, katera je njihova 
prva in največja skrb, so 
nam prijazno odgovorili:

»SKKB ZA DELOVNI KO- 
LEKTIV IN REKONSTRUK. 
CIJA PREDILNICE!«

Predilnica »LITIJA« že 
ima svoj investicijski pro
gram za rekonstrukcijo naj
bolj iztrošenih strojey v svo
jih oddelkih, Program pred
videva v prvi vrsti nakup 
16 novih prstančnih strojev. 
Z njimi bi odpravili tako 
imenovano ozko grlo v pod
jetju in vskladiii delo po 
načrtu. Seveda bi s tem mo
dernizirali tehnološki proces 
dela, saj so v ta namen že 
dogradili, ob pomoči sred
stev iz okrajnih fondov za 
obnovo, novo veliko dvora

no, v kateri že obratujejo. Z 
rekonstrukcijo tovarne bi do
bili tudi prostore za sanita
rije, ki jih zdaj nimajo v do- 
voljni meri.

V zvezi z rekonstrukcijo 
nameravajo modernizirati 
tudj svojo čistilnico s tem, 
da bodo zanjo kupili nov 
agregat za predelavo stanlč- 
nega vlakna.

Program za celotno rekon. 
strukcijo predilnice »LITI
JA« predvideva, da bi v ta 
namen morali porabiti okoli 
311 milijonov din. Po konča
ni rekonstrukciji pa bj v 
predilnici lahko povečali 
proizvodnjo prediva za 800 
ton letno, obenem pa bi se 
dvignila močno tudi njegova 
kvaliteta kakor tudi kvali. 
teta vseh ostalih izdelkov 
predilnice »LITIJA«.

Elaborat za rekonstrukcijo 
predilnice je investiciiska 
banka že odobrila in podjet
je je v pogajanjih s sorod
nimi tekstilnimi tovarnami, 
ki naj bi po svojih možnostih 
prispevale delež za rekor- 
strukcijo predilnice »LITI
JA«, saj jih predilni-a ne-r.. 

bično zalaga s svojimi iz
delki.

Predvidevajo tudi. da bo
do pri rekonstrukciji litijske 
predilnice sodelovala pri 
vseh delih le domača podje
tja za strojegradnjo, pred
vsem podjetje »Krušlk« iz

Valjeva. Doslej je predilnica 
obnovila v svojih delavnicah 
flajerje kakor tudi razte- 
zalke.

»IN SKRB ZA DELOVNI 
KOLEKTIV, ZA DVIG 
STANDARDA?«

Na to vprašanje smo zve
deli, da Je predilnica »LITI
JA« v zadnjih letih izdala 
že precej svojih sredstev za 
dvig življenjske ravni svojih 
delavcev. V predilnici je 
namreč zaposlenih okoli 800 
Ljudi, seveda Je med tem) 
v večini ženska delovna sila. 
Prav nič čudnega dni. če je 
tudi med tem velikim kolek.

tivom dosti družin, ki jih 
muči stanovanjska stiska. 
Zato je svoja sredstva vlo
žila predilnica najprej za 
gradnjo stanovanj ijt so lani 
že dogradili 18 kpmplletnih 
stanovanj ter 10 samskih 
sob. Letos pa bo dograjenih 
in vseljivih še 9 kompletnih 
stanovanj ter 5 samskih sob.

V okviru' stanovanjske 
skupnosti pa je predilnica 
pomagala s svojimi sredstvi 
dograditi skupno pralnico 
ter pri adaptaciji otroškega 
vrtca, kateremu so zvišali 
kapaciteto od 40 otrok na 60, 
kolikor jih zdaj vrtec lahko 
sprejme.

V sami predilnici bodo ie 
letos uredili svojo menzo, v 
kateri bo moč dobiti kosilo 
ie za 60 dinarjev, večerjo pa 
za 40 dinarjev. Prav toliko 
bo stal tudi topel obrok ma
lice — 40 dinarjev.

Vsekakor posveča vodstvo 
predilnice nenehno skrb de

lavcem in delavkam. Z re
konstrukcijo jim hoče nuditi 
boljše pogoje dela, daje pa 
sredstva tudi za dvig živ
ljenjske ravni, za oddih itd. 
Tako že gradijo za člane 
njihovega kolektiva počitni
ški dom v Novem gradu v 
Istri. Doslej predilnica »LI- 
TIJA« sploh ni imela svoje, 
ga počitniškega doma. Ta, ki 
ga gradijo zdaj, bo postav
ljen po sistemu weeckend- 
hlšic, posebej pa bodo imeli 
veliko skupno kuhinjo.

Tako smo v kratkih ter 
skopih obrisih spoznali pre. 
dilnico »LITIJA« v Litiji, 
njen delovni kolektiv in nje
ne težave.

llllilllllllll:

KOLEKTIV
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Strojne tovarne Trbovlje
2ELI OB 40-LETNICI KPJ VSEM DELOVNIM 
LJUDEM NASE DOMOVINE SE MNOGO 
USPEHOV V IZGRADNJI SOCIALIZMA!

Železne čeljusti 
agregata drobne 

skale v prah
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Kaztezalke, ki so jih obnovili v svojih delavnicah

OB 40-LETNICI USTANOVITVE KOMUNISTIČNE 
PARTIJE JUGOSLAVIJE ŽELIMO VSEM DELOV
NIM LJUDEM MNOGO USPEHOV PRI USTVAR
JALNIH NAPORIH ZA DVIG ŽIVLJENJSKE 
RAVNI VSEGA PREBIVALSTVA!

OKRAJNI LJUDSKI ODBOR

MARIBOR
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tiski vrh pri Dravogradu, 
IB aprila, — Razvojna pot 

tukajšnje Tekstilne in
dustrije ni tako selo vsakda
nja, da bi bilo škoda sprego
voriti o njej besedo ali dve, 
čeprav nekaj posebnega tudi 
ni. Zato pa bo menda kar 
prav, če zdaj, ko se v podjetju 
pripravljajo na rekonstrukcijo, 
malce pobrskamo po tovarni
ški kroniki in izberemo neka
tere, kakorkoli že zanimive 
drobce.

Pred 26 leti.. Dnevni listi 
so zabeležili vest, da je na 
Otiškem vrhu do tal pogorel 
mlin. Ne morda kak pritlika
vec, precej velik je bil tisti 
mlin. Čez čas se je med do
mačini razvedelo, da bodo na 
pogorišču zidali tekstilno to
varno.

Koledar je še kazal 1933. le
to. Zrasla je prva stavba. Ondi 
so uredili pripravljalnico, tkal
nico in sušilnico. Potem, ka
ko je že bilo? Mhm, da — 
stavbo so obkrožili leseni pro- 
vizoriji, pravzaprav velikan
ske barake. Se dandanes klju
bujejo zobu časa takšne, ka
kršne so postavili takrat.

Na upravi podjetja so po
vedali, da so po zadnji vojni 
adaptirali edinole upravno 
zgradbo in mizarsko delavni
co. Za ostalo, za provlzorije, 
ki se v njih stiskajo barvama, 
kotlarna, skladišče izgotovlje
nega blaga in druga skladišča 
ter za nakup novih strojev 
ves čas obstoja Tekstilne in
dustrije ni bilo denarja. 
Opravljali so samo najbolj 
nujna vzdrževalna dela In še 
to komajda. No, lani so vendar 
lahko začeli vsaj z delnim re
montom posameznih strojev.

Nič čudnega ni, če po toli
kih letih in vsej skrbi provi- 
zoriji razpadajo, dasi so pod
prti od vseh strani. Barvama 
je še najbolj ogrožena. Čas 
preti, da jo bo- do kraja izpod- 
jedel danes, jutri in ... tovar
no bi lahko izpisali iz regi
stra gospodarskih organiza
cij... Za kaj gre?

Provizorij za barvamo so 
postavili na nasutem terenu, ki 
se še Zdaj poseda. To kajpak 
ni dobro niti za naprave, ki 
tam stoje, kakor tudi za delav
ce ne, ki s skrbjo čakajo dan, 
ko se jim bo sesedla strelja 
nad glavo. Razen tega je streš
na konstrukcija tako,nizka, da 
ni moč namestiti nikakih pre
zračevalnih naprav. Prav zato 
je Inšpekcija dela maribor
skega okraja v zimskem času 
sploh prepovedala delo v bar
vami.

»Če se barvama podre, bo 
treba ustaviti stroje, prenehati

Med tekstilci na Otiškem vrhu pri Dravogradu

LAHKO SO PONOSNI NA SVOJE DELO
Pripravljene osnove in votek 
morajo delavci ročno znositi 
po stopnicah v prvo nadstropje 
in — deloma — v pritličje, 
kjer je tkalnica. To je pošte
no garaško delo, saj so posa
mezne bale težke 120 do 200 
kilogramov ,., Čistilnica suro
vega blaga je v pritličju, tako 
da ga morajo po večini spet 
nositi po stopnicah. Potem bla
go »roma« prek dvorišča v 
barvamo in ...

Ob takšnih težavah, ko sta 
na kocki obstoj podjetja in 
nadaljnji dvig proizvodnje, je 
menda razumljivo, da je za 
Tekstilno industrijo Otiški vrb 
edina rešitev iz zagate rekon
strukcija tovarne. Predvideva
jo, da bi jo opravili v dveh 
etapah. Sprva bi z investicij
skim posojilom ter z lastnimi 
sredstvi postavili novo zgrad
bo za tkalnico in kupili 31 no
vih tkalskih statev, votkovnl 
navijalni stroj ter še nekaj 
drugih naprav. V obstoječi 
zgradbi bi sedanje in še pred
videne pripravljalne stroje na 
novo razporedili. Uresničitev 
prve etape rekonstrakcije bi 
veljala okrog 130 milijonov 
dinarjev. Povsem z lastnimi 
sredstvi pa menijo ketos Iz
brisati s sveta problem bar-

z delom ...■>> Za to bridko res
nico ve vsakdo izmed 156 za
poslenih. Stroji so namreč pri
merni samo za izdelavo karo 
artiklov in desiniranih (vzor
častih) hlačevin, kajti stro
kovnjaki sodijo, da ni gospo
darsko utemeljenih možnosti 
za proizvodnjo gladke surove 
tkanine. Tako morajo imeti v 
tovarni svojo barvamo. Sicer 
je mogoče, da bi prejo barvali 
drugod, toda takšna rešitev 
problema vso stvar še bolj za
vozla. Tekstilne tovarne v 
mariborskem bazenu, ki so 
jim dovolj blizu, so z barvar
nami v stiskah še za svoje po
trebe; kaj šele, .da bi nudili 
usluge. Kam daleč pošiljati 
prejo v barvanje, bi bilo se
veda predrago.

Vendar ne le to. Če bi bil 
strojni park tovarne primeren 
le za izdelavo nekaterih ozko 
določenih vrst blaga, bi še bi
lo, čeprav konec koncev tudi 
to pomeni določeno pomanj
kljivost. Tako pa proizvodnim 
napravam do popolne izrablje
nosti manjka le še borih 15%.

Mimogrede — v barvami 
Tekstilne Industrije Otiški vrh 
opravlja svoje usluge tam
kajšnja Kemična čistilnica, ki 
dela za potrebe celotnega 
nekdanjega slovenjegraškega 
okraja. Le ne bi bilo tako pre
prosto, če bi se nekega dne 
sesedla njihova barvama.

Zadreg s tem še 'ne zmanj
ka. Tovarniški prostori so tesni 
in neprimerni, delovni pogoji 
težki, v barvami celo zdravju 
škodljivi in nevarni. Da ob 
vsem tehnološki proces tovar
ne ne teče, kot bi bilo treba, 
menda ni treba omenjati. To
varna ob prizadevanju vseh 
zaposlenih še dosega zelo do
bre uspehe v proizvodnji in 
kvaliteti svojih izdelkov. Ven
dar ondod ljudje vedo, koliko 
več, ceneje in bolje bi lahko 
proizvajali, če se omenjene 
težave iz dneva v dan ne bi zr
calile še v nesmotrni razpore
ditvi prostorov. Kaj boste na 
primer porekli k takšnemu po
teku delovnega procesa:

Surovo prejo iz skladišča v 
pritličju z dvigalom prepelje
jo v II. nadstropje, kjer jo 
previjejo v tako imenovane 
križne navitke. Od tod potuje 
preja nazaj v pritličje v bar
vamo, ki je v drugem provi- 
zoriju. Obarvano prejo prepe
ljejo v klet glavne stavbe, kjer 
se »uši. To prejo* previjejo v 
drugem nadstropju iste stavbe.

vame.
V drugi fazi? Nadzidava 

predvidenega novega objekta, 
povsem nova barvama in še 
marsikaj. Po rekonstrukciji bi 
se proizvodnja podvojila. Kdaj 
bo zaključena, seveda ni moč 
povedati.

*

Sicer velja, da na Otiškem 
vrhu dobro gospodarijo. Lani 
so izdelali 838.350 kvadratnih 
metrov tkanin, z izdelavo 
vrednejših artiklov pa so pred
videni finančni učinek pre
segli za več kot 100 milijonov. 
Odplačali so malone ves kre
dit za šeststanovanjski blok, 
ki je bil vseljen lani, in prav 
tako kredit za gradnjo devet- 
stanovanjske hiše, ki bo spre
jela stanovalce letos poletL 
Stanovanjskemu skladu občine 
Dravograd namreč dolgujejo 
le še 3 milijone in 82 tisoča
kov; kakšnih dragih zaostalih 
obveznosti nimajo.

Za konec — takšna priza
devnost, neomajen optimizem 
tudi takrat, ko se jim nadalj
nja usoda podjetja včasih za
zdi kot velikanski mozaik iz 
samih črnih kamenčkov, ne
dvomno zasluži priznanje nas 
vseh. Zakaj jim ga ne bi dali?

fjiovama usnja Slovenj Gra
dec. Podjetje s 109-letno 

tradicijo in slovesom vse
lej solidnega proizvajalca pod
platnega ter tehničnega usnja 
slavi te dni nov delovni 
uspeh. 20. aprila, ob jubileju 
Zveze komunistov, bo po uspe
šno zaključenem poskusnem 
obratovanju steklo redno 
delo v novem obratu za pro
izvodnjo gumirane žime.

Izdelki iz gumirane žime 
predstavljajo novost na na
šem trgu in si morajo za
tegadelj, povsem razumlji
vo, pot šele utirati. Ven
dar že samo zaradi številnih 
možnosti uporabe, pa tudi 
nižje cene kakor sedanji ma
teriali, obetajo, da se bodo brž 
udomačili. Uporabni so namreč 
tako za izdelovanje avtomo
bilskih sedežev, kar je naj
bolj pogosto, kakor tudi za po
stelje in druge blazine, gornje 
dele oblazinjenega pohištva, 
pa kot akustični in toplotni 
izolatorji. Ponekod v svetu 
uporabljajo gumirano žimo tu
di že za embalažo pri tran
sportu raznih preciznih in dra
gocenih instrumentov in na
prav. Kakor je slišati, se bodo 
te novosti nekatere naše to
varne oprijele že v kratkem.

Sicer se v proizvodnji gu
mirane žime delo v "praksi 
prične nek.ie na repu že ome
njenih možnosti uporabe. Pri 
ravnih ploščah namreč, ki so 
tem izdelku alfa in omega, 
ključ do vseh nadaljnib tovr
stnih proizvodov.

Tako je bilo tudi v slovenj
graški Tovarni usnja. Po pr-' 
vih laboratorijskih poskusih 
so poleti 1956 ustanovili po
seben manjši obrat za proiz
vodnjo gumirane žime. Po 
konca leta so izdelali prvih 8 
ton plošč. Delo se je ob skrom
nih napravah odvijalo -precej 
primitivno. Niti enakomerne 
debeline posameznih plošč ni 
bilo mogoče vselej zagotoviti. 
Pač težave, ki so tudi ob naj
boljših delovnih pogojih^ ne
izbežne in se jim je moč po
staviti po robu samo z vztraj
nim delom.

No, zlagoma so se obrazi 
ljudi, ki delajo v obratu II.. 
slovenjegraške Tovarne usnja 
— tako imenujejo novi obrat za 
izdelovanje gumirane žime — 
razjasnili. Kazno je bilo, da 
napredujejo. Lotili, so se mo
deliranja — oblikovanja avto
mobilskih sedežev in — uspe
li. Mariborski TAM je eden 
njihovih glavnih odjemalcev. 
Potem so prišle na vrsto po
steljne žimnice, pa oblazinje
no ■ pohištvo. Da bi seznanili 

trg s svojimi, novimi izdelki,

Cb novem delovnem uspehu Tovarne usnja 
Slovenj Gradec

ZAČELO SE BO REDNO DELO V OBRATU 
ZA PROIZVODNJO GUMIRANE ŽIME

so v tovarni ustanovili še po
sebno tapetniško delavnico.

Povedati je treba, da gumi
rana žima prihaja na trg kot 
končni izdelek — na primer 
blazina, ki jo je treba samo 
še postaviti v posteljo — ali 
pa v obliki ravnih in različno 
oblikovanih kosov zelo elastič- • 
nega materiala, ki ga kupec po 
želji samo še preobleče z bla
gom, usnjem, polivinilom ali 
podobno preobleko.

Zdaj, ko je obrat za proiz
vodnjo gumirane žime dobil 
nove prostore v nekdanji ko
njušnici, ki so jo adaptirali, so 
se pokazale nove možnosti. Od 
primitivnega -ročnega načina 
izdelovanja so prešli na po
vsem strojni način, saj so ob- 
koncu minulega leta prispele 
iz Avstrije strojne naprave, 
nekatere pa so izdelali karma
mi. Novi stroji ne bodo za
gotovili samo večje in cenejše 
proizvodnje, ampak bo z nji
mi dosežena tudi bistveno 
boljša kakovost izdelkov. Se
veda bi bilo zmotno trditi, da 
novi stroji in prostori pome
nijo vse. **Pri nas se še vedno 
učimo, vsakdanje delo je naš 
učitelj,« pravijo v tovarni. 
Drugače tudi biti ne more. Na
posled je Tovarna usnja Slo
venj Gradec edini jugoslovan
ski proizvajalec tovrstnih iz
delkov.

Morda bo koga zanimalo, kaj 
vse potrebujejo za izdelovanje 
gumirane žime. Žimo že, kaj
pak. In potem? S pridom upo
rabijo tudi svinjske ščetine in 
odpadni material — »furdo«

ščetarn. Kokosova vlakna prav 
tako pridejo prav. Zmes vseh 
teh surovin namočijo v veziv
nem tkivu, po stiskanju in va
ljanju gmote sledi predzadnje 
— Vulkaniziranje. Nadaljnja 
pot je vsakdanja. Obrezova
nje, sortiranje, embaliranje, 
prodaja.

Po letošnjem’ proizvodnem 
planu bodo 104 delavci izde
lali 480 ton gumirane žime. Za 
prihodnje leto predvidevajo 
precej več — -720 ton. Polovi
co letošnje proizvodnje so že 
razprodali. V prodajnem od
delku tovarne smo zvedeli, da 
bodo novj izdelek že letos za
čeli tudi izvažati. V tovarni
ški tapetniški delavnici bodo 
razen tega letos izdelali 2000 
posteljnih žimnic. Sicer so do
končno izdelavo njihovih pro
izvodov — predvsem tapetni
ška dela — prevzela slovenje
graška in okoliška podjetja.

Med novostmi v proizvod
nem programu slovenjegraške 
tovarne usnja je še izdelava 
zaščitnih pokrival za motori
ste in rudarje. Zdaj priprav
ljajo izdelavo podobnih po
krival za gradbene delavce in 
osebje, ki dela z visokonape
tostnimi daljnovodi, »-Ognjeni 
krst« so prototipi prestali z 
odliko. Obetajo tudi izpopol
nitev sedanjih čelad za moto
riste. Na zunaj jih bodo nam
reč prebarvali s fosfornim, v 
temi svetlikajočim se slojem.

Tako torej v Slovenjem 
Gradcu, v tovarni usnja. Izda
mo lahko še to, cl a se tudi tu 
pridno pripravljajo na rekon
strukcijo podjetja.
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Podplatno usnje gladijo in ravnajo težki stroji

Na obisku v tovarni usnja 99STANDARD“ v Kranju

Dolga in težka je pot od navadne kože do usnja

^ «o smo v svojih otroških le-
ShT tih prvič začeli trgati hlače 

v šolskih klopeh, smo ne
malokrat z odprtimi očmi obne
meli od začudenja nad raznimi 
skrivnostmi, ki jih je razodeval 
dan na dan učitelj drobnim otro
škim glavicam. Kar verjeti nismo 
mvigti, da. lahko zraste tako veli
ka jablana iz navadne peške in 

. da oblaki prineso točo. Toča je 
vendar težka in bi poprej popa
dala iz oblakov. Učili smo se, da 
usnje izdelujejo iz navadne gove
je ali prašičje kože.

“Ta je pa že debela!-« smo si 
morda mislili, saj smo se nehote 
spomnili, da prašičjo kožo prav 
slastno pojemo na ocvirkih. In 
nam je učitelj podrobno razložil, 
kako gre vse to. Toda naše gla- 

. vice so bile takrat še predrobne, 
da bi mogle dojeti vso to silno 
učenost. Kar priznajmo si, da še 
dandanašnji ne vemo prav, kako 
Izdelujejo usnje iz goveje kože! 
V tovarni usnja “STANDARD« v 
Kranju pa vam bodo rade volje 
Pokazali potek proizvodnje usnja 
°d umazanih kož dd spodnjega 
nli zgornjega usnja za čevlje. Kar 

j. Pridružimo se obratovodji te to- 
vnrne in on nas bo popeljal po 

ter nam odkril skrivnosti, ki 
Uh še ne poznamo.

“Stojimo v velikem oddelku, 
vidite tiste ogromne kotle, 

ki se venomer vrtijo in iz katerih 
se kadi para. Pred kotli so dolge 
ijiize, na katerih delavci obrezu- 
tejo kože. Predno gre koža v pre
delavo, je treba ■ od nje odrezati 
koščke mesa, loja in žil. To delo 
di preveč vabljivo, saj <oddajajb 
kože kaj močan in neprijeten 
vonj. To delo je za ljudi z moč

nimi želodci, ki so vsega tega že 
vajeni...«

Za obratovodjem hodimo iz od
delka v oddelek in pazljivo opa
zujemo spreminjanje navadne kd- 
že v usnje. Za doljnje usnje je 
potreben drugačen postopek, kot 
za gornje usnje. Če bi hoteli po
pisati natanko ves postopek pro
izvodnje, tedaj bi morali popisati 
prevetj listov. In kot nestrokov
njaki, bi morda še kaj narobe po
vedali. Povemo naj le to, da je 
delo v tovarni usnja ne samo tež
ko in naporno, temveč tudi zah
tevno in komplicirano.

Do lanskega leta so v tovarni 
-STANDARD- v Kranju vzdelo- 
vali samo podplatno usnje. Raz
mere na tržiščih pa- so zahtevale, 
da se je njihova proizvodnja po
večala in razširila še na izdelavo 
vseh vrst gornjega usnja. Z raz
širitvijo pa so nastopile tudi mno
ge težkoče in ovire. Elaborat za 
rekonstrukcijo tovarne so sicer 
imeti odobren, vendar niso izko
ristili možnosti za najem kredita 
in so začeli obnavljati tovarno iz 
lastnih sredstev. Delovni kolektiv 
se je odpovedal dobičku samo za
radi tega, da bi šla ta sredstva 
za rekonstrukcijo. Tako je vsak 
posamezni, član kolektiva enako 
prispeval k razvoju tovarne. Stroj
ni park v “STANDARDU- je po 
večini že zastarel, saj so nekateri 
stroji stari tudi že po 40 let in 
so mo&no obrabljeni. Zato so šla 
finančna sredstva najprej za stro
je, saj so v ta namen porabiti že 
okoli 80 milijonov dinarjev. Letos 
bodo dobili najmodernejše stroje 
za predelavo živalskih kož iz ne
katerih afriških in azijskih dežel. 
Odkar imamo s temi deželami tr

govinske zveze, lahko dobimo od 
tam tudi razne kože. Tako bo to
varna usnja “STANDARD- v Kra
nju prva tovarna v državi, ki bo 
lahko predelovala te kože v usnje-

Prav tako morajo v tovarni 
zgraditi sanitarne prostore in — 
sindikalno dvorano, ki jo bodo 
obenem uporabili za > jedilnico, v 
kateri bodo delili delavcem tople 
obroke matice. Sicer že zdaj delijo 
delavcem po pol litra mleka, toda 
tega ne morejo nekje v miru in 
sede popiti. Ta problem, kot reče
no, bodo rešili z rekonstrukcijo 
sedanje sušilnice v sindikalno 
dvorano. Sušilnico pa nameravajo 
zgraditi v drugem prostoru, kjer 
bodo dobiti tudi večje stroje. Za 
vsa ta dela bodo potrebna še 
ogromna sredstva, ki jih bodo do
biti na račun večje proizvodnje. 
Za dvig proizvodnosti že tekmuje
jo razni oddelki med seboj. Tek
movati so začeti v čast 40-letnice 
KPJ in bo prvo tekmovanje med 
oddelki zaključeno 1. majp.. Ker 
obračunava vsak oddelek zase do
sežene uspehe, je bilo že zdaj opa
ziti, da so obenem z dvigom pro
izvodnosti začeli v oddelkih še 
bolj varčevati z materialom. Le
tos imajo v načrtu, da bodo izde
lali 1000 ton spodnjega in 116.000 
kvadratnih metrov raznega zgor
njega usnja. Načrt je zahteven in 
zato ves delovni kolektjv še bol) 
zagrizeno tekmuje. V spodbudo 
pa jim je nov način nagrajevanja 
po delovnem učinku in doseženih 
uspehih.

V tovarni usnja “STANDARD- 
v Kranju je zaposlenih skupaj 184 
delavcev in nameščencev, med ka
terimi je precej takšnih, ki nima
jo niti svojega stanovanja. Zaradi 
tega predvidevajo tudi gradnjo 6 
stanovanj, za katera bodo potro
šiti 10—12 milijonov din. S tem 
bodo rešiti najnujnejše in najbolj 
pereče probleme.

Drug problem je vprašanje stro
kovnih moči v tovarni. Le-te jim 
še vedno primanjkujejo. Sicer si 
tudi sami pomagajo, kolikor vedo 
in znajo. Organizirali so strokov
ne tečaje za navadne delavce’ na 
katerih bodo le-ti dobiti potrebno 
znanje za določeno strokovnost. 
Tako bo doseglo že do maja 50 
delavcev naziv polkvaliflciranega 
delavca.

Za vodilno osebje v podjetju 
pa je Zavod za organizacijo dela 
priredil posebne tečaje v organi

ziranju dela v tovarnah. Posebno 
mladina želi, da bi se čimprej , 
strokovno usposobila, saj bodo za 
tečaji za polkvalificirane delavce 
organizirati še tečaje za kvalifici
rane delavce, ki se jih bodo lahko 
udeležiti le oni, ki so z uspehom 
končali prvi tečaj. Zato mladina 
tekmuje tudi v tem, strokovnem 
izpopolnjevanju, pri čemer ji iz
datno pomaga tudi mladinska or
ganizacija v podjetju, saj so mladi 
v tovarni usnja skoraj v večini.

“STANDARD- ima svoj delav
ski svet in upravni odbor, ki šteje 
17 članov. Čeprav mlad, se je de
lavski svet hitro uveljavil med 
delovnim kolektivom in vodi če
stokrat koristne razprave o proiz
vodnosti tovarne, o dvigu produk
tivnosti, kakor tudi o zunanjepo
litičnih dogodkih v svetu, za kar 
je med kolektivom še posebno ve
liko zanimanjaAPrav tako je ugla- 
dil delavski svet medsebojne od
nose med delavci in so v tem po
gledu na prvem mestu med tovar
niškimi kolektivi v Kranju, kar 
se pozna tudi pri dvigu produk
tivnosti posameznih delavcev. Iz
boljšali so tudi delovne pogoje.

Vse to je potrebno, saj ima 
prav usnjarska industrija zelo 
močno konkurenco na tržišču. 
Dandanašnja guma že izpodriva 
usnjene podplate. Kljub temu pa

so si v “STANDARDU- znali po
iskati tržišče — poleg domačih po 
vsej Jugoslaviji: »Planika-, »Pe
ko-, »Borovo-, »Alpina- itd. — 
tudi izven naših meja. Svoje pro
izvode izvažajo v Belgijo, Avstri
jo, Poljsko, Češkoslovaško in Ru
sijo. Lani so tako izvoziti na ino
zemsko tržišče za okrog 150.000 
dolarjev usnja.

Naj povemo še to, da so od pr
votnih 5 vrst podplatov prešli na 
proizvodnjo 15 različnih vrst. Pri 
gornjem usnju pa izdelujejo okoli, 
30 različnih vrst v okoli 100 raz
ličnih barvnih niansah. Bruto pro
dukt v tovarni usnja »STAN
DARD- znaša letno 1 milijardo, 
180 milijonov dinarjev.

Ta številka nam mnogo pove, 
saj moramo vedeti, da je delo v 
tovarni usnja razdrobljeno. Prav 
takšno pazljivost ter delo zahteva 
30-kilogramski kos kože, kot ga 
zahteva polovico manj težak koš. 
to pomeni, da mora delavec opra
viti dvakrat več prijemov, pripo- 
gibov, počepov itd. pri manjšem 
kosu,, kot pri večjem, pri tem pa 
paziti, da proizvodnja ostane na 
isti ravni. Ni čudno, če mnogi de
lavci tega . težkega dela niso 
zdržali in' so šli delat raje v 
kakšno drugo tovarno. Vendar pa 
je z izboljšanjem delovnih pogo

jev uspelo tovarni usnja zmanj
šati fluktuacijo delovne sile za 
6D% od lanskega leta, ko je bilo 
to vprašanje posebno pereče. K 
tem pa je pripomogla precej do
sedanja rekonstrukcija podjetja 
in tudi bodoča, saj se za njo zav
zema ves delovni kolektiv podjet- 
tja »STANDARD-. Povemo naj 
samo, da so v ta namen prodati 
vse stare in nerabne stroje, oseb
ne avtomobile in kamione, samo 
da bi prej steklo delo v novi, ob
novljeni tovarni.

In končno je prav, če se poza
nimamo tudi, kaj počno delavci 
tovarne usnja v svojem prostem 
času! V okviru sindikalne organi
zacije pojejo, saj imajo svoje pev
ski zbor. Strelska družina pridno 
vadi streljanja z zračno puško, 
medtem ko kogljači prav pridno 
podirajo keglje. Kar pa jim še 
ostane časa, ga izkoristijo za izle-, 
te, obisk kina in pa — za počitek 
v družinskem krogu.

če vas bodo kdaj vaši malčki 
spraševali, kako delajo usnje, te
daj jim odgovorite, kožo obrezuje
jo, namakajo, parijo, sušijo, bar
vajo, gladijo itd. Za to delo pa je 
potrebnih mnogo pridnih rok, ka
kršne imajo delavci v TOVARNI 
USNJA »STANDARD- V KRA
NJU.

Pogled na tovarno usnja »Standard« v Kranju



ČESTITKAM IN ŽELJAM OB PRAZNIKU 40-LETNICE KPJ 
SE PRIDRUŽUJE

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR

RAVNE na Koroškem
Z VSEMI SVOJIMI ORGANIZfiCUAMI

KOLEKTIV

ELEKTRARNE
DRAVOGRAD
pozdravlja ob 40-LETNICI KP JUGOSLAVIJE 

vse delovne ljudi z željo, da bi dosegli še 

večje delovne uspehe

KOLEKTIV
/

ELEKTRARNE
FALA

FALA
čestita vsem k 

40-LETNICI KP JUGOSLAVIJE

Kolektiv

Tovarne
dušika

RUŠE želi vsem delovnim kolektivom ob 
40-LETNICI KP JUGOSLAVIJE 
še večjih uspehov v izgradnji 
socializma.

Podjetje za opravljanje komunalnih uslug

»KOMUNALHI SERVIS«
KRANJ

ČESTITA VSEM K PRAZNIKU
40-LETNICE KP JUGOSLAVIJE

Kolektivi slavijo 40-letnico KPJ s čvrstim 
hotenjem, nadaljevati pot, ki jo je žačrtala 
naša Partija v svoji revolucionarni borbi!

Sladkogorska 
tovarna 
kartona 
in papirja

SLADKI VRH - 
Šentilj v Sloven

skih goricah

Kalorična centrala, ki je pričela 
obratovati v 1. 1958

ELEKTRARNA
MARIBORSKI

OTOK
MARIBOR - KAMNICA

TOVARNA

TERMO-,

ELEKTRIČNIH

PROIZVODOV

Bistrica 
pri Limbušu

OB PROSLAVLJANJU 40-LETNICE KP JUGOSLAVIJE 
čestitamo vsem ljudem naše socialistične domovine

Kolektiv

Industrije žičnih proizvodov
LJUTOMER

OBRTNO LESNO IN PLESKARSKO PODJETJE

BOR
PESNICA
Izvršuje vsa mizarska, parketarska in pleskar- 
sko-slikarska dela

ter se priporoča za naročila

KERAMIČNO KEMIČNA 

INDUSTRIJA

KAMNIK

OBRTNO PODJETJE

»A V T O K E M O N T«
BKDGONK

ČESTITA K PRAZNIKU
IN SE PRIPOROČA S SVOJIMI USLUGAMI!

v

RUSKA
TEKSTILNA INDUSTRIJA

RUŠE
pri Mariboru

Kmetijska zadruga
z o. j.

LOVRENC na POHORJU

GRADBENO PODJETJE

»DRAVOGRAD«

Čestita vsem delovnim kolektivom 
ob 40-LETNICI KP JUGOSLAVIJE

Zadružno obrtno podjetje 

AGROTEHNIKA - SERVIS 

Ljutomer

Železarna Ruše
RUŠE pri Mariboru


